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Αθήνα, σήµερα στις 10 Οκτωβρίου 2017, ηµέρα Τρίτη και ώρα
9.15’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων µε τίτλο: «Νοµική ανα-
γνώριση της ταυτότητας φύλου - Εθνικός Μηχανισµός Εκπόνη-
σης, Παρακολούθησης και Αξιολόγησης των Σχεδίων Δράσης για
τα Δικαιώµατα του Παιδιού και άλλες διατάξεις». 

Κύριοι συνάδελφοι, για να µιλήσουν όλοι οι συνάδελφοι, θα
ξεκινήσω τη συνεδρίαση µε τους υπάρχοντες, που είναι και εγ-
γεγραµµένοι οµιλητές. Όπως γνωρίζετε, στις 13.00’ θα τελειώσει
η συνεδρίαση. Εάν τηρηθούν οι χρόνοι, µε έναν υπολογισµό που
έκανε η κ. Περιφάνου, λογικά θα µιλήσουν όλοι. Οι εισηγητές θα
έχουν και µια σύντοµη δευτερολογία, όπως υποσχεθήκαµε από
χθες. 

Μετά τον πρώτο οµιλητή, ο κύριος Υπουργός ενδεχοµένως να
θέλει µια σύντοµη παρέµβαση, για να πει ποιες υπουργικές τρο-
πολογίες γίνονται αποδεκτές. Και θα συνεχίσουµε µε τον κατά-
λογο. 

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Καληµέρα, κύριοι συνάδελφοι. 
Οι θέσεις της Χρυσής Αυγής ως προς το συζητούµενο σχέδιο

νόµου, αυτό το ανθελληνικό, αντισυνταγµατικό και ενάντια σε
κάθε λογική νοµοσχέδιο, ανεπτύχθησαν επαρκώς, τόσο από τον
Αρχηγό, όσο και από όλους τους οµιλητές της Χρυσής Αυγής. 

Η Χρυσή Αυγή φανατικά, µε απόλυτη συναίσθηση της θέσεώς
της και της ευθύνης της απέναντι στον ελληνικό λαό, καταψηφί-
ζει τους νεοεποχίτικους ακροβατισµούς της συγκυβέρνησης, η
οποία διά τοιούτων νοµοσχεδίων δυναµιτίζει τα θεµέλια του ελ-
ληνικού έθνους, θεµέλια στα οποία δηλώνουµε απόλυτη προσή-
λωση, αποτελούν τους πυλώνες της εθνικής µας ζωής και
εκφράζονται ειδικά στο τρίπτυχο: πατρίδα, θρησκεία, οικογένεια.
Αυτά είναι που µας στήριξαν χιλιάδες χρόνια και δεν τα αποποι-
ούµεθα χάριν οιασδήποτε ιδεοληψίας ή προσαρµογής στην νε-
οταξίτικη Ευρωπαϊκή Ένωση. Πάνω από τον Θεό, την πατρίδα
και τη φαµίλια µας, εµείς οι εθνικιστές δεν βάζουµε κανένα Ευ-
ρωπαϊκό Δικαστήριο -δήθεν- Δικαιωµάτων του ανθρώπου. Δεν
βάζουµε κανέναν τοκογλύφο. Δεν βάζουµε καµµία εφήµερη

εξουσία. 
Θαυµάσαµε χθες τον εκτός Αιθούσης ενδοοικογενειακό καυγά

των µπολσεβίκων: το φραστικό επεισόδιο µεταξύ του Υπουργού
Δικαιοσύνης, κ. Κοντονή, και της πρώην Γραµµατέως του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος, κ. Παπαρήγα. Οι κόκκινοι µπολσεβίκοι
κατηγορούν τους ροζ µπολσεβίκους και υπερασπίζονται την αι-
µατηρή αιωνόβια µούχλα της Οκτωβριανής Επανάστασης. Εδώ
εντοπίζεται και η σαφής διαφορά των Ελλήνων εθνικιστών έναντι
ηµών όλων των υπολοίπων. 

Πολύ σωστά, ο Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή σας επεσήµανε χθες για άλλη µια φορά ότι στην Αί-
θουσα αυτή βρίσκονται δύο κόµµατα: Από τη µία βρίσκεται το
κόµµα των πολιτικών κοµµάτων, όλοι εσείς, και από την άλλη το
κόµµα του ελληνικού λαού, η Χρυσή Αυγή, το κίνηµα της εθνικής
αντίστασης. Και όσο εσείς τσακώνεστε για τις ψεύτικες επανα-
στάσεις σας -την Οκτωβριανή οι αριστεροί και τη Γαλλική οι δε-
ξιοί- εµείς οι Έλληνες προσβλέπουµε σε µία επανάσταση: την
ελληνική επανάσταση, την εθνική επανάσταση του 1821, τη µο-
ναδική εθνικιστική επανάσταση στην παγκόσµια ιστορία, την επα-
νάσταση που έγινε για του Χριστού την πίστη την αγία και της
πατρίδος την ελευθερία. Η ξενοµανία, ο ραγιαδισµός, η προ-
σφυγή σε ξένα πρότυπα οδήγησαν το νεοελληνικό κράτος και
τον ελληνικό λαό στη σύγχρονη κατοχή, στη θρασεία πολιτική
των δήθεν προοδευτικών να φέρνουν προς ψήφιση τέτοια κατά-
πτυστα νοµοσχέδια. 

Πραγµατικά, δεν βρίσκω λόγια να εκφράσω, ως αντιπρόσωπος
του έθνους, αντιπρόσωπος του ελληνικού λαού, τη δυσφορία
αυτού του λαού, αλλά και τη δική µου. Δεν µου αρκεί, κυρίες και
κύριοι, ένα απλό «σα δεν ντρέπεστε», γιατί πραγµατικά, δεν ντρέ-
πεστε. Έχει χαθεί από εσάς κάθε συναίσθηµα αιδούς. Δεν ντρέ-
πεστε που οδηγείτε έναν ολόκληρο λαό στην απόγνωση, λόγω
των πολιτικών σας και δεν ντρέπεστε που λοιδορείτε το θρησκευ-
τικό αίσθηµα αυτού του λαού, τον οποίο θέλετε να αντικαταστή-
σετε µε ένα συνονθύλευµα αλλοδαπών και Ελλήνων µαζί,
προάγοντας το πολυπολιτισµικό πρότυπο της παγκοσµιοποίησης
και της ισοπεδωτικής Νέας Τάξης.

Τονίστηκε από τους οµιλητές µας εχθές πως οι οµοφυλόφιλοι
σε κοµµουνιστικό καθεστώς θα ήσαν σε γκουλάγκ. Εσείς, βε-
βαίως, αντί να είστε σε γκουλάγκ, βρίσκεστε στα οβάλ γραφεία,
προδίδοντας την όποια ιδεολογία σας. Βεβαίως, δεν µας εκπλήσ-
σει αυτό, διότι αυτή καθ’αυτή η ιστορία της Αριστεράς στην Ελ-
λάδα είναι µια προδοσία. Και για να µην γίνοµαι άδικος και η
ιστορία της Δεξιάς στην Ελλάδα είναι µια προδοσία. Εσείς εφαρ-
µόζετε την τακτική «κοµµάτι-κοµµάτι». Λίγο-λίγο αποδοµείτε την
εθνική ζωή των Ελλήνων, παραβιάζοντας κατάφωρα το Σύν-
ταγµα. Αποδοµείτε κοµµάτι-κοµµάτι την εθνική παιδεία, τις Ένο-
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πλες Δυνάµεις, τον ελληνικό πολιτισµό και τις αξίες του, την αξία
της ελληνικής οικογένειας και την αξία αυτού του ίδιου του αν-
θρώπου, τον οποίο εξευτελίζετε µε τα διάφορα gay parade, τα
οποία, ο οποιοσδήποτε, ακόµη και οµοφυλόφιλος, που θέλει να
κρατήσει µια ανθρώπινη αξιοπρέπεια, απεχθάνεται.

Όµως δεν είστε µόνο εσείς, που εφαρµόζετε τις λενινιστικές
αρχές. Κοµµάτι-κοµµάτι αποδοµήθηκε η ελληνική οικογένεια από
τον Ιούλιο του 1974 έως σήµερα. Από την εποχή εκείνη ενθυµού-
µαι τους θολοκουλτουριάρηδες, τους δήθεν πνευµατικούς αν-
θρώπους, τους καλλιτέχνες και τα πολιτικά κόµµατα, τα οποία
σε αγαστή συνεργασία όλοι µαζί έβαλαν στο στόχαστρό τους
τον βασικό πυρήνα της ελληνικής εθνικής ιδιοσυστασίας, τον
ιερό θεσµό της οικογένειας, που πολεµήθηκε και πολεµιέται από
τους εθνοµηδενιστές και εθνοαρνητές της Αριστεράς, λυσσα-
λέα.

Κυρίες και κύριοι, οικογένεια σηµαίνει άνδρας και γυναίκα. Οι-
κογένεια σηµαίνει ένωση µε το ιερό µυστήριο του γάµου, που
ισχύει για την πλειοψηφία του ορθόδοξου ελληνικού λαού. Τε-
λεία και παύλα. Οτιδήποτε άλλο είναι αντιφυσικό, βλακώδες και
πρωτίστως αντεθνικό.

Οι συνοµήλικοί µου, αλλά και οι µικρότεροι, θα ενθυµούνται
τις εικόνες από το αναγνωστικό της Α’ Δηµοτικού της δεκαετίας
’60 - ‘70. 

Την καταθέτω για Πρακτικά για να υπάρχει και να τη θυµη-
θείτε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα εικόνα, η οποία βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θυµάµαι, λοιπόν, κι εγώ την εικόνα µε την ελληνική οικογένεια
στο µεσηµεριανό τραπέζι και τη σηµειολογία, που προσέφερε ο
δηµιουργός του αναγνωστικού στα µικρά παιδιά. Ο πατέρας, θα
δείτε, φοράει γραβάτα στο τραπέζι, δείγµα ότι το σέβεται. Η οι-
κογένεια είναι πολύτεκνη, ενώ σήµερα η πολυτεκνία θεωρείται
κάτι σαν έγκληµα, θεωρείται αναχρονισµός και τα παιδιά φορο-
λογούνται. Η γιαγιά είναι κι αυτή στο τραπέζι, είναι στο σπίτι κι
όχι πεταµένη σε κάποιο γηροκοµείο. Η µητέρα σερβίρει, για να
ξεκινήσουν να τρώνε, αφού προηγηθεί φυσικά πρώτα η προ-
σευχή. Ο ζωγράφος δε, έχει βάλει στο τραπέζι ψάρια, που πα-
ραπέµπει στο ιχθύς, κι όχι χάµπουργκερ. Αυτή ήταν η έννοια της
οικογένειας τότε και αυτή πρέπει να είναι πάντα. Και αυτές οι
αξίες περνούσαν τότε στα βιβλία, περνούσαν στα µικρά παιδιά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η Χρυσή Αυγή δεν είναι κίνηµα αναχρονιστικό. Ο εθνικισµός

ως κοσµοθεωρία συνάδει απόλυτα µε αυτήν την ίδια τη ζωή. Το
σύνθηµα από το βιβλίο του στοχαστή Ιουλίου Έβολα «Επανά-
σταση ενάντια στον µοντέρνο κόσµο» είναι σήµερα πιο επίκαιρο
και πιο αναγκαίο από ποτέ.

Ναι, είναι αλήθεια, κυρίες και κύριοι, στα θέµατα πατρίδας,
θρησκείας και οικογένειας δεν είµαστε συντηρητικοί. Γιατί η πιο
επαναστατική πράξη σήµερα ενάντια στην παγκοσµιοποίηση
είναι η προστασία των παραδόσεων. Δεν βάζουµε νερό στο κρασί
µας, όπως κάνουν οι ψευδοπατριώτες ΛΟΑΤΚΙ της Νέας Δηµο-
κρατίας, οι οποίοι και στο παρόν νοµοσχέδιο εξέφρασαν την
«τραβεστί» πολιτική τους, πολιτική του «ναι µεν, αλλά». Δηλαδή
συµφώνησαν µε την αλλαγή φύλου, αλλά διαφώνησαν στην ηλι-
κία. Είπαν «όχι στα 15, αλλά στα 17».                        

Εντελώς υποκριτικά ανεφέρθη ένας εκ των οµιλητών λέγοντας
ότι «εµείς…», δηλαδή η Νέα Δηµοκρατία, «…είµαστε στο πλευρό
της Εκκλησίας».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Παππά, κλεί-
στε. Δεν µπορείτε να πάρετε άλλο χρόνο. Σας παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σας ευχαριστώ για το µισό λεπτό, που θα
µου δώσετε, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δηλαδή, η Νέα Δηµοκρατία είναι στο

πλευρό της Εκκλησίας. Είστε στο πλευρό της Εκκλησίας, προ-
άγοντας, πουλώντας, πλασάροντας το Κοράνι, µέσω τηλεπωλή-
σεων.

Τέλος, ολοκληρώνετε το έργο της εθνικής αποδόµησης µε το
έµφυλο και έκφυλο νοµοσχέδιό σας, βάζοντας τη γνωστή «τουρ-
κοτροπολογία», η οποία ανοίγει τον ασκό του Αιόλου για τα
εθνικά µας θέµατα.

Κυρίες και κύριοι, οι Έλληνες εθνικιστές εκφράζουν τον ελλη-
νικό λαό και αγωνίζονται για µια νέα Ελλάδα. Εµείς οι χρυσαυγί-
τες αγωνιζόµαστε για εθνική παιδεία, για εθνικό στρατό, για
εθνική παραγωγή, για εθνική αναγέννηση. Η Χρυσή Αυγή αποτε-
λεί την εθνική αντίσταση. Είναι η Χρυσή Αυγή του ελληνισµού και
είναι παρούσα στους εθνικούς αγώνες, µέσα και έξω από τη
Βουλή. Όπως παρούσα είναι και η πέµπτη φάλαγγα, όλοι εσείς
που αποδοµείτε το έθνος. Εσείς, το κόµµα των πολιτικών κοµµά-
των. Εσείς, λοιπόν, που θα ψηφίσετε το νοµοσχέδιο σήµερα να
είστε σίγουροι -και η Χρυσή Αυγή θα ζητήσει ονοµαστική ψηφο-
φορία- πως η ιστορία θα σας κρίνει. Θα σας κρίνει και ως πολι-
τικά κόµµατα και ως άτοµα ξεχωριστά.

Μένουν λίγες ώρες λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, για τη ψηφοφορία
και όσοι έχουν πάρει µια στοιχειώδη αγωγή από το σπίτι τους ή
σε όσους έχει µείνει ένα επαρκές υπόλοιπο εθνικής συνειδή-
σεως, τούς καλώ να καταψηφίσουν το προς ψήφιση νοµοσχέδιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όσοι όµως µε τη στάση τους προάγουν

ή συναινούν στο έγκληµα, που διαπράττεται αυτή τη στιγµή στο
ελληνικό Κοινοβούλιο, να είναι σίγουροι ότι στα χρόνια που έρ-
χονται θα πληρώσουν. Θα πληρώσουν το σηµερινό τους ανοσι-
ούργηµα, θα πληρώσουν για τις πράξεις τους, όπως το Σύνταγµα
ορίζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Παππά, δεν θα
υπάρξει άλλη προειδοποίηση. Θα κλείσει το µικρόφωνο. Παρα-
καλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε,...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι. Πρέπει να µιλή-

σουν όλοι οι συνάδελφοι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Γιατί συγχύζεστε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συγχύζοµαι, όταν

είναι εις βάρος των συναδέλφων.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Να φροντίζετε την υγεία σας, κύριε Πρό-

εδρε. Δεν πρέπει να συγχύζεστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ πολύ.

Είµαι γιατρός και δεν χρειάζοµαι τη συµβουλή σας. Εσείς µπορεί
να χρειαστείτε τη δική µου. Παρακαλώ τελειώστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σας παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ παρακαλώ. Εις

βάρος των συναδέλφων, δεν θα κάνετε κατάχρηση του χρόνου.
Τελεία και παύλα.

Παρακαλώ τις γραµµατείες των κοµµάτων, οι οποίες παρακο-
λουθούν τη συνεδρίαση, να ειδοποιηθεί ο κ. Καραγιαννίδης, ο κ.
Χατζηδάκης, ο κ. Ξυδάκης, η κ. Κασιµάτη να προσέλθουν. Διότι
περαιτέρω ανοχή δεν θα υπάρξει. Θα εκφωνηθούν και θα δια-
γραφούν.

Τον λόγο έχει ο κ. Σταµάτης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, τι υποτίθεται ότι επιδιώκει

να ρυθµίσει το παρόν νοµοσχέδιο; Τη δυνατότητα αναγνώρισης
της ταυτότητας φύλου από διεµφυλικά πρόσωπα, δηλαδή, από
πρόσωπα που βιώνουν µια αφόρητη πίεση εξαιτίας ενός σφάλ-
µατος της φύσης. Και τα άτοµα αυτά πρέπει να προστατευθούν,
πρέπει να απαλλαγούν, να λυτρωθούν από αυτήν την αφόρητη
πίεση και να ενταχθούν οµαλά στην κοινωνία. 

Αν δεχθούµε αυτή τη γενική αρχή, τότε θα πρέπει να αποδεχ-
θείτε ότι αυτό µπορεί να πραγµατοποιηθεί κάτω από δύο προ-
ϋποθέσεις: Ότι πρώτον, πρόκειται περί διεµφυλικών προσώπων,
αδιαµφισβήτητα. Και το δεύτερο, πως η βούλησή τους να κατευ-
θυνθούν σε αυτήν την αλλαγή είναι σοβαρή και υπεύθυνη. Αν δεν
υπάρχουν αυτά, δεν υπάρχει σοβαρό νοµοθέτηµα, δεν υπάρχει
σοβαρή αντιµετώπιση της κατάστασης. Αν αυτές, λοιπόν, είναι
οι προϋποθέσεις, δεδοµένου ότι η ρύθµιση που επιχειρούµε είναι
ρύθµιση κανόνα δηµόσιας τάξης, πώς τις διακριβώνει η πολιτεία
την ύπαρξη αυτών των δύο προϋποθέσεων; Προφανώς, ύστερα
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από µια τεκµηριωµένη, επιστηµονική διαπίστωση, αυτήν ακριβώς
δηλαδή που λείπει από το παρόν νοµοσχέδιο.

Σας θυµίζω ότι η απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου των
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων απορρίπτει την ιδέα στείρωσης ή εγ-
χείρησης, αλλά ρητά αναφέρει, άρα θεωρεί θεµιτή την ύπαρξη
προϋποθέσεων εκ µέρους του κάθε κράτους-µέλους. Εσείς βγαί-
νετε πιο µπροστά και από την δικαιολογητική βάση της απόφα-
σης του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου. Δεν ξέρω πόσα άλλα
κράτη-µέλη εφαρµόζουν αυτή τη διαδικασία, που εσείς σήµερα
υιοθετείτε, χωρίς καµµία επιστηµονική τεκµηρίωση. 

Γι’ αυτό, δικαίως το νοµοσχέδιο χαρακτηρίζεται πρόχειρο και
ασόβαρο, γιατί δεν έχει καµµία επιστηµονική τεκµηρίωση. Φτά-
σατε στο σηµείο να γράψετε στα παλιά σας τα παπούτσια και την
Παιδοψυχιατρική Εταιρεία και την Ψυχιατρική Εταιρεία, η οποία
διατύπωσε επίσης επιφυλάξεις επ’ αυτού. 

Υπάρχουν, όµως, και δύο αποδείξεις της έλλειψης σοβαρότη-
τας, µε την οποία νοµοθετείτε σήµερα. Η πρώτη είναι πως αλλά-
ξατε αιφνίδια γνώµη και κατεβάσατε το όριο άσκησης αυτού του
δικαιώµατος, από τα δεκαεπτά, στα δεκαπέντε χρόνια.

Σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Πρώτα απ’ όλα, γιατί το πήγατε
στα δεκαπέντε και δεν το πήγατε στα δώδεκα; Με ποια τεκµη-
ρίωση εισάγετε ένα όριο ηλικίας; Εσείς µε ποιο δικαίωµα ασκείτε
µονοµερώς τη δυνατότητα µιας ρύθµισης, η οποία είναι προφα-
νές ότι εκφεύγει των επιστηµονικών σας γνώσεων; Εν πάση πε-
ριπτώσει, έτσι νοµοθετεί το Σώµα, µε βάση την κρίση ενός
Υπουργού, ο οποίος άκουσε έναν γονέα και άλλαξε γνώµη; Αυτό
είναι σοβαρή αντιµετώπιση της ρύθµισης; Έχει σοβαρότητα
αυτό; Θα µπορούσατε να φέρετε και µία ρύθµιση -επαναλαµ-
βάνω- που να λέει «από τα δώδεκα χρόνια», επειδή έτσι εσείς το
κρίνατε. Αυτός είναι ο τρόπος, µε τον οποίο νοµοθετεί το Σώµα;

Το δεύτερο: Συµφωνούµε όλοι ότι η βούληση του ατόµου που
κατευθύνεται σε µια τέτοια αλλαγή, πρέπει να είναι σοβαρή. Εάν
είναι σοβαρή, γιατί βάζετε το δικαίωµα δεύτερης αλλαγής αυτής
της ταυτότητας; Αυτό σηµαίνει ότι µόνοι σας αναγνωρίζετε ότι ο
τρόπος και η διαδικασία, την οποία επιλέγετε δεν διασφαλίζει τη
σοβαρότητα της δήλωσης. Επαναλαµβάνω στον Υπουργό Δι-
καιοσύνης πως αυτή η ρύθµιση είναι δηµοσίας τάξεως και χρήζει
διαφορετικής αντιµετώπισης, από τον τρόπο µε τον οποίο την
αντιµετωπίζετε. 

Ας µη γελιόµαστε, κύριε Υπουργέ. Αυτήν τη ρύθµιση δεν τη
φέρνετε γιατί την πιστεύετε ή επειδή ξαφνικά σας έπιασε πόνος.
Ο πραγµατικός σκοπός αυτής της ρύθµισης είναι να χρησιµοποι-
ηθεί ως ένα ακόµη άλλοθι «κοινωνικής ευαισθησίας» απέναντι σε
µια κυβερνητική πολιτική, σκληρή και ανελέητη, κυρίως εναντίον
των πιο φτωχών στρωµάτων της κοινωνίας. 

Γι’ αυτό και αισθάνθηκε την ανάγκη ο κ. Τσακαλώτος να δώσει
συνέντευξη και να ασχοληθεί -µας αιφνιδίασε- µ’ ένα θέµα έξω
από το αντικείµενό του, λες κι έχει ρυθµίσει όλα τα υπόλοιπα και
να µας κάνει µαθήµατα φιλελευθερισµού. Εάν ήταν εδώ, θα του
έλεγα την κριτική του Μαρξ πάνω στους αριστερούς αυτού του
τύπου, αλλά λείπει. Θα κάνουµε µια άλλη φορά τη συζήτηση. 

Αυτός, λοιπόν, είναι ο πραγµατικός σκοπός, ο οποίος αναδει-
κνύεται και από ένα άλλο θέµα: από την προσπάθεια να µην κά-
νετε ουσιαστικό διάλογο, να µην προσπαθήσετε να αποσπάσετε
την έγκριση των κοµµάτων, αλλά να ορθώσετε αντιδράσεις, προ-
κειµένου εσείς µόνοι σας να το υπερασπιστείτε αυτό, για να επι-
τύχετε τον πολιτικό σκοπό που προανέφερα.Αυτή είναι η
πραγµατική σας βούληση. Αυτό φαίνεται και από ένα άλλο στοι-
χείο και εδώ θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μου προξένησε εντύπωση ο υποτιµητικός τρόπος, µε τον
οποίον και η εισηγήτρια της Πλειοψηφίας, αλλά κυρίως ο Πρω-
θυπουργός, αναφέρθηκαν στην Εκκλησία. Τι είπε χθες ο Πρωθυ-
πουργός; «Κάποιοι κύκλοι που έχουν παλιές ιδέες και θέλουν…»
κ.λπ.. «Κάποιοι κύκλοι». Αυτοί οι κύκλοι είναι η ελληνική Ορθό-
δοξη Εκκλησία, είναι το Άγιο Όρος. «Κύκλους» τους βαπτίζετε
σήµερα; Αυτός ο υποτιµητικός, περιφρονητικός, καταφρονητικός
χαρακτηρισµός σε βάρος της Εκκλησίας είναι πρωτοφανής.

Ασφαλώς, κύριοι συνάδελφοι, εδώ νοµοθετούµε και η Βουλή
έχει δείξει ότι πολλές φορές έχει πάρει αποφάσεις, που ήταν κόν-

τρα στις απόψεις της Εκκλησίας. Έτσι δεν είναι; Αυτό, όµως, δεν
σήµαινε ότι µιλούσαµε µε τον καταφρονητικό τρόπο, µε τον
οποίο µίλησε χθες ο συνοµιλητής του προκαθήµενου της Εκκλη-
σίας µας, ο Πρωθυπουργός, και -για να θυµίσω- ο ικέτης και προ-
σκυνητής του Αγίου Όρους. 

Άρα, εδώ έχουµε µια προσβολή προς την Εκκλησία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και κλείστε µε αυτό,

κύριε Σταµάτη. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ναι, κλείνω. 
Και διερωτώµαι, απευθυνόµενος σε όλους εσάς, που επιτεθή-

κατε εναντίον της Εκκλησίας: Έχει ή δεν έχει δικαίωµα να εκφρά-
σει την άποψή της επί ενός θέµατος, που άπτεται σίγουρα του
περιεχοµένου της Εκκλησίας µας; 

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Την άποψή της, ναι. Αλλά
κριτική… 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ένα λεπτό, µη µε διακόπτετε. Δεν
σας διέκοψα.

Εσείς έχετε άλλη άποψη. Είστε άθεη. Με γειά σας, µε χαρά
σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σταµάτη, µην
απαντάτε και κλείστε παρακαλώ. 

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Δεν θα δώσουµε εδώ δια-
πιστευτήρια.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Είδα το ύφος µε το οποίο µιλήσατε
για την Εκκλησία. 

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Καλά, κύριε Σταµάτη, εν-
τάξει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Όµως, εδώ τίθεται ένα µεγάλο ζή-
τηµα. Αυτή η τυφλή σύγκρουση είναι σκόπιµη και για ποιον λόγο;
Θα µπορούσε µε µια δήλωση ο Πρωθυπουργός να εκδηλώσει
τον σεβασµό, έστω και αναφέροντας το όνοµα της Εκκλησίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σταµάτη, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ε, ναι, ολοκληρώνετε,

αλλά είστε ήδη συν τρία λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εάν πράγµατι επι-

θυµείτε να ρυθµίσετε αυτά τα θέµατα µε αυτό το νοµοσχέδιο,
πρέπει να τα αποσύρετε και να συζητήσουµε µαζί από κοινού, σε
πνεύµα κατανόησης και στο πνεύµα της απόφασης του Ευρω-
παϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, την πρόταση που
κατέθεσε η Νέα Δηµοκρατία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, εάν όποιος ανεβαίνει στο Βήµα δεν τηρεί τον χρόνο -
επειδή παίρνει τον λόγο και άρα δεν τον νοιάζει για τους
επόµενους- θέλω να είµαι ξεκάθαρος από τώρα ότι οι µισοί συ-
νάδελφοι από αυτούς που αναµένουν να µιλήσουν, δεν θα µιλή-
σουν. Εάν ο χρόνος τηρηθεί, θα µιλήσουν όλοι. Εγώ δεν θα γίνω
κακός µαζί σας, κάθε φορά να κάνω τον παιδονόµο. Σας παρα-
καλώ πολύ, πρέπει ο καθένας που προσέρχεται στο Βήµα να σέ-
βεται αυτούς που έπονται.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τις τροπολογίες.
Μετά είναι ο κ. Χατζηδάκης και µετά ο κ. Ξυδάκης, δηλαδή

πάµε µε τη σειρά του καταλόγου. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, παίρνω τον
λόγο µόνο για να ανακοινώσω κάτι το οποίο είναι γνωστό στο
Σώµα, ότι από το Υπουργείο Δικαιοσύνης γίνονται δεκτές όλες
οι υπουργικές τροπολογίες. Άλλωστε, οι περισσότερες είναι του
δικού µας Υπουργείου, εκτός από δύο, που είναι του Υπουργείου
Εργασίας. Το λέω προς γνώση όλων των εισηγητών και των συ-
ναδέλφων, που θα µιλήσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κύριε
Υπουργέ, ευχαριστούµε. 

Κύριε Χατζηδάκη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ξεκινήσω µε µια γενική τοποθέτηση.
Θα ήµουν εναντίον της αποµόνωσης κάθε συµπολίτη µας, κάθε
συνανθρώπου µας, από εµάς τους υπόλοιπους. Προφανώς, σε
αυτό το πνεύµα είµαι εναντίον και της αποµόνωσης των διεµφυ-
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λικών. Πραγµατικά, δεν µπορώ να αντιληφθώ τι έχουµε να κερ-
δίσουµε όλοι εµείς οι υπόλοιποι από µια τέτοια πολιτική και κοι-
νωνική συµπεριφορά. 

Εποµένως, τα πράγµατα ως προς τη γενική κατεύθυνση σε
σχέση µε τη Νέα Δηµοκρατία, είναι πάρα πολύ σαφή. Δεν είναι
µόνο η διάσταση «δικαιώµατα» είναι, ακόµη περισσότερο θα
έλεγα εγώ, η παραδοσιακή ανθρωπιά των Ελλήνων, που πρέπει
να µας διακρίνει και σε αυτό το θέµα. 

Ο Πρωθυπουργός χθες διεκδίκησε το µονοπώλιο της ευαισθη-
σίας. Μας µίλησε για «ζέβρες και λιοντάρια», ισχυριζόµενος ότι
εκείνος είναι µε τις «ζέβρες». 

Κύριε Πρωθυπουργέ, είµαστε όλοι µε τις ζέβρες. Όµως, ξέ-
ρετε, υπάρχουν και µερικές «ζέβρες», που λέγονται «φορολογού-
µενοι», οι οποίοι έχουν επιβαρυνθεί αυτά τα δυόµισι χρόνια της
δικής σας διακυβέρνησης µε είκοσι επτά καινούργιους, πρόσθε-
τους φόρους. Υπάρχουν µερικές άλλες «ζέβρες», που λέγονται
«ασφαλισµένοι» και «συνταξιούχοι», που έχουν δει να περικό-
πτονται οι συντάξεις τους τα τελευταία δυόµισι χρόνια µε είκοσι
έναν διαφορετικούς τρόπους και υπάρχουν µερικές άλλες «ζέ-
βρες», που λέγονται «νέοι», οι οποίοι φεύγουν κατά δεκάδες χι-
λιάδες στο εξωτερικό και που έχουν χάσει ένα βασικό τους
δικαίωµα: το δικαίωµα να ονειρεύονται. 

Αυτά για τις ζέβρες και τα λιοντάρια, για να έχουµε όλη την ει-
κόνα.

Από κει και πέρα, έχοντας τοποθετηθεί µε αυτόν τον τρόπο,
σε σχέση µε την αντίληψη της Νέας Δηµοκρατίας για τους διεµ-
φυλικούς και τα ανθρώπινα δικαιώµατα, θέλω να πω πως το νο-
µοσχέδιο αυτό είναι πρόχειρο και καταφεύγει σε υπερβολές και
ακρότητες. 

Το ζήτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν αφορά µόνο δι-
καιώµατα. Είναι και ζήτηµα επιστηµονικό. Και νοµίζω ότι η Κυ-
βέρνηση έχει υποβαθµίσει τη δεύτερη διάσταση του ζητήµατος. 

Η Νέα Δηµοκρατία δεν έχει µείνει στα συνθήµατα. Καταθέτει
συγκεκριµένη πρόταση νόµου, για να είναι αποτυπωµένη η φιλο-
σοφία της, η θέση της, γενικά και σε λεπτοµέρεια, πάνω στο συγ-
κεκριµένο ζήτηµα. 

Θέλω να σταθώ µόνο σε ένα θέµα, το οποίο είναι -νοµίζω- εν-
δεικτικό της διαφοράς απόψεων που έχουµε. Εµείς, επειδή πι-
στεύουµε ότι το θέµα είναι και επιστηµονικό, θεωρούµε ότι
πρέπει να υπάρχει γνωµάτευση από ειδικά κέντρα του δηµοσίου
-αναφερόµαστε, ας πούµε, στο Κέντρο του «Αιγινητείου Νοσο-
κοµείου»- όχι για άλλον λόγο, αλλά για να υπάρχει ασφάλεια δι-
καίου. Διότι πέρα από τη διάσταση του δικαιώµατος, υπάρχει και
το θέµα της λειτουργίας του κράτους, υπάρχει το θέµα της βε-
βαιότητας, σε σχέση µε τη νοµική διάσταση του συγκεκριµένου
θέµατος. 

Άρα, νοµίζω πως η άποψη της Νέας Δηµοκρατίας είναι σαφής.
Είµαστε µε την ανθρωπιά, είµαστε εναντίον της αποµόνωσης
κάθε συµπολίτη µας. Δεν είµαστε µε την προχειρότητα, δεν εί-
µαστε µε τις υπερβολές, δεν είµαστε µε αυτόν τον λαϊκίστικο
τρόπο, που αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση και το συγκεκριµένο ζή-
τηµα. 

Έχω ζήσει αρκετά χρόνια στο εξωτερικό και ξέρω ότι τα ζητή-
µατα αυτά παντού προκαλούν αναταράξεις. Είναι εύλογο, γιατί
είναι καινούργια ζητήµατα, απασχολούν, ενδεχοµένως, για
πρώτη φορά τις κοινωνίες και δεν µπορούν όλοι να ακολουθή-
σουν τον ίδιο βηµατισµό. Αυτός είναι ένας λόγος, για τον οποίο
η Κυβέρνηση, οι όποιες κυβερνήσεις, πρέπει να αντιµετωπίζουν,
ειδικά αυτό το θέµα, µε περισσή ευαισθησία. 

Αντί γι’ αυτό, νοµίζω πως η Κυβέρνηση επιχειρεί να λαϊκίσει
και ακόµα περισσότερο να διχάσει την κοινωνία, προκειµένου να
κερδίσει κάποιες ψήφους και να θυµίσει ότι είναι δήθεν, µια προ-
οδευτική Κυβέρνηση.

Όµως, εκείνο το οποίο τελικά πετυχαίνει δεν είναι να διχάσει
την Αντιπολίτευση. Βλέπετε, η Νέα Δηµοκρατία έχει πρόταση και
κινείται ως µια συντεταγµένη κοινοβουλευτική δύναµη. Εκείνο
που κατάφερε µέχρι στιγµής η Κυβέρνηση είναι να διχάσει την
κυβερνητική Πλειοψηφία. Ο ένας από τους δύο επικεφαλής των
κοµµάτων, που την στηρίζουν, έχει αποφασίσει να πάει ταξίδι στη
Βραζιλία, για να µην είναι σήµερα εδώ στην ψηφοφορία και να
µην τοποθετηθεί και κυβερνητικοί Βουλευτές εκφράζουν αντιρ-

ρήσεις για το περιεχόµενο αυτού του νοµοσχεδίου. 
Θα ήταν, νοµίζω, πολύ καλύτερο και για την Κυβέρνηση και για

τη Βουλή και για τη χώρα µας, αν αντί γι’ αυτήν την αντιµετώπιση
από την πλευρά της κυβερνητικής Πλειοψηφίας υπήρχε µια
άλλη, πραγµατικά προοδευτική, µε κοινωνική ευαισθησία και ου-
σιαστική αντιµετώπιση αυτού του ζητήµατος. 

Λέγοντας όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µόνο
που µπορούµε να κάνουµε πια, είναι να περιµένουµε το µεση-
µέρι, για να δούµε πώς θα τοποθετηθεί η κυβερνητική Πλειοψη-
φία και τι θα γίνει µε τη δεδηλωµένη της Κυβέρνησης Τσίπρα –
Καµµένου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Νι-

κόλαος Ξυδάκης. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, έχω την εκτίµηση -

δεν είµαι έµπειρος κοινοβουλευτικός, δεν έχω δεκαετίες σε αυτήν
την Αίθουσα- ότι τέτοιες συνεδριάσεις, τέτοιες συζητήσεις, τέτοιες
αποφάσεις είναι που δίνουν το πραγµατικό περιεχόµενο και την
ουσία της δηµοκρατίας και του Κοινοβουλευτισµού και φέρνουν
κάθε Βουλευτή, κάθε εκλεγµένο Βουλευτή, ενώπιον του λαού,
ενώπιον των συµπολιτών του, ενώπιον των συνανθρώπων του.
Είναι η στιγµή κατά την οποία παίρνει το πραγµατικό, το βαθύτερο
περιεχόµενο η φράση «ψηφίζω κατά συνείδηση».  

Αυτό προϋποθέτει, όµως, ότι σεβόµαστε την εντολή που
έχουµε, σεβόµαστε τον εαυτό µας, µπαίνουµε στον κόπο του συ-
νανθρώπου και του συµπολίτη και µπαίνουµε στην ουσία της δη-
µοκρατίας και στην ουσία των δικαιωµάτων. Το δικαίωµα το
χρειάζεται ο ευάλωτος, ο αδύναµος, αυτός που δεν έχει φωνή,
αυτός που δεν µπορεί να φτάσει στους διαδρόµους των πολιτι-
κών γραφείων και να µπει µέσα στη Βουλή να ακουστεί η φωνή
του, να κάνει το περίφηµο λόµπινγκ. Και µέρος του αυτοσεβα-
σµού του δικού µας είναι να µπούµε στη ουσία ενός νοµοθετή-
µατος, να καταλάβουµε το πνεύµα του και να ακούσουµε τη
φωνή της κοινωνίας και την ανάγκη, την οποία καλείται να υπη-
ρετήσει αυτό το νοµοθέτηµα. 

Το νοµοθέτηµα αυτό, που εισάγεται από το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης, από την Κυβέρνηση σε αυτήν την Αίθουσα, έχει σκοπό
ακριβώς, να βοηθήσει, ώστε κάποιοι άνθρωποι να πάψουν να
είναι αόρατοι, να είναι ανύπαρκτοι, υποβαθµισµένοι, κρυµµένοι
και από τον ίδιο τους τον εαυτό, άνθρωποι οι οποίοι γνωρίζουν
τι είναι -όχι απλώς έχουν επιλέξει, αλλά νιώθουν αυτό που είναι-
και δεν τους επιτρέπεται να είναι, αυτό που είναι. Κι έρχεται η
πολιτεία να βοηθήσει τους δικαστές, οι οποίοι µε σειρά αποφά-
σεων τα τελευταία χρόνια έκαναν το βήµα, προχώρησαν και απο-
φάσισαν ad hoc για την ισοπολιτεία και την ύπαρξη αυτών των
ανθρώπων. 

Είναι αυτονόητο ότι τέτοια νοµοθετήµατα, τα οποία φιλοδο-
ξούν να ρυθµίσουν αλλαγές στις κοινωνικές ανάγκες, αλλαγές
στις κοινωνικές νοοτροπίες χρειάζονται µελέτη, χρειάζονται
σκέψη, χρειάζονται κουράγιο και τόλµη από όσους θα νοµοθε-
τήσουν. Πολλές φορές, δεν έχει γίνει αυτή η απαραίτητη συζή-
τηση και ο συλλογισµός µέσα µας, στις ψυχές µας, στα µυαλά
µας και φτάνουµε απαράσκευοι, απροετοίµαστοι στο Κοινοβού-
λιο. Και πολλές φορές, αυτό που κουβαλάµε µέσα στην Αίθουσα
του Κοινοβουλίου, είναι τα στερεότυπα και οι προκαταλήψεις
µας. 

Δεν ερχόµαστε µε ανοιχτά αυτιά να αφουγκραστούµε την κοι-
νωνία, να ακούσουµε τις ανάγκες της. Και πολλές φορές, αυτό
που πρυτανεύει δεν είναι η ευθύνη µας απέναντι στους συµπολί-
τες, τους συνανθρώπους και απέναντι στην ιστορία εντέλει, αλλά
το πώς θα κρυφτούµε πίσω από «ράσα» ψηφοθηρίας, πίσω από
προφάσεις, πίσω από τις δικές µας αδυναµίες, για να µην ανα-
λάβουµε το ρόλο, τον οποίο εµείς ζητήσαµε από τους πολίτες,
να έρθουµε εδώ σε αυτή την Αίθουσα. 

Έγινε µεγάλη κουβέντα για τον ρόλο της Εκκλησίας. Θα ήθελα
να κάνω δύο διευκρινήσεις. Για εµάς, για τη δική µας τη σκέψη,
Εκκλησία δεν είναι η ιεραρχία. Εκκλησία είναι το σώµα των πι-
στών. Είµαστε όλοι εµείς οι βαπτισθέντες, εκουσίως ή ακουσίως.
Όταν βαπτίζεσαι τριών ή έξι µηνών, δεν έχεις επιλέξεις να βαπτι-
στείς. Μπαίνεις, όµως, µέσα στο σώµα της Εκκλησίας, µπαίνεις
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µέσα στο σώµα της παράδοσης, µπαίνεις µέσα αργότερα ως
ελευθέρως βουλόµενος. 

Μιλάµε για την Εκκλησία. Έχουµε ακούσει όλους τους ιεράρ-
χες ή αυτούς, οι οποίοι συνηθίζουν από άµβωνος να απειλούν µε
αφορισµούς; Ακούµε τους ιεράρχες, που κηρύσσουν την αγάπη,
που κηρύσσουν την καταλαγή, που κηρύσσουν την συµπερί-
ληψη; Ακούµε τους ιεράρχες, τους ιερείς, τους ποιµένες, τους
χριστιανούς, που κηρύσσουν και ζουν µε τη συµπερίληψη, τη φι-
λαλληλία και την αγάπη; 

Η δηµοκρατία και η ευαγγελική διδασκαλία µοιράζονται ίδιες
αξίες: Τη φιλανθρωπία, τη φιλαλληλία, την αλληλεγγύη, την ισό-
τητα, την αγάπη. Αυτά είναι στον πυρήνα της χριστιανικής διδα-
σκαλίας και δεν θα πρέπει να επιτρέψουµε σε κανένα χυδαίο
ναζιστή, που αρνείται την ταυτότητά του, να µας κάνει κηρύγ-
µατα διαφωτισµού, ευαγγελίου και νεωτερικότητας. Ας µείνουν
στον σκοτεινό τους λάκκο, εκεί που ήταν και εκεί που θα ξανα-
γυρίσουν. 

Θέλω, όµως, να απευθυνθώ στους συναδέλφους Βουλευτές,
αυτούς που είναι σε αυτή την Αίθουσα, αυτούς που µας ακούν
και αυτούς που θα έρθουν αργότερα να ψηφίσουν: Θα κριθούµε
από την ιστορία, όχι από τους διεµφυλικούς, όχι από αυτή τη
µικρή οµάδα, που καλούµαστε να υπερασπιστούµε και να προ-
στατεύσουµε. Θα κριθούµε για το αν προωθούµε τις πανανθρώ-
πινες αξίες από την εποχή των µεγάλων επαναστάσεων, την
εποχή του Διαφωτισµού, για το αν θα υπερασπιστούµε τον
αξιακό πυρήνα και του πολιτικού φιλελευθερισµού και της Γαλ-
λικής Επανάστασης και όλης της Αριστεράς από τον δέκατο
όγδοο αιώνα και µετά. Θα κριθούµε για το αν αφουγκραζόµαστε
την κοινωνία, τις αγωνίες της, τις λαχτάρες της, τις αναζητήσεις
και τις αντινοµίες της ακόµα. 

Δεν θα ξεχάσω πώς µεταµορφώθηκε η Αίθουσα της Γερουσίας
κατά τη συζήτηση στην επιτροπή, όταν µίλησαν οι ίδιοι άνθρωποι
που τους αφορά, οι γονείς των ανθρώπων που τους αφορά. Είναι
στιγµές που τιµάται ο κοινοβουλευτικός βίος, που τιµάται η δη-
µοκρατία, όταν η ίδια η κοινωνία, η µόνη κυρίαρχη, η µόνη για
την οποία θα πρέπει να αγωνιζόµαστε, µπαίνει σε αυτή την Αί-
θουσα, σπάει τα στερεότυπα, σπάει τους ρόλους, σπάει την ψη-
φοθηρία. Μόνο τότε αποκτά νόηµα και φως το Βουλευτήριο,
όταν οι άνθρωποι θα µας δουν να σκεφτόµαστε, να βουλευόµεθα
και να ψηφίζουµε, να αποφασίζουµε. 

Θα κριθούµε -και κρινόµαστε- για το αν βοηθάµε την κοινωνία
µε το παράδειγµά µας και µε το υπόδειγµά µας να προχωρήσει
µπροστά, προς το φως. 

Η σηµερινή ψήφος είναι ψήφος για αξιοπρέπεια, για ισοπολι-
τεία, για ενσυναίσθηση, για ανθρωπιά. Και τέτοιες στιγµές κρί-
σεως και ευθύνης θα είναι που θα χαραχτούν στο µυαλό µας και
θα µείνουν από το πέρασµά µας από αυτή την Αίθουσα. Όσοι
δεν παραδοθούµε στον κυνισµό, που εµπεριέχεται στην εξουσία
και την άσκηση της εξουσίας, θα θυµόµαστε τέτοιες στιγµές πο-
λιτικές. 

Ας κάνουµε, λοιπόν, το χρέος µας απέναντι στους αδύναµους,
τους ευάλωτους, τους αδικηµένους, τους συνανθρώπους µας.
Το χρωστάµε, κυρίως στους εαυτούς µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο θα πάρει τώρα ο κ. Χρήστος Δήµας, µετά η κ. Βαγιω-
νάκη, που δεν εκφωνήθηκε χτες και στη συνέχεια η Αντιπρό-
εδρος κ. Χριστοδουλοπούλου. 

Ορίστε, κύριε Δήµα, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η Νέα Δηµοκρατία θα καταψηφίσει το νοµοσχέδιο της Κυβέρ-

νησης. Η κυβερνητική Πλειοψηφία, για ακόµα µία φορά, χρησι-
µοποιεί µία κοινωνική οµάδα, προκειµένου να µεταφέρει τη
δηµόσια συζήτηση µακριά από τα καθηµερινά της προβλήµατα
είτε αυτά είναι οι οφειλές των πολιτών προς το δηµόσιο, οι κα-
τασχέσεις, οι πλειστηριασµοί πρώτης κατοικίας, η υπεροφορο-
λόγηση, η περικοπή των συντάξεων, η ανεργία και η ολοκλήρωση
της τρίτης αξιολόγησης. Την ίδια στιγµή, αδιαφορεί για τις επι-
πτώσεις που έχει το µέγεθος και το ύφος της συζήτησης αυτής

σε εκείνους, για τους οποίους υποτίθεται ότι ενδιαφέρεται. 
Η συζήτηση για το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, είναι

µία συζήτηση, η οποία θα έπρεπε να γίνεται µε άλλους όρους και
προφανώς, µε άλλη στόχευση. Η πραγµατικότητα είναι πως,
αυτό το νοµοσχέδιο, αντί να ρυθµίζει µία κατάσταση, δηµιουργεί
νέα ζητήµατα και στοχεύει µόνο στον αποπροσανατολισµό της
ελληνικής κοινωνίας από τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει. Με
απλά λόγια, η Κυβέρνηση χρησιµοποιεί αυτούς τους ανθρώπους
για να δηµιουργήσει έναν αντιπερισπασµό από τη ζηµιά, που η
ίδια έχει προκαλέσει στη χώρα. 

Σε ό,τι αφορά στη Νέα Δηµοκρατία συνολικά, προσπαθούµε
να προσεγγίσουµε το θέµα µε µεγάλη προσοχή και ευαισθησία
και, ταυτόχρονα, να συµβάλουµε στην καθιέρωση µίας διαδικα-
σίας, η οποία δεν θα προσβάλει την προσωπικότητα των ανθρώ-
πων. Θα αναγνωρίζει τα ατοµικά τους δικαιώµατα και,
παράλληλα, θα είναι συµβατή µε όσα ορίζει η επιστήµη σήµερα. 

Δεν αµφιβάλει κανείς, λοιπόν, πως υπάρχει ανάγκη εκσυγχρο-
νισµού του πλαισίου προστασίας των ατοµικών δικαιωµάτων.
Αυτό που, όµως, δηµιουργεί προβλήµατα είναι οι µαξιµαλισµοί,
ο τρόπος και η φιλοσοφία µε την οποία η κυβερνητική Πλειοψη-
φία επιχειρεί να νοµοθετήσει.

Είµαστε αντίθετοι, συνεπώς, σε αυτό το νοµοσχέδιο και δεν
πιστεύουµε ότι η πραγµατικότητα αυτή πρέπει να αντιµετωπιστεί
επιπόλαια, πρόχειρα και χωρίς να έχει προηγηθεί πραγµατικός
διάλογος. Στόχος όλων µας θα πρέπει να είναι ο εξής: Να υιοθε-
τηθεί ένα αποτελεσµατικό πλαίσιο, που θα εξασφαλίζει µεν την
εξυπηρέτηση των ατοµικών δικαιωµάτων των ενδιαφερόµενων
κοινωνικών οµάδων, αλλά δεν θα γεννά νέα προβλήµατα και δεν
θα εκθέτει τους ανθρώπους αυτούς σε έναν ανεπίτρεπτο κοινω-
νικό στιγµατισµό για επικοινωνιακούς και µόνο λόγους.   

Οι ενστάσεις µας, λοιπόν, στο παρόν νοµοσχέδιο είναι συγκε-
κριµένες. Θα εστιάσω σε δύο ζητήµατα. 

Αρχικά, θα εστιάσω στο ζήτηµα του ηλικιακού ορίου, µε βάση
το οποίο θα µπορεί ένα παιδί να αλλάξει την νοµική ταυτότητα
του φύλου του. Θεωρείτε, πραγµατικά, ένα παιδί δεκαπέντε χρο-
νών ώριµο να λάβει µία τέτοια απόφαση; Έχει ολοκληρωθεί η
σωµατική και ψυχική ανάπτυξη ενός δεκαπεντάχρονου παιδιού;
Ακόµα κι αν δεχθούµε πως υπάρχει γονική συναίνεση, αυτό βελ-
τιώνει το κρίσιµο καθεστώς µέσα στο οποίο λαµβάνεται µία τέ-
τοια απόφαση;  

Διαφωνώ, λοιπόν, µε το όριο των δεκαπέντε, όπως διαφωνούν
άλλωστε και οι επιστήµονες. Δεν σας το λέει µόνο η Νέα Δηµο-
κρατία. Σας το λέει η επιστηµονική κοινότητα µέσω της Παιδο-
ψυχιατρικής Εταιρείας Ελλάδας. Με σηµείωµά της, αφού
διαµαρτύρεται ότι δεν κλήθηκε να καταθέσει τις απόψεις της
στον διάλογο, δηλώνει την αντίθεσή της για το ηλικιακό όριο των
δεκαπέντε. Σηµειώνει, µάλιστα, πως πρόκειται για µία ηλικία η
οποία χαρακτηρίζεται από ρευστότητα της διαµορφούµενης ταυ-
τότητας φύλου, εκφράζοντας παράλληλα την ανησυχία ότι το να
επιτρέπεις σε έφηβους να µπουν σε µία τέτοια διαδικασία, θα
επιβαρύνει, παρά θα βελτιώσει, την ψυχική τους κατάσταση.
Επαναλαµβάνω για όσους δεν ακούσανε: Θα επιβαρύνει, παρά
θα βελτιώσει, την ψυχική τους κατάσταση.  

Θα πρέπει, λοιπόν, πέρα και πάνω απ’ όλα πριν νοµοθετή-
σουµε, να ακούµε και τη γνώµη των ειδικών επιστηµόνων, λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν τη µεγάλη πολυπλοκότητα της «δυσφορίας
φύλου» στην παιδική και εφηβική ηλικία και, επιπλέον, τους
όρους µε τους οποίους θα συµβεί αυτή η κοινωνική µετάβαση,
καθώς απαιτούν ιδιαίτερη προσοχή σε κάθε τέτοιο στάδιο. Και
δεν αρκεί µόνο ένας δικαστής, όσο καλά κι αν κάνει τη δουλειά
του, για να αποφασίσει. 

Δυστυχώς, όµως, για τον ΣΥΡΙΖΑ το ζήτηµα της νοµικής ανα-
γνώρισης ταυτότητας φύλου αρχίζει και τελειώνει στο στοιχείο
της βούλησης. Δηλαδή, ο επαναπροσδιορισµός του φύλου να γί-
νεται µεν µέσω δικαστικής απόφασης, αλλά µε µία µόνο απλή
δήλωση του ατόµου. Και τι θα συµβεί αν κάποια στιγµή το άτοµο
αυτό θελήσει να αλλάξει ξανά ταυτότητα; Καµµία πρόβλεψη. Τι
θα συµβεί αν είναι ήδη έγγαµο κάποιο άτοµο και έχει παιδιά;
πρόβλεψη. Ποιες θα είναι οι συνέπειες για τον ίδιο αν η «δυσφο-
ρία φύλου» συνεχιστεί;  πρόβλεψη. Και , εφόσον η αλλαγή φύλου
θα αποτελεί µια δικαστική πράξη, πώς µπορεί να θεωρεί κανείς
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ότι η ληξιαρχική πληροφορία δεν θα πρέπει να ενδιαφέρει την
πολιτεία; 

Αυτά είναι µια σειρά από ερωτήµατα, στα οποία οι απαντήσεις
θα έπρεπε να είναι πολύ προσεκτικές και σίγουρα προϊόν συναι-
νέσεων, όχι µονοµερών κυβερνητικών αποφάσεων και µικροκοµ-
µατικών παιχνιδιών. 

Πέρα από το θεσµικό µας ρόλο σε αυτήν την Αίθουσα, προ-
φανώς είµαστε και άνθρωποι. Και κανένας άνθρωπος δεν µπορεί
να νιώθει καλά, γνωρίζοντας πως κάποιος συνάνθρωπός του δυ-
σφορεί, πόσο µάλλον αν αυτή η δυσφορία προέρχεται από αδυ-
ναµίες του κράτους. 

Σας καλώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να πάρετε πίσω το νοµο-
σχέδιο, να µην δηµιουργήσετε επιπλέον προβλήµατα και να συ-
ζητήσουµε από την αρχή, µε διάθεση συναίνεσης, όλα αυτά τα
ζητήµατα.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ, κύριε Δήµα,
για την αυστηρή τήρηση του χρόνου που κάνατε.

Η κ. Βαγιωνάκη έχει τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

να κάνω µια παρατήρηση πριν µπω στο νοµοσχέδιο. 
Οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, προκειµένου να πετά-

ξουν την µπάλα στην εξέδρα, κατηγορούν την Κυβέρνηση για
όλα τα κακά και τα δεινά που συµβαίνουν στον τόπο, λες και δεν
ήταν αυτοί, που κυβέρνησαν τόσα χρόνια την Ελλάδα, λες και η
πολιτική τους δεν ήταν αυτή που δηµιούργησε αυτά τα προβλή-
µατα. 

Αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, το σχέδιο
νόµου αναφορικά µε τη νοµική µετάβαση φύλου αποτελεί ένα
ακόµα σηµαντικό βήµα προς την κατεύθυνση σεβασµού βασικών
ανθρώπινων δικαιωµάτων συνανθρώπων µας, που τα προβλή-
µατά τους µέχρι σήµερα πολλοί από εµάς είτε αγνοούσαν είτε
για ψηφοθηρικούς λόγους παρέκαµπταν.

Όµως έφτασε η στιγµή να µπει τέλος σε αυτή την ταλαιπωρία
και τον εξευτελισµό συνανθρώπων µας. Με το παρόν νοµοσχέδιο
διευκολύνεται η διόρθωση φύλου για όσους συµπολίτες µας το
επιθυµούν, χωρίς να χρειάζεται να υποβάλλονται σε εξευτελιστι-
κές ή βάναυσες διαδικασίες, χωρίς να απαιτείται χειρουργική
επέµβαση ή η ύπαρξη προηγούµενης ιατρικής αγωγής, που να
σχετίζεται µε τη σωµατική ή ψυχική υγεία. Η διόρθωση φύλου
µετατρέπεται σε απλή και διακριτική διαδικασία µε εγγυήσεις
ασφάλειας δικαίου για τον πολίτη, αλλά και για την έννοµη τάξη
και κατ’ επέκταση για το κράτος. 

Το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να απαντήσει σε ώριµες ανάγ-
κες των καιρών και εκσυγχρονισµού του θεσµικού πλαισίου, που
αφορά µικρή µεν, αλλά σηµαντική µερίδα συµπολιτών µας, θε-
σµικό πλαίσιο, που οι βάσεις του τέθηκαν, όπως λέχθηκε, το
1976, αλλά σήµερα χρειάζεται να εκσυγχρονιστεί µε βάση τις
αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου των Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων, των Ηνωµένων Εθνών, του Διεθνούς Οργανισµού
Υγείας αλλά και της ελληνικής νοµοθεσίας. Υπενθυµίζω ότι υπάρ-
χουν δώδεκα τελεσίδικες αποφάσεις των ελληνικών δικαστηρίων,
που µας ωθούν ακριβώς σε αυτή τη νοµική ρύθµιση. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, για όσους ξεχνούν ή κάνουν πως ξε-
χνούν, η υπεράσπιση των δικαιωµάτων των συνανθρώπων µας
αποτελεί συνταγµατική επιταγή. Όµως δεν είναι µόνο αυτό. Είναι
µια µεγάλη προσπάθεια που γίνεται σε ένα προοδευτικό πλαίσιο
για µια κοινωνία µε λιγότερες διακρίσεις και τελικό στόχο την
οριστική εξάλειψη για όλους. 

Στην προσπάθειά µας αυτή επιδιώξαµε ευρεία διαβούλευση,
ακούσαµε µε σεβασµό όλες τις απόψεις, αφουγκραστήκαµε τις
εισηγήσεις φορέων, συλλογικοτήτων, αλλά και της επιστηµονι-
κής κοινότητας, εξετάσαµε µε ενδιαφέρον τις απόψεις µεγάλων
διεθνών Οργανισµών, οι οποίοι έχουν ταχθεί θετικά όσον αφορά
στην κατοχύρωση αυτού του δικαιώµατος και αναζητήσαµε εµ-
πειρία από δεκάδες ευρωπαϊκά -και όχι µόνο- κράτη, τα οποία
έχουν υιοθετήσει αντίστοιχη νοµοθεσία. 

Στη συνέχεια, προχωρήσαµε στις απαραίτητες διορθωτικές
παρεµβάσεις - όπου αυτό χρειάστηκε- για να µπορούµε να είµα-
στε σίγουροι ότι είναι ώριµη η έλευση του νοµοσχεδίου στη

Βουλή, ξέροντας, όµως, παράλληλα ότι ακόµα και όταν αυτό ψη-
φιστεί, χρειάζεται δουλειά στην κοινωνία, στην εκπαίδευση,
στους χώρους δουλειάς, αλλά και θεσµικά, για την περαιτέρω
προστασία των συνανθρώπων µας, καθώς οι αλλαγές των κοινω-
νικών στάσεων απαιτούν χρόνο και πολυεπίπεδες παρεµβάσεις. 

Την ίδια στιγµή, µε αφορµή και τη στάση της ηγεσίας, αλλά
και αρκετών Βουλευτών της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ανα-
πόφευκτα υπεισέρχονται ερωτήµατα, σχετικά µε τη λειτουργία
της δηµοκρατίας, την αξιοπιστία των κοινοβουλευτικών διαδικα-
σιών και τις πρακτικές των κοινοβουλευτικών.

Κυρίες και κύριοι, αλήθεια τι πιστεύετε; Ο πολιτικός θα πρέπει
να τοποθετείται νηφάλια και µε βάση τη λογική, αλλά και την
πραγµατική του συνολική εικόνα ή θα πρέπει να αναπροσαρµόζει
τις απόψεις του, ανάλογα µε τη συγκυρία ή τις διαθέσεις της
εκλογικής πελατείας; Πρέπει να µπορεί να εµπνέει και να συµ-
παρασύρει ή να άγεται και να φέρεται στο βωµό του εκλογικού
οφέλους; Υπάρχει ευρωπαϊσµός αλά καρτ ή θα πρέπει να δια-
σφαλίσουµε ότι ο Έλληνας πολίτης δεν θα απολαµβάνει λιγό-
τερα δικαιώµατα από τον αντίστοιχο Ευρωπαίο; 

Αντίστοιχα, ένας κοµµατικός οργανισµός τόσων δεκαετιών
όσο η Νέα Δηµοκρατία επιτρέπεται να παραπαίει ανάµεσα σε φι-
λελεύθερες και ακραία συντηρητικές διχαστικές απόψεις και να
προσπαθεί στην ουσία να διαφύγει µέσα από την κατάθεση τε-
λευταία στιγµή του δικού της σχεδίου νόµου; Γιατί δεν το έπραξε
στο παρελθόν κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησής της ή έστω
και κατά τη συζήτηση στις επιτροπές; Ίσως, όµως, έτσι να είναι
καλύτερα, γιατί γίνονται ξεκάθαρες πάνω σε ένα άλλο νοµοσχέ-
διο οι διαχωριστικές γραµµές που υπάρχουν µεταξύ των προ-
οδευτικών και συντηρητικών δυνάµεων, των δυνάµεων που
θέλουν να πάνε τη χώρα µπροστά και των δυνάµεων που την
κρατάνε πίσω. 

Θα κλείσω µε το εξής: Παρατηρείται στη δηµόσια συζήτηση
ένας πανικός για το ότι η νοµική αναγνώριση αποτελεί προσπά-
θεια επιβολής ενός συγκεκριµένου προτύπου για το φύλο και τις
ανθρώπινες σχέσεις. Νοµίζω ότι πίσω από αυτήν τη θέση κρύβε-
ται η έλλειψη εµπιστοσύνης στην κοινωνία και τους ανθρώπους
που πηγαίνει πολύ πιο πέρα από τη σηµερινή συζήτηση. Κρύβε-
ται δηλαδή η αντίληψη ότι δεν µπορούν οι άνθρωποι να διαχειρι-
στούν τις δυνατότητες που τους δίνονται, εποµένως είναι
προτιµότερο να τους περιθωριοποιούµε και να καταπιέζουµε µία
µερίδα της κοινωνίας.

Εµείς που δεν αυτοπροσδιοριζόµαστε κιόλας ως φιλελεύθερο
κόµµα, θεωρούµε πως δεν µπορούµε να υιοθετούµε τον πατερ-
ναλισµό σαν κοινωνική και θεσµική πρακτική. Αντίθετα µπορούµε
και είναι αναγκαίο να δείξουµε εµπιστοσύνη στην ικανότητα των
ανθρώπων να κάνουν επιλογές για τη ζωή τους και τη ζωή της
οικογένειάς τους, γιατί για µας η ελευθερία δεν εξαντλείται στην
ατοµική σφαίρα, αλλά περνά µέσα από όσα µπορεί και δεν µπο-
ρεί να κάνει ο διπλανός.

Ως εκ τούτου, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, καλούµαστε και κα-
λείστε να απαντήσετε σε πολλά περισσότερα από την υπερά-
σπιση ενός αυτονόητου δικαιώµατος. Καλούµαστε και καλείστε
να απαντήσετε για την υπεράσπιση του πυρήνα της δηµοκρατίας
µας, για τον οποίο µπορούµε να συζητάµε µόνο για τη διεύρυνση
και όχι για τη µετάλλαξη ή για τη µεταµόρφωσή του.

Με αυτές τις σκέψεις, σας καλώ να υπερψηφίσουµε το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα

η Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Αναστασία Χριστοδουλοπού-
λου και µετά ο κ. Σίµος Κεδίκογλου.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Γ’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καληµέρα. Κατ’ αρχάς,
ξεκινώντας, θα ήθελα να πω ότι, παρ’ όλο που φθάσαµε στην τε-
λευταία µέρα της συζήτησης λίγο πριν από την ψηφοφορία, ο
θόρυβος που έχει ξεκινήσει γι’ αυτό το νοµοσχέδιο συνεχίζεται
µε αµείωτη ένταση. Διότι τελικά νοµίζω ότι πίσω από αυτόν τον
θόρυβο κρύβεται µία µεγάλη πολιτική και ιδεολογική αναµέ-
τρηση. Και θα εξηγήσω σε τι συνίσταται αυτή η αναµέτρηση.

Η ιδεολογική αναµέτρηση που υπάρχει ανάµεσα σε αυτούς
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που συµφωνούν και σε αυτούς που διαφωνούν µε το νοµοσχέδιο
έχει να κάνει µε την οπτική που βλέπουν την κοινωνία, τις εξελί-
ξεις και τη διαφορετικότητα των ανθρώπων. Αυτό είναι ένα ζή-
τηµα το οποίο βλέπουµε να προκύπτει διαχρονικά, µε αφορµή
διάφορα νοµοσχέδια, διάφορες συµπεριφορές, διάφορες πρα-
κτικές ανθρώπων, διάφορα κινήµατα που προκύπτουν και τις
στάσεις που κρατούν οι άνθρωποι απέναντι σε αυτό.

Η πολιτική αναµέτρηση έχει να κάνει µε το πάθος των περισ-
σότερων κοµµάτων που διαφωνούν µε το νοµοσχέδιο ενάντια
στον ΣΥΡΙΖΑ. Ψάχνουν συνεχώς να βρουν ευκαιρία, προκειµένου
να στριµώξουν την Κυβέρνηση, όπως νοµίζουν, να δηµιουργή-
σουν πολιτικό θόρυβο και να προκαλέσουν, αν µπορούν, πολιτική
κρίση, προκειµένου να οδηγήσουν την Κυβέρνηση σε πτώση.

Θεωρούν δε, ταυτόχρονα, ότι η Κυβέρνηση είναι σε πολιτική
αδυναµία. Έχουν φθάσει -πώς να το πω;- σε κατάσταση αλαζο-
νείας λόγω των δηµοσκοπήσεων και νοµίζουν ότι ίσως µε αυτή
την πίεση και τον θόρυβο εξωθήσουν την Κυβέρνηση να συµβι-
βαστεί. Λένε: «Να αποσυρθεί το νοµοσχέδιο, να µειωθεί το όριο
ηλικίας. Πώς τολµά η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε τέτοιες δηµο-
σκοπήσεις, µε τέτοιες εσωτερικές αντιφάσεις στην Κυβέρνηση
να επιµένει;». 

Αυτή, λοιπόν, η πολιτική και ιδεολογική αναµέτρηση διεξάγεται
σήµερα εδώ µέσα, και βεβαίως και απ’ έξω από εδώ µε τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης που το έχουν πρώτη είδηση. Εδώ και δεκα-
πέντε ηµέρες, η ταυτότητα φύλου έχει γίνει πρώτη είδηση, στην
Εκκλησία και στους λοιπούς που έχουν αναµιχθεί σε όλη αυτή
τη διαδικασία. 

Ας δούµε, λοιπόν, πώς µπορούµε να το συζητήσουµε µε ψυ-
χραιµία λίγο πριν φτάσουµε στην ψηφοφορία. Είπα και στη συζή-
τηση στην επιτροπή ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν πιστεύει στον ανταγωνισµό
των ατοµικών και κοινωνικών δικαιωµάτων. Θεωρούµε ότι και τα
δύο, και τα ατοµικά και τα κοινωνικά δικαιώµατα, είναι εξίσου σε-
βαστά, είναι δε αλληλένδετα. Άλλοι έχουν αντιφάσεις, όταν µιλάνε
για τη µεγαλύτερη σηµασία των κοινωνικών δικαιωµάτων σε σχέση
µε τα ατοµικά. Και ποιοι έχουν τέτοιες αντιφάσεις; Καταρχήν,
αυτοί που είναι νεοφιλελεύθεροι, που έχουν ξεχάσει τη Θάτσερ,
που έλεγε ότι «δεν υπάρχει κοινωνία, µόνο άτοµα» και εµφανιζόταν
ως οπαδός των ατόµων που µπορούν να µεγαλουργήσουν µέσα
στην αγορά και να γίνουν σπουδαίοι, πλούσιοι, µορφωµένοι κλπ.,
ενώ αντίθετα η κοινωνία, οι τάξεις, είναι άξιες χλευασµού και πε-
ριφρόνησης. 

Εδώ, λοιπόν, βλέπουµε ότι ξαφνικά τα ατοµικά δικαιώµατα δεν
είναι τίποτα, άρα αυτή η Κυβέρνηση δεν ικανοποιεί τα κοινωνικά
δικαιώµατα. Όµως τι βλέπουµε; Όταν η Κυβέρνηση ικανοποιεί
τα κοινωνικά δικαιώµατα, όταν θεσπίζει τη δωρεάν πρόσβαση
στην υγεία, το καταψηφίζουν. Όταν ψηφίζει επιδόµατα κοινωνι-
κής αλληλεγγύης, τα καταψηφίζουν. Δεν είδαµε καµία Ιερά Σύ-
νοδο να βγει ποτέ να πει κάτι για όλα αυτά ή έστω να καταδικάσει
µέτρα δυσµενή που έχουµε ψηφίσει ως Κυβέρνηση. Εµφανί-
στηκε ξαφνικά σ’ αυτό. Και σε ποιο αυτό; Σ’ αυτό που έχει θεσπι-
στεί από το 1976. Δηλαδή, σαράντα ένα χρόνια πριν έχει
θεσπιστεί η αλλαγή φύλου και ξαφνικά έχει γίνει ο µέγας θόρυ-
βος για τη διόρθωση φύλου. Προσέξτε, υπήρχε αλλαγή φύλου
χωρίς καµµία προϋπόθεση, ούτε ηλικίας, ούτε αγαµίας, ούτε τί-
ποτα. Και γίνεται όλος αυτός ο θόρυβος, ενώ εµφανίζεται ένα
νοµοσχέδιο το οποίο βάζει προϋποθέσεις, αλλά αποκρύπτεται
αυτή η συζήτηση σκόπιµα, γιατί υπάρχει το άλλο που σας είπα,
η πολιτική και η ιδεολογική αναµέτρηση που γίνεται. 

Εδώ, λοιπόν, πρέπει να αποκαλυφθούν όλες οι προθέσεις, για
να ξέρει και η κοινωνία, η οποία παρακολουθεί, άναυδη ενδεχο-
µένως, έκπληκτη ή ίσως και µπερδεµένη, τι είναι αυτό το πράγµα
για το οποίο γίνεται τόσος θόρυβος. Ας το βάλουµε, λοιπόν, στην
πραγµατική του διάσταση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε εδώ όλοι εµείς και µι-
λάµε χάριν στο ατοµικό δικαίωµα της ψήφου. Ειδάλλως, θα ήµα-
σταν αλλού. Θα πρέπει, λοιπόν, να έχουµε ιδιαίτερο σεβασµό
στα ατοµικά δικαιώµατα. 

Επίσης, πρέπει να ξέρουµε ότι χωρίς το ατοµικό δικαίωµα του
«συνεταιρίζεσθαι» που λέει το Σύνταγµα, δηλαδή της οργάνωσης
των ανθρώπων σε κοινωνικές οµάδες, δεν θα µπορούσε κανείς
να πετύχει καµία νίκη, διότι χωρίς αυτό δεν θα µπορούσε να

ακουστεί η φωνή του. Άρα και το «συνεταιρίζεσθαι» και το «συ-
ναθροίζεσθαι» και όλες αυτές οι ατοµικές ελευθερίες έχουν φτά-
σει την ιστορία εδώ που έχει φθάσει και τις κατακτήσεις εδώ που
έχουν φτάσει. Άρα δεν υπάρχει θέµα διαγωνισµού ατοµικών και
κοινωνικών δικαιωµάτων, για να τελειώσει αυτή η δυσάρεστη και
ανιστόρητη συζήτηση.

Όµως για να µην µακρηγορώ, θέλω να φθάσω στο εξής: Προ-
βάλλονται τώρα αυτές οι απόψεις, οι συντηρητικές κατά τη
γνώµη µου, οι φανατικές, οι οποίες, όταν σηµειώνονται σε άλλες
θρησκείες, µας ανατριχιάζουν. Όταν εµφανίζονται θρησκείες
που θέλουν να πάνε τα πράγµατα προς τα πίσω, που ερµηνεύουν
το Κοράνι µε έναν φανατισµό, εκεί εµείς τροµάζουµε. Εδώ δεν
τροµάζουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πολύ επικίνδυνη εποχή για
να ανεχόµαστε τέτοιες απόψεις, για να µπαίνει λογοκρισία στο
τι θα προτείνει η Κυβέρνηση σαν νοµοθετική πρωτοβουλία. Δεν
είναι δυνατόν να ανεχόµαστε τέτοιο θεσµικό ρατσιστικό, διχα-
στικό και σκοταδιστικό λόγο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της Γ’ Αντιπροέδρου)

Υπάρχουν και απόψεις που θεωρούν λάθος την αγαµία ως
προϋπόθεση που έχουµε βάλει εµείς. Υπάρχει το Ψήφισµα
2048/2015 του Συµβουλίου της Ευρώπης που λέει ότι το διαζύγιο
ως προϋπόθεση προσβάλει την αρχή της ενότητας της οικογέ-
νειας και είναι λάθος. Υπάρχουν απόψεις που δεν συµφωνούν µε
το όριο της ηλικίας των δεκαπέντε ετών. Θέλουν και µικρότερη
ηλικία, γιατί στις µικρότερες ηλικίες είναι τα µεγάλα ψυχικά τραύ-
µατα. Και όµως αυτές οι απόψεις αποκρύπτονται για να πάµε
στις πιο ακραίες και να γίνει ο διάλογος αλλού. 

Και βεβαίως παρουσιάζουµε εδώ τους γονείς σαν να είναι
ανεύθυνοι, σαν να µην ενδιαφέρονται για το συµφέρον του παι-
διού τους. Και θα έρθει εδώ η Βουλή, οι προστάτες, να προστα-
τεύσουν τα παιδιά από τους γονείς, οι οποίοι είναι αυτοί που θα
πάρουν την πρωτοβουλία για τη νοµική αναγνώριση της ταυτό-
τητας φύλου του παιδιού τους. 

Ποιοι είµαστε εµείς; Είναι δυνατόν στην ελληνική κοινωνία να
λέµε ότι οι γονείς δεν µπορούν να καταλάβουν το συµφέρον του
παιδιού τους; Είναι δυνατόν να θεωρούµε ότι ένας γονέας,
επειδή θα του πει το παιδί: «Μπαµπά, µαµά, θέλω να γίνω κορί-
τσι», αµέσως θα σπεύσει στον δικηγόρο και θα πάει στα δικαστή-
ρια; Έχετε καταλάβει που ζούµε; Τι είναι αυτά τα πράγµατα;
Νοµίζω ότι το επίπεδο αντιπαράθεσης έχει πέσει στο ναδίρ. 

Και κλείνω µε το ζήτηµα της πολιτικής αντιπαράθεσης. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μαζέψτε το όσο µπο-

ρείτε, κυρία Συµπρόεδρε. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Γ’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Θα ήθελα την ίδια µεταχείριση µε κάποιους που προ-
ηγήθηκαν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην το πάµε «δά-
σκαλε που δίδασκες» οι δυο µας. Έτσι; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Γ’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Έχετε δίκιο. Τα κάνουµε κι εµείς αυτά. 

Φτάνω, λοιπόν, στο ζήτηµα της δεδηλωµένης που έχει γίνει
πολλή συζήτηση. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός
ότι το Σύνταγµά µας βάζει τις προϋποθέσεις βάσει των οποίων
γίνεται απώλεια της δεδηλωµένης. Και είναι στις περιπτώσεις δυ-
σπιστίας ή έλλειψης εµπιστοσύνης προς την Κυβέρνηση στο
άρθρο 84 του Συντάγµατος. Όταν δεν ψηφίζεται ένας νόµος, δεν
υπάρχει καµµία περίπτωση να προκύπτει από το Σύνταγµα ή από
άλλον νόµο ότι χάνει η Κυβέρνηση τη δεδηλωµένη. 

Αντίθετα, από το άρθρο 105 του Κανονισµού της Βουλής προ-
κύπτει ότι εάν κάποιος νόµος δεν ψηφιστεί από την Κυβέρνηση
που έχει τη νοµοθετική πρωτοβουλία, τότε επαναφέρεται για να
ξαναψηφιστεί σε άλλη συνεδρίαση υπό µια προϋπόθεση: αν οι
θετικές ψήφοι που πήρε ήταν περισσότερες από τις αρνητικές.
Δεν έχει µπει, λοιπόν, σε καµµία διάταξη νόµου ότι εάν δεν ψη-
φιστεί ένας νόµος υπάρχει θέµα δεδηλωµένης. Αφήστε λοιπόν
τις πολιτικές φαντασιώσεις ότι κάτι θα γίνει, θα υπάρχει πολιτική
κρίση που κάποιοι θα την αξιοποιήσουν. 

Εξάλλου και αυτό είναι άκρως υποκριτικό -και κλείνω µε αυτό-
θα σας θυµίσω τι έγινε το 2015. Το 2015 ο ΣΥΡΙΖΑ έχασε τη δε-
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δηλωµένη, όπως θα θυµόσαστε, γιατί µια σειρά από Βουλευτές,
µέλη και στελέχη του διαφοροποιήθηκαν πολιτικά. Τότε λοιπόν
η κυβέρνηση θεώρησε υποχρέωσή της να κάνει εκλογές. Διότι
δεν είχε δεδηλωµένη. Θυµάστε τότε τις καταγγελίες όλων σας.
Γιατί κάνατε εκλογές; Και το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία: «µας
γελάσατε, µας πήρατε την ψήφο στο µνηµόνιο, µας κάνατε
εκείνο, µας κάνατε το άλλο και κάνατε εκλογές».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Χριστοδουλο-
πούλου, παρακαλώ κλείστε. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Γ’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Και η δεδηλωµένη λοιπόν, αλά καρτ. Κύριοι, δεν γίνεται
έτσι πολιτική! Αυτή είναι πολιτική αναξιοπιστία και ωφελεί κόµ-
µατα και απόψεις που είναι εναντίον της δηµοκρατίας και αυτό
πρέπει να το καταλάβουµε, όπως και ο ρατσιστικός και φανατι-
κός λόγος που αναπτύχθηκε από πολλούς και πολλές εδώ µέσα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω εκφωνήσει µεν τον κ. Κεδίκογλου, αλλά θα ήθελα
να τον παρακαλέσω να πάρει τον λόγο ο τραυµατίας κ. Καραγ-
κούνης. 

Αµέσως µετά θα πάρετε τον λόγο εσείς, κύριε Κεδίκογλου, και
ύστερα ο κ. Κουκούτσης.

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Καλώς, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Προεδρείο εύχε-

ται στον κ. Καραγκούνη περαστικά εκ µέρους των συναδέλφων. 
Ορίστε, κύριε Καραγκούνη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε, για τις ευχές.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα την τιµή να εισηγηθώ αρ-

χικώς το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο στην αρµόδια επιτροπή,
αλλά λόγω του προφανούς προβλήµατος υγείας δεν κατέστη δυ-
νατό να είµαι παρών αδιάληπτα στις συνεδριάσεις της Ολοµέ-
λειας. 

Όλο αυτό το διάστηµα ως Νέα Δηµοκρατία αναλύσαµε επαρ-
κώς τη θέση µας για το νοµοσχέδιο, αλλά βεβαίως επισηµάναµε
και τις ενστάσεις που είχαµε και έχουµε και για τις οποίες βε-
βαίως ποτέ δεν πήραµε απάντηση από τον κύριο Υπουργό. Εν-
στάσεις που, όπως φαίνεται, κάποιες από αυτές έχει και ο
κυβερνητικός σας εταίρος και όχι µόνο, αλλά και κάποιοι δικοί
σας Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Και, ξέρετε, γυρνάµε πάλι στο αρ-
χικό ερώτηµα που σας θέσαµε και στις επιτροπές: Τελικά, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, έχετε πλειοψηφία για αυτό
το νοµοσχέδιο; 

Έχετε, κύριε Υπουργέ; Ή πάλι ψάχνετε για δανεικές ψήφους;
Ή λέτε να ψηφίσετε πάλι όπως σας βολεύει; 

Ξέρετε τι δείχνει αυτή η πραγµατικά φαιδρή εικόνα που πα-
ρουσιάζετε κοινοβουλευτικά; Καταδεικνύει το πόσο πρόχειρα νο-
µοθετείτε σε ένα νοµοσχέδιο οµολογουµένως πολύ ευαίσθητο.
Επικοινωνιακά φέρνετε το νοµοσχέδιο χωρίς ουσιαστικό διά-
λογο, χωρίς καµµία συνεννόηση και γεµάτο αοριστολογίες -τις
οποίες σας είχαµε επισηµάνει- και τώρα βεβαίως τρέχετε να µα-
ζέψετε τα ασυµµάζευτα. Ούτε µεταξύ σας δεν συνεννοείστε και
γι’ αυτό παρουσιάζετε αυτήν την εικόνα.

Δεν µπορώ επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να µην κάνω
ένα σχόλιο για όσα σουρεαλιστικά µας είπε χθες ο κ. Τσίπρας,
αλλά και άλλοι από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος βεβαίως -τον ακούσαµε
προσεκτικά χθες- προσπάθησε να κάνει φθηνή εκµετάλλευση για
τα φιλελεύθερα ή µη πιστεύω της Νέας Δηµοκρατίας. 

Πρώτα απ’ όλα, να εξηγήσουµε στον Πρωθυπουργό ότι αν τα
µνηµόνια είναι φιλελεύθερα, που δυστυχώς δεν είναι, ο ίδιος θα
πρέπει να είναι ο µεγαλύτερος φιλελεύθερος της Ελλάδας, γιατί
πιο σκληρός εφαρµοστής των µνηµονίων από τον κ. Τσίπρα δεν
υπάρχει. Και βεβαίως δεν το λέω εγώ, δεν το λέει η Νέα Δηµο-
κρατία, αλλά όσοι έχουν διαβάσει το βιβλίο του κ. Βαρουφάκη
«Ενήλικες στο δωµάτιο» ξέρουν.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Εσείς το διαβάσατε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Βεβαίως και το διάβασα,

κύριε Μαντά.
Ξέρουν ότι ο πρώην Υπουργός του στην ουσία τον περιγράφει

ως το παραπαίδι του Σόιµπλε στην Ευρώπη. Έτσι τον περιγράφει!

Δεύτερον, όσον αφορά τις ιδεολογικές επιθέσεις που δεχθή-
καµε χθες από τον κ. Τσίπρα, να του υπενθυµίσουµε, όπως βε-
βαίως να υπενθυµίσουµε και σε εσάς, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ότι οι ιδεολογικοί φίλοι, ο κ. Μαδούρο και ο κ. Κά-
στρο, τους οποίους έτρεχε να τους συναντήσει ως µόνος ηγέτης
από την Ευρώπη, ως µόνος ηγέτης από τον δυτικό κόσµο στην
περιβόητη κηδεία, αλλά και οι άλλοι απανταχού συναγωνιστές
στη Βόρεια Κορέα και αλλού, τους διεµφυλικούς, κύριε Μπάρκα,
και τους οµοφυλόφιλους τους βάζουν στα στρατόπεδα. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα.

Προς ενηµέρωσή σας -γιατί δεν θα το ξέρετε- να σας θυµίσω
ότι το κίνηµα της απελευθέρωσης λόγω σεξουαλικής ταυτότητας
ενισχύθηκε πολύ στα τέλη της δεκαετίας του 1970 από µια περί-
φηµη ταινία µε πρωταγωνιστή τον Γουίλιαµ Χαρτ που παρου-
σίαζε µε ανάγλυφο τρόπο το δράµα που περνούσαν οι
οµοφυλόφιλοι στην Κούβα του Κάστρο. Σας το λέω απλά για να
το ξέρετε.

Εποµένως, σας αντιστρέφουµε εµείς αυτά που είπε ο κ. Τσί-
πρας χθες, κύριοι της Κυβέρνησης. Στη Νέα Δηµοκρατία µη µι-
λάτε για φιλελευθερισµό αλά καρτ. Εσείς και η Κυβέρνησή σας
είστε αλά καρτ και το αποδεικνύετε καθηµερινά σε όλα τα θέ-
µατα. Μαθήµατα φιλελευθερισµού δεν δεχόµαστε από ανθρώ-
πους που ανδρώθηκαν πολιτικά, εµπορευόµενοι τον πόλεµο κατά
των ανοιχτών κοινωνιών της Δύσης και συστρατευόµενοι µόνιµα
-πολλοί από εσάς από τη νεαρή σας ηλικία- µε όλους όσοι τα δι-
καιώµατα για τα οποία σήµερα συζητάµε αποτελούν παντοτινό
ανάθεµα. Όσο λοιπόν ευαγγελίζεστε τέτοιες λογικές και όσο
εναγκαλίζεσθε µε τέτοιους ανθρώπους, µαθήµατα για ανθρώ-
πινα δικαιώµατα, µαθήµατα για φιλελευθερισµό και για κράτος
δικαίου δεν δεχόµαστε. 

Η Νέα Δηµοκρατία ήταν ξεκάθαρη από την αρχή. Ξεκαθαρί-
σαµε ότι είµαστε θετικοί στο να υπάρξει µια νοµοθετική ρύθµιση
του ζητήµατος, όπως ισχύει παντού στην Ευρώπη. Είναι επίσης
σαφές ότι σχεδόν σε όλες τις ευρωπαϊκές νοµοθεσίες υπάρχουν
όροι και προϋποθέσεις, που κατά µείζονα λόγο εδράζονται στις
αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των. Αναδείξαµε ότι έτσι όπως φέρνετε το νοµοσχέδιο για ψή-
φιση θα δηµιουργήσει µεγαλύτερα προβλήµατα από αυτά που
υποτίθεται ότι προσπαθεί να επιλύσει και επικεντρώσαµε την κρι-
τική µας σε δύο ζητήµατα: πρώτον, στην αοριστολογία του νο-
µοσχεδίου ως προς τις προϋποθέσεις για τη διόρθωση
καταχωρισµένου φύλου και δεύτερον, στη δυνατότητα, για µία
φορά ακόµη, της βούλησης για διόρθωση. 

Καταθέσαµε, όπως είχαµε προαναγγείλει, µια ολοκληρωµένη
πρόταση για τη ρύθµιση του ζητήµατος, που θα επιλύει ουσια-
στικά και µε ασφάλεια δικαίου ένα πρόβληµα που αφορά όντως
µια ευάλωτη και πολύ ευαίσθητη κοινωνική οµάδα, η οποία υφί-
σταται συνεχώς ρατσιστικές επιθέσεις και επιθέσεις µίσους και
βίας. Είναι ένα ζήτηµα που αποτελεί χρέος µιας ευνοµούµενης
πολιτείας να το ρυθµίσει, µε τρόπο όµως που θα σέβεται τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα, θα σέβεται το ατοµικό, αλλά και δηµόσιο
συµφέρον και βεβαίως θα συµβαδίζει και θα εναρµονίζεται µε τις
αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των. 

Η δική µας πρόταση αυτά τα κενά έρχεται να καλύψει, δηλαδή
ασφαλώς να σέβεται την επιλογή και τη βούληση του προσώπου
να συµβαδίζει µε τη διεθνή πραγµατικότητα και την κοινοτική νο-
µολογία και να λαµβάνει υπ’ όψιν τυχόν επιπτώσεις σε τρίτα πρό-
σωπα που συνδέονται άµεσα µε τον αιτούντα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όσον αφορά την αοριστία του νοµοσχεδίου, για την οποία ήδη
έκανα αναφορά, δεν την επισηµάναµε µόνο εµείς, αλλά, όπως
ξέρετε στις επιτροπές, τη σηµείωσε και η Διεθνής Αµνηστία και
η Εταιρεία Οικογενειακού Δικαίου, όπου ανέδειξαν την προβλη-
µατική του άρθρου, αλλά και την πιθανότητα καταστρατηγήσεων
του νόµου. Για εµάς, ο ρόλος του δικαστή θα πρέπει να είναι ου-
σιαστικός και όχι διεκπεραιωτικός και πρέπει κατά την άσκηση
του λειτουργήµατος να έχει συγκεκριµένα αποδεικτικά µέσα, τα
οποία βεβαίως και εµείς ήδη σας καταθέσαµε µε την τροπολογία.
Πάντως, έτσι όπως έχετε συντάξει το άρθρο 3 -και αποδεικνύεται
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αυτό βεβαίως- περισσότερη ασάφεια δηµιουργείται, περισσό-
τερη αοριστία προκαλείται και εν τέλει µεγαλύτερα προβλήµατα
προστίθενται παρά λύσεις, όπως εσείς επαγγέλλεστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και µε αυτό κλείστε,
κύριε συνάδελφε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, σε
µισό λεπτό.

Εµείς, λοιπόν, λέµε ξεκάθαρα όχι στο αυθαίρετο όριο ηλικίας
των δεκαπέντε ετών, όχι στην αλλαγή της νέας ληξιαρχικής πρά-
ξης άλλη µια φορά, διότι έτσι καταστρατηγείται και το πνεύµα
αλλά και η ουσία του νόµου, που στηρίζεται στο στοιχείο της
σταθερής και αµετάκλητης βούλησης, στοιχείο που ούτως ή
άλλως προϋποτίθεται στο σύνολο των αποφάσεων του Ευρωπαϊ-
κού Δικαστηρίου ως απαραίτητο για τη διόρθωση του καταχωρι-
σµένου φύλου. Τελικά λέµε όχι σε ένα πρόχειρο νοµοθέτηµα,
που το φέρατε στο πόδι και τελικά ψάχνετε τώρα τους δικούς
σας Βουλευτές να το ψηφίσουν. 

Εµείς συγκροτηµένα και εναρµονισµένα µε την πλειοψηφία
των ευρωπαϊκών νοµοθεσιών και της ευρωπαϊκής νοµολογίας -
το τονίζω- καταθέσαµε πρόταση που ικανοποιεί και το ατοµικό,
αλλά βεβαίως και το δηµόσιο συµφέρον. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ βοηθήστε
τον κ. Καραγκούνη να εξέλθει της Αιθούσης.

Με τη σειρά ακολουθούν ο κ. Κεδίκογλου, ο κ. Κουκούτσης και
µετά η κυρία Μανωλάκου. 

Κύριε Κεδίκογλου, έχετε τον λόγο.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να κάνω ένα πρώτο σχόλιο για την προλαλήσασα

Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ: Η όποια πολιτική και κυβερνητική κρίση
δεν µπορεί να οφείλεται στην Αντιπολίτευση. Ξέρετε, στα δηµο-
κρατικά καθεστώτα δεν είναι χρέος της Αντιπολίτευσης να στη-
ρίζει την Κυβέρνηση. Η όποια κυβερνητική κρίση οφείλεται στον
κυβερνητικό σας εταίρο, ο οποίος παρά την κάλυψη που του δώ-
σατε για τις ρουλέτες και τα καζίνο, προτίµησε να πάει στη Βρα-
ζιλία και να δηµιουργεί ζητήµατα δεδηλωµένης. 

Επί της ουσίας τώρα, κυρίες και κύριοι της κυβερνητικής πλει-
οψηφίας, ο πολιτικός σας αµοραλισµός είναι γνωστός. Δεν έχετε
διστάσει να πείτε ψέµατα, να παραπλανήσετε, να εξαπατήσετε
τη συντριπτική πλειονότητα των Ελλήνων για να εξυπηρετήσετε
τα συµφέροντά σας. Το µόνο ιδεολόγηµα που σας έχει αποµείνει
είναι ότι «ο σκοπός αγιάζει τα µέσα». Και ο µόνος σκοπός σας
είναι η παραµονή στην εξουσία, η προσκόλληση στην καρέκλα
µε κάθε µέσο. 

Θα πρέπει πάντως να αναγνωρίσουµε ότι έχετε ποικιλοµορφία
στις µεθόδους παραπλάνησης και αντιπερισπασµού, µε τελευ-
ταία απόδειξη το παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο αναδεικνύει και το
απύθµενο του κυνισµού σας. Και είναι χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα του τι µπορεί να συµβεί όταν ένα υπαρκτό ζήτηµα ατοµι-
κών δικαιωµάτων αντιµετωπίζεται µε ευκαιριακό, τυχοδιωκτικό
τρόπο, µε προφανείς µικροκοµµατικές σκοπιµότητες, αδιαφο-
ρώντας για τις συνέπειες.

Δεν ενδιαφέρεστε πραγµατικά για τα διεµφυλικά άτοµα και
αυτό φαίνεται από τον τρόπο που αντιµετωπίζετε το ζήτηµα. Φαί-
νεται από την προχειρότητα, την ανεξήγητη ταχύτητα, την παν-
τελή έλλειψη προηγούµενου διαλόγου. Το µόνο που θέλετε είναι
να πουλήσετε ψευτοπροοδευτισµό, να πουλήσετε «αριστεριλίκι»
για να τονώσετε τις πεσµένες συνιστώσες σας. 

Θέλετε να προκαλέσετε εντυπώσεις, να αποπροσανατολίσετε
από τη νοµική ισοπέδωση που βιώνουν οι περισσότεροι Έλληνες,
ιδιαίτερα οι ασθενέστεροι. Θα έλεγα ότι είναι µια χαρακτηριστική
περίπτωση προβοκάτσιας ψευδοπροοδευτικού τύπου. 

Ενδεικτική είναι η ανεξήγητη προσθήκη την τελευταία στιγµή
του ορίου ηλικίας στα δεκαπέντε έτη. Δεν είναι µόνο ότι εξεγέρ-
θηκαν οι παιδοψυχολόγοι, επισηµαίνοντας τον αυξηµένο κίνδυνο,
ακόµα και αυτοκτονιών σε τέτοιες περιπτώσεις. Είναι ότι ακού-
σαµε σε αυτήν την Αίθουσα Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ να λένε ότι
το όριο θα µπορούσε να είναι στα δέκα ή και στα οκτώ έτη. 

Μήπως θα θέλατε τα παιδιά να είναι άφυλα και να επιλέγουν
φύλο µετά το δέκατο πέµπτο έτος της ηλικίας; Άλλωστε, αγγε-

λούδια τα λέµε τα παιδιά και οι άγγελοι δεν έχουν φύλο. Μαύρο
χιούµορ κάνω για να δείξω το βαθµό γελοιότητας του ψευτοπρο-
οδευτισµού σας. 

Αντίστοιχα και µε πολλαπλή δυνατότητα αλλαγής φύλου. Από
τη µία θεωρείτε τη βούληση του ατόµου τόσο σηµαντική ώστε
να αρκεί από µόνη της για την αλλαγή, από την άλλη θεωρείτε
τη βούληση ασήµαντη γιατί µπορεί να αλλάξει. Πάλι καλά που
δεν προτείνετε να µπορεί κάποιος να επιλέγει τις µονές ηµέρες
το ένα φύλο και τις ζυγές το άλλο. Είναι άλλη µια απόδειξη γε-
λοιότητας. Στην προκειµένη όµως περίπτωση, υπονοµεύεται το
όλο ζήτηµα των διεµφυλικών, γιατί αφήνετε περιθώρια εκµετάλ-
λευσης από άσχετα άτοµα για ιδιοτελείς σκοπούς. 

Λέτε ότι ενδιαφέρεστε για τα διεµφυλικά άτοµα. Με το νοµο-
σχέδιο όµως αυτό τους προσφέρετε τη χειρότερη υπηρεσία. Δεν
χρειάζεται να είναι κανείς ειδικός επιστήµονας. Αρκεί να έχει δια-
βάσει βιβλία, όπως το «Τρίτο Στεφάνι» του Κώστα Ταχτσή ή να
έχει δει ταινίες, όπως «Ο Άγγελος», που ήταν κυριολεκτικά µια
τραγωδία βγαλµένη από τη ζωή, για να καταλάβει ότι το µεγαλύ-
τερο πρόβληµα για τα διεµφυλικά άτοµα είναι η έλλειψη κατα-
νόησης, η αποξένωση, η περιθωριοποίηση, µε συνεπαγόµενη την
εκµετάλλευσή τους συχνά. 

Εάν πραγµατικά ενδιαφερόσασταν για τα διεµφυλικά άτοµα,
θα έπρεπε να έχετε προτεραιότητα την κατανόησή τους και την
ενσωµάτωσή τους στην κοινωνία. Καθοριστικός παράγοντας για
αυτό είναι ο προηγούµενος διάλογος και µε επιστηµονικούς φο-
ρείς, η ενηµέρωση της κοινωνίας για το ζήτηµα. Αντίθετα, ο πρό-
χειρος, ευκαιριακός, τυχοδιωκτικός τρόπος που επιλέξατε
στιγµατίζει και αποµονώνει περισσότερο τα άτοµα αυτά. 

Για τον πολύ κόσµο, η αιφνίδια και ευκαιριακή ενασχόληση µε
το θέµα είναι ανεξήγητη. Δεν γνωρίζουν καν τη διαφορά µεταξύ
διεµφυλικών ατόµων και οµοφυλόφιλων.

Ξέρετε τι λένε στα καφενεία; Επειδή δεν καταλαβαίνουν και
δεν γνωρίζουν το πρόβληµα –και είναι φυσικό να το απαξιώνουν
µπροστά στα οξύτατα προβλήµατα επιβίωσης που αντιµετωπί-
ζουν- φτάνουν να λένε, «εδώ ο κόσµος καίγεται και η Βουλή χτε-
νίζεται». 

Αυτή είναι η χειρότερη υπηρεσία που µπορείτε να προσφέρετε
στα διεµφυλικά άτοµα. Αντί για ενσωµάτωση, προωθείτε την απο-
µόνωσή τους. Αντί για την κατανόηση, προκαλείτε περισσότερες
απορίες. 

Κυρίες και κύριοι, η Νέα Δηµοκρατία είναι ένα καθαρόαιµο, φι-
λελεύθερο κόµµα. Είµαστε µία φιλελεύθερη πολιτική δύναµη που
αναγνωρίζει την ανάγκη καθιέρωσης διαδικασίας για τη διόρ-
θωση του καταχωρηµένου φύλου από εκείνους που επιθυµούν. 

Αναγνωρίζουµε ότι υπάρχει ανάγκη εκσυγχρονισµού του πλαι-
σίου και προστασίας των ατοµικών δικαιωµάτων, όχι όµως έτσι,
όχι τόσο επιπόλαια, όχι τόσο πρόχειρα. Πρέπει να προηγηθεί δη-
µόσιος διάλογος. Πρέπει να υιοθετηθεί το πλέον αποτελεσµατικό
πλαίσιο που θα εξασφαλίζει την εξυπηρέτηση των ατοµικών δι-
καιωµάτων των διεµφυλικών ατόµων και δεν θα γεννά νέα προ-
βλήµατα. 

Η δική σας νοµοθετική πρόταση είναι ο ορισµός της προχειρό-
τητας και του καιροσκοπισµού. Αντί να ρυθµίζετε ζητήµατα, δηµι-
ουργείτε νέα προβλήµατα. Στοχεύετε µόνο στον αποπροσανατο-
λισµό της κοινωνίας. Αντίθετα τα διεµφυλικά άτοµα εκτίθενται σε
έναν ανεπίτρεπτο κοινωνικό στιγµατισµό για επικοινωνιακούς και
µόνο λόγους. 

Η Νέα Δηµοκρατία έχει ολοκληρωµένη πρόταση που είναι συµ-
βατή µε την επιστηµονική εµπειρία και τη σύγχρονη διεθνή πραγ-
µατικότητα. Η Κυβέρνηση πρέπει να αντιληφθεί τη σοβαρότητα
του ζητήµατος και να υιοθετήσει τη δική µας πρόταση που σέ-
βεται την επιλογή του προσώπου, εγγυάται συνθήκες εχεµύ-
θειας, συµβαδίζει µε τη διεθνή πραγµατικότητα, διασφαλίζει τον
ενσυνείδητο χαρακτήρα της βούλησης του ενδιαφερόµενου και
τη σταθερή πρόθεσή του, λαµβάνει υπ’ όψιν τυχόν επιπτώσεις
σε τρίτα πρόσωπα που συνδέονται άµεσα µε τον αιτούντα και µε-
ριµνά για τις απαιτούµενες κρατικές παρεµβάσεις και ενηµερώ-
σεις. 

Η πρότασή µας έχει κατατεθεί αναλυτικά. Αυτή είναι η σωστή
λύση, όχι ο δικός σας καιροσκοπισµός, όχι ο δικός σας ευκαιρια-
κός τρόπος αντιµετώπισης ενός σοβαρού ζητήµατος που, όµως,
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αποξενώνει ακόµη περισσότερο τους ενδιαφερόµενους γι’ αυτό
και φυσικά το καταψηφίζουµε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κουκούτση,
έχετε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δυστυχώς, σε αυτήν εδώ την Αίθουσα συνεχίζεται η υποκρισία

από όλες τις πλευρές. Σε µία περίοδο που ο λαός µας υποφέρει,
όταν εκκρεµούν τόσο σηµαντικά νοµοσχέδια, εµείς καλούµαστε
εδώ να συζητήσουµε ένα εκτιµητικό νοµοσχέδιο, το οποίο είναι
ήσσονος σηµασίας. Από την άλλη, προσπαθούν να τηρηθούν οι
κοµµατικές και οι πολιτικές ισορροπίες. Ας µην γελιόµαστε, να
µιλάµε τη γλώσσα της αλήθειας και να λέµε τα πράγµατα µε το
όνοµά τους.

Σ’ αυτήν εδώ τη χώρα και στη γη ολόκληρη υπήρχε οµοφυλο-
φιλία, υπάρχει και θα υπάρξει. Η σηµαντική διαφορά ποια είναι;
Θα ανατρέξω λίγο στο παρελθόν. Έχω περάσει τα πενήντα. Πι-
στεύετε ότι µ’ αρέσει ή σας αρέσει η εικόνα που παρουσιάστηκε
τις περασµένες δεκαετίες του «Φίφη» και του «Φλούφλη» που τον
έκραζε όλη η γειτονιά; Όχι βέβαια. Άνθρωπος είναι κι αυτός και
πολύ σωστά να έχει τα δικαιώµατά του. Όµως, δεν θα γίνει πρό-
τυπο ένας άνθρωπος δυστυχισµένος για µένα και το παιδί µου.

Λέω δυστυχισµένος, γιατί χάνει κάποια πράγµατα που δεν
µπορεί -πρακτικά να το δούµε- να τα χαρεί. Η µεγαλύτερη, για
εµέ τουλάχιστον, στιγµή της ζωής µου ήταν όταν κάποια νοσο-
κόµα µού έφερε να αγκαλιάσω για πρώτη φορά το παιδί µου.
Είναι µία µεγάλη χαρά που οι άνθρωποι αυτοί δεν µπορούν να
ζήσουν. Είναι ένα πλήγµα, είναι ένα πρόβληµα, είναι µία δυστυ-
χία. Αυτή τη δυστυχία, λοιπόν, δεν θέλω να την έχουµε πρότυπο.
Θα σας πω στην πορεία πώς το λέω αυτό.

Συνήθως τα κόµµατα και οι Βουλευτές ξέρουµε ότι ψηφίζουν
σ’ αυτό εδώ το Κοινοβούλιο µε γνώµονα την κοµµατική πειθαρ-
χία. Υπάρχουν κάποια νοµοσχέδια που φέρνει η εκάστοτε Κυβέρ-
νηση και η Αντιπολίτευση τι κάνει; Ξέρουµε ότι έχει τόσους
Βουλευτές, αρχίζουν τα «όχι», «ναι», «όχι», «ναι» και µια στείρα
αντιπαράθεση. Τώρα αυτή η στείρα αντιπαράθεση δεν υπάρχει.
Γιατί; Γιατί πρέπει να περάσει αυτό το νοµοσχέδιο µε πλειοψηφία
-και ευρύτατη µάλιστα- και θα περάσει.

Αυτή η εξέλιξη, βέβαια, δεν αποτελεί έκπληξη για κανέναν,
γιατί είναι ένας ακόµα κρίκος σε µια αλυσίδα δράσεων που στο-
χεύουν, πραγµατικά στοχεύουν, στην αποδόµηση της κανονικό-
τητας -και θα πω µετά τι εννοώ κανονικότητα- της ελληνικής
κοινωνίας.

Κατηγορούνται κάποιοι για φασισµό, κατηγορούνται για φα-
νατισµό και τα επιχειρήµατα είναι το ίδιο φανατικά και το ίδιο ρα-
τσιστικά απέναντι σ’ αυτούς που εκφέρουν µία άλλη άποψη. Είναι
έντονο το ρατσιστικό πρόσηµο και κατηγορούνται όσοι είναι αν-
τίθετοι σ’ αυτό το νοµοσχέδιο για καθυστερηµένες αντιλήψεις,
για προβληµατική στάση κ.λπ.. Κάθε φωνή που πάει κόντρα στη
λογική σας χαρακτηρίζεται ως ακραία. Δυστυχώς, οι λαοί χάνουν
την ταυτότητά τους. 

Θέλετε να πολιτικοποιήσετε µεταφορικά και κυριολεκτικά κάθε
αντίρρηση γι’ αυτό το νοµοσχέδιο και για την οµοφυλοφιλία γε-
νικότερα και δείχνετε να απεχθάνεστε τη διάκριση των φύλων,
την κατάργηση, όπως λέτε, των έµφυλων στερεοτύπων.

Με τη θεωρία της δυνατότητας αυτοπροσδιορισµού του
φύλου, που αποτελεί θεµελιώδες ανθρώπινο δικαίωµα, προ-
ωθείτε τη σχετικοποίηση του φύλου και νοµοθετικά. 

Πάντοτε σ’ αυτήν τη γη θα υπάρχουν αγόρια και κορίτσια. Πάν-
τοτε θα παίζουν µε διαφορετικά παιχνίδια και όχι µόνο γιατί έτσι
τα εκπαιδεύει η κοινωνία. Είναι έγκληµα η εξάλειψη της διαφο-
ράς των φύλων, γιατί είναι µια από τις θεµελιώδεις συνιστώσες
του πολιτισµού µας. Είναι µία εικόνα αρχέτυπη και είναι σηµείο
αναφοράς στον άνθρωπο και στην ανάπτυξή του ανά τους αι-
ώνες. Είναι λογικό αυτό. Είναι απλό. 

Πώς είναι δυνατόν να συγχέεται η δυστυχία, η διαταραχή κά-
ποιου που θέλει να αλλάξει φύλο µε όλα αυτά τα πράγµατα; Πώς
µπορούµε τα ψυχανεµίσµατα µίας ισχνής µειοψηφίας να τα απο-
δεχθούµε µε µία δήθεν επιστηµονική πραγµατικότητα; 

Πράγµατι, υπάρχουν επιστήµονες, οι οποίοι θεωρούν ότι είναι

ένα φυσικό φαινόµενο -να το πω έτσι- µια φυσική εξέλιξη η οµο-
φυλοφιλία, αλλά είναι και άλλοι που λένε τα αντίθετα. Είναι η αυ-
θαίρετη θέληση κάποιου, που επιθυµεί να καταργήσει µία
κανονιστικότητα, που αλλοιώνει τις αρχές του ίδιου µας του πο-
λιτισµού µέχρι τώρα. Πώς θέλετε να την αποδεχθούµε αυτή;

Στο άρθρο 4 -ίσως γίνω γραφικός, θα µου πείτε- αναφέρεται
ξεκάθαρα η διάκριση των φύλων. Αναφέρεται σε Ελληνίδες και
Έλληνες. Υπάρχει δόλος εκ µέρους της Κυβέρνησης, εκ µέρους
του Κοινοβουλίου, των µέσων µαζικής ενηµέρωσης και όλων
αυτών των περισπούδαστων σοφών, που τις τελευταίες µέρες
στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και στο γυαλί προσπαθούν να µε
πείσουν για το κοινωνικό µου φύλο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι ένα οργανωµένο σχέδιο αποδόµησης, το οποίο πραγµα-
τικά πηγαίνει σιγά σιγά. Δυστυχώς, σ’ αυτήν εδώ τη χώρα είναι
λίγοι αυτοί που πρέπει να παλέψουν ενάντια στον ηδονιστικό και
υλιστικό χαρακτήρα της εποχής µας. Όµως, όσο και αν το επι-
θυµείτε, τα βιολογικά χαρακτηριστικά δεν είναι δυνατόν να αλ-
λάξουν. Είναι ποτέ δυνατόν να δίνουµε, να προσδίδουµε
µεταβολή και ρευστότητα στο ανθρώπινο φύλο; 

Μιλάτε όλοι για το τι γίνεται στην Ευρώπη. Ποιος σας είπε ότι
αυτής της Ευρώπης, αυτών των αξιών που πρεσβεύει η Ευρώπη
αυτήν τη στιγµή, είµαι εγώ ή κάποιοι άλλοι κοινωνός; Είναι ανα-
γκαίο; Όχι, βέβαια.

Να ξέρετε ότι η ιστορία διδάσκει και έχει καταδείξει ότι αυτές
οι κοινωνίες που αποδοµούνται σιγά σιγά και ολόκληρες αυτο-
κρατορίες, όταν έφθασαν στις τελευταίες τους µέρες, εξαλεί-
φθηκαν και εξαλείφθηκαν απότοµα, µπρούσκα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με αυτό τελειώνετε,
κύριε συνάδελφε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
Ελπίζω και εύχοµαι η πορεία αυτής της Ευρώπης να είναι δια-

φορετική, γιατί όπως ειπώθηκε σε αυτήν εδώ την Αίθουσα –και
εγώ θα συµφωνήσω- η αποδόµηση έρχεται σιγά σιγά. 

Είναι πάρα πολύ επικίνδυνο αυτό που γίνεται. Μιλούν όλοι για
κεκτηµένα. Πραγµατικά, υπάρχουν κεκτηµένα, αλλά όλα αυτά
αποδοµούνται σήµερα σε όλους τους τοµείς της ελληνικής κοι-
νωνίας. Είναι πάρα πολύ επικίνδυνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κουκούτση,
σας παρακαλώ, τελειώνετε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η κ.
Διαµάντω Μανωλάκου και µετά θα πάρει τον λόγο ως Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος των ΑΝΕΛ ο κ. Λαζαρίδης και ύστερα η κ.
Κασιµάτη. 

Ορίστε, κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Μέχρι σήµερα δεν υπήρχε κά-

ποιος νόµος αναγνώρισης ταυτότητας φύλου. Υπήρχαν αποφά-
σεις δικαστηρίων. Εξέταζαν µια σειρά από ιατρικές
γνωµατεύσεις για τη σωµατική και ψυχική υγεία του ενδιαφερό-
µενου ατόµου.

Τι γίνεται τώρα µε αυτό το νοµοσχέδιο; Η αίτηση στη δικαστική
αρχή δεν απαιτεί ως κριτήριο την επιστηµονική γνωµάτευση, δη-
λαδή αγνοείτε και περιφρονείτε το να διαθέτει το άτοµο ολό-
πλευρη επιστηµονική και κοινωνική στήριξη ως προϋπόθεση για
να προχωρήσει στην αλλαγή φύλου στα νοµικά έγγραφα. 

Βεβαίως, τα κοινωνικά και ψυχικά προβλήµατα που αντιµετω-
πίζει το άτοµο δεν λύνονται µε µία απλή διοικητική πράξη στα νο-
µικά έγγραφα και πολύ περισσότερο αυτά δεν εξασφαλίζουν την
ουσιαστική επίλυση της ασυµβατότητας και τη στήριξη από το
οικογενειακό, συγγενικό, σχολικό, κοινωνικό περιβάλλον, την
οποία χρειάζεται. 

Τι κάνετε, όµως, µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Υιοθετείτε
τον πλήρη βιολογικό και κοινωνικό διαχωρισµό, πατώντας µία
βούλα του νόµου. Αποσπάτε πλήρως τα ανατοµικά χαρακτηρι-
στικά του φύλου, που προσδιορίζονται αντικειµενικά, από την αν-
τίληψη που έχει το άτοµο για το φύλο στο οποίο ανήκει. 

Φυσικά, οι κοινωνικές αντιλήψεις για τα φύλα δεν διαµορφώ-
νονται από το ατοµικό βίωµα του καθενός και της καθεµιάς, αλλά
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σε συγκεκριµένο ιστορικό, κοινωνικό, οικονοµικό, πολιτικό και
πολιτιστικό περιβάλλον. 

Εσείς αµφισβητείτε τον φυλετικό διαχωρισµό άνδρα-γυναίκας
ως αντικειµενικό γεγονός και παρουσιάζετε ότι το φύλο είναι κάτι
το ρευστό και µεταβαλλόµενο, από τη στιγµή που δεν αποδέχε-
στε κανένα αντικειµενικό κοινωνικό υπόβαθρο. Για εσάς η διά-
κριση άνδρα-γυναίκας αποτελεί ψευδή διχοτόµηση που είναι
κατασκευασµένη και όχι πραγµατική. 

Αυτό, όµως, είναι ανορθολογισµός καραµπινάτος και δυστυ-
χώς, αυτή η αντίληψη, όσο και αν εµφανίζεται ότι αφορά µόνο
τον φυλετικό προσδιορισµό, αναπαράγεται σε όλες τις πλευρές
της κοινωνικής ζωής, αφού φθάνετε στο σηµείο να λέτε ότι δεν
υπάρχει κανένα αντικειµενικό κοινωνικό κριτήριο για τον προσ-
διορισµό της θέσης ενός ατόµου στην κοινωνία, παρά µόνο το
κριτήριο της υποκειµενικής άποψης.

Να σας πω ότι παραδείγµατα αυτοπροσδιορισµού υπάρχουν
πολλά και µερικά είναι ιδιαίτερα ακραία. Ας πούµε, εξηντάχρονος
αυτοπροσδιοριζόταν ως εξάχρονο κορίτσι, πράγµα που δείχνει
ότι δεν υπάρχει όριο στην πλήρη διαστρέβλωση της αντικειµενι-
κής κοινωνικής πραγµατικότητας. Μάλιστα, αυτός ο ανορθολο-
γισµός παρουσιάζεται ως προοδευτισµός. 

Εµείς τονίζουµε, βεβαίως, ότι υπάρχουν περιπτώσεις που το
άτοµο βιώνει έντονη σύγκρουση ανάµεσα σε ορισµένα χαρακτη-
ριστικά του φύλου του και στο φύλο στο οποίο νιώθει ότι ανήκει
για βιολογικούς, κοινωνικούς ή για άλλους λόγους.

Όµως, η νοµική αναγνώριση του ατοµικού δικαιώµατος να αλ-
λάξει φύλο χρειάζεται αντικειµενικά και µέτρα κοινωνικής προ-
στασίας του ατόµου. Δηλαδή, η ατοµική του απόφαση χρειάζεται
να στηρίζεται σε µία διακριτική τεκµηριωµένη επιστηµονικά και
κοινωνικά θεσµοθετηµένη γνωµοδότηση. 

Θέτουµε αυτές τις προϋποθέσεις, ώστε να µπορέσει να ασκη-
θεί το ατοµικό δικαίωµα µε ουσιαστικό και όχι τυπικό τρόπο. Δεν
το δέχεστε αυτό, γιατί έχει οικονοµικό κόστος και δικαιολογείστε
µέσα και από ανόµοιες συγκρίσεις, όπως το ζήτηµα των αγώνων
ενάντια στη γυναικεία ανισοτιµία, που φυσικά δεν αφορά την
αναγνώριση κάποιων µεµονωµένων ατοµικών δικαιωµάτων, αλλά
µία βαθιά κοινωνική αλλαγή του κοινωνικού πλαισίου, µέσα στο
οποίο διαµορφώνονται και τα ατοµικά δικαιώµατα. 

Συγκρίνετε ανόµοια πράγµατα, το ζήτηµα του δικαιώµατος
ατοµικού αυτοπροσδιορισµού του φύλου µε το γυναικείο ζήτηµα,
που διαµορφώθηκε µέσα στους αιώνες της ταξικής πάλης, αφού
οι γυναίκες για αιώνες ήταν αποκλεισµένες από την κοινωνική
παραγωγή και συνεπώς από κάθε κοινωνική δράση στο πλαίσιο
της ταξικής κοινωνίας, καθώς η εργασία της πλειοψηφίας των
γυναικών δεν είχε καµία σηµασία για την οικονοµία. Γι’ αυτό και
οι προσπάθειες ορισµένων µεµονωµένων γυναικών να διεκδική-
σουν µία αναβαθµισµένη θέση στην κοινωνία πριν τη βιοµηχανική
επανάσταση δεν απέφεραν καρπούς. 

Αργότερα, η µαζική ένταξη των γυναικών στην καπιταλιστική
παραγωγή ως µισθωτές εργάτριες, αντικειµενικά ήρθε σε αντί-
φαση µε τον αποκλεισµό τους από την κοινωνική και πολιτική
δράση. Πάλευε, όχι µόνο ως προς τις οικονοµικές και συνδικαλι-
στικές διεκδικήσεις, τις διεκδικήσεις για την προστασία του γυ-
ναικείου οργανισµού, της µητρότητας, αλλά και ως προς την
ταξική ρίζα της γυναικείας ανισοτιµίας, δηλαδή ενάντια στον τα-
ξικό διαχωρισµό της κοινωνίας. 

Πάλευε για την ενότητα της εργατικής τάξης, ανδρών και γυ-
ναικών. Οι αγώνες για τα δικαιώµατα των γυναικών είχαν πολι-
τικό, ταξικό περιεχόµενο και προσπαθείτε σκόπιµα να το
κρύψετε, προσπαθώντας να τα χωρέσετε όλα στις προπαγναν-
διστικές ανάγκες ενός νοµοσχεδίου. 

Ωστόσο, η τυπική αναγνώριση και ορισµένων αστικών δικαιω-
µάτων της γυναίκας στην καπιταλιστική κοινωνία δεν την απαλ-
λάσσει από την ανισοτιµία και τη ζωή «λάστιχο». Ο καπιταλισµός
παράγει την ανισοτιµία γιατί αποτελεί πηγή κέρδους γι’ αυτούς. 

Μπορεί κανείς να αναφέρει και άλλα, πολλά παραδείγµατα,
όταν εργοδότες εδώ απαιτούν συµβόλαια από εργαζόµενες να
µην τεκνοποιήσουν όσο είναι στη δούλεψή τους. Όµως, η ουσία
είναι ότι εδώ παρουσιάζετε τα ατοµικά δικαιώµατα αποσπασµένα
από τα κοινωνικά, από τις κοινωνικές, οικονοµικές και πολιτικές
συνθήκες, όµως κανένα ατοµικό δικαίωµα δεν παραµένει σί-

γουρο και ασφαλές έξω από συλλογικά κοινωνικά δικαιώµατα. 
Γιατί, λοιπόν, το κάνετε; Γιατί το έχετε ανάγκη να πουλήσετε

«αριστεροσύνη» µε ανέξοδα υλικά και να σηκώσετε αντιδραστι-
κότερη, σκοταδιστική σκόνη, µπας και κρύψετε την αντιλαϊκή,
ακραία φιλελεύθερη πολιτική σας. Πουλάτε ευαισθησία, ενώ τσα-
κίζετε τα κοινωνικά δικαιώµατα που κατακτήθηκαν από τον πε-
ρασµένο αιώνα και επειδή το ΚΚΕ σας ξεσκεπάζει είναι και ο
λόγος που διαστρεβλώθηκαν και συκοφαντήθηκαν µε συστηµα-
τικό και χυδαίο τρόπο οι θέσεις του. 

Τον αντικοµµουνισµό και τα πυρά ενάντια στον σοσιαλισµό ξέ-
ρουµε καλά ότι θα τον συνεχίσετε, µε αρκετές δόσεις «σταλινο-
λογίας» από όλους σας, γιατί ο λαϊκός κόσµος νιώθει τη σαπίλα
του εκµεταλλευτικού συστήµατος που υπηρετείτε και αυτό σας
ανησυχεί βαθιά και δίκαια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): O κ. Λαζαρίδης έχει
τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν µπορώ να µην ξεκινήσω λέγοντας κάτι. Ακούσαµε πάλι σή-

µερα από κάποιον συνάδελφο να κάνει αναφορά σε Μαδούρο,
κ.λπ.. 

Ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι, εκεί στη γειτονιά του Μαδούρο
υπάρχει και κάποιος Εσκοµπάρ, έµπορος ναρκωτικών, ο οποίος
έχει αγοράσει οµάδες, δήµους, εφηµερίδες και κανάλια, αλλά
και κόµµατα. Γι’ αυτό, λοιπόν, όταν κάνουµε αναφορά σε κά-
ποιον, θα πρέπει να µην ξεχνάµε και τον άλλον εκεί στη γειτονιά
του που δραστηριοποιείται.

Θα ήθελα να κάνω µία αναφορά εδώ στους προλαλήσαντες
συναδέλφους. Είχαµε δύο ειδών τοποθετήσεις ή, αν θέλετε, προ-
σεγγίσεις πάνω στο νοµοσχέδιο για το οποίο συζητάµε. Είχαµε
συναδέλφους οι οποίοι έκαναν µία ανθρώπινη προσέγγιση, αλλά
είχαµε και συναδέλφους οι οποίοι προσέγγισαν καθαρά πολιτικά
το παρόν νοµοσχέδιο. Μάλιστα, είχαµε και κάποιους άλλους οι
οποίοι όχι απλώς το προσέγγισαν πολιτικά, αλλά µε έντονη διά-
θεση αντιπολίτευσης κ.λπ..

Εγώ θα ήθελα να συγχαρώ τους συναδέλφους οι οποίοι το
προσέγγισαν µε ανθρωπιά, δηλαδή από την ανθρωπιστική του
πλευρά, αν και µπορεί να συµφωνώ ή να διαφωνώ µε µερικούς.
Εκείνο που έχει σηµασία είναι ότι το προσέγγισαν µε ευαισθησία
και ακούσαµε πολλά πράγµατα τα οποία ήταν ενδιαφέροντα.

Εµείς, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, ήδη από τις επιτροπές είχαµε
τοποθετηθεί και είχαµε πει ότι ψηφίζουµε «ναι» επί της αρχής.
Γιατί το κάναµε αυτό; Αυτό το κάναµε, γιατί το νοµοσχέδιο έχει
δύο σκέλη. Έχει το πρώτο σκέλος, από το άρθρο 1 έως το άρθρο
7, που έχει να κάνει µε αυτό που γράφουν οι εφηµερίδες και συ-
ζητούµε όλοι, δηλαδή µε την επιλογή φύλου. Όµως, έχει και το
δεύτερο σκέλος, το οποίο έχει να κάνει µε την προστασία και τα
δικαιώµατα του παιδιού. Εµείς, λοιπόν, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες,
είπαµε ότι ψηφίζουµε επί της αρχής, γιατί ακριβώς λαµβάνουµε
υπ’ όψιν µας αυτά τα δύο σκέλη. 

Επειδή τώρα ως προς το πρώτο σκέλος που αφορά την επι-
λογή φύλου τίθενται θέµατα συνειδησιακά ή ηθικής, όπως την
αντιλαµβάνεται ο καθένας προσωπικά –διότι την ηθική, αν θέ-
λετε, την προσεγγίζει ο καθένας από τη δική του πλευρά, δεν
µπορεί να αντιλαµβανόµαστε όλοι εδώ µέσα µε τον ίδιο τρόπο
την ηθική- γι’ αυτό εµείς είπαµε ότι για τέτοια ζητήµατα εδώ και
καιρό έχουµε επιλέξει να ψηφίζουµε κατά συνείδηση, ακριβώς
για να έχει τη δυνατότητα ο καθένας µας να εκφραστεί µε τον
τρόπο αυτό, όπως το αντιλαµβάνεται ο καθένας, µε τη δική του,
την προσωπική του ηθική. Οπότε, έτσι, ικανοποιεί και το θέµα της
προσωπικής του ηθικής, αλλά και της συνείδησής του.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Όσον αφορά τώρα την τροπολογία, ακούσαµε εδώ σκληρά
πράγµατα. Έγινε, λέει, συναλλαγή µε τη συζήτηση που είχε προ-
ηγηθεί εδώ για το αίτηµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για
εξεταστική επιτροπή. Έγινε, λέει, συναλλαγή και, επειδή στήριξε
τότε ο ΣΥΡΙΖΑ τον Πρόεδρο των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, εµείς
τώρα συµφωνήσαµε για την τροπολογία. Αν είναι δυνατόν! Αρκεί
κανείς να διαβάσει την τροπολογία πώς ήρθε στο παρελθόν και
πώς ήρθε τώρα. 

Εγώ θέλω να σας συγχαρώ, κύριε Υπουργέ, γιατί µε τον τρόπο
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αυτό θωρακίζετε πράγµατι την εθνική ασφάλεια και δεν αφήνετε
κανένα απολύτως περιθώριο σε κάποιον να αµφισβητήσει. Το εί-
χαµε συζητήσει εδώ. Από το Βήµα της Ολοµέλειας πάλι είχα το-
ποθετηθεί και σας είχα παρακαλέσει, κύριε Υπουργέ, να το δείτε
µε µεγαλύτερη προσοχή, γιατί ναι µεν η προηγούµενη έτσι όπως
είχε έρθει στο παρελθόν ικανοποιούσε τις εντολές της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, αλλά τώρα µε αυτόν τον τρόπο θωρακίζουµε την
εθνική ασφάλεια και δεν υπάρχει κανένα περιθώριο αµφισβήτη-
σης από κανέναν κακοπροαίρετο.

Συγκεκριµένα, κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας διαβάσω
ένα σηµείο –διότι βλέπω ότι κανένας δεν µπήκε στον κόπο να το
διαβάσει- που λέει: «Με την επιφύλαξη των όρων και περιορι-
σµών που προβλέπονται στις επιµέρους διατάξεις της Ευρωπαϊ-
κής Σύµβασης Δικαιωµάτων του Ανθρώπου περί προστασίας της
εθνικής ασφάλειας, της δηµόσιας τάξης, της πρόληψης του εγ-
κλήµατος κ.λπ.». Εποµένως, πράγµατι η τροπολογία έχει θωρα-
κίσει την εθνική ασφάλεια.

Είµαστε θετικοί, κύριε Υπουργέ. Έτσι θα κλείσω την τοποθέ-
τησή µου. Όπως είπα και νωρίτερα, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες θα
ψηφίσουµε κατά συνείδηση. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Η συνάδελφος κ. Νίνα Κασιµάτη έχει τον λόγο.
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, θα ξεκινήσω από

το ζήτηµα της τροπολογίας περί Τουρκικής Ένωσης Ξάνθης, λέ-
γεται και έτσι, της αλλαγής του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας. 

Είχαµε ζητήσει το προηγούµενο διάστηµα, όταν είχε αποσυρ-
θεί η τροπολογία, να µην υπάρξει νέα νοµοθετική πρωτοβουλία,
σχετικά µε την τροποποίηση του άρθρου του Κώδικα Πολιτικής
Δικονοµίας, όπως έχει προταθεί στην Επιτροπή Υπουργών του
Συµβουλίου της Ευρώπης, µέχρι να υπάρξει µία εκτενής και πο-
λυµερής συζήτηση για τον βέλτιστο δυνατό χειρισµό των τριών
αποφάσεων του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Αν-
θρώπου µε διακριτικό τίτλο Bekir Ousta, η οποία αφορά και τη
λεγόµενη «Τουρκική Ένωση Ξάνθης», αλλά και άλλες αποφάσεις
υπέρ άλλων σωµατείων που δύνανται να επωφεληθούν από αυτή
την τροποποίηση του κώδικα, όπως είναι αυτή της «Στέγης Μα-
κεδονικού Πολιτισµού», που επίσης έχει δικαιωθεί στο ΕΔΔΑ και
αναµένεται και από τις ελληνικές αρχές η ίδια νοµική δίοδος,
προκειµένου να εκτελεστούν στην εσωτερική έννοµη τάξη. Θα
επωφεληθεί από την ίδια ρύθµιση, αν ψηφιστεί.

Θα προσπαθήσω σε αυτό τον λίγο χρόνο που έχω για ένα τόσο
σοβαρό ζήτηµα -που θα έπρεπε να έχει γίνει συζήτηση µόνο γι’
αυτό και στην Ολοµέλεια, αλλά και στην Ειδική Μόνιµη Επιτροπή
Παρακολούθησης των Αποφάσεων του Ευρωπαϊκού Δικαστη-
ρίου- να σας θέσω επιγραµµατικά κάποια ζητήµατα. 

Πρώτα από όλα, θα θέσω κάποια δεδοµένα, γιατί θεωρώ ότι
στον δηµόσιο λόγο έχει επικρατήσει µία κυρίαρχη αντίληψη, ότι
αυτό που πρέπει να γίνει είναι κάτι το αναπόδραστο. Η Συνθήκης
της Λωζάνης για αυτές τις αποφάσεις δεν αποτελεί εφαρµοστέο
δίκαιο για την εκδίκασή τους. Το ΕΔΔΑ έκρινε εαυτόν αναρµόδιο
και προχώρησε άνευ άλλου.

Το δεύτερο είναι ότι υπάρχει µείζων λόγος να είµαστε διπλά
και τριπλά προσεκτικοί, γιατί οι προτεινόµενες διατάξεις που θα
επιτρέψουν την επανεξέταση αυτών των συγκεκριµένων αποφά-
σεων συνοδεύονται από την εξής ανάλυση της Επιτροπής
Υπουργών και της Διεύθυνσης Εκτέλεσης των Αποφάσεων, όπου
µεταξύ άλλων, αναφέρει και το εξής: «Περαιτέρω πρέπει να ση-
µειωθεί ότι τα µέτρα γενικής φύσεως συνδέονται µε τα ατοµικά
µέτρα σε αυτές τις υποθέσεις, καθώς αναµένεται ότι η επανεξέ-
ταση των δικαστικών υποθέσεων επί τη βάσει των αποφάσεων
του ΕΔΔΑ, όπως προβλέπεται από το σχέδιο νόµου, θα έχει επί-
δραση στις αρχικές διαδικασίες σε παρόµοιες υποθέσεις.» 

Επίσης, θα ήθελα να ληφθεί υπ’ όψιν ότι για την Ελλάδα, σύµ-
φωνα µε την τελευταία απόφαση της Επιτροπής Υπουργών του
Συµβουλίου της Ευρώπης, έχει ήδη επισηµανθεί από την τρέ-
χουσα νοµολογία της χώρας η συµµόρφωσή µας στο πνεύµα του
ΕΔΔΑ στις διαδικασίες εγγραφής σωµατείων. 

Να καταθέσω εδώ ότι η χώρα µας έχει καταδικαστεί στις συγ-

κεκριµένες αποφάσεις µόνο για την παραβίαση του δικαιώµατος
του συνεταιρίζεσθαι εν προκειµένω και όχι για το άρθρο εκείνο
που λέει για φυλή, εθνική καταγωγή κ.λπ.. Δεν αναγνωρίζει, δη-
λαδή, το δικαστήριο ότι έχει υπάρξει µία ρατσιστική, εν πάση πε-
ριπτώσει, µεροληπτική από την Ελλάδα στάση σε σχέση µε αυτά
τα σωµατεία, αλλά ότι υπάρχει παραβίαση µόνο του δικαιώµατος
του συνεταιρίζεσθαι. Γι’ αυτό άλλωστε έχουν αδειοδοτηθεί από
την Ελλάδα πενήντα ένα τέτοια σωµατεία που πληρούν τις προ-
ϋποθέσεις του Αστικού Κώδικα και του Συντάγµατος, αλλά και
της ΕΣΔΑ.

Συνεπώς, οι αµετάκλητες αποφάσεις της Ολοµέλειας του
Αρείου Πάγου για τα συγκεκριµένα σωµατεία, όπως η λεγόµενη
«Τουρκική Ένωση Ξάνθης», µε τους λόγους που επικαλείται η
Ολοµέλεια του Αρείου Πάγου, δεν συνιστούν για τη χώρα γενική
άρνηση συµµόρφωσης. 

Θα ήθελα, επίσης, να γνωρίζετε κάτι άλλο. Υπάρχει µία αντί-
ληψη και στάση στο Συµβούλιο της Ευρώπης, σε σχέση µε τη
µουσουλµανική µειονότητα. Πολύ πρόσφατα τον Ιούνιο του 2017
πέρασε ψήφισµα το οποίο έχει τον τίτλο: «Προασπίζοντας τα θε-
µελιώδη δικαιώµατα και ελευθερίες της τουρκικής µουσουλµα-
νικής µειονότητας». Αυτό, ενώ έπρεπε να θεωρηθεί απαράδεκτο
µέσα στο προεδρείο του Συµβουλίου της Κοινοβουλευτικής Συ-
νέλευσης, παραπέµφθηκε, δυστυχώς, στην Επιτροπή Ισότητας.

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Δεν έχει περάσει. 
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Μη µε διακόπτετε παρακαλώ, γιατί έχω τα

έγγραφα εδώ.
Δυστυχώς, το ψήφισµα αυτό παραπέµφθηκε στην Επιτροπή

Ισότητας, για να ληφθεί υπ’ όψιν για την κατάρτιση ερωτηµατο-
λογίων σχετικά µε τα δικαιώµατα των εθνικών µειονοτήτων στις
χώρες. Εάν θέλετε να επαναλάβω τον τίτλο του ψηφίσµατος
είναι: «Προασπίζοντας τα θεµελιώδη δικαιώµατα και ελευθερίες
της τουρκικής µουσουλµανικής µειονότητας στη δυτική Θράκη». 

Η αξιολόγηση των σχετικών αποφάσεων, όσο και ο χρόνος και
ο τρόπος εκτέλεσής τους, πιστεύω ότι θα πρέπει να επιλέγονται
µε γνώµονα την προστασία των ατοµικών δικαιωµάτων, όπως
αυτά σταθµίζονται για όλους τους πολίτες ανεξαιρέτως, υπό το
πρίσµα του υπέρτερου δηµοσίου συµφέροντος, του Συντάγµα-
τος, των νόµων και των διεθνών συµβάσεων της χώρας. Εν προ-
κειµένω, υπακούοντας σε µία ολοκληρωµένη και συνεκτική
µειονοτική πολιτική στη Θράκη για την προάσπιση των δικαιωµά-
των και των τριών συνιστωσών της µουσουλµανικής µειονότητας,
οι οποίες καταπιέζονται από την κυρίαρχη. Η δική µας κυρίαρχη
πολιτική, που θα πρέπει να εµβαθύνει και θα πρέπει να υπαγο-
ρεύει τη διαχείριση των σχετικών αποφάσεών µας ενώπιον της
Επιτροπής Υπουργών του Συµβουλίου της Ευρώπης, είναι αυτή
που θα πρέπει να παίζει τον ρόλο της και όχι να συµβαίνει το αν-
τίστροφο.

Θα ήθελα λίγο να µπω στην ίδια την τροπολογία. Κύριε
Υπουργέ, θεωρώ ότι η τροπολογία, µε την τροποποίηση που φέ-
ρατε, έχει γίνει ακόµη χειρότερη. Υπήρχε το επιχείρηµα ότι πρέ-
πει να αλλάξουµε τον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, γιατί αυτό
έχει συµβεί και στον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας και στον Κώ-
δικα Διοικητικής Οικονοµίας. Καµµία αντίρρηση. Συµφωνούµε
απόλυτα σε αυτό. Η Ελλάδα είναι πυλώνας και η ίδια του ευρω-
παϊκού νοµικού πολιτισµού, δεν αφίσταται, πόσω µάλλον. Όµως,
εδώ πέρα υπάρχουν κάποια πράγµατα, τα οποία δεν θα έπρεπε
να είναι έτσι. 

Κατ’ αρχάς, στο κύριο άρθρο έχει ενταχθεί η επιφύλαξη του
περιορισµού του δικαιώµατος, όπως αυτό περιγράφεται στο
11.2. της ΕΣΔΑ Κατατίθεται, µπαίνει µέσα, γίνεται ουσιαστικό
µέρος της διάταξης και µε αυτόν τον τρόπο εξαιρούνται όλα τα
υπόλοιπα. Στην προηγούµενη διάταξη αυτό δεν υπήρχε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, υπάρχει το ζήτηµα της µεταβατικής διάταξης, στο

οποίο ναι µεν επικαλούµαστε τις διεθνείς συνθήκες, αλλά τώρα
δεν το κάνουµε στο κύριο µέρος της διάταξης.

Επίσης, σε όλες τις προηγούµενες περιπτώσεις, όπου εισάχ-
θηκε στις υπόλοιπες δικονοµίες µας, δόθηκε η προθεσµία των ενε-
νήντα ηµερών. Εδώ δίδεται η προθεσµία των ενενήντα ηµερών για
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όσες υποθέσεις έρθουν στο µέλλον, αλλά για τις υποθέσεις που
αφορούν τώρα το δικαστήριο, που έχουν ληφθεί αποφάσεις, δί-
δεται  µία άδεια ενός χρόνου. Ο ένας χρόνος προθεσµία εµένα
µου φαίνεται άπειρος, δηλαδή δεν ξέρω εάν µέσα στη νοµική µας
τάξη υπάρχει άλλη τέτοια προθεσµία ενός χρόνου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία συνάδελφε, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Πιστεύω ότι θα µπορούσαν να γίνουν πε-
ραιτέρω διορθώσεις, εάν µη τι άλλο να αξιολογήσουµε από την
αρχή την υπόθεση και να προχωρήσουµε στα ζητήµατα της
εναρµόνισης. 

Παρ’ όλα αυτά να κρατηθεί στην άκρη η µεταβατική διάταξη
που αφορά αυτές τις υποθέσεις, γιατί µπορούν να καταστούν
κερκόπορτα. Να µην αγνοούµε καθόλου -κλείνω µε αυτό- ότι οι
δικαστές µας, που έχουν βγάλει τις αµετάκλητες αποφάσεις
τους, θα είναι υποχρεωµένοι να τις λάβουν υπ’ όψιν τους φυσικά
και εν πάση περιπτώσει θα πειθαναγκάζονται µε κάποιον τρόπο
- αφού µόνο αυτό περιγράφεται - να δεχθούν την παραβίαση του
δικαιώµατος του συνεταιρίζεσθαι. Νοµίζω ότι τους πετάµε το
µπαλάκι για µία υπόθεση που είναι καθαρά πολιτική και δεν γεν-
νώνται ζητήµατα τόσο µεγάλης εποπτείας, όπως έχουν περιγρα-
φεί. Πάρα πολλές χώρες, για συγκεκριµένες αποφάσεις, είναι
υπό τη λεγόµενη «επιτήρηση» για τις λεγόµενες αποφάσεις. 

Γενικά η Ελλάδα έχει πολύ καλή επίδοση σε πάρα πολλά
άρθρα. Εκεί που πάσχει είναι κυρίως στο µάκρος που κρατούν
οι διαδικασίες. Εκεί πιστεύω ότι ως ελληνική πολιτεία µπορούµε
να κάνουµε πάρα πολλά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία συνάδελφε, πα-
ρακαλώ να τελειώσετε.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Με αυτόν τον τρόπο να διορθώσουµε και
τις επιδόσεις µας σε σχέση µε τη συµµόρφωση µε το Συµβούλιο
της Ευρώπης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κι εγώ ευχαριστώ.
Ο συνάδελφος κ. Νικόλαος Νικολόπουλος έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί δύο ηµέρες ειπώθηκαν και

ακούστηκαν πολλά. Δεν ακούστηκαν, όµως, και δεν ειπώθηκαν
αυτά που αισθάνεται, αυτά που λέει η συντριπτική πλειοψηφία
της ελληνικής κοινωνίας. Μία κοινωνία που διανύει τον όγδοο
χρόνο µιας σκληρής κρίσης και η οποία αισθάνεται να βάλλονται
ευθέως πλέον όχι µόνο το οικονοµικό και βιοτικό της επίπεδο,
αλλά ακόµα και αυτά τα ιερά και όσια, αρχές και αξίες που ως
πυλώνες στήριξαν επί αιώνες τον ελληνισµό. 

Γνωρίζω και αποδέχοµαι ότι κάποιοι δεν αποδέχονται ούτε καν
τη λέξη «έθνος». Θεωρούν τις παραδόσεις και τις αρχές αιώνων
ως ξεπερασµένα πράγµατα και αξίες, που η µόνη τους θέση στην
καλύτερη των περιπτώσεων να είναι η περίπτωση του µουσείου.
Ας γνωρίζουν, όµως, ότι όσοι πρεσβεύουν αυτά αποτελούν µία
ισχνή µειοψηφία. Αυτό ισχύει όχι µόνο µε το παρόν νοµοσχέδιο,
αλλά και µε τα άλλα θέµατα που αφορούν το φύλο, το σύµφωνο
συµβίωσης των οµόφυλων ζευγαριών, τη δυνατότητα να υιοθε-
τούν παιδιά, ακόµα και την αναγραφή του θρησκεύµατος στις
ταυτότητες, ακόµα και τον χωρισµό κράτους και Εκκλησίας.
Επειδή είναι όντως σηµαντικά θέµατα, ευχής έργον θα ήταν η
διενέργεια ενός δηµοψηφίσµατος χωρίς την ασφάλεια της κοµ-
µατικής πειθαρχίας των Βουλευτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε µεγάλη προσήλωση άκουσα
χθες την παρέµβαση του Πρωθυπουργού επί του συγκεκριµένου
νοµοσχεδίου, η οποία εστιάστηκε στην ανάγκη υπεράσπισης και
διεύρυνσης των ατοµικών ελευθεριών και δικαιωµάτων, αλλά και
στην ανάγκη η σηµερινή Κυβέρνηση να στηρίξει τα δικαιώµατα
των πιο αδύναµων και µικρών κοινωνικών οµάδων που επί χρόνια
υπόκεινται καταπίεση. 

Θα συµφωνήσω µέχρι κεραίας µε τον Πρωθυπουργό. Και γι’
αυτό, λοιπόν, θα τον ρωτήσω: Πότε θα µιλήσουµε και θα ξιφουλ-
κήσουµε σε αυτήν την Αίθουσα για τα δικαιώµατα των νέων ανέρ-
γων ή των εργαζόµενων µε µισθούς πείνας; Πότε θα µιλήσουµε
για τα δικαιώµατα των απολυµένων, των ΑΜΕΑ, των συνταξιού-
χων και των πολυτέκνων; Πότε θα υπερασπιστούµε το δικαίωµα
σε αξιοπρεπή αµοιβή, αξιοπρεπή ασφάλιση και ιατροφαρµακευ-

τική κάλυψη; Και πότε θα σταθούµε όρθιοι, υπερασπιζόµενοι, για
παράδειγµα, την ανάγκη αύξησης του κατώτατου µισθού και µε-
ροκάµατου; 

Όλοι αυτοί που ανέφερα, κύριοι εκπρόσωποι της Κυβέρνησης,
τι είναι, κατά τη γνώµη σας; Είναι λιοντάρια ή ζέβρες; Φυσικά και
είναι ζέβρες. Είναι οι πολλοί ηττηµένοι σε µία Ελλάδα της οποίας
το κράτος ακόµα δεν αναγνώρισε τα δικαιώµατά τους. 

Πάλι, όµως, προσπερνώντας αυτό, ας προσπαθήσω να ακο-
λουθήσω το σκεπτικό των συναδέλφων εισηγητών. Θέτω το ρη-
τορικό ερώτηµα: Αφού έχω το δικαίωµα να αυτοπροσδιορίζω το
φύλο µου, γιατί δεν έχω το δικαίωµα να αυτοπροσδιορίζω το
ύψος και το χρώµα των µατιών µου; Γιατί να µην µπορώ µε µία
αίτησή µου να αλλάξω και άλλα βιολογικά ή εθνοτικά ή φυλετικά
δεδοµένα µου, όπως θα µπορώ να αλλάξω το φύλο µου; Εν τέλει
είναι όλα ζήτηµα προσωπικών επιλογών ή µήπως υπάρχει µία
λεπτή διαχωριστική γραµµή και αυτή είναι η ιδεολογική και πνευ-
µατική αφετηρία του ανθρώπου, αγαπητοί συνάδελφοι της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης; 

Η δική µου ιδεολογική και πνευµατική αφετηρία, όπως και των
περισσοτέρων, υποδεικνύει ότι δεν είναι δυνατόν να αλλάζουν
βιολογικά δεδοµένα µε βάση τα «θέλω» ή τις συναισθηµατικές
και ψυχικές µεταπτώσεις του ατόµου και το κράτος να σπεύδει
να τα κατοχυρώνει. Δεν µπορεί να φτάνουµε σε σηµείο η οργα-
νωµένη κοινωνία να αποδέχεται την παραµόρφωση της βιολο-
γίας, επειδή έτσι αισθάνεται κάποιος.

Δεν ψηφίζω το νοµοσχέδιο ως πολιτικός, ως δηµοκράτης και
ως χριστιανός που θεωρεί την πατρίδα του και τη θρησκεία του
τις πιο ανθρωποκεντρικές, δηµοκρατικές και φιλελεύθερες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλλοίµονο, ούτε είµαι ούτε
θέλω να παραστήσω τον κύριο τέλειο. Όµως, µπορώ να ισχυρι-
στώ ότι σε όλη µου τη ζωή και σε όλη µου την πολιτική διαδροµή
προσπάθησα να ακολουθώ έναν καθαρό αξιακό κώδικα που δεν
µπαίνει σε κανένα άλλο ζύγι, πέρα από το συνειδησιακό µου,
καθώς και το ζύγι της ευθύνης µου απέναντι του Θεού και των
συµπολιτών µου χριστιανών ορθοδόξων πολιτών, τους οποίους
εκπροσωπώ.

Και τόσο για µένα όσο και για το Χριστιανοδηµοκρατικό Κόµµα
Ελλάδος που εκπροσωπώ, η ελευθερία του ατόµου να χρησιµο-
ποιεί το σώµα και το µυαλό του κατά βούληση είναι αναµφισβή-
τητη και κατοχυρωµένη και απολύτως σεβαστή. Όµως,
περαιτέρω πρωτοβουλίες που έµµεσα µετατρέπουν την ιδιαιτε-
ρότητα σε κανόνα και τη µειοψηφία σε πλειοψηφία παντού και
πάντοτε θα µε βρίσκουν αντίθετο µε οποιοδήποτε τίµηµα.

Κάποιοι έχουν τις δικές τους extra large πεποιθήσεις για το συ-
ζητούµενο νοµοσχέδιο, που απέχουν προφανώς από τις δικές µου
όσο το φως από το σκότος. Επειδή κάποιοι συνάδελφοι ένιωσαν
την υποχρέωση να µεταφέρουν στη Βουλή τη φωνή της κοινότη-
τος των διεµφυλικών ατόµων, προσωπικά αισθάνοµαι και εγώ, λοι-
πόν, την ανάγκη να µεταφέρω τη φωνή της ελλαδικής ορθοδόξου
χριστιανικής Εκκλησίας. Η ελλαδική Εκκλησία αναφέρει επί λέξει:
«Το φύλο στον άνθρωπο αποτελεί ιερή παρακαταθήκη και υπηρε-
τεί, στη βάση της ψυχοσωµατικής συµπληρωµατικότητας, το µυ-
στήριο της ζωής και της αγάπης. Υπό την έννοια αυτή, δεν είναι
επιλέξιµο, αλλά ως δώρο αποτελεί θείο χάρισµα στον άνθρωπο.
Δεν επιλέγεται ούτε και µεταβάλλεται κατά βούληση, αλλά επί τη
βάσει των ανατοµικών, φυσιολογικών και βιολογικών χαρακτηρι-
στικών που ορίζουν την ταυτότητά του». Καταθέτω την ανακοί-
νωση της Ιεράς Συνόδου ακριβώς για να υπάρχει στα Πρακτικά.

Επιπλέον, ας ακουστεί από το Βήµα αυτό και η φωνή των Αγιο-
ρειτών Πατέρων, που µεταξύ άλλων διερωτώνται: «Ποιος ορθό-
δοξος Βουλευτής της Βουλής των Ελλήνων θα ψηφίσει αυτό το
άνοµο νοµοσχέδιο;». Στη συνέχεια, παρακαλούν για την από-
συρση του νοµοσχεδίου.

Εγώ, λοιπόν, δεν είµαι εκείνος ο ορθόδοξος Βουλευτής που
θα ψηφίσει αυτό το νοµοσχέδιο. Επί τριάντα χρόνια περίπου έχω
την τιµή και την ευθύνη να εκπροσωπώ στη Βουλή πολίτες που
έχουν φόβο Θεού, αγάπη στην πατρίδα και αφοσίωση στην οι-
κογένεια. Αυτούς εκπροσωπώ και αυτών εντολοδόχος είµαι.
Υπάρχουν στιγµές που ο καθένας µας σε αυτή την Αίθουσα ανα-
µετριέται µόνο µε τις αρχές του και τη συνείδησή του.

Κοιτάζοντας, µάλιστα, ιδιαίτερα προς την πλευρά της Αξιωµα-
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τικής Αντιπολίτευσης, διερωτώµαι για ακόµα µια φορά: Ποιους
εκπροσωπούν και ποιους εκφράζουν σήµερα; Ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης, αφού ταλαντεύτηκε αρκετά, τελικά αποφάσισε να
στρίψει διά του αρραβώνος, βλέποντας προφανώς τα δύσκολα
και κατανοώντας µάλλον ότι ναι µεν έχει αναλάβει δεσµεύσεις
έναντι των διεµφυλικών ατόµων, όπως διάβασα προ καιρού σε
ρεπορτάζ της κεντροδεξιάς εφηµερίδας «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ» -που
θα σας καταθέσω το σχετικό αντίγραφο- αλλά αυτές οι δεσµεύ-
σεις τον φέρνουν ευθέως απέναντι στη µεγάλη πλειοψηφία της
κοινωνίας και στη βάση του κόµµατός του. Έτσι αποφάσισε να
καταθέσει τη δική του πατέντα στη νοµική αναγνώριση της αλ-
λαγής φύλου, νοµίζοντας πως µπορεί να πατάει σε δυο βάρκες:
Και το νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης να µην ψηφίσει, αλλά και να
µην εµφανίζεται αντίθετος στη νοµική κατοχύρωση του φύλου.

Τα θέµατα, όµως, αυτά δεν είναι για µικροπολιτικές τρίπλες.
Ο λαός καταλαβαίνει και ο Κυριάκος Μητσοτάκης, επιτέλους, ας
αποφασίσει ποιους εκπροσωπεί. Τα µέλη της ΛΟΑΤ ή της ορθό-
δοξης κοινότητας; Πρέπει να επιλέξει. Οι Ελληνίδες και οι Έλλη-
νες µας παρακολουθούν όλους και περιµένουν τη δική µας
απάντηση. Όµως, εδώ που φτάσαµε, είπαµε ότι ο καθένας ανα-
µετριέται µε τη συνείδησή του και η κοινωνία είναι εκεί έξω και
µας κρίνει όλους.

Προσωπικά, πάντως -και τελειώνω- προτιµώ να εκφράσω τη
σιωπηλή πλειοψηφία που µπορεί να µη διοργανώνει παρελάσεις
περηφάνειας, γιατί τιµά το φύλο, την πατρίδα, τη θρησκεία της,
αλλά υπάρχει και εκφράζεται µια και καλή για όλους µας.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Νικολόπουλος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο συνάδελφος κ. Αθανάσιος Παφί-
λης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ο εισηγητής µας και οι οµιλητές του
κόµµατός µας, του ΚΚΕ, ανέπτυξαν µε πληρότητα την επιστηµο-
νικά τεκµηριωµένη και βαθιά ανθρώπινη αντίληψη του ΚΚΕ για
το θέµα που συζητούµε αυτές τις δυο µέρες και εδώ και αρκετό
διάστηµα.

Ορισµένους άξονες θα τους επαναλάβω και πάλι. Το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας αναγνωρίζει το δικαίωµα στην αλλαγή
του φύλου στα νόµιµα έγγραφα, στις περιπτώσεις που το άτοµο
βιώνει έντονη σύγκρουση ανάµεσα σε χαρακτηριστικά του
φύλου του και στο φύλο που νιώθει ότι ανήκει για βιολογικούς,
κοινωνικούς και άλλους λόγους. «Αυτό είναι οµοφοβία;», όπως
είπε η κ. Θελερίτη µε ένα απίστευτο θράσος χθες αργά το
βράδυ.

Δεύτερον, λέµε ότι η νόµιµη αναγνώριση χρειάζεται να βασί-
ζεται σε ορισµένα αντικειµενικά κριτήρια και σε µέτρα προστα-
σίας του ατόµου.

Δεν συζητάµε φυσικά για ακρωτηριασµό, που είναι βάρβαρο
µέτρο. Αυτό είναι σωστό ή λάθος; Υπάρχουν αντικειµενικά κρι-
τήρια, ναι ή όχι; Ο ΣΥΡΙΖΑ λέει ότι δεν υπάρχουν ή τουλάχιστον
πολλοί από τον ΣΥΡΙΖΑ. Δεν υπάρχει τίποτα αντικειµενικό. Είναι
ό,τι πιστεύεις. Ιδεαλισµός στο απόγειο. Αντιδραστική θεωρία που
έχει καταρριφθεί εδώ και εκατοντάδες χρόνια. Και δεύτερον σε
µέτρα προστασίας του ατόµου. Θα επανέλθω.

Τρίτον, εµείς λέµε ότι η ατοµική απόφαση χρειάζεται να στη-
ρίζεται σε µια διακριτική –επαναλαµβάνω διακριτική- τεκµηριω-
µένη επιστηµονικά και κοινωνικά γνωµοδότηση. Για ποιον λόγο;
Ώστε να βοηθηθεί το άτοµο να επιλύσει αυτήν την ασυµβατότητα
που έχει και να έχει και αντίστοιχη υποστήριξη και του οικογενει-
ακού και του φιλικού και του συγγενικού, αλλά κυρίως και ευρύ-
τερα του κοινωνικού περιβάλλοντος. Είναι οµοφοβία αυτή; Είναι
αντιδραστική αντίληψη αυτή; Σκοταδιστική;

Τέταρτον, το ατοµικό δικαίωµα, λέµε, για να ασκείται µε ου-
σιαστικό και όχι τυπικό τρόπο προϋποθέτει ορισµένους κοινωνικά
καθορισµένους παράγοντες. Δηλαδή δεν φτάνει µια δήλωση και
µια απόφαση και να το αφήνεις βορά σε µια κοινωνία, αλλά χρει-

άζεται πολύπλευρη στήριξη αυτό το άτοµο. Και µάλιστα, η από-
φαση λέµε ότι πρέπει να είναι αποτέλεσµα ώριµης σκέψης και η
ουσιαστική, ατοµική επιλογή στην αλλαγή της ταυτότητας φύλου
και χρειάζεται να βασίζεται στη γνώση µιας σειράς παραγόντων
και συνεπειών από αυτή την επιλογή. Αυτή η γνώση δεν µπορεί
να στηρίζεται στην υποκειµενική εµπειρία. Τι είναι αυτά; Τι θεω-
ρίες είναι αυτές; Δεν υπάρχει τίποτα, δεν υπάρχει αντικειµενικό-
τητα, δεν υπάρχει κοινωνία, δεν υπάρχει επιστήµη; Δεν µιλάµε
βέβαια για ψυχιατρικά και τέτοια. Αυτά είναι στη σφαίρα της φαν-
τασίας και άλλοι τα έκαναν κι όχι αυτοί που κατηγορούνε και θα
πω ότι πού και πού τους αθωώνετε.

Άρα λέµε ότι δεν λύνεται αυτόµατα. Χρειάζεται και κάτι άλλο.
Χρειάζεται κοινωνικές δοµές, χρειάζεται χρήµα, χρειάζεται προ-
σωπικό, χρειάζεται συλλογικότητα. Λέει µία κουβέντα το νοµο-
σχέδιο για αυτά; Παίρνει ένα µέτρο για να στηρίξει όλους αυτούς
τους ανθρώπους; Κανένα, µα κανένα.

Και σ’ αυτή τη θέση µας, που λέω ότι είναι βαθιά ανθρώπινη
και επιστηµονικά επεξεργασµένη, αντί να υπάρξει αντιπαράθεση
-δεν έχουµε κανέναν πρόβληµα-, πολεµική, δεχθήκαµε συκοφαν-
τίες, διαστρέβλωση της θέσης του ΚΚΕ, ιδιαίτερα στη συζήτηση
στις επιτροπές. Εδώ ήταν πιο χαµηλοί οι τόνοι χθες -εκτός από
εξαιρέσεις-, πιο προσεκτικοί. Κι αυτό κάτι δείχνει για τα µηνύ-
µατα που ήρθαν, σε σχέση µε τις δικές µας τις θέσεις. Μάλιστα
µέχρι χθες και οι χρυσαυγίτες τα ίδια λέγατε και οι νεοδηµοκρά-
τες και άλλοι σε µερικά, Γκούλαγκ, ψυχιατρεία κ.λπ. και µάλιστα
µε χυδαίο αντικοµµουνισµό, που βασίζεται σε στοιχεία που δεν
υπάρχουν. Για να δούµε, λοιπόν.

Σκοταδισµός - πρόοδος. Επανήλθε το δίληµµα. Αλήθεια, για
πέστε µας εσείς, λοιπόν, ότι είναι προοδευτικοί όσοι στηρίζουν
αυτές τις δικές σας απόψεις και σκοταδιστές οι άλλοι και αφορά
εµάς, γιατί οι άλλοι µπορεί να είναι. Δηλαδή, οι Ηνωµένες Πολι-
τείες της Αµερικής που έχουν τέτοια νοµοσχέδιο, κατατάσσονται
στις δυνάµεις της προόδου της ανθρωπότητας; Η καπιταλιστική
βαρβαρότητα που συντρίβει τον άνθρωπο, ο µεσαίωνας που
ζούµε σήµερα παίρνει πιστοποιητικό προόδου από εσάς µε αυτά
τα νοµοσχέδια; Τι είναι αυτά; Τι διαχωρισµοί είναι αυτοί; Σκοτα-
δισµός είναι να επανέρχεσαι -θα το πω έτσι αντεπιθετικά- σε θε-
ωρίες ξεπερασµένες από την ίδια την ανθρωπότητα, ότι δεν
υπάρχει αντικειµενική αλήθεια.

Για να δούµε, λοιπόν. Ατοµικά δικαιώµατα. Λέει ότι το ΚΚΕ δεν
αναγνωρίζει τα ατοµικά δικαιώµατα. Πού το βρήκατε γραµµένο;
Τι είναι αυτά που λέτε ότι το ΚΚΕ δεν αναγνωρίζει τα ατοµικά δι-
καιώµατα; Εµείς τι λέµε; Λέµε ότι δεν ασκούνται ερήµην της κοι-
νωνίας, αλλά συνδέονται µε τα κοινωνικά δικαιώµατα. Αυτά δεν
λένε όλοι στις θέσεις του ΚΚΕ;

Άρα εσείς έχετε καταπιεί και υιοθετήσει τη στρατηγική προ-
παγάνδα του καπιταλιστικού συστήµατος και του ιµπεριαλισµού,
που αφορά τα ατοµικά δικαιώµατα και τις ελευθερίες. Τα έχετε
υιοθετήσει κι αυτό φαίνεται και για το τι κάνετε. Είναι διαφορε-
τικό πράγµα. 

Και τι ειρωνεία αλήθεια. Πόσο θράσος χρειάζεται µια κυβέρ-
νηση που εµφανίζεται ως αριστερή, να εφαρµόζει µνηµόνια, να
συντρίβει τον λαό, να τον γυρίζει χρόνια πίσω, πείνα, δυστυχία,
φτώχεια, να δίνει απλόχερα στο κεφάλαιο, στην πλουτοκρατία,
να προσκυνάει το ΝΑΤΟ, τον δολοφόνο των λαών µε εκατοµµύ-
ρια θύµατα, να προσκυνάει τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής
και να µας εµφανίζεται µε τη σηµαία των ατοµικών δικαιωµάτων.
Και αφού, λοιπόν, τα υποστηρίζετε, καταργήστε τον τροµοκρα-
τικό νόµο. Θα το κάνετε; Φέρτε τον, αφού διαφωνείτε. Δεν θα το
κάνετε, γιατί δεν σας αφήνει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Ό,τι σας επι-
τρέπει το σύστηµα και η Ευρωπαϊκή Ένωση, τα φέρνετε και µά-
λιστα τα παρουσιάζετε και σαν προοδευτικά. Τι θα κάνετε µε τον
συνδικαλιστικό νόµο; Αυτό δεν είναι ατοµικό δικαίωµα; Έρχεται.
Και µπορεί να είναι και αντιπερισπασµός όλο αυτό το νοµοσχέ-
διο.

Διαχωριστικές γραµµές, λοιπόν. Ποιες είναι οι διαχωριστικές
γραµµές και που τις τοποθετείτε σήµερα; Ξανάρχοµαι σε αυτό
το θέµα. Δηλαδή, η Μάλτα ας πούµε, που έχει το δικό σας νοµο-
σχέδιο, το έχει υιοθετήσει, είναι µια προοδευτική χώρα; Την ίδια
στιγµή απαγορεύει τις αµβλώσεις. Η Αργεντινή το ίδιο. Τι πάτε
να στήσετε στο λαό; Ψεύτικα; Τα έκανε το ΠΑΣΟΚ παλαιότερα.
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Το σκότος και το φως. Τα επαναφέρετε από άλλη πλευρά και µά-
λιστα, επικίνδυνα αν συνδυαστούν και µια σειρά άλλα πράγµατα. 

Και λέει ο κύριος Πρωθυπουργός -είναι απόγειος, χρειάζεται
να δούµε αυτή την οµιλία-, ότι η κοινωνία εξελίσσεται. Κάποτε,
λέει, θεωρείτο δεδοµένη η εκµετάλλευση ανθρώπου από άν-
θρωπο. Σήµερα; Δεν υπάρχει. Έχουµε ταξική κοινωνία. Αυτό δεν
έχουµε; Έτσι είπε. Κάποτε, λέει, θεωρείτο φυσιολογικό να δου-
λεύουν οι εργάτες δεκαέξι ώρες. Ενώ σήµερα δουλεύουν πεντά-
ωρο, διότι έχει εξελιχθεί η επιστήµη, η τεχνολογία. Δουλεύουν,
είναι σύγχρονοι σκλάβοι σήµερα. 

Άλλαξε η ουσία του ίδιου του καπιταλιστικού συστήµατος και
εξελίσσονται οι κοινωνίες; Φυσικά, η επιστήµη εξελίσσεται, µια
σειρά από πράγµατα εξελίσσονται, αλλά η ταξική καταπίεση, η
ταξική εκµετάλλευση, αυτή η βαρβαρότητα στο µεγαλείο της
έχει ενταθεί ακόµα περισσότερο. Γιατί και αδυνάτισε το κίνηµα
για υποχώρηση και έπεσε ο σοσιαλισµός στο οποίον σπεύσατε
να επιτεθείτε όλοι µαζί. Είπατε µια κουβέντα για τον καπιταλι-
στικό κόσµο τι έκανε σε σχέση µε αυτά τα θέµατα όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια; Ποιος µίλησε από εσάς; Όλοι εστιάσατε στο
σοσιαλισµό. Συκοφαντία και το κατανοούµε. Παίρνεις και πιστο-
ποιητικά νοµιµοφροσύνης γι’ αυτά. Πού είναι ο Καραγιαννίδης.
Στο ΝΑΤΟ φαίνεται του έκανε καλό το φροντιστήριο. Επίθεση για
Γκούλαγκ και αντικοµουνισµός στο ΚΚΕ; Ότι είναι απάνθρωπα
κ.λπ.; Με όλα αυτά που σας είπαµε;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ποια είναι η θέση µας; Πού τα βρίσκει αυτά τα πράγµατα; Γιατί

το κάνετε; Για να δικαιολογήσετε τις επιλογές σας. Για να δούµε,
λοιπόν, τι είπατε για το σοσιαλισµό. Και από πού τα βρήκατε τα
στοιχεία που είπατε; Εµείς δεν λέµε ότι όλα ήταν άγια, αλλά δεν
γίνεται να κάνεις συγκρίσεις. Αυτός είναι ιστορικός ακροβατι-
σµός και αντιεπιστηµονικό να συγκρίνεις το σήµερα, το 2017 µε
το’20 και το ’30. Θέλετε να το συγκρίνουµε; Να το συγκρίνουµε.
Τι συνέβαινε στον καπιταλιστικό κόσµο το ’20, το ’30 και µέχρι τη
δεκαετία του ’70; Λοβοτοµές στις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής
και πολλά άλλα χειρότερα. 

Τι στοιχεία έχετε εσείς που µιλάτε τόσο ανεύθυνα για Γκού-
λαγκ και τέτοια; Από πού τα πήρατε; Από τη CIA; Φέρτε µας ένα
στοιχείο που να λέει ότι τόσοι φυλακίστηκαν, τόσοι εξορίστηκαν,
τόσοι έκαναν εκείνο επειδή ήταν οµοφυλόφιλοι. Ή µήπως επειδή
θεωρείτο η παιδεραστία έγκληµα, ενώ στην Ολλανδία της προ-
χωρηµένης Ευρωπαϊκής Ένωσης που όλοι υποστηρίζετε, είναι
πολύ φυσιολογικό και νοµιµοποιείται, όπως και το κόµµα των κτη-
νοβατών, όπως και όλα αυτά που συµβαίνουν στη σαπίλα του κα-
πιταλιστικού κόσµου και που δεν έχει σχέση µε αυτούς τους
ανθρώπους που έχουν αυτά τα προβλήµατα.

Θα µου πεις πως τα υιοθετείτε εδώ; Έχετε καταπιεί το Κατύν
µαζί µε τους χρυσαυγίτες και όλους τους άλλους. Μια κατα-
σκευασµένη, βρώµικη υπόθεση, απίστευτη υπόθεση που γρά-
φουν «απόφαση του κοµµουνιστικού κόµµατος της Σοβιετικής
Ένωσης να εκτελεστούν δέκα χιλιάδες αξιωµατικοί». Και δεν
υπήρχε κόµµα Σοβιετικής Ένωσης, ΚΚΣ τότε, λεγόταν αλλιώς το
µπολσεβίκικο. Αυτή την πλαστογραφία του Γιέλτσιν την έχετε κα-
ταπιεί. Έχετε καταπιεί όλη τη σοσιαλιστική προπαγάνδα.

Εµείς δεν λέµε ότι όλα έγιναν άγια, ότι δεν υπήρχαν προβλή-
µατα και σ’ αυτούς τους τοµείς. Ο σοσιαλισµός κλήθηκε να ανοί-
ξει νέους δρόµους εκεί που δεν υπήρχαν ούτε µονοπάτια και
απέδειξε την ανωτερότητά του. 

Ξέρετε, επειδή µιλάτε για την Οκτωβριανή Επανάσταση –και
τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- η Οκτωβριανή Επανάσταση έγινε για
να ανατρέψει τον καπιταλισµό και έγινε απ’ αυτούς που ήθελαν
να τον ανατρέψουν, όχι απ’ αυτούς που τον υπηρετούν και µάλι-
στα τον υποστηρίζουν κιόλας και καλλιεργούν και την αίσθηση
ότι ο καπιταλισµός µπορεί να γίνει καλύτερος και πιο ανθρώπι-
νος. Ε, αυτοί δεν µπορούν να µιλάνε για τον Οκτωβριανή Επανά-
σταση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων κ. Βασίλης Λεβέντης έχει
τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, το νοµοσχέδιο επί του οποίου θα κληθούµε να ψηφί-
σουµε σε λίγη ώρα παρουσιάζεται από κάποιους ως ανθρωπι-
στικό, δηλαδή ότι επιλύει προβλήµατα που απασχολούν µία τάξη,
µικρή έστω, αλλά τάξη. Λένε: «Δεν θα το ψηφίσετε, αφού είναι
ανθρωπιστικό;». Είναι σα να λένε ότι είναι απάνθρωποι όσοι δεν
θα το ψηφίσουν. Αυτό µένει σαν συµπέρασµα. 

Εγώ νοµίζω ότι τέτοια νοµοσχέδια πρέπει να υπόκεινται σε µε-
γαλύτερη βάσανο προσυνεννόησης. Δεν πάει µία γυναίκα στο
κοµµωτήριο και απλά κάνει έναν κότσο. Είναι σοβαρά ζητήµατα,
τα οποία έπρεπε να συζητηθούν µεταξύ των κοµµάτων σε δηµό-
σια διαβούλευση. Η Κυβέρνηση σαν κάτι να φοβάται, σαν κάτι
πονηρό να επιδιώκει. Θέλει να το περάσει «στο άψε-σβήσε», που
λέει ο λαός. Όσα νοµοσχέδια περνούν έτσι, θα ακυρωθούν από
µία άλλη Βουλή αύριο. 

Εγώ δηλώνω σαν Ένωση Κεντρώων και σαν Βασίλης Λεβέντης
ότι στον βαθµό που εγώ έχω δύναµη –τώρα έχω τόσους Βουλευ-
τές, αύριο µπορεί να έχω τριπλάσιους- δεν θα στηρίξω καµµία
κυβέρνηση αν δεν ακυρωθεί αυτός ο νόµος, γιατί ακριβώς δεν
έγινε καµµία προσυνεννόηση.

Κατ’ αρχάς, κάτι το οποίο δεν είναι τίµιο, µιλάνε οι Βουλευτές
της Πλειοψηφίας µε απαξιωτικό τρόπο για την Εκκλησία, ότι
θέλει να αναµειχθεί η Εκκλησία, ότι θέλει να νοµοθετεί η Εκκλη-
σία. Η Εκκλησία δεν θέλει να νοµοθετεί. Η Εκκλησία θέλει να σέ-
βεσαι τις αρχές της, τις αξίες που πρεσβεύει. Ποτέ δεν ανεµείχθη
η Εκκλησία σε κάτι. Έστειλε σε κανέναν επιστολή η Εκκλησία να
του λέει τι να ψηφίσει; Σε κανέναν δεν έστειλε. Υπάρχουν αξίες,
υπάρχουν αρχές. 

Ένα επιχείρηµα που άκουσα χθες από Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ
ήταν το εξής: «Η Εκκλησία» –λέει- «δέχεται και τον ληστή. Τους
δέχεται όλους ο Χριστός». Αφού, όµως, µετανοήσουν. Δεν τους
δέχεται, εφόσον εµµένουν εις την αµαρτίαν τους. Η Εκκλησία δέ-
χεται τους πάντες εάν δηλώσουν µετάνοια, εκτός αν κάποιοι
πάµε στην Εκκλησία µηχανικά, για να πάρουµε καµµιά ψήφο ή
επειδή είναι του Αγίου Γεωργίου ή του Αγίου Νικολάου. Η Εκκλη-
σία δέχεται όλους, αφού µετανοήσουν, και την οµοφυλοφιλία και
τη διεµφυλικότητα –πώς τη λένε- τα θεωρεί αµαρτήµατα. 

Ένα άλλο που είπε η κ. Σπυράκη χθες βγαίνοντας σε ένα κα-
νάλι το πρωί, είναι ότι πρόκειται για «άτοµα εγκλωβισµένα σε ένα
ξένο σώµα». Δεν είναι ξένο σώµα αυτό που έδωσε ο θεός. Ο θεός
όποιο σώµα δίνει χαρακτηρίζει το κάθε άτοµο. Είναι παράνοια
αυτό. Είναι ψυχιατρική ασθένεια αυτό που θεωρούν κάποια
άτοµα. Αυτό πιστεύω εγώ. 

Δεν θα νοµοθετούµε εδώ όπως επιδιώκουν κάποιοι. Και αν το
πάρουν αυτό που ζητούν και τους το δώσουµε, πάλι στον περί-
γυρό τους δεν θα έχουν πρόβληµα;

Πείτε µου, κύριε Υπουργέ, ένας που είναι δεκαπέντε, δεκαέξι
χρονών και τον λέµε Χριστίνα από Χρήστο, πιστεύετε ότι θα πεί-
θει; Θα πείθει αυτή η Χριστίνα στη γειτονιά της; Θα µπορεί να
κάνει οµαλές σχέσεις; 

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Έτσι είναι. Είναι η ζωή που το αρνείται αυτό. Δεν είναι ότι

υπάρχει διάθεση ρατσισµού. Εσείς µπορείτε ένα άτοµο το οποίο
µέχρι χθες το λέγατε Χρήστο, από σήµερα να το λέτε Χριστίνα;
Πάντα µέσα σας θα έχετε κάποιες αναστολές. Έτσι είναι. Η ζωή
το έχει. 

Εγώ θεωρώ ότι περισσότερο πρόβληµα θα δηµιουργηθεί εάν
τους δώσουµε αυτό το πράγµα, γιατί τους δίνουµε κάτι ψευδε-
πίγραφο, δίνουµε κάτι που πάει κόντρα στη φύση. Ο θεός όταν
τους έδωσε τον χαρακτηρισµό «άρρεν» µε χρωµοσώµατα και µε
τη βιολογική εξήγηση που εκείνος γνωρίζει ως δηµιουργός, κα-
θόρισε ότι είναι άντρας, άρρεν ή θήλυ. Το να αλλάζει ο άνθρω-
πος τη φύση του είναι ανώµαλο πράγµα. 

Δεν είναι πράγµατα ωραία, κύριε Πρόεδρε της Βουλής.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Πολύ ωραία

είναι!
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Ωραία είναι; Να τα χαίρεστε!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Πολύ ωραία

είναι. Τα χαιρόµαστε.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Ντροπή σας!
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ. Κύριε
Πρόεδρε, µιλάτε στην Ολοµέλεια!

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Αν θέλετε να τα κάνετε έτσι, στον περίγυρό σας!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Σας παρα-
καλώ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Πρόεδρε, µι-
λάτε στην Ολοµέλεια!

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Πήρατε την εξουσία µε 35%. Τι είστε; Δικτάτορες;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Ελάτε τώρα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Πρόεδρε, µι-

λάτε στην Ολοµέλεια, δεν κάνετε διάλογο! 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Να αγνοείτε την Εκκλησία; Να αγνοείτε τους πάντες; Εσείς ξέ-
ρετε τα πάντα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Πρόεδρε, µι-
λάτε στην Ολοµέλεια. Σας παρακαλώ!

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

…ο Μιχαλολιάκος είναι ακροδεξιός. Εµείς είµαστε δηµοκρατικοί.
Ενιστάµεθα γιατί θέλουµε δηµοκρατία και θέλουµε και µια θέση
της Εκκλησίας. Διότι ο Παπαφλέσσας πολέµησε, όχι ο Τσίπρας!
Ο Παπαφλέσσας πολέµησε. Όχι ο Τσίπρας ούτε ο Μητσοτάκης!

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Άλλα λέγατε, όταν ερχό-
σασταν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία συνάδελφε,
σας παρακαλώ, αφήστε τον Πρόεδρο να εκφραστεί. Ό,τι θέλει
το λέει.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Για να λέει η κ. Σπυράκη ότι είναι «εγκλωβισµένοι στο ξένο σώµα»
που έχουν. Ακούστε εξήγηση! Είναι εγκλωβισµένοι στο ξένο
σώµα που έχουν. Το έκαναν κάποια κράτη της Ευρώπης, λέει. 

Ακούστε, κύριοι, Έλληνες είµαστε ή φραγκολεβαντίνοι; Αν
είναι να αντιγράφουµε τα πάντα της Ευρώπης, να πάµε να φύ-
γουµε από δω µέσα και να φέρουµε κανέναν Ευρωπαίο έπαρχο
να µας κυβερνάει. Εγώ από την Ευρώπη παίρνω τα καλά της, την
οργάνωση του κράτους, την παραγωγική της µηχανή, τις συντά-
ξεις της, τους µισθούς της…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Να νοµοθετεί ανεξάρτητα…
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Αυτά παίρνω από την Ευρώπη, δεν παίρνω αξίες. Η Ελλάδα
έπρεπε να δίνει αξίες στην Ευρώπη, όχι να παίρνει. Η Ευρώπη
έπρεπε να παίρνει από την Ελλάδα αξίες και ήθη και όχι το ανά-
ποδο. 

Όταν έγινε η Αναγέννηση µετά την πτώση του Βυζαντίου, µια
ηττηµένη χώρα, το Βυζάντιο, κατέκτησε την Ευρώπη, νίκησε την
Ευρώπη, δεν πήγε να αντιγράψει τα παρηκµασµένα ήθη. Το
νόηµα της εισόδου της Ελλάδας στην Ευρώπη ξέρετε πόσο το
υπερασπίστηκα, όπως και την παραµονή µας στο ευρώ. Το µόνο
κόµµα που υπερασπίστηκε αυτά τα δύο πράγµατα είναι η Ένωση
Κεντρώων, γιατί και η Νέα Δηµοκρατία έκανε τα «Ζάππεια», ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ έσκιζε µνηµόνια, κ.λπ.. Το µόνο κόµµα που σταθερά πι-
στεύει στην Ευρώπη είναι η Ένωση Κεντρώων. 

Στην Ευρώπη, όµως, µε το δικαίωµα να πούµε «όχι» σε κάτι.
Αν είναι να υποταχθούµε απόλυτα, τότε δεν καταλαβαίνω τι εί-
δους πρόοδος είναι αυτή που συνετελέσθη εντασσόµενη στην
Ευρώπη; Την αγαπώ την Ευρώπη, αλλά κρατώντας τις ελληνικές
αξίες, τα ήθη. Είναι ορθόδοξο κράτος η Ελλάδα. Πολέµησε ο Πα-
παφλέσσας, δεν πολέµησε ο Τσίπρας ούτε ο Μητσοτάκης. Ο Πα-
παφλέσσας πολέµησε για να είστε εδώ και να παίρνετε τους
µισθούς σας. Για να εξηγούµαστε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Τι ιστορικές ακροβασίες είναι αυτές;
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Και όσον αφορά αυτό το οποίο λέτε ότι η Εκκλησία θέλει να ανα-
µιγνύεται στα πολιτικά και ότι η Εκκλησία θέλει να νοµοθετεί, να
το ξαναπώ: Τίποτε δεν θέλει η Εκκλησία. Σεβασµό θέλει, αν είστε
ορθόδοξοι. Εάν πάτε στις εκκλησίες µηχανικά για ψηφοθηρία,
αυτό θα βγει σαν συµπέρασµα, αν αγνοείτε εντελώς τις απόψεις
της. Ερωτήσατε καθόλου την Εκκλησία πριν συντάξετε το νοµο-

σχέδιο; Είναι τόσο ασήµαντη η Εκκλησία που µπορεί αυτή η Αί-
θουσα να αγνοεί τις απόψεις της;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Δεν είµαστε Ιράν. Δηµοκρατία έχουµε.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Ακούστε κάτι, θέλω να πω και κάτι άλλο. Σε όλα τα κανάλια όπου
στέλνουµε εµείς ανακοινώσεις βγάζουν πέντε λέξεις. Τα δεξιά
κανάλια παίρνουν λέξεις ότι είµαστε δήθεν µε τη Νέα Δηµοκρα-
τία. Τα αριστερά κανάλια –µη εξαιρουµένης και της ΕΡΤ- βάζουν
ότι είµαστε υπέρ του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν µεταδίδουν τις ανακοινώσεις
και δεν είναι µεγάλες, είναι τρεις σειρές, αλλά τις κόβουν, έτσι
ώστε να χαράσσουν το νόηµα.

Γι’ αυτό προτείνω σε αυτήν την Αίθουσα τις ανακοινώσεις των
κοµµάτων να τις µεταδίδει αυτούσιες το κανάλι της Βουλής. Το
κανάλι της Βουλής δεν είναι για να µεταδίδει την κυρία τάδε και
την κυρία τάδε. Τουλάχιστον ένα δίωρο κάθε µέρα να µεταδίδει
τις ανακοινώσεις των κοµµάτων αυτούσιες, γιατί ούτε ο «ANT 1»,
ούτε ο «ΣΚΑΪ», ούτε η ΕΡΤ δεν µεταδίδουν τις ανακοινώσεις της
Ένωσης Κεντρώων. Πού θα πάµε για να επικοινωνήσουµε µε τον
λαό;

Το κανάλι της Βουλής πρέπει να διαθέσει ένα δίωρο για τις
ανακοινώσεις όλων των κοµµάτων, διαφορετικά κλείστε το. Εάν
είναι απλά να µεταδίδει τα της Αιθούσης. Την ανακοίνωση του
κάθε κόµµατος σε καθηµερινή βάση για να ξέρει ο λαός ποια
είναι η θέση της Ένωσης Κεντρώων για την αλλαγή φύλου, ποια
είναι η θέση για την Τουρκική Ένωση Ξάνθης, για το ένα και για
το άλλο. Δεν γνωρίζει. Βγέστε να δείτε. 

Εσείς, ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία, στήνετε ένα νέο δικοµµα-
τισµό και τρώτε στα δελτία ειδήσεων το 90% του χρόνου. Εσείς
δεν έχετε πρόβληµα, αλλά τα νεότερα κόµµατα έχουν πρόβληµα.
Με επισκέφτηκε η κ. Αγάτσα και ο κ. Καπάκος για κάτι θέµατα
του ΕΔΟΕΑΠ και λέει: «Έχετε κανένα πρόβληµα;» Και λέω ότι
έχουµε το εξής πρόβληµα, στέλνουµε µια ανακοίνωση και βάζουν
µόνο τρεις λέξεις µη αποδίδουσες αυτό που θέλουµε να δηλώ-
σουµε. Και είπε ο κ. Καπάκος ότι επί των ηµερών του –ήταν προ-
φανώς στην ΕΡΤ- υπήρχε ένας αλγόριθµος, που έπρεπε, µε βάση
τη δύναµη των κοµµάτων, να έχουν αντίστοιχο χρόνο τα κόµ-
µατα. Σταµάτησε και αυτό να τηρείται. Κάτι καλό που είχε ξεκι-
νήσει στην ΕΡΤ σταµάτησε κι αυτό να τηρείται, κύριε Βούτση.
Σταµάτησε ο αλγόριθµος, να υπάρχει δηλαδή ανάλογα µε τη δύ-
ναµη του κόµµατος κάποιος στοιχειώδης χρόνος εις τα ΜΜΕ.
Σας µιλάω για θέµατα δηµοκρατίας.

Θα σας πω δύο περιπέτειες που αισθάνθηκα εγώ. Πήγα να δω
εγώ για την πετρελαιοκηλίδα στον Πειραιά. Ήταν µαζί µου και ο
κ. Κουρουµπλής. Βγαίνοντας στο λιµάνι εκεί απ’ έξω είπα ότι
ζητώ ξήλωµα των υπηρεσιών που δίνουν τα πιστοποιητικά αξιο-
πλοΐας, γιατί θεωρώ ότι όλοι αυτοί εκεί πρέπει να είναι σε κύκλο
διαφθοράς, πρώτον.

Δεύτερον, είπα ότι ζητώ συνεδρίαση της Ολοµέλειας γιατί
κρίνω το θέµα της πετρελαιοκηλίδας µέγα θέµα. Ο κύριος
Υπουργός µου δήλωσε ότι κάνει το ανθρωπίνως δυνατό, αλλά το
ανθρωπίνως δυνατό δεν επαρκεί. Τι βάλανε αυτοί; Βάλανε µόνο
ότι ο κύριος Υπουργός κάνει το ανθρωπίνως δυνατό και µε πα-
ρουσιάζανε ότι υποστηρίζω τον κ. Κουρουµπλή. Πλαστογράφη-
σαν τη δήλωσή µου.

Στο «ΣΚΑΪ» προχθές, την Κυριακή, είπα ότι όταν εγώ ψηφίζω
στη Βουλή, θέλω να µπορώ να πείσω και τη γυναίκα µου και τον
διπλανό µου και τον γείτονα. Αυτός είναι ο Λεβέντης. Είµαι ένας
άνθρωπος που θέλω να βγαίνω στο καφενείο και να µπορώ να
εξηγήσω γιατί σήµερα θα ψηφίσω «όχι», γιατί αύριο θα ψηφίσω
«ναι». Θέλω να είµαι πάντα ανάµεσα στον λαό και να εξηγώ την
ψήφο µου. 

Και έγραψαν αυτοί: «Τον Λεβέντη τον διατάζει η γυναίκα του
τι θα ψηφίσει». Για να αντιληφθείτε τι αίσχη γίνονται στον χώρο
της δηµοσιογραφίας! Τίποτα άλλο. Και  µιλάω και για τον χώρο
της φιλικής σας δηµοσιογραφίας -προσέξτε το αυτό- στον χώρο
της κολλητής σας –καλή λέξη χρησιµοποιώ- δηµοσιογραφίας. 

Έχουµε ζητήσει να γίνει ανεξάρτητη αρχή για τις δηµοσκοπή-
σεις. Πριν ανακοινώσει το «ΣΚΑΪ» το αποτέλεσµα µιας δηµοσκό-
πησης, η ανεξάρτητη αρχή να παίρνει -είτε κάλπη είναι είτε
τηλέφωνα είναι- τα ευρήµατα όλα, να τα ελέγχει και µετά να δί-
δεται η άδεια στο «ΣΚΑΪ», στο «MEGA», στον «ΑΝΤ 1» να βγάζουν
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τις ανακοινώσεις, προς αξιοπιστία του τοµέα αυτού. Ο κ. Τσίπρας
δύο φορές µου το υποσχέθηκε, προσωπικά. Όµως, φαίνεται ότι
τον βολεύει, γιατί σκέπτεται ότι και να πέσει τώρα ο ΣΥΡΙΖΑ, µε-
θαύριο θα θέλει να ξανάρθει είτε µε τον ίδιο Αρχηγό είτε µε κά-
ποιον άλλο. Άρα, το συµφέρον των δύο Κοµµάτων, Νέας
Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ, είναι να διατηρείται ένα χάος. Πίσω
από το χάος µπορούν να βγάζουν ό,τι θέλουν στις δηµοσκοπή-
σεις. 

Για τις δηµοσκοπήσεις που µας παρουσιάζουν έξω από τη
Βουλή, τους λέω ότι και τον Σεπτέµβριο του 2015 στην Ένωση
Κεντρώων έδιναν 2% και στον Λαφαζάνη 6,5%. Αυτούς που κά-
νουν τέτοια στις δηµοσκοπήσεις θα τους κάνω να σκίσουν τα
πτυχία τους, που αµφιβάλω αν έχουν. 

Ρωτάω κάτι άλλο. Με δεδοµένη την αντίθεση της Εκκλησίας -
διότι αντιτίθεται εντελώς σε αυτό που πάτε να ψηφίσετε σήµερα-
ο κύριος Πρόεδρος της Δηµοκρατίας -που όταν µπήκε γονάτισε
στην Πανορθόδοξη Σύναξη στο Ηράκλειο ενώπιον του Πα-
τριάρχη- θα το υπογράψει; Και πώς θα ξαναδεί τον Πατριάρχη;
Έχουµε µια Εκκλησία τόσο στη γωνία που πιο πολύ µπορεί να µι-
λάει ένας σύλλογος καταναλωτών από την Εκκλησία. Εκεί καταν-
τήσαµε. Και το θεωρούµε ανάµειξη. 

Δηλαδή µπορεί ο κύριος Πρόεδρος της Δηµοκρατίας να γο-
νατίζει πιστεύοντας στην ορθοδοξία κι από την άλλη µεριά η Αί-
θουσα αυτή να αγνοεί παντελώς τη θέληση της Εκκλησίας; Αυτό
δικό σας θέµα είναι. Πράξατε όπως νοµίζετε. 

Την άλλη Δευτέρα στη Θεσσαλονίκη θα µιλήσω στο Ξενοδο-
χείο «Capsis» στη 19.00’ η ώρα το βράδυ, στις 16 του µηνός. Και
το λέω εδώ, γιατί τα κανάλια δεν το µεταδίδουν. Για να αναγκά-
ζεται αρχηγός κόµµατος, κύριε Βούτση, να δηλώνει εδώ την
ηµέρα και ώρα που µιλάει στη Θεσσαλονίκη, αντιλαµβάνεστε
πόση δηµοκρατία έχουµε. Αυτό µόνο. Την άλλη Δευτέρα, 16 του
µηνός, ώρα 19.00’ το απόγευµα στο Ξενοδοχείο «Capsis» στη
Θεσσαλονίκη, θα µιλήσουµε. Θα πούµε ευθέως ότι αυτή η χώρα
µπαίνει σε περίοδο ανωµαλίας. Για εµάς ο κ. Τσίπρας τα κάνει
όλα τάκα-τάκα, χωρίς διαβουλεύσεις. Προωθεί τα συµφέροντα
µιας ασήµαντης οµάδας ανθρώπων. Και τι είναι αυτοί; Εγώ νο-
µίζω ότι είναι ψυχασθένεια αυτό που έχουν. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Τι είναι αυτά τώρα; Άρρω-

στοι είναι οι άνθρωποι; Ψυχασθενείς τους λέτε; 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Αυτή είναι η άποψή µου. Εσείς δηλώστε ότι είναι οι καλύτεροι και
βάλτε τους και υποψηφίους. Κάντε ό,τι νοµίζετε. Έχετε δικαίωµα.
Κι εγώ µπορεί να βάλω. Άλλο λέω όµως. Εγώ είµαι υπέρ του να
τους δώσουµε συντάξεις, εργασία, να αυστηροποιήσουµε το θε-
σµικό πλαίσιο αν κάποιος τους κάνει µπούλινγκ, να κάνουµε όλα
αυτά, να τους στηρίξουµε, αλλά αυτό να µην τους το δώσουµε.
Διότι η Ελλάδα δεν πρέπει να αντιγράφει οτιδήποτε από την Ευ-
ρώπη. Πρέπει να έχει και άµυνες.

Εγώ έτσι µπήκα στην Ευρώπη και έτσι στηρίζω ως Λεβέντης.
Θα πάρω τα καλά, δηλαδή να σταµατήσουµε τα ρουσφέτια, τα
χάλια, τις πελατειακές σχέσεις, τις κλεψιές, τις απατεωνιές, αυτά
να τα σταµατήσουµε, να φτιάξουµε κράτος, αλλά για τις ηθικές
αξίες δεν αντιγράφω από καµµία Ευρώπη τίποτα. 

Η Ελλάδα διδάσκει την Ευρώπη ηθικές αξίες. Διότι το έχετε
πάρει κάποιοι ότι αφού το έκαναν οι ξένοι πρέπει να το κάνουµε
και εµείς. Και αν οι ξένοι θελήσουν να ξεβρακωθούµε, θα κυκλο-
φορούµε στην Αθήνα ξεβράκωτοι, γιατί είναι θέληµα των ξένων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Πρόεδρε, ολο-
κληρώστε. 

Μας πιέζει ο χρόνος. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Σας πιέζει ο χρόνος για να πάτε να κάνετε τη δουλειά που έχετε. 
Ο κ. Μητσοτάκης στην οµιλία του στη Νίκαια –για να πω δύο

λέξεις και για τον κ. Μητσοτάκη- είπε ότι «η Νέα Δηµοκρατία είναι
υπέρ των επιχειρηµατιών και όχι υπέρ αυτών που είναι στην Ελ-
βετία µε λεφτά, που είναι µε κότερα στο Αιγαίο». 

Ποιος τους έκανε αυτούς, κύριε Μητσοτάκη, µε κότερα και µε
λεφτά; Δεν είναι και δικά σας γεννήµατα; Το διεφθαρµένο καθε-
στώς των τελευταίων πενήντα ετών δεν έκανε κάποιους µε χρή-
µατα στην Ελβετία και µε κότερα στο Αιγαίο; Ώρες είναι να µας

πείτε ότι τους κάναµε εµείς, η Ένωση Κεντρώων, µε έναν χρόνο
που είµαστε στη Βουλή. Δηλαδή ο κ. Μητσοτάκης τα έβαλε µε
τη Νέα Δηµοκρατία του κ. Καραµανλή, των προηγουµένων, του
πατέρα του; 

Αν το πολιτικό σύστηµα εξέθρεψε φοροκλέπτες και απατεώ-
νες, είναι το πολιτικό σύστηµα στο οποίο είχατε µεγάλο µερίδιο
χρονικής συµµετοχής, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Διότι µι-
λάτε πολλές φορές σαν να είναι ο άλλος ανόητος και να πιστεύει
ό,τι λέτε. 

Αυτή η φράση της κ. Σπυράκη ότι αυτά τα άτοµα τα διεµφυ-
λικά είναι εγκλωβισµένα σε ένα ξένο σώµα είναι αµαρτία. Να το
ξέρετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε. Έχουµε περάσει τα είκοσι ένα λεπτά. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.

Ο Σεραφείµ δεν εννοούσε ότι δεν δέχεται, όλους τους δέχεται
στην Εκκλησία, αλλά µετανοούντες, όχι παραµένοντας κτήνη.
Κτήνος δεν µπορεί να σε δεχθεί η Εκκλησία. 

Γεια σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε. 
Ακολουθεί ο Πρόεδρος του Ποταµιού κ. Θεοδωράκης, αλλά

προηγουµένως ο κ. Κεγκέρογλου ως Γραµµατέας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης θέλει να
κάνει µία δήλωση.   

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ευ-
χαριστήσω και εσάς και τον Πρόεδρο του Ποταµιού για το λεπτό
που ζήτησα να µιλήσω. Θα µπω αµέσως στο περιεχόµενο της δή-
λωσης. 

Είναι γνωστό ότι στη Διάσκεψη Προέδρων, όταν ήρθε δεύτερη
φορά η αλλαγή του προγράµµατος για τις ηµέρες συζήτησης
του νοµοσχεδίου, διαφώνησα για συγκεκριµένους λόγους. 

Με βάση τον αρχικό προγραµµατισµό της Βουλής κάναµε τον
προγραµµατισµό µας για τις συνεδριάσεις θεσµικών οργάνων,
όπως για το κεντρικό συµβούλιο της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης, και για τις περιοδείες. Ξέρετε ότι βρισκόµαστε σε περίοδο
εκλογών. 

Με αυτή την έννοια θα υπάρξει για όσους λείπουν, όπως εγώ
που πρέπει να φύγω τώρα αµέσως για το αεροδρόµιο, για την
Πρόεδρο και άλλους, επιστολή µε την πρόθεση ψήφου, όπου
σαφώς θα στηρίζουµε τη συλλογική απόφαση που πήραµε ως
Δηµοκρατική Συµπαράταξη. 

Ευχαριστώ που µου δώσατε το δικαίωµα να µιλήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Θεοδωράκη,

έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι, πριν από χρόνια

είχα κάνει µια εκποµπή που είχε τίτλο «Η Αγγελική που έγινε Άγ-
γελος». Ήταν η ιστορία ενός αγοριού που γεννήθηκε κορίτσι. Για
να ήταν άντρας, θα έπρεπε να είχε χρωµοσώµατα ΧΥ. Για να ήταν
γυναίκα, θα έπρεπε να είχε χρωµοσώµατα ΧΧ. Η Αγγελική, όµως,
γεννήθηκε µε χρωµοσώµατα ΧΧΥ και ήταν γυναίκα όσο ήταν και
άντρας. 

Οι αρχαίοι Έλληνες είχαν βρει µία πολύ γλυκιά λέξη για αυτό
το παιδί: Ερµαφρόδιτος. Δηµιούργηµα, δηλαδή του Ερµή και της
Αφροδίτης.

Η ζωή, όµως, δεν είναι τόσο ποιητική. Παρακολούθησα για
µέρες τη ζωή του Άγγελου. Μίλησα µε φίλους του, συζήτησα µε
τους γονείς του, τον κ. Παναγιώτη, ξυλουργό, και την κ. Αριστέα,
οικιακά, γιατί είχε τρία παιδιά να θρέψει. Και σε µια µεγάλη γωνιά
του µικρού διαµερίσµατος της Δραπετσώνας ήταν µαζεµένοι
όλοι οι άγιοι, γιατί η κ. Αριστέα στις τρεις κινήσεις που έκανε, η
µία ήταν ο σταυρός. Ξέρετε ποια ήταν η εξοµολόγηση της µητέ-
ρας, αλλά και όλων των φίλων και των συγγενών του Άγγελου;
«Πριν τον Άγγελο δεν ξέραµε».  

Θέλω, λοιπόν, σήµερα που συζητάµε για τη νοµική αναγνώ-
ριση ταυτότητας φύλου να µην σκεφτόµαστε απρόσωπες διατά-
ξεις και στατιστικά στοιχεία. Να σκεφτόµαστε τις ζωές
συγκεκριµένων ανθρώπων που ζουν ανάµεσά µας, όσο και αν κά-
ποιοι από εδώ µέσα δεν θέλουν να τους βλέπουν. Είναι µειοψη-
φίες; Προφανώς είναι µειοψηφίες.  Ίσως είναι και µειοψηφίες
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µέσα στις µειοψηφίες. Αυτό, όµως, είναι µια ευκαιρία να θυµη-
θούµε ότι βασική αξία της δηµοκρατίας, η βασικότερη αξία της
δηµοκρατίας, είναι η προάσπιση και η υπεράσπιση των δικαιω-
µάτων των µειοψηφιών. 

Όλες οι έρευνες και στην Ελλάδα και στο εξωτερικό δείχνουν
ότι η οµάδα των πολιτών που προσδιορίζονται ως τρανς ταπει-
νώνονται, στιγµατίζονται, περιθωριοποιούνται. Έχουµε καθήκον
να κατοχυρώσουµε τα δικαιώµατά τους. Η αλλαγή φύλου, όπως
και η αλλαγή του καταχωρηµένου φύλου δεν είναι µια χοµπίστικη
επιλογή, όπως όπως το παρουσιάζουν κάποιοι. Δεν είναι ένα κα-
πρίτσιο. Δεν είναι κάτι που κάποιος κάνει γιατί είναι της µόδας
αυτή τη χρονιά και την άλλη δεν είναι και θα το πάρει πίσω. Είναι
µια περιπέτεια που πολλές φορές έχει µέσα της και πολύ πόνο.
Είναι ένας µονόδροµος για τη συντριπτική πλειοψηφία αυτών των
ανθρώπων.

Διαβάζω και ακούω αυτές τις µέρες λέξεις και τίτλους τροµα-
κτικούς όπως: «Σόδοµα και Γόµορρα, η απόλυτη ισοπέδωση στη
Βουλή», «Ο Μπάµπης γίνεται Χαρούλα µε µια δήλωση στο ΚΕΠ»,
«Νεογενίτσαροι που πολεµούν το έθνος». Αντί να προσπαθή-
σουµε να καταλάβουµε τι ακριβώς νοµοθετούµε, τι επιτάσσουν
οι σύγχρονες αντιλήψεις, µπήκαµε στα χαρακώµατα και πολε-
µάµε µε συνθήµατα τα επιχειρήµατα. 

Θα ήθελα εδώ να πω δυο λόγια για τη στάση ορισµένων
ακραίων της Εκκλησίας, της ιεραρχίας, οι οποίοι τη µια µέρα εκ-
θειάζουν τη Χρυσή Αυγή και την άλλη επιτίθενται στους πολιτι-
κούς που δεν υπερασπίζονται, τάχα, τα ιερά και τα όσια της
πατρίδας, όπως αυτοί τα θεωρούν. Γιατί και για µένα, και ελπίζω
και για πολλούς από εδώ µέσα, τα ιερά και τα όσια της πατρίδας
είναι και να µην έχεις παιδιά και αποπαίδια. Η αγάπη και η αλλη-
λεγγύη στους συνανθρώπους είναι η βάση των χριστιανικών δι-
δαχών. Το κέντρο είναι ο άνθρωπος κι όχι οι προκαταλήψεις, τα
στερεότυπα και ο φόβος που προσπαθούν να δηµιουργήσουν
στην ελληνική κοινωνία κάποιοι ιεράρχες. Αυτό πρέπει να το αν-
τιληφθούµε όλοι µας, ότι δηλαδή δεν υπάρχουν παιδιά ενός κα-
τώτερου θεού. 

Πρέπει να µάθει η κοινωνία ποιους αφορά το σηµερινό νοµο-
σχέδιο. Η σύµπτωση βιολογικού και ψυχολογικού φύλου δεν
είναι πάντα δεδοµένη για όλους. Υπάρχουν άνθρωποι σήµερα
στη χώρα µας που δεν µπορούν να σπουδάσουν, να βρουν δου-
λειά, να βρουν σπίτι, άνθρωποι που υφίστανται µπούλινγκ, άν-
θρωποι που ζουν µόνο σε ένα πλαίσιο µίσους και εισπράττουν
µόνο µίσος. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, επιτρέπει σε αυτούς τους πολίτες να
αλλάξουν το καταχωρισµένο φύλο τους, ώστε η ταυτότητα τους
να συµφωνεί µε αυτό που τελικά είναι, χωρίς να χρειάζεται να
κάνουν χειρουργική επέµβαση. Η νοµική αναγνώριση αλλαγής
φύλου ήταν δυνατή µέχρι πρόσφατα µόνο µε χειρουργική επέµ-
βαση, την οποία ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών, όταν γίνεται
καταναγκαστικά, χαρακτηρίζει βασανιστήριο και καλεί ο ΟΗΕ τα
κράτη µέλη να καταργήσουν όλες τις διατάξεις που θεωρούν
απαραίτητη την επέµβαση για την αλλαγή ταυτότητας. 

Υπάρχει, κυρίες και κύριοι, πολλή συζήτηση για το πότε πρέπει
να δίνουµε αυτή τη δυνατότητα. Μόνο στα ενήλικα άτοµα, λένε
κάποιοι. Μα, αυτή η σύγκρουση, αν δεχθούµε ότι υπάρχει στα
ενήλικα άτοµα, η σύγκρουση αρσενικού - θηλυκού ή θηλυκού –
αρσενικού, δεν εµφανίζεται ξαφνικά στα δεκαοκτώ σου. Γιατί ένα
παιδί να περάσει, είναι ο αντίλογος, τα σχολικά του χρόνια µε µια
διπλή ταυτότητα, ενώ γονείς και ιατροί µπορούν να βεβαιώσουν
ποια είναι η πραγµατική, κυρίαρχη επιλογή του; 

Όµως, εγώ να δεχθώ ότι αυτή η συζήτηση δεν είναι για τα
µπαλκόνια. Είναι µια συζήτηση που πρέπει να γίνει µε τους πολι-
τικούς και τους επιστήµονες µαζί, µε εξειδικευµένους επιστήµο-
νες, που οι απόψεις τους και αυτή τη φορά παραµερίστηκαν γιατί
πήραν τις θέσεις τους οι ακραίες φωνές. 

Τι λένε, ας πούµε οι ψυχίατροι, στο «Αιγινήτειο» και στα άλλα
δηµόσια νοσοκοµεία; «Η αντιµετώπιση της δυσφορίας φύλου
αποτελεί ένα σύγχρονο επιστηµονικό πρόβληµα και η διόρθωση
του δελτίου ταυτότητας διευκολύνει την κοινωνική ένταξη του
ατόµου.». Αυτή είναι η άποψη των ψυχιάτρων. 

Θα µπορούσα να σας αραδιάσω εδώ µια σειρά από αποφάσεις
ελληνικών αλλά και ευρωπαϊκών δικαστηρίων. Άλλωστε, θα το

έχετε πληροφορηθεί ότι την Πέµπτη το Συµβούλιο της Ευρώπης
θα ζητήσει να υπάρχει και µια κενή καταχώριση στα έγγραφα για
τους intersex πολίτες, για αυτούς που δεν προσδιορίζονται από
τη µέχρι τώρα καταχώριση αρσενικού και θηλυκού. Εµείς κατα-
θέτουµε σχετική τροπολογία να δεχθούµε από τώρα τη σύσταση
του Συµβουλίου της Ευρώπης.

Κυρίες και κύριοι, πίσω, λοιπόν, απ’ όλα αυτά τα υποτίθεται
κραυγαλέα, τα υποτίθεται παράλογα, τα υποτίθεται παρά φύση
κρύβονται ιστορίες που πάντα υπήρχαν στις πόλεις και στα
χωριά µας, απλώς σήµερα εκφράζονται πιο εύκολα δηµοσίως.
Άλλωστε, υπάρχουν πολλές δικαστικές αποφάσεις που δεν θεω-
ρούσαν απαραίτητη τη χειρουργική επέµβαση για να αλλάξει το
καταχωρισµένο φύλο και οι δικαστές αρκέστηκαν σε πολλές πε-
ριπτώσεις σε γνωµατεύσεις ή σε αυτό που έβλεπαν µπροστά
τους, δηλαδή έναν άνθρωπο που ζητούσε να του αναγνωρίσουν
αυτό που είναι και όχι αυτό που γράφει ένα έγγραφο. 

Μάλιστα, θα το γνωρίζετε ότι το Ειρηνοδικείο Αθηνών σε πρό-
σφατη απόφασή του αποφάνθηκε ότι η χειρουργική αλλαγή
φύλου ως απαραίτητη προϋπόθεση για την αλλαγή της ταυτό-
τητας παραβιάζει την Ευρωπαϊκή Σύµβαση για τα Δικαιώµατα
του Ανθρώπου. Ο Έλληνας δικαστής, και προς τιµήν του, προ-
ηγήθηκε του Έλληνα νοµοθέτη. 

Ας κάνουµε, λοιπόν, και εµείς το καθήκον µας. Ας νοµοθετή-
σουµε χωρίς φόβο, χωρίς να κρυβόµαστε και χωρίς το βλέµµα
στην κάλπη. 

Θέλω να απαντήσω, όµως, κυρίες και κύριοι, και σε ένα σύν-
θηµα που διατυπώνουν πολλά στελέχη της Αντιπολίτευσης. Λένε:
«Να µην ψηφίζουµε τίποτα που δεν ψηφίζουν οι ΣΥΡΙΖΑ και
ΑΝΕΛ.». Υπάρχει ένα πρόβληµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Γιατί ο κόσµος τότε να ψηφίζει εµάς, αν εµείς είναι να ψηφίζουµε
ό,τι ψηφίζουν οι ΑΝΕΛ; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)
Να το ξεκαθαρίσω, λοιπόν, ποια είναι η δική µας τοποθέτηση

και σήµερα και χθες και αύριο.
Όταν κινδυνεύει η χώρα, όπως το καλοκαίρι του 2015, και όταν

µιλάµε για τα ανθρώπινα δικαιώµατα, όπως σήµερα, εµείς δεν
κρυβόµαστε. Ψηφίζουµε αυτό που επιτάσσει το πατριωτικό κα-
θήκον για την περίπτωση των µεγάλων προβληµάτων της χώρας
και ό,τι λέει η συνείδησή µας για το θέµα των ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων, χωρίς µικροκοµµατικούς υπολογισµούς, χωρίς πα-
ζάρια. 

Εµείς δεν είµαστε και δεν θα ακολουθήσουµε τη λογική του
παρελθόντος των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Δεν θέλουµε να γίνουµε αυτό
που πάντα απεχθανόµασταν, δηλαδή πολιτικοί που πιστεύουν ότι
ο σκοπός κάθε φορά αγιάζει τα µέσα. Η νέα προοδευτική παρά-
ταξη, που όπως γνωρίζετε προσπαθούµε αυτή την εποχή να δη-
µιουργήσουµε, η νέα προοδευτική παράταξη που έχει ανάγκη η
χώρα, αυτό θα κάνει, θα είναι παρούσα και στη Βουλή και στην
κοινωνία και στα κινήµατα. Δεν θα κλείνει, δηλαδή, τα µάτια στην
πραγµατικότητα, στην εξέλιξη, στη λογική, στα δικαιώµατα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βρισκόµαστε σήµερα εδώ
για µια υπόθεση που είναι πάνω από όλα ανθρώπινη. Είµαστε
εδώ γιατί συµφωνούµε όλοι ότι δεν υπάρχουν παιδιά ενός κατώ-
τερου Θεού. Βρισκόµαστε εδώ για να προστατεύσουµε µε τον
καλύτερο δυνατό τρόπο ένα ανθρώπινο δικαίωµα, αλλά και για
να αναγνωρίσουµε µια κοινωνική πραγµατικότητα, όπως έχουν
κάνει πριν από εµάς πολλά ευρωπαϊκά κράτη. Το ζήτηµα της νο-
µικής αναγνώρισης της ταυτότητας φύλου αποτελεί µια αυτο-
νόητη αναγκαιότητα σε ένα σύγχρονο κράτος δικαίου. Συνιστά
αποτύπωση της αρχής που ενσωµατώνεται στην Οικουµενική
Διακήρυξη των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου: «Όλοι οι άνθρωποι
γεννιούνται ελεύθεροι και ίσοι στην αξιοπρέπεια και στα δικαιώ-
µατα.». 

Η προοδευτική παράταξη, της οποίας έχω την τιµή να ηγούµαι,
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έχει αποδείξει έµπρακτα την ευαισθησία της στα θέµατα των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων. Σας θυµίζω ότι η Νέα Δηµοκρατία ήταν
εκείνη που πρώτη έφερε ρύθµιση για τη δυνατότητα διόρθωσης
του καταχωρισµένου φύλου ήδη από το 1976, µε τον ν.344,
άρθρο 14 αν δεν κάνω λάθος, περί µεταβολής της αστικής κατά-
στασης. Ήταν ο Κωνσταντίνος Καραµανλής τότε πολύ µπροστά
από την εποχή του και σε ευρωπαϊκό επίπεδο. 

Εµείς είµαστε η παράταξη που µε διαρκείς νοµοθετικές πα-
ρεµβάσεις έχουµε διαµορφώσει ένα πλαίσιο ίσης ελευθερίας για
όλους τους ανθρώπους, ανεξαρτήτως σεξουαλικού προσανατο-
λισµού, ιδίως µε έναν σηµαντικό νόµο που ψηφίσαµε το 2005,
τον ν.3304, για την εφαρµογή της ίσης µεταχείρισης ανεξαρτή-
τως φυλετικής, εθνοτικής καταγωγής, θρησκευτικών ή άλλων πε-
ποιθήσεων, αναπηρίας, ηλικίας ή γενετήσιου προσανατολισµού.
Νόµος της Νέας Δηµοκρατίας ήταν και αυτός. 

Συνεπώς, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, είναι τουλάχιστον κω-
µικό να έρχεστε σε αυτή την Αίθουσα και να µας παραδίδετε µα-
θήµατα φιλελευθερισµού, µε πρώτο τον κ. Τσίπρα, ο οποίος
αγόρευε χθες µπροστά στα κενά έδρανα της Κοινοβουλευτικής
του Οµάδας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτά τα ψευτοµαθήµατα να τα πείτε στους ΑΝΕΛ, τον κυβερ-

νητικό σας εταίρο, ή µάλλον τον παρτενέρ σας, σε αυτόν τον αλ-
λοπρόσαλλο θίασο που έχετε δηµιουργήσει και παριστάνει εδώ
και δύο χρόνια ότι τάχα είναι οµοιογενής Κυβέρνηση. Αν και από
ό,τι βλέπω, κύριε Υπουργέ, δεν έχετε καταφέρει να τους πείσετε
όλους, θα αναµένω µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον το αποτέλεσµα της
ονοµαστικής ψηφοφορίας για το άρθρο 3, για να δούµε αν τελικά
υπάρχει αρραγής κοινοβουλευτική Πλειοψηφία και δεδηλωµένη
στο ελληνικό Κοινοβούλιο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα µου ήταν εύκολο να µείνω µόνο σε αυτό το θέµα, γιατί από

µόνο του είναι επαρκώς σηµαντικό. Δεν θα το κάνω, γιατί ο πυ-
ρήνας του θέµατος που συζητάµε σήµερα είναι εξαιρετικά ση-
µαντικός και ας είναι σε όλους προφανές ότι φέρατε ένα
νοµοσχέδιο άρον-άρον στη Βουλή λίγο πριν από τον προϋπολο-
γισµό σε µια απεγνωσµένη προσπάθεια να κρύψετε την αποτυχία
σας, την καθολική σας αποτυχία, σε όλους τους τοµείς. 

Ορισµένοι ισχυρίζονται ότι το θέµα της ταυτότητας φύλου δεν
θα έπρεπε να αποτελεί αντικείµενο νοµοθετικής ρύθµισης, διότι
αφορά πολύ λίγους συµπολίτες µας. Κάνουν λάθος. Είναι λαν-
θασµένη αυτή η προσέγγιση. Μια ανοικτή δηµοκρατική πολιτεία
οφείλει να νοµοθετεί και να φροντίζει για όλους και να προστα-
τεύει πάνω απ’ όλα αυτούς που αισθάνονται και είναι µειοψηφία. 

Το είπα από την αρχή: Δεν υπάρχουν παιδιά ενός κατώτερου
Θεού και για εµάς δεν υπάρχουν πολίτες δεύτερης κατηγορίας,
πολίτες µε µειωµένα δικαιώµατα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Στη Νέα Δηµοκρατία δεν µας απασχολεί εάν αυτή η οµάδα

είναι αριθµητικά µικρή. Μας είναι αδιάφορο εάν είναι ένας ή ένα
εκατοµµύριο και αυτό γιατί τα ατοµικά δικαιώµατα εκφράζουν
τον ακρογωνιαίο λίθο κάθε φιλελεύθερης παράταξης. Μην µπερ-
δεύεστε. Δεν µιλάω για εσάς. 

Θα σας παραδώσω τώρα εγώ ένα αυτονόητο µάθηµα δηµο-
κρατίας. Εν αντιθέσει µε αυτά τα οποία εσείς ανέκαθεν πρε-
σβεύατε, πάγια και αυτονόητη αξίωση της Νέας Δηµοκρατίας,
ήδη από την ίδρυσή της, είναι ότι η πολιτεία οφείλει να προστα-
τεύει το δικαίωµα της µειοψηφίας. Δεν αναφέροµαι µόνο στην
κοινοβουλευτική νοµιµοποίηση κάθε µειοψηφούσας άποψης,
που εµείς πρώτοι επιβάλαµε, µιλάω για τα αυτονόητα δικαιώ-
µατα, που οφείλει κάθε σύγχρονη κοινωνία να διασφαλίζει σε
κάθε πολίτη, ακόµη και εάν αυτός αισθάνεται την πλειοψηφία ως
τυραννική για τον ίδιο.

Προσωπικά θέλω να πιστεύω, κοιτώντας προς όλα τα έδρανα
του Κοινοβουλίου, ότι δεν υπάρχει κανείς σε αυτή την Αίθουσα
που να µην αναγνωρίζει την ανάγκη να εκσυγχρονίσουµε το πλαί-
σιο για τη νοµική αναγνώριση της ταυτότητας φύλου. Το έχει
αυτό καταστήσει απαραίτητο, αυτονόητο το Ευρωπαϊκό Δικαστή-
ριο των Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων. Όµως, το έχει καταστήσει και
υποχρεωτικό η ίδια η πρόοδος των κοινωνιών και η αποδοχή, την
οποία οφείλουµε να δείχνουµε απέναντι στη διαφορετικότητα.

Όλες οι ευρωπαϊκές χώρες έχουν κάνει κινήσεις σε αυτή την κα-
τεύθυνση εδώ και χρόνια. 

Όµως, δεν θέλω σήµερα να σταθώ µόνο στις νοµικές διατάξεις
και στον αυτονόητο σεβασµό στα ατοµικά δικαιώµατα, που είναι
το θεµέλιο του νοµικού µας πολιτισµού. Επαναλαµβάνω ότι πάνω
απ’ όλα µιλάµε σήµερα για ένα ζήτηµα εξαιρετικά ευαίσθητο.
Αφορά βαθιά προσωπικά κάποιους συνανθρώπους µας και δεν
νοείται να εξακολουθούµε να αφήνουµε σήµερα στο περιθώριο
ανθρώπους που παλεύουν, συχνά από µικρή ηλικία, µε µια κατά-
σταση δύσκολη, ιδιαίτερα δύσκολη για τους ίδιους και τις οικο-
γένειές τους. 

Η πολιτεία οφείλει να δώσει σε αυτούς τους συµπολίτες µας
τη δυνατότητα να διαχειριστούν τη ζωή τους όπως οι ίδιοι νοµί-
ζουν καλύτερα. Να τους δώσει το δικαίωµα του αυτοπροσδιορι-
σµού, παρέχοντας σηµαντική ανακούφιση στους ίδιους και στις
οικογένειές τους και ταυτόχρονα να καταργήσει αναχρονιστικές
διατάξεις, όπως, για παράδειγµα, ότι η αλλαγή ταυτότητας
φύλου προϋποθέτει χειρουργική επέµβαση, κάτι που δεν µπορεί
να γίνει αποδεκτό σε καµµία σύγχρονη κοινωνία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Παρεµπιπτόντως, σηµειώνω –το ανέφερε και ο κ. Θεοδωρά-

κης- ότι η διάταξη αυτή ευτυχώς παρακάµπτεται ήδη από τα ελ-
ληνικά δικαστήρια. 

Όµως, θέλω να θέσω και ένα ερώτηµα σε όσους αντέδρασαν
στη διεξαγωγή της σηµερινής συζήτησης, ακόµα και µε τον ανεύ-
θυνο τρόπο που την προκάλεσε η Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα. Ει-
λικρινά αναρωτιέµαι τι θα κερδίσουν αυτοί που δογµατικά
απορρίπτουν κάθε συζήτηση γύρω από αυτό το θέµα. Θα πά-
ψουν να υπάρχουν διεµφυλικά άτοµα; Θα πάψουν να υπάρχουν
οικογένειες που αντιµετωπίζουν αυτά τα ζητήµατα; Θα πάψουν
να υπάρχουν παιδιά που υφίστανται µπούλινγκ στο σχολείο; Θα
πάψουν να υπάρχουν άνθρωποι που αισθάνονται φυλακισµένοι
µέσα στο ίδιο τους το σώµα; Όσοι αρνούνται έστω και να συζη-
τήσουν αυτό το θέµα απλά υπεκφεύγουν. 

Πιστεύω συνεπώς ότι, αν η Κυβέρνηση εξηγούσε µε ψυχραιµία
το όλο θέµα, τι οφείλει να κάνει η πολιτεία, τι πρέπει να αλλάξει,
ποιους αφορά, η πλειοψηφία των Ελλήνων όχι απλά θα συναι-
νούσε, αλλά θα στήριζε ανεπιφύλακτα αυτή τη θεσµική αλλαγή.
Μια αλλαγή που επί της ουσίας θα χάριζε ξανά σε κάποιους συ-
νανθρώπους µας την κρυµµένη τους ζωή. 

Η Κυβέρνηση, όµως, αντί να κινηθεί σε αυτή την κατεύθυνση,
αντί να συνεννοηθεί µε όλα τα κόµµατα, τους φορείς της ελληνι-
κής κοινωνίας, αντί να ενηµερώσει υπεύθυνα την κοινή γνώµη,
αντί να ζητήσει τεκµηριωµένα την άποψη της επιστηµονικής κοι-
νότητας, επέλεξε για άλλη µια φορά την επικοινωνιακή διαχεί-
ριση, κάνοντας πολιτικό παιχνίδι εν ου παικτοίς, ενώ θα όφειλε
να κάνει πολύ προσεκτικά και καλά µελετηµένα βήµατα. 

Καλούµαστε να αποφανθούµε σήµερα για ένα νοµοσχέδιο, το
οποίο είναι πρόχειρο και, κατά την άποψή µας, είναι και ανεύ-
θυνο. Η Κυβέρνηση –λυπάµαι ειλικρινά που το λέω- επιδιώκει να
νοµοθετήσει και πάλι, χωρίς να επιδιώξει τις αναγκαίες συναινέ-
σεις, αδιαφορώντας για τις απόψεις της επιστηµονικής κοινότη-
τας και, κυρίως, επιδιώκοντας να προβοκάρει και την Εκκλησία
της Ελλάδος, για να αποδείξει τον δήθεν προοδευτισµό της. 

Η Κυβέρνηση εισηγήθηκε κατά τη δήλωση του Υπουργού κ.
Κοντονή ένα νοµοσχέδιο ακόµη πιο προωθηµένο από αυτά των
υπολοίπων κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μοιάζει ο κ. Τσί-
πρας να ψάχνει απεγνωσµένα ένα παρελκυστικό άλλοθι για την
πολιτική της άγριας λιτότητας που έχει χωρίς λόγο επιβάλει
στους Έλληνες πολίτες εδώ και δυόµισι χρόνια. 

Πιστέψτε µε, όλοι οι Έλληνες έχουν καταλάβει ποιο είναι το
πραγµατικό σας κίνητρο. Φέρατε µε ανεύθυνο τρόπο ένα ευαί-
σθητο θέµα, για να ξεφύγετε από τα αδιέξοδά σας και σας καλώ
να το αντιληφθείτε, κύριε Υπουργέ, έστω και τώρα. Να υιοθετή-
σετε τη δική µας πρόταση για το νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο το
οποίο πάει να ρυθµίσει ένα υπαρκτό ζήτηµα µε τελείως λάθος
τρόπο. 

Επειδή είναι προφανές ότι ίσως κάποιοι δεν καταλαβαίνετε τι
εννοώ, θα σας το εξηγήσω µε απλά λόγια. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε λίγο, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, τα
πραγµατικά δεδοµένα. Η ταυτότητα φύλου αποτελεί διεθνώς και
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µε αναµφισβήτητο τρόπο ένα ζήτηµα αυτοπροσδιορισµού και πε-
ριλαµβάνει την προσωπική αίσθηση που έχουν τα διεµφυλικά
άτοµα για το ίδιο τους το σώµα. Ταυτόχρονα, όµως, δεν µπο-
ρούµε να παραγνωρίσουµε ότι η διεθνής επιστηµονική κοινότητα
αναγνωρίζει τη λεγόµενη δυσφορία φύλου. Το ίδιο κάνει και ο
Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας. Για αυτό, όµως, ακόµη και το
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο των Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων σε πρό-
σφατη απόφασή του δέχεται ότι κάποιας µορφής ψυχική διά-
γνωση επιτρέπεται να είναι µεταξύ των προϋποθέσεων για τη
νοµική αναγνώριση της ταυτότητας φύλου των διεµφυλικών. 

Προσέξτε. Από τις σαράντα τρεις χώρες του Συµβουλίου της
Ευρώπης –έχω εδώ τον σχετικό χάρτη- στις τριάντα οκτώ –δη-
λαδή σχεδόν σε όλες- η διαδικασία προϋποθέτει –θέτει δηλαδή
ως απαράβατο όρο- να υπάρχει κάποιου είδους ιατρική διά-
γνωση.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Δυνατότητα δίνει. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Μισό λεπτό! Προϋπόθεση.
Χώρες όπως η Σουηδία, η Γαλλία, το Βέλγιο, η Ισπανία, η Πορ-

τογαλία, δηλαδή µε απλά λόγια σχεδόν όλες οι προηγµένες
χώρες, έχουν καταλήξει στο συµπέρασµα ότι το θέµα το οποίο
συζητάµε σήµερα δεν είναι µόνο ένα ζήτηµα ανθρωπίνων δικαιω-
µάτων, κύριε Υπουργέ, όπως προσπαθεί µε ψευδεπίγραφο
τρόπο να το παρουσιάσει η αλλοπρόσαλλη Κυβέρνησή σας,
αλλά, ναι, έχει –και, κύριε Θεοδωράκη- µια αναµφισβήτητη ια-
τρική διάσταση. 

Καταθέτω το σχετικό απόσπασµα για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερ-
θέντα χάρτη, ο οποίος  βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Η νοµική διόρθωση του καταχωρισµένου φύλου είναι ένα µόνο
στάδιο, σε µια µακρά και επίπονη διαδικασία, που σε όλα της τα
στάδια –ας µην κοροϊδευόµαστε- απαιτεί ουσιαστική ψυχολογική
υποστήριξη. 

Για τη Νέα Δηµοκρατία η διαδικασία για τη διόρθωση του κα-
ταχωρισµένου φύλου δεν είναι και δεν πρέπει να είναι µια στιγ-
µιαία πράξη ούτε µια σύµβαση που µπορεί να συνταχθεί µε απλή
δήλωση. Προφανώς πρέπει να σέβεται την επιλογή του προσώ-
που και να εγγυάται συνθήκες απόλυτης εχεµύθειας. Πρέπει,
όµως, ταυτόχρονα να εγγυάται τον ενσυνείδητο χαρακτήρα της
βούλησης του ενδιαφερόµενου, να παρέχει την απαραίτητη στή-
ριξη και να λαµβάνει υπ’ όψιν τυχόν επιπτώσεις σε τρίτα πρό-
σωπα που συνδέονται άµεσα µε τον αιτούντα. 

Πρώτα απ’ όλα, κατά την άποψή µας, για να εκκινηθεί αυτή η
διαδικασία, ο ενδιαφερόµενος, ναι, πρέπει να είναι ενήλικος. Για
µια τέτοια µείζονα απόφαση ζωής απαιτείται ωριµότητα, την
οποία µόνο η ηλικία µπορεί να εξασφαλίσει. Κατά την άποψή µας,
είναι λάθος, είναι αδιανόητο, κάποιος στα δεκαπέντε του χρόνια
να µην µπορεί κατά τον νόµο να πιει αλκοόλ ή να οδηγήσει ένα
δίκυκλο, αλλά να του επιτρέπεται να προβαίνει σε µια τόσο κρί-
σιµη για τη ζωή του απόφαση, όπως είναι  η αλλαγή της ταυτό-
τητας φύλου. 

Ούτε είναι δυνατόν, επίσης, να επιτρέπεται η διαρκής και απε-
ριόριστη δυνατότητα δήλωσης αλλαγής φύλου. Η δυνατότητα
αυτή θα πρέπει να παρέχεται µια φορά και για τον λόγο αυτόν
σε ηλικία που θα διασφαλίζει την ωριµότητα στη λήψη της από-
φασης. 

Το πιο σηµαντικό, όµως, για εµάς είναι άλλο. Δεν είναι δυνα-
τόν, κύριε Υπουργέ, να λαµβάνεται αυτή η απόφαση από τον εν-
διαφερόµενο, χωρίς να έχει διασφαλιστεί κάποιου είδους
εξειδικευµένη ιατρική γνωµάτευση και, κυρίως, η µέριµνα, η
φροντίδα, µέσω της οποίας θα βεβαιώνεται ότι η επιλογή του
προσώπου είναι ενσυνείδητη, ότι το πρόσωπο έλαβε όλη την
απαραίτητη πληροφόρηση σχετικά µε τις επιπτώσεις αυτής της
απόφασής του και από τη διόρθωση δεν προκύπτουν αρνητικές
συνέπειες για ανήλικα τέκνα, εφόσον αυτά υπάρχουν. 

Η εντελώς ανεύθυνη πρόταση την οποία καταθέσατε δεν προ-
βλέπει τίποτα σ’ αυτή την κατεύθυνση. Παραγνωρίζετε, κύριε
Υπουργέ και κύριοι της κυβερνητικής πλειοψηφίας, ότι εδώ και

πολλά χρόνια υπάρχει στο «ΑΙΓΙΝΗΤΕΙΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ» µια
εξαιρετική υποστηρικτική δοµή, που χειρίζεται τα θέµατα των
διεµφυλικών συµπολιτών µας µε απόλυτη επιστηµονική επάρ-
κεια, µε αφοσίωση και µε εχεµύθεια. Αυτή τη δοµή εµείς προτεί-
νουµε να την ενισχύσουµε ακόµη περισσότερο. Θεωρούµε
απαραίτητο να ζητείται η γνώµη κάποιου, προκειµένου κάποιος
να προχωρήσει στη νοµική επικύρωση µιας απόφασης που θα
τον συνοδεύει για µια ζωή. 

Αυτή τη διαδικασία, κύριε Υπουργέ, σας την υποδεικνύει ως
απαραίτητη όλη η επιστηµονική κοινότητα. Επιλέγετε να µην την
ακούσετε και το κάνετε, γιατί αντιµετωπίζετε αυτό το ζήτηµα µε
ανευθυνότητα. 

Κύριε Θεοδωράκη, διαβάσατε ένα απόσπασµα από ένα άρθρο,
το οποίο έγραψαν τρεις σηµαντικοί ψυχίατροι, µε πολύ µεγάλη
εµπειρία πάνω στο ζήτηµα αυτό. Μόνο που διαβάσατε ένα από-
σπασµά του. Επιτρέψτε µου να διαβάσω όλη την παράγραφο
στην οποία αναφερθήκατε. 

«Η αντιµετώπιση της δυσφορίας φύλου», γράφουν οι τρεις ψυ-
χίατροι, ένας εκ των οποίων είναι ο κ. Παπαγεωργίου, Διευθυντής
της Α’ Ψυχιατρικής Κλινικής του «Αιγινητείου», «αποτελεί ένα
σύγχρονο επιστηµονικό πρόβληµα και συχνά εκτιµάται ότι προ-
σφέρει όφελος, όταν προτάσσεται ο ιατρικός έλεγχος και έπεται
η νοµική αναγνώριση στη φάση που είναι απαραίτητη για την κα-
λύτερη προσαρµογή του προσώπου. Σε αρκετές περιπτώσεις»,
λένε οι ειδικοί -δεν το λέω εγώ, αλλά οι ειδικοί που χειρίζονται
αυτές τις περιπτώσεις- «χρειάζεται προσεκτικός αποκλεισµός κα-
ταστάσεων που δεν εµπίπτουν στη δυσφορία φύλου και µερικές
περιπτώσεις απαιτούν», προσέξτε, «πολύµηνη τακτική παρακο-
λούθηση, µε διαβίωση στον ρόλο του επιθυµητού φύλου, πριν
από τη λήψη µη αντιστρέψιµων αποφάσεων.». 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
άρθρο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά µας λένε οι ειδικοί. Μπήκα στον κόπο να µιλήσω µε έναν
απ’ αυτούς, για να πληροφορηθώ καλύτερα για την ουσία του
προβλήµατος, κάτι που πολύ αµφιβάλλω εάν εσείς ή ο κύριος
Πρωθυπουργός έχετε κάνει. Μου διηγήθηκε, λοιπόν, µια ιστορία
για ένα νέο παιδί, ο οποίος τον βρήκε και του ζήτησε να συνηγο-
ρήσει στην αλλαγή φύλου, επειδή ανέβηκε στον Υµηττό και του
το είπε ένας εξωγήινος. 

Είναι πραγµατική ιστορία, κύριε Υπουργέ, και µου λέτε ότι είναι
προοδευτικό να αδιαφορείτε για την πιθανότητα ενός παιδιού δε-
καοκτώ χρονών να πάρει µια τέτοια απόφαση, χωρίς να υπάρχει
µια ιατρική δικλίδα ασφαλείας; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή είναι πραγµατική ιστορία, κύριε Υπουργέ.

(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γελάτε; Το βρίσκετε αστείο; Λυπάµαι πραγµατικά! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριοι συνάδελφοι,

παρακαλώ. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Λυπάµαι, πραγµατικά, διότι µε το νοµοσχέδιό σας αυτός ο
άνθρωπος, ναι, µπορεί να προβεί σε αλλαγή φύλου και να το βρει
µπροστά του αυτό το πρόβληµα για µια ζωή. Μπορούν να προ-
βούν σε αλλαγή φύλου, χωρίς να έχουν αυτοί οι άνθρωποι πλήρη
συναίσθηση των συνεπειών που µια τέτοια απόφαση µπορεί να
προκαλέσει σε ολόκληρή τους τη ζωή. 

Ήρθε ο κ. Τσίπρας χθες ενώπιον µόλις του 1/3 της Κοινοβου-
λευτικής του Οµάδος να µας κάνει µια διάλεξη περί φιλελευθε-
ρισµού, αλλά για όλα τα ουσιαστικά ζητήµατα στα οποία
αναφέρθηκα, δεν είπε λέξη. Ίσως ο λογογράφος του το αµέλησε,
ίσως δεν γνωρίζει το θέµα σε βάθος, ίσως δεν ενδιαφέρεται
πραγµατικά για τους ανθρώπους αυτούς. 

Νοµίζω ότι το µόνο που σας ενδιαφέρει -και για αυτό σπεύσατε
να φέρετε το νοµοσχέδιο αυτό σε αυτή τη συγκυρία- είναι να κά-
νετε άλλο ένα σόου αριστερού προοδευτισµού, την ώρα που
ασκείτε την εξουσία µε τον πιο συντηρητικό, τον πιο αναχρονι-
στικό τρόπο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

420 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Εγώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, σας ζητώ να σταθείτε στο ύψος
της ευθύνης που συνεπάγεται η ιδιότητά σας και να συνειδητο-
ποιήσετε ότι η µόνη υπεύθυνη πρόταση για ένα τόσο ευαίσθητο
θέµα είναι αυτή που σας έχουµε καταθέσει. 

Την καταθέτω για άλλη µια φορά στα Πρακτικά της Βουλής.
Σας προσφέρω τη δυνατότητα σήµερα να την ψηφίσουµε όλοι
µαζί. Αν δεν το πράξετε, θα φέρετε ακέραιη την ευθύνη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεσαι στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η Νέα Δηµοκρατία, για λόγους που αντιλαµβάνεστε και που
αντιλαµβάνονται και όλοι οι πολίτες που µπήκαν στον κόπο να
παρακολουθήσουν τη σηµερινή συζήτηση, δεν θα ψηφίσει το
ανεύθυνο νοµοσχέδιο της Κυβέρνησής σας. Όταν γίνουµε κυ-
βέρνηση, θα ψηφίσουµε τη δική µας πρόταση νόµου για τον
τρόπο µε τον οποίο αντιλαµβανόµαστε τον χειρισµό αυτής της
υπόθεσης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Υπάρχει µια διαφορά. Εσείς δεν διστάζετε να χρησιµοποιήσετε

ακόµη και τα διεµφυλικά άτοµα, για να ξεφύγετε από τα αδιέ-
ξοδα στα οποία έχετε βάλει τη χώρα. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Εµείς έχουµε τη δική µας άποψη για το πώς πρέπει να τους
υποστηρίξουµε και αυτό λέµε στην πρότασή µας, αν µπήκατε
στον κόπο να τη διαβάσετε, να ακολουθήσουν τον δρόµο που οι
ίδιοι διάλεξαν, έστω και αν είναι δύσβατος. Όµως, αφού είµαστε
σίγουροι ότι πήραν την απόφασή τους συνειδητοποιηµένα και
όχι ασυνείδητα και ανεύθυνα, όπως δηλαδή εσείς κυβερνάτε
αυτόν τον τόπο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Μη-

τσοτάκη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σας ενηµερώσω για την εξέ-

λιξη της συζήτησης, επειδή είναι ο χρόνος ασφυκτικός. Έχουµε
όλοι συνεννοηθεί ότι η διαδικασία λήγει στις 13.00’ η ώρα και ότι
στις 13.15’ ξεκινάµε την ψηφοφορία. Ακολουθεί µια παρέµβαση
του Υπουργού, ο οποίος έχει ζητήσει τον λόγο για επτά λεπτά.
Ακολουθούν, στον βαθµό που µπορούµε να συµπτύξουµε τον
χρόνο, ολιγόλεπτες παρεµβάσεις των εισηγητών, της τάξεως των
τριών λεπτών. Δεν µπορεί να είναι παραπάνω. Αφού προηγηθεί
ο κύριος…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Μόνο τρία λεπτά, κύριε Πρό-
εδρε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν λέµε
να είναι δεκαπέντε τα λεπτά, αλλά όχι και τρία. Έχουµε θέµα και
επί των άρθρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα τι να κάνουµε; Θέ-
λετε να κάνουµε µια άλλου τύπου συνεννόηση και να πάµε µέχρι
το βράδυ, για να µιλήσουµε όσο θέλουµε; Να κλείσουµε τη δια-
δικασία στις 13.00’-13.15’ η ώρα ήταν η συνεννόηση µέχρι τώρα,
παρακαλώ. Δεν θα κάνει ό,τι θέλει το Προεδρείο. Δεν είναι δική
µου απόφαση. Η απόφαση είναι δική σας, ότι θα κλείσουµε τη
διαδικασία στις 13.00’ το µεσηµέρι. Αν θέλετε να την αλλάξουµε,
να την αλλάξουµε, αλλά να συµπιέσουµε τον χρόνο δεν γίνεται.
Πώς θα γίνει; 

Κύριε Δηµοσχάκη, έχετε ζητήσει τον λόγο για τρία λεπτά. Θα
µιλήσετε πριν από τους εισηγητές, αν και είστε εκτός καταλόγου,
επειδή κατανοούµε το θέµα. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο για επτά, οκτώ λεπτά, παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο κύριος Υπουργός
έχει τον λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Προηγήθηκε η οµιλία του Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας. Πε-

ριµέναµε κάτι ουσιαστικό να ακούσουµε για την άρνησή του, για
την άρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, να υπερψηφίσει τουλάχιστον
επί της αρχής το νοµοσχέδιο, για το οποίο είπε ότι πραγµατεύε-
ται ατοµικά δικαιώµατα, αλλά δεν το ψηφίζει, ότι προσπαθεί να
δώσει µια λύση, αλλά δεν το ψηφίζει. Η αιτιολογία σε όλα αυτά
ήταν ότι είναι µια πρόχειρη νοµοθετική δουλειά της Κυβέρνησης. 

Να ξεκαθαρίσουµε πρώτα και κύρια ότι, απ’ όταν ανέλαβε η
Κυβέρνηση, συνέστησε νοµοπαρασκευαστική επιτροπή µε τη
συµµετοχή όλων των εµπλεκοµένων µε το θέµα ειδικοτήτων, πα-
ρέδωσε το σχέδιο, τέθηκε σε διαβούλευση από τον Μάιο µήνα
και ήρθε στη Βουλή για ψήφιση. Πού είναι, λοιπόν, το γρήγορο
και το εσπευσµένο της ψηφοφορίας; 

Αντίθετα, η Νέα Δηµοκρατία, που δεκαετίες κυβερνάει αυτόν
τον τόπο και δεν έφερε κανένα νοµοσχέδιο –προφανώς, τότε δεν
τα ήξερε τα ατοµικά δικαιώµατα, δεν ήξερε γι’ αυτούς τους αό-
ρατους ανθρώπους-, ήρθε σήµερα να µας κάνει κριτική και να
µας πει, ούτε λίγο ούτε πολύ, ότι αυτό γίνεται για ψηφοθηρικούς
λόγους, όταν η ίδια έχει µεταβάλει στάση και όταν η ίδια ήρθε
σήµερα για να µας πει εδώ ότι δεν ψηφίζει ένα νοµοσχέδιο που
δίνει διέξοδο σε µια µεγάλη κατηγορία συνανθρώπων µας, µει-
οψηφική αλλά ικανοποιητική σε αριθµό, που, σε τελευταία ανά-
λυση, τόσα χρόνια βρισκόταν στο περιθώριο. 

Αφού, λοιπόν, από την τελευταία συνεδρίαση της επιτροπής
µέχρι την Ολοµέλεια η Νέα Δηµοκρατία είχε τη φαεινή έµπνευση
να καταστρώσει σχέδιο νόµου, προφανώς το κατέστρωσε στο
πόδι και προφανώς έχει αυτές τις ατέλειες και τις αδυναµίες. Κα-
ταλαβαίνουµε όλοι γιατί έγινε αυτό. Έγινε για να µην ψηφιστεί
το νοµοσχέδιο που φέρνει η Κυβέρνηση επί της αρχής και λύνει
το πρόβληµα. Διότι η Νέα Δηµοκρατία έχει αλλεργία στα ατοµικά
δικαιώµατα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν είναι τυχαίο ότι αγόρευε είκοσι λεπτά ο Αρχηγός της Νέας

Δηµοκρατίας και τι παραδείγµατα είχε να µας πει; Τον νόµο του
’76, του Κωνσταντίνου Καραµανλή, και άλλον έναν του 2005.
Αυτή ήταν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νοµοθετική παρέµ-
βαση ενός κόµµατος που εναλλάσσεται στην κυβέρνηση από το
1974. Δύο νοµοθετήµατα. Μπράβο! Συγχαρητήρια! Να περάσουν
άλλα σαράντα χρόνια, για να φέρετε άλλα δύο. 

Εκεί, όµως, που έχουµε κάτι να πούµε είναι το εξής: Λέει ο
Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας ότι πρέπει να εµφιλοχωρεί
οπωσδήποτε ιατρική κρίση για έναν συνάνθρωπό µας ο οποίος
θέλει να κάνει τη φυλοµετάβαση. Εάν το ζητάει ως προαπαιτού-
µενο, το παρέχει ο νόµος για τους ηλικίας δεκαπέντε έως δεκαε-
πτά ετών. Γιατί δεν το ψηφίζει; Λέει «α, εκεί δεν το ψηφίζω, διότι
πρέπει να είναι ενήλικας για να παίρνει κάποιος τέτοιες αποφά-
σεις». Μα, αυτό λέει το νοµοσχέδιο, ότι ο ενήλικας έχει τη βού-
λησή του, την εκφράζει και, υπό τις προϋποθέσεις που
διαλαµβάνονται στον νόµο, εκδίδεται η δικαστική απόφαση. 

Εδώ, λοιπόν, τι έχουµε; Βάζουµε την επιστηµονική κοινότητα,
όπως τη βάζει το νοµοσχέδιο, για τους δεκαπέντε έως δεκαεπτά
ετών, αλλά εκεί που τη βάζει, η Νέα Δηµοκρατία δεν το ψηφίζει,
διότι–λέει- εµείς δεν το δεχόµαστε και αυτό πρέπει να είναι προ-
ϋπόθεση µόνο για τους ενήλικους. Αν, όµως, είναι µόνο για τους
ενήλικους, γιατί αποκλείετε τη γνώµη της ιατρικής κοινότητας
και όλων των σχετικών επιστηµόνων από τους δεκαπέντε έως
τους δεκαεπτά ετών; Βρίσκεστε σε πλήρη αντίθεση µε αυτά που
προτείνετε. 

Είπατε και το άλλο, το οποίο ξεπερνάει κάθε όριο και αποδει-
κνύει ότι δεν έχετε διαβάσει ούτε τον νόµο. Λέει ο Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας να υπάρξει προστασία για τους ανήλικους.
Μα, εδώ, ο νόµος λέει κάτι άλλο: Υπάρχει απαγόρευση γι’ αυτούς
που είναι παντρεµένοι. Άρα αυτό σε πολύ µεγαλύτερο βαθµό
υπερκαλύπτει την αγωνία της Νέας Δηµοκρατίας. Ξέρετε πολύ
καλά ότι γι’ αυτή τη ρύθµιση υπήρξε κριτική στο συγκεκριµένο
άρθρο από µέλη  ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας. 

Είναι, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύ εύκολο να
έρχεστε στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου, να επικαλείστε τους ει-
δικούς επιστήµονες και, όταν διαλαµβάνεται η γνώµη τους ως
αποφασιστική προϋπόθεση για την έκδοση απόφασης να λέτε
«α, εκεί εµείς δεν το δεχόµαστε, εκεί εµείς πάµε στην ενηλι-
κίωση». 
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Η ενηλικίωση, όµως, έχει ως θεµέλιό της ακριβώς αυτό, ότι ο
καθένας µπορεί να αποφασίζει για τον εαυτό του, χωρίς τη δια-
µεσολάβηση τρίτων παραγόντων. Εκεί που δεν χρειάζεται το θέ-
λετε κι εκεί που το δίνει το νοµοσχέδιο, λέτε «δεν µας χρειάζεται,
δεν θα το πάρουµε». Υποκρισία! Υποκρισία και φτηνός µικροκοµ-
µατικός λόγος, µόνο και µόνο για να βρεθείτε σε αντιστοίχιση µε
ορισµένους ακραίους συντηρητικούς κύκλους, οι οποίοι αυτή την
ώρα έχουν ξεσπαθώσει κατά της ρύθµισης που αφορά συναν-
θρώπους µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα ασχοληθώ µε όσα έχουν
ειπωθεί. Όµως, θέλω να αναφέρω κάτι. Υπήρξαν ακραίες φωνές
από την πλευρά της Εκκλησίας περί αποκλεισµού από τις εκκλη-
σίες Βουλευτών που θα ψηφίσουν και λοιπά. Δεν ξέρω τι θα κάνει
ο συγκεκριµένος µητροπολίτης –και εύχοµαι να έχουν µεταφερ-
θεί λανθασµένα οι δηλώσεις του- µε τους Έλληνες δικαστές, οι
οποίοι είχαν προηγηθεί του νόµου. Θα κλείσει και σε αυτούς την
πόρτα της εκκλησίας; Τι θα κάνει µε το σύνολο της κοινωνίας, η
οποία θέλει επιτέλους µία ρύθµιση γι’ αυτά τα ζητήµατα, γιατί
είναι καθήκον της πολιτείας και καθήκον οποιουδήποτε δηµοκρα-
τικά σκεπτόµενου ανθρώπου να αντιµετωπίζει τον συνάνθρωπό
του µε αίσθηµα αλληλεγγύης και φιλαλληλίας; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τελειώνω, κύριε Υπουργέ, µε αυτό. Ο εκπρόσωπος της Χρυ-
σής Αυγής τελείωσε την οµιλία του λέγοντας ότι το κόµµα αυτό
αγωνίζεται για του Χριστού την πίστη την αγία και της πατρίδας
την ελευθερία. 

Για του Χριστού την πίστη την αγία σκοτώσατε τον Φύσσα;
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Αν δεν πάµε για του Χριστού την πίστη την αγία, για τον
Φύσσα…

(Θόρυβος - έντονες διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Χρυ-
σής Αυγής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Παρεµβαίνεις στη δικαιοσύνη…

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Ψεύτη, συκοφάντη!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Για του Χριστού την πίστη την
αγία κυνηγάτε τους µετανάστες και υπάρχουν αµετάκλητες κα-
ταδίκες των ελληνικών δικαστηρίων;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Ψεύτη…(δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Πρόεδρε… 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Αυτά για του Χριστού την πίστη
την αγία; Αυτά, λοιπόν, να µας πείτε και να µην εµπλέκετε ούτε
τη θρησκεία ούτε τον χριστιανισµό µε τις αθλιότητές σας και τη
δολοφονική σας δράση!

(Θόρυβος - έντονες διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Χρυ-
σής Αυγής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Ψεύτη, υποκριτή, µπολσεβίκε! 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Διότι ο χριστιανισµός είναι η
θρησκεία της αγάπης και εσείς είσαστε η πολιτική παράταξη του
µίσους και της µισαλλοδοξίας!

(Θόρυβος - έντονες διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Χρυ-
σής Αυγής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Ψεύτη, υποκριτή!

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: ...(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Πρόεδρε, καθί-

στε και ησυχάστε σας παρακαλώ, για να προχωρήσουµε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τι θέλετε, κύριε Λαγέ; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Τον λόγο θέλω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Για ποιον λόγο;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Γιατί θέλουµε τον λόγο; Για να µιλήσουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Για τι να µιλήσετε;

Πώς να µιλήσετε; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Απευθύνθηκε σε εµάς και πρέπει να απαν-

τήσουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Θέλετε να απαντή-

σετε, δηλαδή. Μη µου λέτε πώς! Ρωτάω τι θέλετε!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Να απαντήσουµε, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Αντιλαµβάνεστε ότι εί-

µαστε σε µια διαδικασία; Εάν υπήρχε προσωπικό θέµα που συνί-
σταται σε επίθεση κατά προσώπου, θα σας έδινα τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Είναι Υπουργός Δικαιοσύνης…
.(δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Πρόεδρε, έχετε
την ευθύνη του κόµµατός σας. Σας παρακαλώ πάρα πολύ βοη-
θήστε το Προεδρείο. Είµαστε στη λήξη της διαδικασίας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Κύριε Πρόεδρε, είναι Υπουργός
Δικαιοσύνης και βγάζει δικαστική απόφαση!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Πρόεδρε, µε
συγχωρείτε πολύ. Θέλετε να σας δώσω τον λόγο για ένα λεπτό
για να δώσετε µια απάντηση;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Βεβαίως!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Όµως, σας παρακαλώ
πάρα πολύ βοηθήστε τη διαδικασία στο τέλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Ο Υπουργός Δικαιοσύνης έκανε
µια ακόµη ωµή παρέµβαση στη δικαιοσύνη.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Λέτε «σώπα»;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έτσι δεν θα τελει-

ώσουµε, συνάδελφοι!
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Σκάστε, ρε λαµόγια!

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Μετά την παρέµβαση του να κα-
θαρογραφεί αµέσως η απόφαση για την Ηριάννα, που δεν ήταν
δουλειά σας. Γιατί ήταν δουλειά σας να καθαρογραφεί αµέσως
η απόφαση; Γίνεται αυτό για τον φτωχό µεροκαµατιάρη που κα-
ταδικάζεται; Όχι. Για τους συντρόφους σας γίνεται! Προστα-
τεύετε τροµοκράτες και εγκληµατίες. Να µη µιλάτε για
εγκληµατίες!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής) 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, για δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, δεν µίλησε ο Πρό-

εδρός σας; Με συγχωρείτε πάρα πολύ, κύριε συνάδελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Έχω ζητήσει έτσι κι αλλιώς τον λόγο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, µίλησε ο Πρό-

εδρός σας. Έδωσε µια απάντηση. Έκανε ένα σχόλιο. Σας παρα-
καλώ πάρα πολύ!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Δείτε τον κατάλογο. Έτσι κι αλλιώς έχω ζη-
τήσει τον λόγο. Είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Το ξέρω. Απλώς, κά-
ναµε µια συνεννόηση πριν για να κλείσουµε τη διαδικασία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας παρακαλώ. Αφή-

στε µε να διαχειριστώ τον χρόνο.
Συνεννοηθήκαµε να µιλήσουν µε ολιγόλεπτες παρεµβάσεις οι

ειδικοί αγορητές και οι εισηγητές.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Δεν θα µιλήσει ο δικός µας ειδικός αγορη-

τής.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Άλλο αυτό. Αυτό θα

γίνει και µε τον κ. Λαζαρίδη από τους Ανεξάρτητους Έλληνες. Γι’
αυτό σας λέω να ησυχάσετε για να συνεννοηθούµε. Ωραία.

Πριν περάσουµε στη διαδικασία µε τους εισηγητές, έχει ζητή-
σει τον λόγο ο κ. Δηµοσχάκης.

Κύριε Δηµοσχάκη, σας επαναλαµβάνω κάτι που σας είπα µε
όλον τον σεβασµό. Έχετε µπει εκτός καταλόγου. Χειριστείτε τον
χρόνο µε ακρίβεια, γιατί είναι αργά. Σας παρακαλώ πάρα πολύ!

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας

ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, δεν θα αναφερθώ στον νόµο που συζητείται
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σήµερα. Ήδη οι συνάδελφοί µου της Νέας Δηµοκρατίας αναφέρ-
θηκαν διεξοδικά και τεκµηριωµένα και, µάλιστα, νοικοκυρεµένα
κατέθεσαν σχετικό νόµο.

Στις 20 Σεπτεµβρίου είχατε αποσύρει τη συγκεκριµένη τροπο-
λογία υπό την πίεση τη δική µας. Σε ό,τι αφορά την τροποποίηση
του άρθρου 758 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, θέσατε σε µια
άλλη διάσταση το ζήτηµα της «Τουρκικής Ένωσης Ξάνθης» και
τη φέρατε ξανά χθες κινούµενος στον δρόµο που σας είχε υπο-
δείξει µε την οµιλία του στην Ολοµέλεια ο εισηγητής της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Παναγιωτόπουλος. Εύχοµαι να είστε καλός και
πιστός αντιγραφέας και, µάλιστα, µε την τελευταία πρόταση που
σε λίγο θα σας υποβάλει, µία τροπολογία η οποία σαφώς είναι
πιο νοµικά τεκµηριωµένη για το συγκεκριµένο ζήτηµα σε σχέση
µε την προηγούµενη, χωρίς όµως να αποφεύγονται τα απόνερα
από τη νοµική αναµόχλευση αυτής της υπόθεσης, όπως υποστή-
ριξε η συνάδελφός σας κ. Ειρήνη Κασιµάτη.

Το 1927 το Πρωτοδικείο Ξάνθης έκανε δεκτή την αίτηση ίδρυ-
σης του σωµατείου µε την επωνυµία «Στέγη της Τουρκικής Νεο-
λαίας Ξάνθης», που µετονοµάστηκε το 1936 σε «Τουρκική
Ένωση Ξάνθης». Το 1983 και το 1984, όµως, το Πρωτοδικείο
Ξάνθης έκανε δεκτές τις δύο αιτήσεις του τοπικού νοµάρχη ως
εντολοδόχου του ελληνικού κράτους για την απαγόρευση του
όρου «τουρκικός», καθώς και για τη διάλυση του συλλόγου,
καθώς τα µέλη του είχαν δράση και αποτελούσαν κίνδυνο για τη
δηµόσια ασφάλεια και τάξη της περιοχής και ό,τι η λειτουργία
του ήταν σε πλήρη αντίθεση µε τη Συνθήκη της Λωζάννης.

Τα δικαστήρια επικαλέστηκαν τη Συνθήκη της Λωζάννης, γιατί
ρητώς αναγνωρίζει θρησκευτική και όχι εθνική µειονότητα και
πάνω απ’ όλα το σωµατείο παράνοµα επεδίωκε να διαδώσει την
ιδέα της ύπαρξης µιας τουρκικής µειονότητας και να εξυπηρε-
τήσει έτσι συµφέροντα της γειτονικής χώρας.

Με την απόφαση διάλυσης του σωµατείου αυτού, η υπόθεση
έφτασε ενώπιον του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του
Ανθρώπου µετά από προσφυγή κατά της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας. Καταδικάστηκε η Ελλάδα για παραβίαση του άρθρου 11 και
14 της Ευρωπαϊκής Σύµβασης για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου.

Ο Άρειος Πάγος µε την ελληνική νοµολογία ότι οι αποφάσεις
του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώπου δεν
είναι δεσµευτικές για την Ελλάδα απέρριψε το αίτηµα της «Τουρ-
κικής Ένωσης Ξάνθης».

Στη συνέχεια, το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο των Δικαιωµάτων του
Ανθρώπου γνωστοποίησε άλλες τρεις συσχετισµένες προσφυ-
γές και έτσι η Ελλάδα, µε κοινοποίηση που έλαβε, ξαναδικάζεται
γιατί δήθεν περιφρόνησε τις τρεις καταδικαστικές αποφάσεις
από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου
για διάλυση ισαρίθµων παροµοίων συλλόγων.

Κύριε Υπουργέ, το πρόβληµα είναι µέγιστο. Είναι ότι οι απο-
φάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου των Δικαιωµάτων του Αν-
θρώπου είναι αποστεωµένες από πολιτικά και διπλωµατικά
χαρακτηριστικά, τα οποία είναι χρήσιµα εργαλεία για όλους µας.
Αυτά θα πρέπει να χρησιµοποιήσετε, όπως οφείλετε, ως Κυβέρ-
νηση. Δεν λαµβάνει υπ’ όψιν του τις εθνικές ιδιαιτερότητες, που
έχουν τέτοια ζητήµατα, κυρίως σε µια εποχή που αρθρώνεται
επιθετική ρητορική, τόσο από την πλευρά του αρχηγού του γει-
τονικού κράτους, όσο και από την πλευρά των λοιπών κυβερνη-
τικών αξιωµατούχων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εσείς αδικαιολόγητα ανοίξατε ένα τέτοιο σοβαρό θέµα µε την
προηγούµενη τροπολογία σας και ευτυχώς ύστερα από πιέσεις
της Νέας Δηµοκρατίας και µάλιστα µέσω του εισηγητή µας, Βου-
λευτή Καβάλας κ. Νικολάου Παναγιωτόπουλου, το συµµαζέψατε
και πιστεύω να δεχθείτε σε λίγο και την τελική πρότασή του.

Όµως, η ουσία είναι εάν θα πρέπει να θυµόµαστε τη Θράκη
όταν µας εγκαλούν για τέτοιες υποθέσεις οι διεθνείς οργανισµοί.
Πότε θα δούµε µε σοβαρότητα τα παιχνίδια που παίζει στην ευ-
ρύτερη περιοχή το τουρκικό προξενείο και µάλιστα χωρίς να
τηρεί τη Διεθνή Συνθήκη της Βιέννης του 1963, που προβλέπει
τις προξενικές σχέσεις και τις δραστηριότητες, όπως αυτές πε-
ριγράφονται; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Δηµοσχάκη,

ολοκληρώστε σας παρακαλώ. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρό-

εδρε. 
Θα ήθελα εδώ να επισηµάνω ότι οι Έλληνες µουσουλµάνοι της

Θράκης είναι στη µεγάλη τους πλειοψηφία φιλήσυχοι, εργατικοί
και προκοµένοι. Δεν δηµιουργούν προβλήµατα, εκτός από ένα
ποσοστό, το οποίο, όµως, θα πρέπει και αυτό να ελέγχεται.

Στην αρχή της δεκαετίας του 1990…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, δεν

µε βοηθάτε. Αρχίσαµε µε τη δεκαετία και δεν θα βγάλουµε άκρη.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κλείνοντας, θα ήθελα να συντελέσουµε όλοι µας στον
βαθµό που µας αναλογεί η ευθύνη. Το 1990 µε απόφαση της Κυ-
βέρνησης του αειµνήστου Κωνσταντίνου Μητσοτάκη ιδρύθηκε η
διακοµµατική επιτροπή της Βουλής, η οποία εξέτασε όλα τα θέ-
µατα που αντιµετώπιζε η ακριτική περιοχή, βγήκε µία συνιστα-
µένη πολιτικών και όλες αυτές τις πολιτικές τις εφάρµοσαν οι
προηγούµενες και οι µετέπειτα Κυβερνήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
είστε στα έξι λεπτά. Δεν µπορείτε να συνεχίσετε! 

Ευχαριστούµε πολύ!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα ακολουθήσουν οι ειδικοί αγορητές και οι εισηγητές
για ένα τρίλεπτο. Θα είµαι αυστηρός στον χρόνο, γιατί αλλιώς
δεν βγαίνει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
Η κ. Καββαδία έχει πρώτη τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είχα ζητήσει τον

λόγο για ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Λαζαρίδη, θα

σας δώσω τον λόγο την ώρα που θα έπαιρνε τον λόγο ο ειδικός
αγορητής του κόµµατός σας, δηλαδή στη σειρά σας. 

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, και τι δεν ακούσαµε, όχι µόνο αυτές τις δύο ηµέρες,
αλλά και τις προηγούµενες στις επιτροπές. Μέχρι και για εξωγή-
ινους µάθαµε σήµερα! Φαντάζοµαι ότι ο κ. Μητσοτάκης δεν µοι-
ράστηκε αυτή του την εµπειρία µε τους εκπροσώπους της
ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας, µε τους οποίους συναντήθηκε και φωτογρα-
φήθηκε πριν από λίγο καιρό. Ας είναι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ορισµένα από αυτά που ακούστηκαν ήταν απλώς οµοφοβικά

παραληρήµατα, µισαλλόδοξες διακηρύξεις ενάντια στο διαφο-
ρετικό, ανερυθρίαστα ψεύδη, για τα οποία αρκεί µία απλή ανά-
γνωση του νοµοσχεδίου, για να αποδειχθεί το αστείο και το
διάτρητο.

Για όλα αυτά δεν θα άξιζε ειλικρινά να πάρει κάποιος και κά-
ποια τον λόγο για δεύτερη φορά. Όµως, υπήρξαν και άλλες επι-
θέσεις στο νοµοσχέδιο, επιθέσεις που εκκινούσαν από µία δήθεν
υπεύθυνη αφετηρία, επιθέσεις, στις οποίες δυστυχώς συνέκλιναν
διαφορετικοί πολιτικοί χώροι.

Ακούσαµε, λοιπόν, ότι δεν αρκεί το πώς βιώνει το άτοµο την
καθηµερινότητά του, πως δεν αρκεί η προσωπική αίσθηση του
σώµατος, πως ο αυτοπροσδιορισµός είναι ανεπαρκής συνθήκη
για να αποφασίσει κάποιος την ταυτότητα του φύλου του.

Χρειάζεται -είπαν- και η επιστηµονική άποψη των ειδικών επι-
στηµόνων. Παραγνωρίζοντας και αποσιωπώντας έτσι πως η επι-
στήµη δεν είναι, δεν υπήρξε και ούτε θα είναι ποτέ κάτι ουδέτερο
και υπερβατικά αντικειµενικό, χωρίς βεβαίως αυτό να σηµαίνει
πως σε τέτοια λεπτά ζητήµατα δεν πρέπει να υπάρχει ή να συµ-
µετέχει η επιστηµονική κοινότητα. Ακριβώς το αντίθετο. 

Όµως, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, δεν
είναι η έλλειψη της επιστηµονικής γνωµάτευσης που σας εµπο-
δίζει να ψηφίσετε υπέρ του νοµοσχεδίου. Έπρεπε να βρει η Νέα
Δηµοκρατία ένα πρόσχηµα για να διαφοροποιηθεί. Δεν ήταν εύ-
κολο να βρουν κάτι άλλο να πουν, χωρίς να κουρελιάσουν ό,τι
έχει φτιασιδωθεί ως φιλελεύθερο προσωπείο της παράταξης.
Δεν ήταν δυνατόν να υπερψηφίσουν, διακινδυνεύοντας να διαρ-
ρήξουν τους δεσµούς τους µε ακροατήρια και δεξαµενές ψήφων
του ακροδεξιού χώρου. Άλλωστε, κορυφαία στελέχη του κόµµα-
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τος είναι οµογάλακτα µε αυτά τα ακροατήρια.
Δεν είχαν προτείνει τίποτα στις επιτροπές. Έκαναν τώρα µια

πρόταση. Ευτυχώς που δεν έφεραν µια τέτοια πρόταση όταν
ήταν κυβέρνηση, γιατί αν κρίνουµε από το τι λέει αυτή η πρό-
ταση, είχαµε να φοβηθούµε τα χειρότερα.

Πέρα, όµως, από τα νοµικά επιχειρήµατα, κυρίες και κύριοι,
για τα οποία άλλοι συνάδελφοι είναι ειδικότεροι, υπάρχουν τα
επιχειρήµατα που µας προσφέρει η ίδια η ζωή.

Και θα ήθελα να µου δώσετε ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Γιατί ποιος µπορεί να ισχυριστεί ότι δεν γνωρίζει την απελπι-

σία, την ασφυξία, την ειρωνεία, την παρενόχληση, τον κακοποι-
ητικό λόγο που υφίστανται οι διεµφυλικοί έφηβοι στο περιβάλλον
τους και ειδικότερα στο σχολικό περιβάλλον; Πώς να κλείσει κα-
νείς τα µάτια σε όσα καταγγέλλουν µε τα προσωπικά τους βιώ-
µατα τα µέλη της ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας; Πώς να κλείσει κανείς τα
αυτιά, όταν µιλούν οι γονείς των διεµφυλικών και των µεσοφυλι-
κών εφήβων, όπως έκαναν στην επιτροπή της Βουλής; Πώς µπο-
ρεί να προσποιείται κάποιος τον αδιάφορο, όταν γνωµοδοτεί
υπέρ του δικαιώµατος των εφήβων στη φυλοµετάβαση ως Συνή-
γορος του Πολίτη; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Υπάρχει και µια άλλη κατηγορία επιχειρηµάτων ενάντια στο νο-
µοσχέδιο, µια κατηγορία που, δυστυχώς, ευτύχησε να πάρει ευ-
ρεία δηµοσιότητα από πολλά µέσα ενηµέρωσης. Πρόκειται για
επιχειρήµατα που, σε συµπύκνωση, λένε πως ένα τέτοιο σχέδιο
νόµου βάζει βόµβα στα θεµέλια της οικογένειας, βλάπτει τα ήθη
της κοινωνίας.

Αναρωτιέµαι, όµως, τι βλάπτει περισσότερο την οικογένεια, η
στάση εκείνη που εξοβελίζει το ασυνήθιστο, το διαφορετικό
παιδί, που το περιθωριοποιεί πρώτα πρώτα ενδοοικογενειακά,
που το σπρώχνει στην αυτοκτονία, που το καταπιέζει να αρνηθεί
το τι νιώθει µέσα του, ή η στάση εκείνη η οικογενειακή που δεί-
χνει αγάπη, αποδοχή και σεβασµό προς κάθε µέλος της, άνδρα,
γυναίκα, διεµφυλικό, µεσοφυλικό;

Αναρωτιέµαι, επίσης, τι προωθεί την κοινωνική πρόοδο και την
κοινωνική απελευθέρωση: η εµµονή σε στάσεις και σε ήθη που
αδιαφορούν για τα δικαιώµατα των λίγων, των ευάλωτων, ή η
υπέρβαση των κοινωνικών αδικιών, ο κοινωνικός µετασχηµατι-
σµός στην κατεύθυνση της ίσης µεταχείρισης;

Με αυτά τα λόγια, θέλω να κλείσω εδώ.
Θα µου επιτρέψετε, όµως, κύριε Πρόεδρε, µε την ιδιότητα της

επικεφαλής της Ελληνικής Αντιπροσωπείας στο Συµβούλιο της
Ευρώπης, να προβώ σε µια απαραίτητη διευκρίνιση, γιατί ακού-
στηκε µια ανακρίβεια διά στόµατος της συναδέλφου κ. Κασιµάτη,
η οποία τόνισε ότι υπάρχει ένα ψήφισµα για τη Θράκη, το οποίο
έχει περάσει από το Συµβούλιο της Ευρώπης.

Να κάνω µια διευκρίνιση, λοιπόν: Πρόκειται για πρόταση ψη-
φίσµατος, η οποία δεν δεσµεύει παρά µόνο αυτούς που το υπο-
γράφουν. Είναι στην πλειονότητά τους Τούρκοι συνάδελφοι.
Αυτή η πρόταση ψηφίσµατος έχει παραπεµφθεί για considera-
tion, όπως λέγεται, στο Συµβούλιο της Ευρώπης. Αυτό, για
όσους γνωρίζουν τη συνήθη πρακτική, σηµαίνει παραποµπή στις
καλένδες τις περισσότερες φορές. Μέχρι να φτάσει, εάν φτάσει
στο σηµείο να αποτελεί κείµενο της κοινοβουλευτικής συνέλευ-
σης του Συµβουλίου της Ευρώπης, υπάρχει πολύς δρόµος
ακόµα και καλό είναι να µην δηµιουργούµε εντυπώσεις.

Θα ήθελα να πω, λοιπόν, πως και η υπερψήφιση της συγκεκρι-
µένης τροπολογίας για την οποία γίνεται λόγος, δίνει µια απο-
στοµωτική απάντηση και βοηθάει στο να µην υπάρχουν και να
µην εγείρονται τέτοιου είδους αιτιάσεις. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε. 

Ο συνάδελφος κ. Παναγιωτόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία
έχει τον λόγο. 

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί προ-
σωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τι θέλετε, κυρία Κασι-
µάτη; Μα, δεν είναι προσωπικό. Μα, µην το ευτελίζουµε το θέµα

του προσωπικού. Ο Κανονισµός ξέρετε τι λέει για το προσωπικό;
Η κ. Καββαδία έκανε µια κρίση σε κάτι που είπατε. 

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Ειπώθηκε κάτι για ανακρίβεια µε το όνοµά
µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν είναι προσωπικό.
Δεν σας επετέθη για τίποτα.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να µε ακούσετε.
Σας κάνω αίτηµα να µε ακούσετε επί προσωπικού.

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι
προσωπικό. Απάντηση δόθηκε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για ένα λεπτό, αλλά δεν βοηθάτε καθόλου. 

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Τα θέµατα είναι αντικειµενικά. Αυτό που
είπα στην οµιλία µου -και ισχύει απολύτως, δεν είναι καθόλου
ανακρίβεια- είναι ότι υπάρχει ένα ψήφισµα ψηφισµένο από αυ-
τούς που το ψήφισαν -και είναι όντως Τούρκοι, Αζέριοι, Εσθονοί
και διάφοροι άλλοι- το οποίο έχει τίτλο «Προστατεύοντας τα θε-
µελιώδη δικαιώµατα και ελευθερίες της τουρκικής µουσουλµα-
νικής µειονότητας της δυτικής Θράκης».

Με αυτό ήθελα να εξηγήσω ότι, δυστυχώς, στο Συµβούλιο της
Ευρώπης έχει κατ’ αυτόν τον τρόπο καθιερωθεί αυτή η ονοµασία
που εµείς γνωρίζουµε από τις διεθνείς συνθήκες και τη Συνθήκη
της Λωζάννης ως µουσουλµανική µειονότητα.

Δεν υπάρχει, λοιπόν, καµµία ανακρίβεια, διότι έχω εδώ το έγ-
γραφο το οποίο θα σας καταθέσω. Όντως στο Bureau συζητή-
θηκε και δεν ακολούθησε τη διαδικασία του follow up, που είναι
κάτι το πιο ελαφρύ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σύµφωνοι. Καταθέστε
το έγγραφο.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Μισό λεπτό να ολοκληρώσω, κύριε Πρό-

εδρε.
Παραπέµφθηκε στην επιτροπή για να ληφθεί υπ’ όψιν για την

κατάρτιση ερωτηµατολογίου για τα δικαιώµατα των εθνικών µει-
ονοτήτων.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Δεν είναι εθνική µειονότητα η
µουσουλµανική. Είναι µουσουλµανικές, δεν είναι εθνικές µειονό-
τητες.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Σας επαναλαµβάνω ότι στην Ελλάδα δεν
αποδεχόµαστε εθνικές µειονότητες και επίσης, παρ’ όλο που
υπάρχει σύµβαση-πλαίσιο για τις εθνικές µειονότητες, η Ελλάδα
έχει υπογράψει, αλλά δεν έχει κυρώσει. Δεσµευόµαστε από αυτό
και είναι απολύτως ακριβή τα όσα κατέθεσα.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Νίνα Κασιµάτη καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Παναγιωτόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Για να το κάνω σαφές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Συν-

θήκη της Λωζάννης κάνει λόγο για ύπαρξη θρησκευτικών και όχι
εθνικών µειονοτήτων στην Ελλάδα. Τελεία και παύλα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και η συνθήκη αυτή ρυθµίζει τις διµερείς σχέσεις σε µεγάλο

βαθµό. Να το καταλάβουµε επιτέλους! Είναι εθνικά επικίνδυνο
να µην το καταλαβαίνουµε.

Δεύτερον, δεδοµένου ότι ο Πρόεδρός µας έχει καλύψει εκτε-
νέστατα το θέµα ως προς το νοµοσχέδιο -είχα αρκετά σχόλια να
κάνω επί των άρθρων, αλλά λόγω οικονοµίας χρόνου δεν θα τα
κάνω- θα επικεντρωθώ στην επίµαχη τροπολογία υπ’ αριθµόν
1276 που έχει ήδη συζητηθεί µέχρι τώρα.

Παρατήρηση πρώτη προς τον κύριο Υπουργό: Κύριε Κοντονή,
έχετε δύο µέτρα και δύο σταθµά. Για τα σωµατεία, όπως η
«Τουρκική Ένωση Θράκης» -διότι δεν υπάρχει πλέον καµµία αµ-
φιβολία ότι αυτή η τροπολογία αφορά εν τέλει το ζήτηµα της
«Τουρκικής Ένωσης Θράκης» και των άλλων σωµατείων που
έχουν ζητήσει αναγνώριση µε την επωνυµία «τουρκικό» κ.λπ.-
προτείνεται απόλυτη συµµόρφωση προς τις αποφάσεις του Ευ-
ρωπαϊκού Δικαστηρίου. Για τους διεµφυλικούς, όµως, προτείνε-
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ται να συµµορφωθούµε εν µέρει προς την απόφαση του Ευρω-
παϊκού Δικαστηρίου. Μάλιστα, αυτή δεν αναφέρεται καν στην αι-
τιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου.

Αναφέροµαι στην υπόθεση Garçon - Nicot, που κρύβει µεταξύ
άλλων ότι η προσκόµιση ιατρικής γνωµάτευσης επιτυγχάνει κα-
θεστώς ασφάλειας δικαίου και αποτελεί την εγγύηση, όπως είχα
πει χθες, ότι οι άνθρωποι δεν θα διορθώνουν εσφαλµένα το φύλο
τους. Άλλο µέτρο στη µία, άλλο στην άλλη υπόθεση.

Δεύτερη παρατήρηση: Πραγµατικά, δεν κατάλαβα τη σπουδή
σας να προχωρήσετε τόσο γρήγορα στην επανακατάθεση της
τροπολογίας για την «Τουρκική Ένωση Θράκης». Είχατε ήδη λει-
τουργήσει βιαστικά στην πρώτη σας απόπειρα και είχατε φέρει
µια τροπολογία επικίνδυνη. Έχει ήδη γίνει, ξέρετε, ζηµιά στη
Θράκη, έχει αναστατωθεί η Θράκη. Φαντάζοµαι ότι ξέρετε τι συµ-
βαίνει εκεί πέρα. Δεν έχει σηµασία µόνο η γνώση της νοµολογίας
των ευρωπαϊκών δικαστηρίων. Έχει σηµασία και η επίγνωση της
ελληνικής πραγµατικότητας.

Έχω να πω ότι ευτυχώς ακούσατε αυτά που σας είχαµε πει την
πρώτη φορά, αυτά που συζητήσαµε, αποσύρατε την τροπολογία
και τώρα τη φέρνετε διορθωµένη. Ευτυχώς και επιτέλους, θα
προσέθετα. Θα µπορούσατε, βέβαια, να κάνετε και το ίδιο µε το
παρόν νοµοσχέδιο, να το αποσύρατε, να το φέρνατε βελτιωµένο
στο πλαίσιο της πρότασής µας. Άλλο θέµα αυτό, όµως.

Τι κάνετε τώρα µε την τροπολογία; Αλλάζετε την αρχική δια-
τύπωσή της και προσθέτετε ότι ανάκληση ή µεταρρύθµιση µιας
απόφασης µπορεί να µην εφαρµοστεί στην ελληνική έννοµη
τάξη, αν υπάρχει θέµα εθνικής ασφάλειας. Είναι αυτό, δηλαδή,
ακριβώς που σας είχαµε προτείνει στην πρώτη συζήτηση στο
πλαίσιο της εθνικά υπεύθυνης στάσης που πάντα τηρούσε και
τηρεί η Νέα Δηµοκρατία. Με τη νέα διατύπωση, δηλαδή, δίνεται
η ευχέρεια, η δυνατότητα στον Έλληνα δικαστή να µην αναγνω-
ρίσει σωµατεία µε την επωνυµία «τουρκικός», «τουρκικό» ή οτι-
δήποτε, συνεκτιµώντας λόγους εθνικής ασφάλειας και διεθνείς
συνθήκες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε τριάντα δευτερόλεπτα.
Μια που είπα για τις διεθνείς συνθήκες, κύριε Υπουργέ, σας

παρακαλώ να µας προσέξετε. Ακούστε µας άλλη µία φορά και
κάντε τώρα νοµοτεχνική βελτίωση, προσθέτοντας τη φράση:
«Καθώς και τις διεθνείς συνθήκες…» -προφανώς, αυτό αναφέρε-
ται στη Συνθήκη της Λωζάννης- «… και στην αρχική διάταξη της
τροπολογίας», όπως έχετε κάνει ήδη στη µεταβατική της διά-
ταξη, ώστε να καλυφθεί πλήρως το ζήτηµα και ως προς τις απο-
φάσεις που έχουν εκδοθεί µέχρι τώρα –µεταβατική διάταξη-
αλλά και ως προς τις αποφάσεις που θα εκδοθούν από εδώ και
πέρα στην αρχική διάταξη, όταν προκύψουν –και να είστε σίγου-
ρος ότι θα προκύψουν- υποθέσεις αιτήσεων αναγνώρισης σωµα-
τείων. Σαν τα µανιτάρια θα φυτρώσουν στο προσεχές διάστηµα
στη Θράκη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Καλύψτε το, λοιπόν. Κάντε το έτσι, ώστε να θωρακίσετε πλή-
ρως τη Θράκη, σφραγίζοντας κάθε «παραθυράκι», πριν αυτό µε-
τατραπεί σε κερκόπορτα.

Παρακαλώ, ακούστε µας. 
Σας ευχαριστώ για την προσοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Μπαργιώτας έχει
τον λόγο για τρία λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο για δέκα δευτερόλεπτα, παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν υπάρχει λόγος,
κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Μη χάνετε λόγω διαδικασίας
πολύ ουσιαστικά ζητήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν γίνεται έτσι.
Υπάρχει µία διαδικασία, κύριε Κουµουτσάκο. Σύµφωνα µε τα ει-
ωθότα, η διαδικασία έχει και ουσία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Το θέµα είναι σοβαρό και πρέ-
πει να κατανοήσετε ότι είναι σοβαρό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν έχετε τον λόγο.
Σας παρακαλώ.

Ο κ. Μπαργιώτας έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κάνει λάθος η Βουλή να µη συ-

ζητά σοβαρά πράγµατα µε σοβαρό τρόπο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με αυτή τη διασταλ-

τική έννοια δεν θα γίνει εδώ πέρα συζήτηση.
Ορίστε, κύριε Μπαργιώτα, ξεκινήστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως είπα και εχθές, νοµίζω ότι η συζήτηση έχει αποκτήσει

χαρακτηριστικά και ένταση τόσο εντός, όσο και εκτός του Κοι-
νοβουλίου, τα οποία ούτε δικαιολογούνται από το θέµα ούτε βοη-
θούν τη συζήτηση ενός εξαιρετικά σηµαντικού θέµατος, κατά τη
γνώµη µου. Επίσης, είναι χαρακτηριστική η βιασύνη της Κυβέρ-
νησης και της Αντιπολίτευσης και η ευκολία µε την οποία συζη-
τάµε γι’ αυτά τα θέµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι όλων των πτερύγων, κύριε
Υπουργέ, κύριε Αρχηγέ της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, είναι
καλά να µιλάµε υπεύθυνα και µε στοιχεία. Δεν υπάρχει καµµία
πρόβλεψη στον ν.344/1976 για την αλλαγή φύλου. Δεν υπήρξε
καµµία κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ούτε του Κωνσταντί-
νου Καραµανλή ούτε κανενός άλλου που να πέρασε για πρώτη
φορά στην Ελλάδα την αλλαγή φύλου. Η αλλαγή φύλου για
πρώτη φορά εισάγεται στην ελληνική νοµοθεσία µε τον
ν.2507/1997, ο οποίος τροποποιεί τον ν.344/1976. 

Καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής τον αρχικό νόµο και τις
διορθώσεις του και τον ν.2507/1997 ως απόδειξη.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Μπαργιώτας
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι καλό, λοιπόν, να µιλάµε µε στοιχεία. Είναι καλό να µιλάµε
τεκµηριωµένα. Είναι καλό να µιλάµε διαβάζοντας την ιστορία και
του Κοινοβουλίου και όχι µόνο. Δυστυχώς, αυτού του τύπου η
ευκολία και η επιπολαιότητα έχουν οδηγήσει σήµερα σε αυτό
που είπα στην αρχή, σε µία αχρείαστη ένταση και µία συζήτηση
η οποία γίνεται σε δυσµενείς συνθήκες.

Από µία άποψη, βέβαια, η Κυβέρνηση τον πέτυχε τον σκοπό
της. Προκάλεσε έναν τεράστιο και όντως αχρείαστο θόρυβο.
Εξεγέρθηκε η Εκκλησία και η µισή κοινωνία. Πρακτικά, είναι όλοι
θύµατα της παραπληροφόρησης.

Ταυτόχρονα, τις ηµέρες που συζητάµε ένα κρίσιµο θέµα –
όµως για µία µειοψηφία- κόπηκε το επίδοµα του πετρελαίου θέρ-
µανσης, αποχώρησε ακόµα µία επένδυση 300 εκατοµµυρίων
ευρώ από την Ελλάδα, ένα πεντάχρονο κοριτσάκι βρέθηκε νεκρό
σε προσφυγικό συνοικισµό και χιλιάδες άνθρωποι περιµένουν να
πάρουν συντάξεις.

Αυτά τα λέω ενδεικτικά. Όλα αυτά, δυστυχώς, πέρασαν στο
απυρόβλητο.

Εχθές, απ’ αυτό το Βήµα ο κύριος Πρωθυπουργός ανέφερε
ότι η Κυβέρνηση έκανε σηµαντικές τοµές, λέει, στα ανθρώπινα
δικαιώµατα και ανέφερε το σύµφωνο συµβίωσης και την ιθαγέ-
νεια.

Διόρθωση: Η Αντιπολίτευση –η Δηµοκρατική Συµπαράταξη, το
Ποτάµι, η Νέα Δηµοκρατία- στήριξε τον ΣΥΡΙΖΑ για να κάνει τις
τοµές, γιατί η Κυβέρνηση του κυρίου Πρωθυπουργού διαλύεται,
όταν φθάνει στα ζητήµατα των ανθρώπινων δικαιωµάτων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Για να σεβαστώ τον χρόνο, λοιπόν, ολοκληρώνω µε το εξής.
Δηλώνω ότι η εποχή που ήσασταν, κύριοι συνάδελφοι, και µε τον
χωροφύλαξ και µε τον αστυφύλαξ, και Αριστεροί και προοδευτι-
κοί τις Παρασκευές, και συντηρητικοί και φοροµπήχτες τα Σάβ-
βατα εν πλήρη και αγαστή συµπνοία µε τους συνεργάτες σας,
πέρασε, τελείωσε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελείωσε και ο χρό-
νος σας, κύριε Μπαργιώτα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Θα µου δώσετε ένα λεπτό,
αυτό που χάθηκε στην αρχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας το έδωσα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Έχω να προτείνω κάτι πολύ
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σηµαντικό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και άλλοι σηµαντικά

θέλουν να πουν εδώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Είναι µια τροποποίηση ση-

µαντική. Επιτρέψτε µου.
Η εποχή αυτή πέρασε, λοιπόν. Όπως είπα, είµαστε υπέρ του

νοµοσχέδιου. Το είπαµε χθες. Δεν θα επαναλάβω τους λόγους.
Έχουν ακουστεί πολλά επιχειρήµατα και υπέρ και κατά.

Ήµασταν και εµείς που ευαισθητοποιηθήκαµε για την κατηγο-
ρία δεκαπέντε- δεκαεπτά. Δυστυχώς, όµως, για να το πω απλά,
η µπάλα χάθηκε. Και η µπάλα χάθηκε λόγω επιπολαιότητας και
ταχύτητας. Καµµιά συζήτηση δεν έγινε για το συγκεκριµένο. Δεν
υπήρξε νοµοπαρασκευαστική επιτροπή για το συγκεκριµένο και
το ξέρετε, κύριε Υπουργέ. Δεν υπήρξε σοβαρή συζήτηση. 

Και έχουµε µια κατάσταση στην οποία η κοινωνία παραπληρο-
φορηµένη, η Βουλή παραπληροφορηµένη, από ό,τι καταλαβαίνω
από αυτά που ακούω από το Βήµα και στους διαδρόµους, προ-
σπαθεί να πάρει θέση σε ένα εξαιρετικά –µα, εξαιρετικά- κρίσιµο
και ευαίσθητο ζήτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, κύριε Μπαρ-
γιώτα, το είπατε το σηµαντικό. Βάλτε µια τελεία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Δεν είναι αυτό το σηµαντικό.
Δώστε µου ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

Πραγµατικά ζηλεύω τους ανθρώπους που δουλεύουν µε βε-
βαιότητες. Άκουσα εδώ ότι όλοι οι διεµφυλικοί είναι «χ-χ-ψ», άρα
θα κάνουµε ένα τεστ DNA και καθαρίσαµε, δεν χρειάζεται η κου-
βέντα. Άκουσα εδώ ότι όλοι οι διεµφυλικοί είναι ψυχοπαθείς µε
οργανικό ψυχοσύνδροµο που ανεβαίνουν στον Υµηττό και
ακούνε φωνές. Δυστυχώς τα πράγµατα είναι πολύ πιο πολύ-
πλοκα. Είναι πολύ πολύπλοκα και πολύ δύσκολα.

Κουβέντα για τα παιδιά της ηλικίας δεκαπέντε µε δεκαεπτά,
στην ουσία δεν έχει γίνει. Υπάρχουν δεκάδες προβλήµατα και
ηθικά και ιατρικά που υπάρχουν από πίσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Μπαργιώτα,
παρακαλώ µην αγνοείτε το Προεδρείο. Βάλτε µια τελεία. Αγνο-
είτε το Προεδρείο. Τελειώσατε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Τελειώνω. Έχετε δίκιο, µε
συγχωρείτε.

Η πρόταση της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης είναι συγκεκρι-
µένη. Θα διαβάσω µόνο αυτό και θα τελειώσω. Προτείνουµε, λοι-
πόν, το εξής: Αναγνωρίζοντας την ανάγκη να υπάρξει ρύθµιση
για τα παιδιά από τα δεκαπέντε µέχρι τα δεκαεπτά, µε προεδρικό
διάταγµα που εκδίδεται ύστερα από πρόταση των Υπουργών Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και Υγείας,
να καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις για τη διόρθωση
του καταχωρισµένου φύλου σε ανήλικους που έχουν συµπληρώ-
σει το δέκατο πέµπτο έτος της ηλικίας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Μπαργιώτας
καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα πρόταση, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Προτείνουµε, λοιπόν, ο διακανονισµός να γίνει µε προεδρικό
διάταγµα, το σχέδιο του οποίου θα έρθει εκ νέου στην επιτροπή,
έτσι ώστε η κοινωνία και το Κοινοβούλιο να µπορέσει να συζητή-
σει ψύχραιµα και τεκµηριωµένα, κύριε Υπουργέ, το ζήτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελεία, κύριε Μπαρ-
γιώτα. Τα είπε ωραία εχθές ο εισηγητής σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.
Λαγός για τρία λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κατ’ αρχάς, να πούµε ότι προσωπικά συµ-
πάσχω µε τον κ. Κοντονή. Έχει φέρει ένα νοµοσχέδιο σήµερα το
οποίο µπάζει από παντού. Οι δικοί του οι Βουλευτές δεν το ψη-
φίζουν για τον άλφα ή για τον βήτα λόγο. Την τροπολογία για την
«Τουρκική Ένωση Ξάνθης», η οποία είχε απορριφθεί από όλο το
Κοινοβούλιο, την έφερε σήµερα µε εκδικητικό σχεδόν τρόπο.
Άρα ο άνθρωπος, επειδή βλέπει ότι έχει χάσει το παιχνίδι, προ-
σπαθεί να ρίξει τη µπάλα αλλού.

Βγήκε, λοιπόν, ο συγκεκριµένος, ο Κοντονής, ο οποίος παρι-
στάνει τον Υπουργό Δικαιοσύνης, αλλά δεν αναγνωρίζει τεκµήριο
αθωότητας και µας µίλησε για µια δολοφονία η οποία έχει γίνει,
για µία δολοφονία η οποία -εφόσον είναι Υπουργός Δικαιοσύνης,
ψεύδεται συνειδητά γιατί είτε δεν ξέρει τη δικογραφία, είτε την
ξέρει και λέει ψέµατα- δεν εµπλέκει κανέναν Βουλευτή ή τον Αρ-
χηγό της Χρυσής Αυγής. Αυτός είναι ο ψεύτης και συκοφάντης
Κοντονής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Όπως επίσης ο Κοντονής, ο οποίος είναι πολύ ευαίσθητος επι-

λεκτικά για δολοφονίες, δεν λέει δίπλα, στη συνεργάτη που έχει,
στην κ. Γιαννακάκη, να ζητήσει συγγνώµη µετά από τέσσερα χρό-
νια, γιατί η συγκεκριµένη κυρία -που πρέπει να ντρέπεται, είναι
ντροπή της- την ώρα που είχαν σκοτωθεί δύο νέοι άνθρωποι, ο
Γιώργος Φουντούλης και ο Μανώλης Καπελώνης, έξω από τα
γραφεία της Χρυσής Αυγής µόνο και µόνο γιατί ήταν χρυσαυγί-
τες, έλεγε στα δελτία ειδήσεων εκείνη την ώρα, µετά από ένα τέ-
ταρτο, όταν το αίµα των νεκρών άχνιζε, ότι ήταν ξεκαθάρισµα
λογαριασµών.

Είναι ντροπή σου και εσένα Κοντονή, που την έχεις δίπλα. Δεν
θα κάνεις λοιπόν, επιλεκτικά τον ευαίσθητο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κατ’ αρχάς µη φω-
νάζετε, ακούγεστε. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Το ψέµα όλων µέσα στο Κοινοβούλιο φά-

νηκε -και επειδή το ψέµα έχει κοντά ποδάρια- και πριν από λίγες
µέρες. Το Σάββατο το απόγευµα έγινε µια επίθεση σε κάποιους
λαθροµετανάστες στην περιοχή του Ασπροπύργου. Βγήκαν εδώ
τα κόµµατα του Κοινοβουλίου, έβγαλαν ανακοινώσεις και κατα-
δίκασαν, λέει, το γεγονός γιατί εµπλεκόταν η Χρυσή Αυγή. Έτσι
λέγατε όλοι.

Και διαβάζουµε σήµερα εµείς: «Έναν δεκαεπτάχρονο οµογενή
από τη Ρωσία αναγνώρισε ο σαραντάχρονος, ο οποίος κτυπή-
θηκε». Οµογενή από τη Ρωσία! Ουδεµία σχέση µε τη Χρυσή
Αυγή. Ο συγκεκριµένος δεκαεπτάχρονος, οµογενής από τη
Ρωσία, συµµετείχε σε οµάδες οµογενών που κατοικούν στην πε-
ριοχή και βρίσκονται σε διαρκή αντιπαλότητα µε Πακιστανούς
εργάτες για την εργασία µε χαµηλά µεροκάµατα. Το ακούτε,
εσείς δηµοκράτες;

Είδαµε, λοιπόν, προηγουµένως για άλλη µια φορά, την επιλε-
κτική σας ευαισθησία, όταν αναφέρθηκε σε ένα ατυχέστατο πε-
ριστατικό, σε µια δολοφονία -που χίλιες φορές µακάρι να µην
είχε συµβεί ποτέ- πριν από τέσσερα χρόνια και όλοι εδώ οι δη-
µοκράτες, που κόπτονται για τα δικαιώµατα του 0,01% και τους
δίνουν το δικαίωµα να κάνουν αυτό που θέλουν, για εµάς δεν
αναγνωρίζουν το τεκµήριο αθωότητας, για εµάς που έµπαιναν
µέσα στα σπίτια µας, εκλεγµένοι Βουλευτές, Αρχηγός κόµµατος
και µας έπαιρναν διά της βίας από τα σπίτια µας. 

Αποδείξαµε σε όλους σας ότι ήµασταν αθώοι και το γεγονός
ότι καταδιωκόµαστε όλο αυτό το χρονικό διάστηµα, έγκειται στο
ότι εσείς, η ανθελληνική σας συγκυβέρνηση µάχεται εναντίον της
Ορθοδοξίας και της πατρίδος. Αυτό είναι το µοναδικό κίνητρο.

Θα ήθελα να τελειώσω τονίζοντας -αφού ο Κοντονής δεν µπο-
ρεί να πει τίποτε άλλο πλέον, έχει κάτσει στη γωνία του φρόνιµος
και ήσυχος πλέον- την υποκριτική στάση όλων των υπολοίπων
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, γιατί βλέπουµε ότι σχεδόν κανείς
δεν ψηφίζει το άρθρο 3 του νοµοσχεδίου, το οποίο µιλούσε για
τα δεκαπεντάχρονα παιδιά. 

Εµείς το φέραµε χθες αυτό το ζήτηµα και κάναµε ένσταση αν-
τισυνταγµατικότητας και όλα τα κόµµατα το αρνήθηκαν, γιατί το
έφερε η Χρυσή Αυγή. Ψεύτες! Υποκριτές και Φαρισαίοι! Και σή-
µερα έρχεστε να πείτε ότι δεν το ψηφίζετε. Αυτοί είσαστε και για
αυτό θα σας πολεµάµε µέχρι τέλους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Δελής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Νοµίζω ότι η θέση του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδος, αναπτύχθηκε πλήρως σε όλη τη φάση της
επεξεργασίας του νοµοσχεδίου στην επιτροπή καθώς και στην
Ολοµέλεια από τους Βουλευτές του κόµµατος και δεν υπάρχει,
βέβαια, λόγος να την επαναλάβουµε. 
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Βέβαια το ότι αυτή η θέση µας συγκέντρωσε τα συντονισµένα
πυρά όλων των αστικών κοµµάτων µε µπόλικη ψευδολογία και
περίσσεια διαστρέβλωση, δεν δείχνει µόνο ξέρετε την αδυναµία
σας να αντιπαρατεθείτε επί της ουσίας στα επιχειρήµατά µας,
δείχνει ταυτόχρονα και τον εκνευρισµό σας, γιατί αυτή η αυθαί-
ρετη διαχωριστική γραµµή που πήγατε να βάλετε µε αυτό το νο-
µοσχέδιο, πολύ απλά δεν σας βγήκε. 

Δεν σας βγήκε, γιατί καµµία διαχωριστική γραµµή όσο φαντα-
χτερή και να είναι, όσο και να προσπαθήσετε, δεν θα µπορέσει
ποτέ να σκεπάσει ή να ξεπεράσει τη βασική διαχωριστική γραµµή
που υπάρχει στην καπιταλιστική κοινωνία που ζούµε, δηλαδή την
ταξική γραµµή που ξεχωρίζει την εργατική τάξη και το λαό που
συντρίβει η πολιτική σας, από το κεφάλαιο και την αστική τάξη
που υπηρετεί η πολιτική σας.

Θα αναφερθώ τώρα σε δύο τροπολογίες. Θα µείνουµε σε
αυτές, παρότι είναι οκτώ οι τροπολογίες. Στην τροπολογία σχε-
τικά µε την αύξηση των θέσεων του επιστηµονικού προσωπικού
του Ψυχιατρείου Κρατουµένων Κορυδαλλού το ερώτηµα που
µπαίνει στην Κυβέρνηση, είναι εάν θα καλυφθούν αυτές οι θέ-
σεις. 

Εάν αποφασίσετε να καλυφθούν, µε ποιο τρόπο θα καλυ-
φθούν; Θα γίνουν µε προσλήψεις; Θα γίνουν µε την κινητικότητα;
Με ποια κινητικότητα για να πάρει προσωπικό από πού, από
δοµές που ήδη λειτουργούν στα όρια της λειτουργίας τους; Επα-
ναλαµβάνω κάνουµε αυτά τα ερωτήµατα, κάνοντας γνωστό εκ
των προτέρων ότι θα την ψηφίσουµε αυτή την τροπολογία. 

Τέλος, η γνωστή τροπολογία σχετικά µε το Ευρωπαϊκό Δικα-
στήριο επανέρχεται χωρίς να αλλάζει κάτι επί της ουσίας ως
προς τις αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων
του Ανθρώπου τµήµα, βεβαίως, του Συµβουλίου της Ευρώπης. 

Παρ’ όλο που έχουν παρθεί κατά καιρούς κάποιες θετικές απο-
φάσεις από αυτό το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του Αν-
θρώπου, δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση αυτό να επηρεάσει
-και δεν επηρεάζει- τη συνολική αντιδραστική γραµµή, η οποία
αντιδραστικοποιείται όλο και περισσότερο, του Συµβουλίου της
Ευρώπης αλλά και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Άλλωστε συγγενι-
κοί οργανισµοί είναι. 

Αυτό φαίνεται από µια σειρά αποφάσεις του Συµβουλίου της
Ευρώπης -εκτός από τις θετικές όπως ήταν η απόφαση για τη
Μανωλάδα- µια σειρά σχετικά αρνητικές αποφάσεις του Συµβου-
λίου της Ευρώπης που αµφισβητούν δηµοκρατικά, κοινωνικά, ερ-
γατικά δικαιώµατα. Θυµίζουµε, βεβαίως, τη σχετική απόφασή
του την κατάπτυστη, η οποία δεν συγκέντρωσε τότε την απαιτού-
µενη πλειοψηφία και η οποία τολµούσε να εξισώνει τον κοµµου-
νισµό µε τον φασισµό. 

Από αυτή την άποψη, για τη συνολική, δηλαδή, αντιδραστική
γραµµή που ακολουθεί το Συµβούλιο της Ευρώπης, εκφράζουµε
και την ανησυχία µας για το πού µπορούν να οδηγηθούν τα πράγ-
µατα και γι’ αυτό θα ψηφίσουµε «παρών» σ’ αυτή την τροπολο-
γία. 

Βεβαίως να δηλώσουµε και από αυτό εδώ το Βήµα ότι το ζή-
τηµα της µουσουλµανικής µειονότητας στη Θράκη, καθορίζεται
από διεθνείς συνθήκες, από τη Συνθήκη της Λοζάνης, και αυτό
δεν µπορεί ν’ αλλάξει και δεν αλλάζει σε καµµία περίπτωση µε
δικαστικές αποφάσεις.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Δελή, σας ευ-

χαριστούµε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μετά, κύριε Υπουργέ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαχριστόπουλος για τρία λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Εµείς, ως Ανεξάρτητοι Έλληνες, έχουµε βρεθεί στο επίκεντρο

τις τελευταίες ηµέρες. Θα το ξαναπώ για πολλοστή φορά: Δεν
είναι η πρώτη φορά, που έχουµε αποδείξει στην πράξη ότι
έχουµε κατακτήσει το δικαίωµα ψήφου κατά συνείδηση, κάτι που
έχει γίνει σε αρκετά νοµοσχέδια. Νοµίζω ότι θα γίνει και σε αυτό
µε έναν όρο και µία δέσµευση ότι το άρθρο 3 το καταψηφίζουµε

όπως έχει έρθει, διαφωνούντες στο θέµα της ηλικίας των δεκα-
πέντε ετών.

Παρ’ όλα αυτά, όµως, εγώ θέλω να χαιρετίσω και να πω ότι
είναι ένα βήµα θετικό, ένα βήµα που θα έπρεπε ίσως να έχει γίνει
πολύ καιρό πριν. Θυµόµαστε όλοι ότι κάποτε µια γυναίκα σε µια
κλειστή κοινωνία, όταν χώριζε, ήταν δακτυλοδεικτούµενη. Αργό-
τερα µε το θέµα της υπογραφής µε τις ταυτότητες ακούσαµε ότι
καταστρέφονται όλα. Ακούσαµε πάλι κινδυνολογία και καταστρο-
φολογία µε τον πολιτικό γάµο κ.λπ.. 

Ζήσαµε πολλές τέτοιου είδους καταστάσεις. Νοµίζω ότι ήρθε
η ώρα, να προσαρµοστούµε στοιχειωδώς σε αυτά που έχει απο-
φασίσει ο ΟΗΕ, ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών, ο Παγκόσµιος
Οργανισµός Υγείας και το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο σε ολοµέλεια. 

Να ξεκαθαρίσω κάτι για πολλοστή φορά, γιατί ακούω απί-
στευτα πράγµατα, όπως ότι έχουν έρθει να τα αλλάξουν όλα, να
κάνουν, να φτιάξουν, κ.λπ.. Είναι θέµα στοιχειωδών ανθρωπίνων
δικαιωµάτων κάποιων ατόµων, που η συµπεριφορά της υπόλοι-
πης κοινωνίας είναι ό,τι χειρότερο γι’ αυτούς και τις οικογένειές
τους. 

Νοµίζω ότι είναι ένα βήµα θετικό προς τα εµπρός, αυτοί οι άν-
θρωποι να µη βάλλονται. Είναι µια µικρή µειονότητα και νοµίζω
ότι είναι δείγµα της πραγµατικής κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας,
να σέβεται ακόµη και τους λίγους, τους τρεις, τους δέκα, τους
είκοσι, τους πενήντα. 

Τίποτα λιγότερο και τίποτα περισσότερο γιατί έχει σηκωθεί τέ-
τοιος θόρυβος, που δεν αντιστοιχεί στο λόγο του θορύβου. Δεν
έχω καταλάβει, δηλαδή, για ποιον λόγο έχει γίνει όλο αυτό το
πράγµα, για µια νοµοθεσία, για ένα νοµοθέτηµα που θωρακίζει
στοιχειώδη ανθρώπινα δικαιώµατα. Δεν θέλω να πω περισσό-
τερα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε για την

τήρηση του χρόνου.
Ο κ. Σαρίδης έχει τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µια ανεύθυνη

τροπολογία βρήκε από πολύ νωρίς τον δρόµο της για το ελλη-
νικό Κοινοβούλιο, πριν καν την πρώτη συνεδρίαση της αρµόδιας
επιτροπής. 

Η αρµόδια επιτροπή συνεδρίασε τρεις φορές και µε τη σύµ-
φωνη γνώµη του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ η επικίνδυνη τροπολογία
πήρε το δρόµο της προς την Ολοµέλεια. Μια µέρα πριν φθάσει
στην Ολοµέλεια, την πήρε χαµπάρι ένας δηµοσιογράφος. Ποιος
ξέρει, ποιος του είπε τι και την ξεµπρόστιασε ουσιαστικά στο πα-
νελλήνιο. 

Αµέσως µετά πρώτος-πρώτος αντέδρασε -ή έτσι φάνηκε τε-
λοσπάντων ότι αντέδρασε- ο συνάδελφος κ. Δηµήτριος Καµµέ-
νος. Οι αντιδράσεις του πολιτικού κόσµου ήταν τέτοιες, που
τέθηκε θέµα δεδηλωµένης γι’ αυτή ακριβώς την τροπολογία κι
αυτή η τροπολογία αποσύρθηκε. 

Επισήµως από το Βήµα της Βουλής ο Υπουργός Δικαιοσύνης
είπε ότι αποσύρει την τροπολογία, γιατί αναβλήθηκε µια συνε-
δρίαση κάπου στην Ευρώπη και έτσι η Ελλάδα είχε µια εβδοµάδα
επιπλέον χρόνο για να ενηµερωθούν καλύτερα αυτοί που αντι-
δρούν. 

Επειδή, όµως, την επόµενη ηµέρα αντέδρασαν και άλλοι Βου-
λευτές της Συµπολίτευσης, ο κ. Κοντονής βγήκε στο ραδιοφω-
νικό σταθµό «REAL FM» και αναρωτιόταν, γιατί δεν έχει
αντιδράσει κανένας εδώ και είκοσι πέντε ηµέρες, που είχε αναρ-
τηθεί η τροπολογία στο site της Βουλής. 

Δυστυχώς, όµως, για τον κ. Κοντονή τα πράγµατα δεν είναι κα-
θόλου έτσι. Σας διαβάζω τι είπα από αυτό εδώ το Βήµα στις 19
Σεπτεµβρίου έναν µήνα πριν: «Για την εν λόγω τροπολογία και
τους κινδύνους που αυτή περιέχει για την εθνική άµυνα, ενηµέ-
ρωσα την Κυβέρνηση πριν από µια εβδοµάδα, ιδιαιτέρως, αρµο-
δίως και εµπιστευτικά, όπως έκρινα ότι επιβάλλει η ευθύνη που
έχω ως µέλος της Επιτροπής Εξωτερικών Υποθέσεων και Άµυ-
νας. Σας ενηµέρωσα, κύριοι της Κυβέρνησης, πολύ πριν κάποιος
από εσάς διαρρεύσει σε δηµοσιογράφους το περιεχόµενο της
συγκεκριµένης τροπολογίας, για να το αξιοποιήσει για δική του
προβολή». 
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Φθάνοντας στο σήµερα, θα αναφερθώ στην τροπολογία 1276
του Υπουργείου Δικαιοσύνης, τόσο επί της ουσίας όσο και σε
σχέση µε αυτά που ειπώθηκαν χθες σε αυτή εδώ την Αίθουσα.
Αν ο σεβαστός Πρόεδρος της Βουλής, κ. Βούτσης, εννοεί πραγ-
µατικά το σχολιασµό του προς τα λεγόµενά µου ότι δηλαδή απο-
τέλεσαν ντροπή για τη Βουλή, ας µε παραπέµψει στην αρµόδια
επιτροπή του Σώµατος. Εκεί θα µπορέσω να υπερασπιστώ τον
εαυτό µου και τις αρχές µου και δεν χρειάζεται να το κάνω από
αυτό εδώ το Βήµα. Ανέξοδη όµως δηµιουργία εντυπώσεων δεν
µπορώ να δεχτώ. 

Στην ουσία της τροπολογίας η ανάγκη επανακατάθεσής της
µε υποτιθέµενες βελτιώσεις αποτελεί έµπρακτη παραδοχή -για
να µην πω οµολογία- του Υπουργού Δικαιοσύνης ότι η προ ηµε-
ρών εκδοχή της ήταν προβληµατική. Δυστυχώς, όµως, ούτε το
παρόν κείµενο είναι επαρκώς ασφαλές µε τη µορφή µε την οποία
έρχεται σήµερα, καθώς η αναφορά του στην παράγραφο 2 του
άρθρου 11 της Ευρωπαϊκής Σύµβασης Δικαιωµάτων του Ανθρώ-
που είναι χτύπηµα σε ανοιχτή πόρτα, είναι κενή περιεχοµένου,
επειδή αυτή η συγκεκριµένη αναφορά έχει ήδη συµπεριληφθεί
στην νοµολογία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου, σχετικά µε τα
συγκεκριµένα σωµατεία που προσέφυγαν σε αυτό.

Με δύο λόγια δεν προσθέσατε, κύριοι της Κυβέρνησης, κάτι
περισσότερο από ένα προπέτασµα καπνού µέσα σε έναν πολιτικό
ορυµαγδό του νοµοσχεδίου για την ταυτότητα φύλου, ώστε να
δοθεί ένα κράτηµα, µια µάσκα, µια δικαιολογία στους Βουλευτές
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων. 

Καλώ, λοιπόν, όλους τους συνάδελφους Βουλευτές να µελε-
τήσουν προσεκτικά την τροπολογία, έχοντας κατά νου ότι ανθέλ-
ληνες δεν είναι µόνο όσοι ενσυνείδητα δρουν ενάντια στα
συµφέροντα της χώρας αλλά και εκείνοι που µε ανεπάρκεια,
φόβο ή αδιαφορία προτίµησαν να µην την υπερασπιστούν από
τη θέση ευθύνης που έχουν. Προσωπικά δεν έχω σκοπό να συµ-
περιληφθώ ούτε στη µία ούτε στη άλλη κατηγορία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε. 
Ο κ. Μαυρωτάς έχει τον λόγο για τρία λεπτά. Και έπειτα κλεί-

νουµε µε τον κύριο Υπουργό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι

αρκετά σύντοµος. 
Γενικά η αλήθεια είναι ότι υπήρξε αρκετός χρόνος για διαβού-

λευση για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, µε τον χρόνο που δό-
θηκε για να συζητηθεί στην νοµοπαρασκευαστική αλλά και στις
επιτροπές. Ίσως υπήρξαν αστοχίες στην ακρόαση φορέων, στο
ότι δεν κλήθηκαν κάποιοι φορείς, αλλά νοµίζω ότι τελευταία
στιγµή κάπως βελτιώθηκαν τα πράγµατα.

Ούτως ή άλλως θέλουµε την επιστηµονική κοινότητα γενικά
να είναι δίπλα σε όλες αυτές τις διαδικασίες δίπλα δηλαδή στην
εφαρµογή του νόµου.

Καταθέσαµε µια τροπολογία που έχει να κάνει µε τα µεσοφυ-
λικά άτοµα, µια τροπολογία που βασίζεται σε αυτό που θα συζη-
τηθεί µεθαύριο στην ολοµέλεια του Συµβουλίου της Ευρώπης,
της οµόφωνης απόφασης της Επιτροπής Ισότητας του Συµβου-
λίου της Ευρώπης για τη δυνατότητα κενής καταχώρησης για τα
µεσοφυλικά άτοµα.

Επειδή έγινε αρκετός λόγος για το άρθρο 3 και υπάρχει εδώ
πέρα µια παρανόηση, το άρθρο 3 δεν αφορά µόνο τους ανηλί-
κους από δεκαπέντε έως δεκαεπτά ετών. Το άρθρο 3, είναι ου-
σιαστικά η σπονδυλική στήλη του νοµοσχεδίου, είναι ο πυρήνας
του νοµοσχεδίου και αφορά όλους τους διεµφυλικούς, που θέ-
λουν να µπουν σε αυτή τη διαδικασία διόρθωσης φύλου στα
στοιχεία της ταυτότητας. Αυτό το λέω, γιατί ακούστηκε ότι «εµείς
µόνο το άρθρο 3 δεν θα ψηφίσουµε». Το άρθρο 3, είναι ουσια-
στικά ο πυρήνας του νοµοσχεδίου.

Επειδή γίναµε δέκτες κάποιων συστάσεων γενικά να µην ψη-
φίσουµε είτε άρθρα είτε όλο το νοµοσχέδιο για να «πέσει η Κυ-
βέρνηση», να πω ότι «δεν πέφτουν» έτσι οι κυβερνήσεις, δεν
χάνεται έτσι η δεδηλωµένη, άµα δεν ψηφιστεί ένα νοµοσχέδιο.
Θέλει πρόταση µοµφής, κάτι το οποίο πιστεύουµε ότι ουσιαστικά
συσπειρώνει τη Συµπολίτευση. Το να παραβιάσουµε τις αρχές
µας και τις αξίες µας για µια «τρύπα στο νερό», ουσιαστικά, δεν
θα το κάνουµε.

Επίσης η άποψη να περιµένουµε τι θα κάνουν πρώτα οι ΑΝΕΛ
και να ψηφίζουµε µετά, είναι επίσης αστεία. Τόσο µεγάλη αξία
δεν θα τους δώσουµε. Αυτοακυρωνόµαστε αν το κάνουµε αυτό
το πράγµα και όπως είπε και προηγουµένως ο Πρόεδρός µας, ο
Σταύρος Θεοδωράκης, γιατί κάποιος να ψηφίσει Ποτάµι, άµα το
Ποτάµι ψηφίζει ό,τι ψηφίζουν µόνο οι ΑΝΕΛ; Δεν θα είχε καµµία
αξία.

Έχουµε αρχές, έχουµε αξίες και ψηφίζουµε µε βάση αυτές,
αρχές οι οποίες είναι αταλάντευτα προοδευτικές και που δεν αλ-
λάζουν ανάλογα µε τον ήχο της καµπάνας, αρχές ανθρωποκεν-
τρικές, αρχές που δεν είναι ψηφοθηρικές.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, κατατέθηκε µια
πρόταση από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη. Η Κυβέρνηση πήρε
αυτούσια την πρόταση που ο κ. Παπαθεοδώρου υπέβαλε στην
επιτροπή, σχετικά µε την ύπαρξη επιστηµονικής επιτροπής, τη
συναίνεση των γονέων και τη δικαστική, βεβαίως, απόφαση για
τις ηλικίες δεκαπέντε µέχρι δεκαεπτά και φέραµε αυτό στη
Βουλή µε νοµοτεχνική βελτίωση, και στην επιτροπή και στην Ολο-
µέλεια.

Άκουσα κάτι για έκδοση προεδρικού διατάγµατος. Εγώ µπορώ
να συναινέσω σε ένα σηµείο, να αναφέρεται ότι η επιστηµονική
αυτή επιτροπή, την οποία εσείς είχατε προτείνει κι εµείς αποδε-
χτήκαµε, συστήνεται µε προεδρικό διάταγµα, µετά από πρόταση
των Υπουργών Δικαιοσύνης και Υγείας, η οποία θα εξετάζει εξα-
τοµικευµένα την κάθε περίπτωση. Εάν σε αυτό εσείς συµφωνείτε,
εγώ είµαι έτοιµος να δεχτώ την έκδοση προεδρικού διατάγµατος
για τη σύσταση της επιτροπής.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Προεδρικό διάταγµα για σύσταση επιτροπής;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Βεβαίως. Μετά από πρόταση
των συναρµοδίων Υπουργών.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Πρώτη φορά γίνεται αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Μπαργιώτα,
έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Διάβασα προηγουµένως από
του Βήµατος την πρόταση της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης. Να
µην τη διαβάσω ξανά. Την αιτιολόγησα κιόλας µε δύο κουβέντες.

Από σεβασµό για τον χρόνο θέλω να πω µε δυο κουβέντες ότι
πέρα από τη σύνθεση της επιτροπής, εγώ αναγνώρισα ότι στην
πρώτη της εκδοχή, έτσι όπως ήρθε στην επιτροπή όπου συµµε-
τείχε κι η Δηµοκρατική Συµπαράταξη -δεν είναι ούτε µυστικό
ούτε λάθος, από ευαισθησία όλων έγινε, το αναγνωρίζω, από εν-
διαφέρον γίνεται η κουβέντα, όλοι ενδιαφέρον έχουµε κι εσείς κι
εµείς στο συγκεκριµένο θέµα- αυτή η πρώτη εκδοχή, λοιπόν,
όσον αφορά την επιτροπή ήταν τελείως λάθος. Η δεύτερη νοµο-
τεχνική της Κυβέρνησης που έγινε από τον κ. Κοντονή και το
Υπουργείο, ήταν προς τη σωστή κατεύθυνση, βελτιώνει τα πράγ-
µατα. Δυστυχώς, όµως, το θέµα δεν είναι µόνο το αν θα είναι
ένας παιδοψυχίατρος ή ένας ψυχίατρος ή ένας κοινωνικός λει-
τουργός λιγότερος ή περισσότερος. Υπάρχουν επιστηµονικά ζη-
τήµατα σοβαρότατα, υπάρχουν θέµατα που έρχονται µαζί όπως,
για παράδειγµα, το αν επιτρέπεται ή όχι στην Ελλάδα η επέµ-
βαση αλλαγής φύλου πριν τα δεκαεπτά.

Οφείλουµε να το νοµοθετήσουµε. Μέσα στις πέντε µέρες που
έγινε όλη η διαδικασία, όχι απλώς δεν το συζητήσαµε αλλά δεν
το θίξαµε καν. Εγώ δεν έχω πρόταση και εσείς δεν έχετε πρό-
ταση, γιατί δεν έχουµε ακούσει τους επιστηµονικούς φορείς που
έχουν άποψη και δεν έχουν µία αλλά έχουν πολλές. 

Αυτό, λοιπόν, που λέµε -και επιµένουµε σ’ αυτό- είναι ότι η συ-
ζήτηση συνολικά πρέπει να ξαναγίνει υπό την ευκαιρία ενός προ-
εδρικού διατάγµατος, το σχέδιο του οποίου µπορεί να συζητηθεί
στην επιτροπή και το οποίο δεν αφορά µόνο τη σύνθεση µιας επι-
τροπής που βγάζει ένα χαρτί, αλλά βγάζει και πολλά άλλα πράγ-
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µατα που πρέπει να συζητηθούν. Και αυτό γίνεται από καθαρό
ενδιαφέρον.

Μία τελευταία πρόταση. Η συζήτηση είναι φορτισµένη, το είπα
και προηγουµένως. Υπάρχει πλήρης παραπληροφόρηση σε όλα
τα επίπεδα και µέσα στη Βουλή. Ακούσαµε απίθανα πράγµατα
από παντού. Δεν είναι ούτε η ώρα ούτε η χώρος για να γίνει µια
τέτοια συζήτηση. Εµείς επιµένουµε σ’ αυτό που καταθέσαµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Κοντονής έχει
τον λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Θέλω να πω ότι κατατέθηκε µία
πρόταση στην επιτροπή. Αυτή την πρόταση εµείς την υιοθετή-
σαµε. Εάν εσείς δεν ήσασταν έτοιµοι να την καταθέσετε, κακώς
την καταθέσατε. Εµείς τη δεχτήκαµε όπως ήταν και νοµίζω ότι
µε τις κατάλληλες νοµοθετικές ρυθµίσεις, αυτή η πρόταση έχει
καταστεί λειτουργική στο πλαίσιο του σχεδίου νόµου που συζη-
τάµε. 

Εποµένως, κύριε συνάδελφε, δεν είναι και πολύ τίµιο, να φέρ-
νετε προτάσεις στην επιτροπή, να γίνονται δεκτές από την Κυ-
βέρνηση και όταν γίνονται δεκτές από την Κυβέρνηση να λέτε:
«α, έχουµε και κάτι άλλο». Αυτό είναι εκτός κοινοβουλευτικού
πλαισίου, να το ξέρετε.

Κάτι τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, επειδή αναφέρθηκε ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Χρυσής Αυγής. Δεν
αναφέροµαι στα άλλα που είπε ο κ. Λαγός, αναφέροµαι σε σας,
κύριε Πρόεδρε.

Ο Ρουπακιάς ήταν µέλος της Χρυσής Αυγής;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Όχι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Μιχαλολιάκο, το λέτε
αυτή την ώρα εσείς, που αναγνωρίσατε και αναλάβατε την πολι-
τική ευθύνη; Εσείς το λέτε αυτό;

Δεύτερον,…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή): Για τον Θεοφίλου που σκότωσε
τον άλλο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Καθίστε κάτω, κύριε
Μιχαλολιάκο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Πείτε ό,τι θέλετε για οτιδήποτε.
Γι’ αυτό, όµως, που σας λέω δεν λέει κανένας ψέµατα ότι δηλαδή
ο Ρουπακιάς ήταν µέλος της Χρυσής Αυγής, τελούσε εν κοµµα-
τική υπηρεσία εκείνο το βράδυ κι εσείς όλα αυτά τα αρνείστε,
κόντρα σε φωτογραφίες του Ρουπακιά σε κάµπινγκ της Χρυσής
Αυγής!

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Όχι! Ψέµατα!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν ντρέπεσαι!
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Ο Θεοφίλου της Πάρου είχε ψηφίσει ΣΥ-

ΡΙΖΑ! ΣΥΡΙΖΑ ήταν!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή): Κύριε Υπουργέ, δεν σέβεστε
µία δίκη που είναι σε εξέλιξη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Καθίστε κάτω!
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

Ο Πρωθυπουργός κύριος Τσίπρας έχει τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς δεν µπορούσα να είµαι στην Αί-
θουσα για να ακούσω τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, διότι είχα ανειληµµένες υποχρεώσεις στο Μέγαρο Μαξίµου,
όµως άνοιξα την τηλεόραση την ώρα που µιλούσε και άκουσα τι
είπε. 

Δεν θέλω να αναφερθώ -αναφέρθηκα χθες- σ’ ό,τι αφορά την
ουσία της κριτικής µου απέναντι στη Νέα Δηµοκρατία και στους
λόγους που οδήγησαν τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης σε µια πολιτική κυβίστηση για την διατήρηση της συνοχής
εντός του κόµµατός του. Αυτά τα βλέπει η ελληνική κοινωνία, τα
κρίνει, τα βλέπουν οι Έλληνες πολίτες. Ούτε, επίσης, θέλω να
αναφερθώ -διότι δεν είναι σπάνιο να συµβαίνει στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο αυτό- στο ότι βλέπουµε έναν πολιτικό Αρχηγό, να λέει
ότι έχει επί της ουσίας άλλη άποψη και να επικαλείται διαδικα-

στικά ζητήµατα για να καταψηφίσει. Μας βλέπουν και µας κρί-
νουν, όπως έκριναν οι πολίτες που τους αφορά το θέµα -και όχι
µόνο- όταν πριν από δύο µήνες συναντήθηκε µαζί τους και τους
υποσχέθηκε ότι θα ψηφίσει επί της αρχής αυτό το νοµοσχέδιο
και ήλθε σήµερα εδώ σ’ ένα κρεσέντο συσπείρωσης του κόµµα-
τός του και παραχώρησης χώρου -θα έλεγα εγώ- στην ακραία
δεξιά πτέρυγα. Δικαίωµά σας είναι όλα αυτά. 

Εγώ ένα πράγµα θέλω να πω. Είναι και εν τη απουσία του. Θα
ήθελα να είναι εδώ για να µου απαντήσει. Δεν θα έλθει να ψηφί-
σει; Εδώ είναι. Ας έλθει, ας µπει µέσα. 

Αυτή την επιλογή του να αναφερθεί σε αυτό το παράδειγµα,
δεν την καταλαβαίνω. Άλλα παραδείγµατα δεν υπήρχαν να ανα-
φέρει; Ανέφερε ότι τάχα µου ένας ψυχίατρος τού είπε ότι δεν
µπορεί να δίνουµε την επιλογή σε έναν άνθρωπο δεκαοκτώ ετών
-δεκαοκτώ προσέξτε- χωρίς ιατρική γνωµάτευση. Διότι αναφέρ-
θηκε στην περίπτωση ενός ατόµου, το οποίο τον ρώτησε «για
ποιον λόγο προβαίνεις στην επιλογή αλλαγής φύλου;» και απάν-
τησε, λέει, διότι πήγε στον Υµηττό και του το είπαν οι εξωγήινοι. 

Αυτό είναι ντροπή! Γιατί είναι ντροπή να υβρίζει, να εξευτελίζει
µια κοινωνική κατηγορία που έχει το δικαίωµα της επιλογής και
να λέει ότι τάχα µου χρήζει ιατρικής και ψυχιατρικής περίθαλψης,
διότι επιλέγει αυτό το δικαίωµα της επιλογής. 

(Χειροκροτήµατα)
Είναι ντροπή! Και εγώ αναµένω τον Αρχηγό της Αξιωµατικής

Αντιπολίτευσης, που έχει το δικαίωµα να κάνει όσες κωλοτούµ-
πες, όσες κυβιστήσεις… 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ησυχία, παρακαλώ!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Καθίστε

κάτω, καθίστε κάτω!
Αναµένω, λοιπόν, να βγει από αυτό εδώ το Βήµα και να πάρει

πίσω αυτή την υβριστική αναφορά, απέναντι σε συµπολίτες µας
οι οποίοι διεκδικούν το δικαίωµα που και ο ίδιος, δήθεν ως φιλε-
λεύθερος, δεν αρνείται ότι αποτελεί δικαίωµα. Είναι άστοχη και
ταυτόχρονα ντροπιαστική απέναντι σε αυτή την κατηγορία των
συµπολιτών µας, η αναφορά που σηµατοδοτεί ότι όσοι έχουν τη
δυνατότητα αυτής της επιλογής, πιθανώς να χρήζουν ψυχιατρι-
κής παρακολούθησης. 

Δεύτερον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση που διε-
ξάγεται σε αυτή εδώ την Αίθουσα έχει, θα έλεγα, µια υποκριτική
διάσταση, βαθιά υποκριτική διάσταση,…

(Στο σηµείο αυτό στην Αίθουσα εισέρχεται ο Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης)

Καλώς ορίσατε, κύριε Μητσοτάκη. Εύχοµαι να ακούσατε τι
είπα, για να µου απαντήσετε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Σας άκουσα. Αναρωτιέµαι γιατί δεν ήσασταν εσείς εδώ
όταν µιλούσα εγώ.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Να πάρετε
τον λόγο να µου απαντήσετε. Είµαι εδώ για να πάρετε τον λόγο.
Είµαι εδώ. Εγώ δεν ανέβηκα στον Υµηττό για να ρωτήσω τους
εξωγήινους, για να αλλάξω γνώµη. Έχω άποψη, έχω θέση, έχω
ευθυκρισία και δεν κρύβοµαι πίσω από το δάχτυλό µου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Διεξάγεται, λοιπόν, εδώ και δυο µέρες µια συζήτηση στο πλαί-

σιο µιας βαθιάς υποκρισίας, διότι αντί να συζητάµε για µια µε-
γάλη και ουσιαστική τοµή που αφορά -θα έλεγα- έναν στοιχειώδη
εκσυγχρονισµό για τη χώρα που βρίσκεται στον πυρήνα της Ευ-
ρώπης, όπου δεκαεννιά χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν
εντάξει στο δίκαιό τους τη δυνατότητα στους πολίτες που το επι-
λέγουν, να αυτοπροσδιοριστούν ως προς την ταυτότητα φύλου,
αντί, λοιπόν, να συζητάµε αυτό, την ουσία, -στην οποία κατά τα
άλλα και η πτέρυγα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης δηλώνει ότι
συµφωνεί, αλλά τάχα µου οι διαφορές και οι διαφωνίες είναι σε
δευτερεύοντα διαδικαστικά ζητήµατα- συζητάµε µε περισσή υπο-
κρισία την υπόθεση που αφορά την ηλικία των δεκαπέντε ετών
αντί των δεκαεπτά. 

Θέλω να εξηγήσω τον λόγο, για τον οποίο θεωρώ ότι πρόκειται
για περισσή υποκρισία. Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για
τους διεµφυλικούς ανήλικους πολίτες των δεκαπέντε ετών, τα
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διεµφυλικά αυτά παιδιά που υφίστανται τροµακτικό µπούλινγκ
στα λύκεια εξαιτίας των στερεοτύπων και της κοινωνικής συµπε-
ριφοράς, αυτό το οποίο θα έπρεπε πρωτίστως να βαραίνει στη
συνείδησή µας, είναι το αν θα τους δώσουµε τη νοµική δυνατό-
τητα -ανεξαρτήτως τού αν είναι πολλά αυτά τα παιδιά ή λίγα,
γιατί δεν έχει σηµασία πόσοι είναι, και ένας να είναι- να σταµα-
τήσει αυτή η δραµατική συµπεριφορά την οποία υφίστανται στην
ευαίσθητη ηλικία των δεκαπέντε και των δεκαέξι χρόνων στους
κοινωνικούς χώρους όπου βρίσκονται. Αυτό πρωτίστως θα
έπρεπε να µας αφορά. Αναφερθήκατε σε ψυχιάτρους που σας
λένε ότι πηγαίνουν στον Υµηττό και τους τα λένε οι εξωγήινοι,
αλλά δεν αναφερθήκατε…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Τους µιλήσατε ποτέ;

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Βεβαίως.
Δεν µιλάτε µόνον εσείς µε ψυχιάτρους, µιλάνε και άλλοι.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Το είδαµε από το πόσο καταλαβαίνετε το θέµα.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Δεν ανα-
φερθήκατε στο γεγονός ότι υπάρχουν δεκάδες απόπειρες αυτο-
κτονίας στα σχολειά µας και στην ελληνική επαρχία, που
κρύβονται κάτω από το χαλί, εξαιτίας του γεγονότος ότι υπάρχει
ένα θεσµικό πλαίσιο που δεν µπορεί να προσαρµοστεί, ούτως
ώστε να δώσει τη διέξοδο της κανονικότητας σε αυτά τα άτοµα,
σε αυτούς τους συµπολίτες µας, που από αυτή τη νεαρή ηλικία
βρίσκονται στη θέση εκείνη, όπου πρέπει, βεβαίως, να επιλέξουν.
Ξέρετε, δεν µπορεί κανείς να περιµένει την ενηλικίωση των δε-
καοκτώ για να ελέγξει την ορµονική του συµπεριφορά. Δεν µπο-
ρεί, πώς να το κάνουµε και λαϊκίζετε, λέγοντας ότι στα δεκαπέντε
δεν µπορούν να πάρουν αλκοόλ. Δεν ξέρουµε σε αυτή εδώ την
Αίθουσα ότι µε βάση το δίκαιό µας, καλό ή κακό, δίνουµε τη δυ-
νατότητα σε σύναψη γάµου στα δέκα χρόνια, µε δικαστική από-
φαση; Δίνουµε τη δυνατότητα µε δικαστική απόφαση στα
δεκαπέντε χρόνια να µπαίνουν φυλακή ανήλικοι και βεβαίως στα
δώδεκα δίνουµε την ταυτότητα στα παιδιά.

Τι λέµε για τους δεκαπεντάχρονους; Λέµε ότι διαµορφώνουµε
ένα θεσµικό πλαίσιο, όπου µε τη συναίνεση των γονέων και την
ιατρική γνωµάτευση η οποία δίδεται από επιτροπή µε ψυχιά-
τρους, παιδοψυχιάτρους, κοινωνικούς λειτουργούς, θα έχουν τη
δυνατότητα να πάνε στη δικαστική διαδικασία, την εκούσια δια-
δικασία χωρίς όλα τα προηγούµενα τα επιβαρυντικά και τα
άκρως προσβλητικά, προκειµένου να αποκτήσουν την ταυτότητα
εκείνη, που αρµόζει µε τη συµπεριφορά τους, µε την ύπαρξή
τους, µε αυτό το οποίο σηµαίνει την αίσθηση που έχουν για τον
αυτοπροσδιορισµό τους. Αυτό λέµε.

Ποια υποκρισία, λοιπόν, σε αυτές τις δύο µέρες, µάς έχει οδη-
γήσει σε µια συζήτηση που διεξάγεται όχι µε όρους 2017 αλλά
µε όρους Μεσαίωνα, σκοταδισµού;

Εµείς, λοιπόν, βγαίνουµε µπροστά, κύριε Μητσοτάκη, έχουµε
την ευθύνη της γνώµης µας, της άποψής µας, δεν κρυβόµαστε
πίσω από το δάχτυλό µας. Σας καλώ, λοιπόν, ξανά, όποια άποψη
και αν έχετε -όποια θέση και αν πάρετε, είναι δικαίωµά σας- να
ανακαλέσετε αυτό το απαράδεκτο παράδειγµα το οποίο δώσατε,
διότι είναι προσβλητικό απέναντι σε µια κοινωνική κατηγορία και
δεν έχετε κανένα δικαίωµα, να τους προσβάλλετε αυτούς τους
ανθρώπους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Έχετε δικαίωµα να τους κοροϊδεύετε όταν τους συναντάτε και

λέτε ότι θα ψηφίσετε και να µην ψηφίζετε. Δεν έχετε, όµως, δι-
καίωµα να τους εξευτελίζετε και να τους υβρίζετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο Πρό-

εδρος της Νέας Δηµοκρατίας.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Θα σας συνιστούσα κατ’ αρχάς, κύριε Τσίπρα, να είστε
λίγο πιο ψύχραιµος, όταν έρχεστε σε αυτή την Αίθουσα, να µη
δείχνετε τόσο πάθος, για ζητήµατα τα οποία καταλαβαίνω ότι
σας δηµιουργούν ένα µεγάλο πολιτικό πρόβληµα. Διότι φοβάµαι
ότι και το ζήτηµα αυτό, το εξαιρετικά ευαίσθητο, το εργαλειοποι-
είτε για να συσπειρώσετε τη δική σας Κοινοβουλευτική Οµάδα.
Γι’ αυτό το κάνετε και για κανέναν άλλον λόγο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μιας και µιλάµε για παρόντες και απόντες, για άλλη µια φορά

δεν ήσασταν στην οµιλία µου, ενώ εγώ είµαι σε κάθε οµιλία σας.
Αλλά αναρωτιέµαι...

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ήσασταν
χθες στην οµιλία µου και δεν σας είδα;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Μας είχατε ειδοποιήσει ότι θα µιλούσατε σήµερα. 

Εγώ, κύριε Τσίπρα, είµαι παρών. Ενηµερώθηκα ότι µιλήσατε
και ήρθα αµέσως να απαντήσω.

Αναρωτιέµαι, ο κ. Καµµένος πού είναι ακριβώς; Και στον Άρη
θα πήγαινε, για να µην είναι παρών! Μιας και µιλάτε για κωλο-
τούµπες, αυτός ο οποίος πήγαινε στον Αρχιεπίσκοπο και του
έλεγε ότι θα ρίξει την Κυβέρνηση αν χρειάζεται, τώρα βάζει την
ουρά στα σκέλια. Δεν τολµάει καν να είναι σε αυτή την Αίθουσα.

Φυσικά ο ίδιος για να κρατήσει την καρέκλα την οποία του
έχετε υποσχεθεί, ψηφίζει τα ακριβώς αντίθετα απ’ αυτά τα οποία
πιστεύει. Αυτή είναι η υποκρισία αυτού του ετερόκλητου κυβερ-
νητικού σχηµατισµού, που δυστυχώς µας κυβερνάει δυόµισι χρό-
νια τώρα. 

Ας έρθουµε, λοιπόν, στην ουσία της υπόθεσης. Ξέρετε, είναι
θλιβερό, κύριε Τσίπρα, να ευτελίζετε µε αυτόν τον τρόπο µια
πραγµατική ιστορία, την οποία µου ανέφερε ένας άνθρωπος ο
οποίος, σαράντα χρόνια τώρα, µε µεγάλη ευθύνη και µε απί-
στευτο επαγγελµατισµό χειρίζεται τα ζητήµατα των διεµφυλικών.
Εσείς την ευτελίσατε, διότι εγώ χρησιµοποίησα ένα παράδειγµα,
για να δείξω ακριβώς ότι υπάρχουν περιπτώσεις ανθρώπων, οι
οποίοι πιστεύουν ή µπορεί να πιστεύουν ότι θέλουν να αλλάξουν
φύλο, για λόγους που δεν έχουν σε τίποτα να κάνουν µε το πραγ-
µατικό περιεχόµενο, το πώς οι ίδιοι βιώνουν την αίσθηση του
φύλου τους, και ότι ναι γι’ αυτές τις περιπτώσεις µια υπεύθυνη
πολιτεία, κύριε Τσίπρα, επιβάλλει να υπάρχει ένα φίλτρο ασφα-
λείας και µία διάγνωση. Μία διάγνωση ζητάµε! Τίποτα παρα-
πάνω! Μία διάγνωση! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι τόσο οπισθοδροµικό αυτό, κύριε Τσίπρα; Να πάει κά-

ποιος σε έναν ειδικό και δεν σας λέω να πάει οπουδήποτε. Διότι
άκουσα ισχυρισµούς ότι υπάρχουν σκιντζήδες γιατροί κι όλα τα
σχετικά. Σας λέµε να πάει στο πιστοποιηµένο κέντρο στο «Αιγι-
νήτειο», να τον δει ένας άνθρωπος, να τον διαβεβαιώσει, αν µη
τι άλλο, για τις ευθύνες που αναλαµβάνει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Να τον διαβεβαιώσει ότι δεν
είναι ψυχοπαθής! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Τι είπατε; Δεν είναι ζήτηµα ψυχοπάθειας, κύριέ µου. Είναι
ζήτηµα στοιχειώδους ευαισθησίας απέναντι σε ανθρώπους. Το
γνωρίζουν και οι ίδιοι που µας ακούνε, το γνωρίζουν πολύ καλά,
κύριε Τσίπρα, αν θέλετε, πραγµατικά, να µπούµε στην ουσία
αυτής της απόφασης, η δύσκολη απόφαση δεν είναι να αλλάξει
η ταυτότητα. Η δύσκολη απόφαση είναι πότε θα πάρει την από-
φαση ένα παιδί, ένα αγόρι, να βγει από το σπίτι ντυµένο κορίτσι.
Αυτή είναι η δύσκολη απόφαση και γι’ αυτό χρειάζεται βαριά ψυ-
χολογική υποστήριξη. 

Μη µου µιλάτε εµένα για επιχειρηµατολογίες περί δήθεν ψυ-
χιατρικοποίησης του προβλήµατος. Το ζήτηµα έχει και ιατρική
διάσταση και εθελοτυφλείτε αν δεν το βλέπετε, και είστε ανεύ-
θυνος αν δεν το βλέπετε απέναντι στα νέα παιδιά. Μη µου κου-
νάτε εµένα το δάχτυλο, λοιπόν, για ένα θέµα το οποίο µάλλον
δεν γνωρίζετε καλά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα ρωτήσω και κάτι ακόµα. Επειδή µε νοιάζει το θέµα, µπήκα

στον κόπο να ασχοληθώ προσωπικά και µίλησα µε την κοινότητα.
Αναγνώρισα και αναγνωρίζω και σήµερα το δικαίωµα στον αυτο-
προσδιορισµό. Αναγνώρισα και αναγνωρίζω ότι οι παρωχηµένες
λογικές περί εγχειρήσεων και ορµονικών θεραπειών, ανήκουν
στο παρελθόν. Λέω, όµως, ξεκάθαρα ότι χρειαζόµαστε και µια
δικλίδα ασφαλείας. Προσέξτε τώρα την ειρωνεία. Τη δικλίδα
ασφαλείας αυτή, κύριε Τσίπρα, τη δέχεστε εσείς για τους δεκα-
πεντάχρονους, για τους δεκαεξάχρονους και τους δεκαεπτάχρο-
νους. Όµως δεν τη δέχεστε για τον δεκαοχτάχρονο. Και ρωτώ
γιατί. 
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ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Είναι ενήλικος, γι’ αυτό. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Α, είναι ενήλικος! Βέβαια! Είναι ενήλικος! Όµως αναγνω-
ρίζετε ότι η υπόθεση αυτή και η διαδικασία αυτή ενέχει στοιχεία,
που απαιτούν την εµπλοκή ενός ψυχιάτρου. Το αναγνωρίζετε
εσείς οι ίδιοι. Αυτό, λοιπόν, το οποίο αναγνωρίζετε -κακώς κατά
την άποψή µας, το λέµε ξεκάθαρα, διαφωνούµε σε αυτό, θεµιτή
η διαφωνία- κύριε Τσίπρα, για το δεκαπεντάχρονο, δεκαεξά-
χρονο, δεκαεπτάχρονο, σας λέµε το ίδιο πράγµα ακριβώς να το
κάνετε και για τον δεκαοχτάχρονο και για τον εικοσάχρονο. 

Να σας πω κάτι ακόµα; Εµείς διαφωνούµε σε αυτό και το ξέ-
ρετε πολύ καλά και σας το εξηγήσαµε. Είναι πολύ απλό, κύριε
Τσίπρα, µπορούµε να συµφωνήσουµε εδώ. Αποσύρετε το νοµο-
σχέδιο κι ελάτε να ψηφίσετε τη δική µας πρόταση νόµου, αν θέ-
λετε, πραγµατικά, να συµφωνήσουµε σε αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Εµείς δεν υπεκφεύγουµε, κύριε Τσίπρα. Θα διευκολύνετε µε
αυτόν τον τρόπο και κάποιους συνοφρυωµένους Βουλευτές των
ΑΝΕΛ, οι οποίοι ετοιµάζονται να καταψηφίσουν το άρθρο 3. Θα
διευκολύνετε µε αυτόν τον τρόπο τον κυβερνητικό σας εταίρο,
µπορείτε να τον φέρετε και πίσω από τη Βραζιλία ώστε να µην
κρύβεται, να µην φεύγει από την Αίθουσα µπρος στο βάρος της
απίστευτης δικής του προσωπικής ασυνέπειας. 

Ας είµαστε, λοιπόν, λίγο σοβαροί, κύριε Τσίπρα. Ας είµαστε
σοβαροί και ας κοιτάξουµε ένα πραγµατικό πρόβληµα στην
πραγµατική του διάσταση.

Εµείς, λοιπόν, είµαστε τελείως ξεκάθαροι και το λέµε χωρίς
καµµία περιστροφή. Το λέµε ανοικτά και στην κοινότητα ΛΟΑΤΚΙ,
µε την οποία έχουµε έναν ειλικρινή δίαυλο επικοινωνίας, άσχετα
αν συµφωνούµε σε όλα τα ζητήµατα. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γιατί φωνάζετε; Συγκρατηθείτε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, ησυχία.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι µπορείτε να επιβάλετε την τάξη
στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. 

Το λέµε ξεκάθαρα. Τα ζήτηµα αυτό –το είπα και στην οµιλία
µου- δεν είναι ζήτηµα που αφορά µόνο τον κ. Κοντονή, µε την
ιδιότητά του ως Υπουργού Δικαιοσύνης. Δεν είναι µόνο ζήτηµα
ατοµικών δικαιωµάτων. 

Εθελοτυφλείτε, αν πιστεύετε ότι δεν είναι ταυτόχρονα και ια-
τρικό ζήτηµα. Αυτή είναι η άποψή µας. Την καταθέτουµε µε παρ-
ρησία. Καταθέτουµε πρόταση νόµου. Σας ζητούµε να την
ψηφίσετε. Δεν θα την ψηφίσετε; Θα την ψηφίσουµε εµείς, όταν
θα γίνουµε κυβέρνηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο Πρω-

θυπουργός κ. Τσίπρας. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κύριε Μη-

τσοτάκη, από όσα είπατε αυτό που καταλαβαίνω εγώ είναι ότι
έχετε ένα πρόβληµα κατανόησης των επιχειρηµάτων µου. Και
αυτό ίσως είναι το χειρότερο, ότι δεν καταλαβαίνετε τι είπατε. 

Λέτε «είµαστε υπέρ του δικαιώµατος στον αυτοπροσδιορι-
σµό», κάτι το οποίο θα ήταν απολύτως συνεπές σε κάποιον που
δηλώνει φιλελεύθερος. Και την ίδια στιγµή που λέτε «είµαστε
υπέρ του δικαιώµατος στον αυτοπροσδιορισµό» λέτε ότι οι ενή-
λικες πολίτες πρέπει να πηγαίνουν να παίρνουν γνωµάτευση πριν
αποκτήσουν το δικαίωµα στον αυτοπροσδιορισµό. Δηλαδή, ετε-
ροπροσδιορισµός του δικαιώµατος του αυτοπροσδιορισµού. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Έχετε χάσει την µπάλα! Δεν ξέρετε τι σας γίνεται και αποδει-

κνύετε, µέσα από την άγνοιά σας να διαχειριστείτε κρίσιµα και
σοβαρά ζητήµατα, ότι τελικά είστε γιαλαντζί φιλελεύθερος και
ότι είστε βαθιά συντηρητικός. Ούτε καν φιλελεύθερος είστε.
Είστε νεοφιλελεύθερος, σκληρά νεοφιλελεύθερος. 

Όλα τα νοµοθετήµατα τα οποία καταργούν την κοινωνική συ-
νοχή, την εργασία, τα δικαιώµατα τα ψηφίζετε µε πολύ µεγάλη
ευχαρίστηση. Σε όσα ζητήµατα, όµως, έρχονται εδώ και αφο-
ρούν ζητήµατα ταµπού για την ελληνική κοινωνία αναδιπλώνεστε. 

Το δεύτερο που δεν καταλάβατε είναι ότι δώσατε ένα ατυχές

παράδειγµα. Εγώ δεν σας εγκάλεσα διότι µπορεί να µην είναι
αληθές το παράδειγµα το οποίο δώσατε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Αυτό είπατε. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Καθίστε
κάτω! Δεν είπα αυτό. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Είναι πραγµατικό το παράδειγµα.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Σας εγκά-
λεσα για την επιλογή σας να δώσετε αυτό το παράδειγµα. Κατα-
λαβαίνετε τι κάνετε; Δεν είχατε άλλο παράδειγµα να δώσετε; 

Δηλαδή, ουσιαστικά τι µας λέτε, για τον κόσµο που µας ακούει,
τους πολίτες, τους Βουλευτές; Ερχόµενος εδώ στη Βουλή για
να δώσετε το παράδειγµα ενός ανθρώπου που στα δεκαοχτώ
του χρήζει ψυχιατρικής στήριξης και γι’ αυτό ήθελε να κάνει αλ-
λαγή φύλου, δηλαδή να αποκτήσει το δικαίωµα στον αυτοπροσ-
διορισµό, δίνετε την αίσθηση ότι ταυτίζετε µία ολόκληρη
κατηγορία συµπολιτών µας που έχουν αυτό το δικαίωµα µε
όσους, πιθανώς ελάχιστους, αντιµετωπίζουν ψυχολογικά προ-
βλήµατα. Και αυτό είπα ότι είναι ντροπή. Ούτε που το καταλά-
βατε αυτό!

Αντί, λοιπόν, να έρθετε και να πείτε «εντάξει, εκ παραδροµής
έδωσα ένα παράδειγµα, αλλά προφανώς η πλειοψηφία των υπο-
θέσεων δεν αφορά ανθρώπους που χρήζουν ψυχιατρικής στήρι-
ξης», επιµένετε σε αυτό. Το χειρότερο, λοιπόν, είναι ότι δεν
καταλαβαίνετε, κύριε Μητσοτάκη. 

Θέλω να ξεκαθαρίσω κάτι. Αν, λοιπόν, για εσάς το κρίσιµο
θέµα είναι η γνωµοδότηση ή η γνωµάτευση των επιστηµόνων του
ιατρικού συµβουλίου, γιατί το αρνείστε αυτό και έχετε σηκώσει
«κουρνιαχτό» για τους συµπολίτες µας εκείνους, για τα διεµφυ-
λικά παιδιά, τα οποία υφίστανται απίστευτο µπούλινγκ και εξευ-
τελισµό όταν πηγαίνουν στο λύκειο και των οποίων, βεβαίως, η
εικόνα, η φυσική τους παρουσία δεν συνάδει µε το όνοµα που
αναγράφεται στην ταυτότητα και που ο καθηγητής διαβάζει στον
κατάλογο; 

Στο όνοµα ποιας λογικής, επιστηµονικής προσέγγισης, θρη-
σκείας, θρησκευτικής προσήλωσης, που είναι απόλυτα σεβαστή,
ποιος Θεός είναι αυτός, ο ελεήµων και φιλάνθρωπος, που µας
οδηγεί στο να παίρνουµε αποφάσεις για αυτά τα παιδιά να τα
οδηγούµε στο µπούλινγκ, στον εξευτελισµό, στην αυτοκτονία;
Ποιος; Πείτε µας. Πείτε µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Έρχεστε, λοιπόν, εδώ, κύριε Μητσοτάκη, για άλλη µια φορά,

µε την καραµέλα των Ανεξαρτήτων Ελλήνων και του κ. Καµµένου.
Ε, λοιπόν, η ίδια η ζωή αποδεικνύει ποιοι είναι οι Ανεξάρτητοι Έλ-
ληνες, µε τη συµπεριφορά τους, µε τις απόψεις τους, µε τις ιδέες
τους, µε την ιδεολογία τους, που εσείς τους κατηγορείτε ότι
είναι, δήθεν, ακροδεξιοί. Άλλοι είναι ακροδεξιοί. Είναι µέσα στο
κόµµα σας, τους έχετε Αντιπροέδρους. Τους κατηγορείτε ότι
είναι οπισθοδροµικοί και από ενοχή, βεβαίως, που κάποιοι από
την Κεντροαριστερά συγκυβέρνησαν µε αυτούς τους ακροδεξι-
ούς που ήταν στο ΛΑΟΣ και τώρα είναι στο κόµµα σας, λένε τον
Καµµένο ακροδεξιό. 

Με τον Καµµένο στην Κυβέρνηση, όµως, πέρασε το σύµφωνο
συµβίωσης, πέρασε το νοµοσχέδιο για την ιθαγένεια, περνάει
τώρα αυτό το νοµοσχέδιο για την ταυτότητα φύλου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 
Δεν σας αρέσει, αλλά έτσι είναι.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, ησυχία. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, αυτό το οποίο έχει σηµασία είναι ότι σήµερα
θα έχουµε µία πολύ σηµαντική και µεγάλη τοµή για τα ελληνικά
πράγµατα: Επί της αρχής, ένα νοµοσχέδιο κρίσιµο για τη διεύ-
ρυνση των ατοµικών και κοινωνικών δικαιωµάτων, ένα νοµοσχέ-
διο που είναι βήµα προς τα µπρος και που µας κάνει να
πηγαίνουµε προς την Ευρώπη κι όχι να φεύγουµε από αυτήν,
κύριε Μητσοτάκη, διότι κι αυτό δεν µπορεί να είναι α λα καρτ, θα
ψηφιστεί. 

Θέλω, λοιπόν, να σας διαβεβαιώσω ότι, ναι, υπάρχει επιστο-
λική ψήφος του Υπουργού που επί της αρχής ψηφίζει υπέρ του

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ζ’ - 10 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2017 431



νοµοσχεδίου. Διότι, ναι, αυτό είναι το κρίσιµο, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Το νοµοσχέδιο αυτό θα περάσει µε µεγάλη πλει-
οψηφία επί της αρχής και θα περάσουν και τα κρίσιµα άρθρα
του, είτε το θέλετε είτε δεν το θέλετε, κύριε Μητσοτάκη.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Πρόεδρε, δεν
νοµίζετε ότι ωρίµασε για ψηφοφορία το θέµα;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Ένα λεπτό θα ήθελα. 

Ο κ. Καµµένος δεν είναι βασικά ακροδεξιός. Τυχοδιώκτης
είναι, κύριε Τσίπρα. Να το ξεκαθαρίσουµε αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κι ας µε διορθώσουν οι πρακτικογράφοι, αλλά δεν θυµάµαι

τους Ανεξάρτητους Έλληνες και τον κ. Καµµένο να είχαν ψηφίσει
το σύµφωνο συµβίωσης. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Άλλο είπαµε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Όχι, δεν είπατε άλλο. Με τον κ. Καµµένο στην Κυβέρνηση
ψηφίσαµε το σύµφωνο συµβίωσης, κάτι το οποίο ο κ. Καµµένος
δεν ψήφισε και το ψήφισα εγώ, κύριε Τσίπρα. Αυτή είναι η υπο-
κρισία που σας διακρίνει! Το ψήφισα εγώ και άλλοι δεκαεπτά
Βουλευτές µας, πράγµατι, γιατί δεν θέσαµε κοµµατική πειθαρχία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κοιτάξτε, κύριε Τσίπρα. Αυτός ο ετερόκλητος κυβερνητικός

σχηµατισµός θα έχει ηµεροµηνία λήξης. Για τον µεν κ. Καµµένο,
προφανώς, θα καταδικαστεί στην πολιτική αφάνεια, διότι νοµίζω
κανείς να µηνµπορεί να αντιληφθεί τις απανωτές του πιρουέτες,
οι οποίες δεν έχουν καµµία άλλη ερµηνεία, παρά µόνο την
ανάγκη να κρατηθεί στην καρέκλα. Εποµένως, ο κ. Καµµένος στη
Βουλή δεν τον βλέπω να µπαίνει, εκτός αν του προσφέρετε διέ-
ξοδο και του δώσετε µια θέση στο δικό σας ψηφοδέλτιο Επικρα-
τείας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Δεν προβλέπεται. Να ήταν ο κ. Καµµένος εδώ, να έπαιρνε
τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό θέλω για
να απαντήσω.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε ένα λεπτό και
να τελειώσουµε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ. 
Κατ’ αρχάς, για το πού είναι ο Πρόεδρός µας, ο Πάνος Καµ-

µένος, ρώτησε χθες, πριν από τον κ. Μητσοτάκη ο κ. Γεωργιά-
δης, ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, και του απάντησα
ότι λείπει σε προγραµµατισµένο εδώ και καιρό ταξίδι στη Βραζι-
λία. 

Πριν από µία εβδοµάδα συζητήσαµε για την αίτηση που κατέ-
θεσε ο κ. Μητσοτάκης για την Εξεταστική Επιτροπή για το NOOR
1 εδώ. Ο κ. Μητσοτάκης ούτε καν κάθισε να συζητήσει ο ίδιος.
Αυτός θα πρέπει να απολογηθεί.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κηρύσσεται περαι-

ωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολο-
γιών του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων: «Νοµική αναγνώριση της ταυτό-
τητας φύλου - Εθνικός Μηχανισµός Εκπόνησης, Παρακολούθη-
σης και Αξιολόγησης των Σχεδίων Δράσης για τα Δικαιώµατα του
Παιδιού και άλλες διατάξεις».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει υποβληθεί αίτηση διεξαγω-
γής ονοµαστικής ψηφοφορίας Βουλευτών της Νέας Δηµοκρα-
τίας επί του άρθρου 3, της οποίας το κείµενο έχει ως εξής:

432 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα αναγνώσω και τον
κατάλογο των υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας για να διαπιστωθεί αν υπάρχει ο απαιτούµενος από τον Κα-
νονισµό αριθµός για την υποβολή της.

Ο κ. Τσιάρας Κωνσταντίνος. Παρών.
Ο κ. Παναγιωτόπουλος Νικόλαος. Παρών.
Ο κ. Βεσυρόπουλος Απόστολος. Παρών.
Ο κ. Καράογλου Θεόδωρος. Παρών.
Η κ. Βούλτεψη Σοφία. Παρούσα.
Ο κ. Χατζηδάκης Κωνσταντίνος. Παρών.
Ο κ. Κικίλιας Βασίλειος. Παρών.
Ο κ. Γεωργιάδης Σπυρίδων - Άδωνις. Παρών.
Ο κ. Καλαφάτης Σταύρος. Παρών.
Ο κ. Κεδίκογλου Συµεών. Παρών.
Ο κ. Γιόγιακας Βασίλειος. Παρών.

Ο κ. Ανδριανός Ιωάννης. Παρών.
Ο κ. Κοντογεώργος Κωνσταντίνος. Παρών.
Ο κ. Αναστασιάδης Σάββας. Παρών.
Ο κ. Βαγιωνής Γεώργιος. Παρών.
Ο κ. Σταµάτης Δηµήτριος. Παρών.
Ο κ. Σταϊκούρας Χρήστος. Παρών.
Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από τον Κανονι-

σµό αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας Βουλευτών.

Επίσης, για την ψήφιση του νοµοσχεδίου επί της αρχής, επί
των άρθρων 1, 2, 3, 4, 5, 6 και 7, καθώς και επί της υπ’ αριθµόν
1276/113 υπουργικής τροπολογίας έχει υποβληθεί αίτηση διεξα-
γωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας Βουλευτών του Λαϊκού Συνδέ-
σµου - Χρυσή Αυγή, της οποίας το κείµενο έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα αναγνώσω και τον
κατάλογο των υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας, για να διαπιστωθεί αν υπάρχει ο απαιτούµενος από τον Κα-
νονισµό αριθµός για την υποβολή της.

Ο κ. Μιχαλολιάκος Νικόλαος. Παρών.
Ο κ. Αϊβατίδης Ιωάννης. Παρών.
Η κ. Βλάχου Σωτηρία. Παρούσα.
Ο κ. Γερµενής Γεώργιος. Παρών.
Ο κ. Γρέγος Αντώνιος. Παρών.
Η κ. Ζαρούλια Ελένη. Παρούσα.
Ο κ. Ηλιόπουλος Παναγιώτης. Παρών.
Ο κ. Καρακώστας Ευάγγελος. Παρών.
Ο κ. Κασιδιάρης Ηλίας. Παρών.
Ο κ. Κούζηλος Νικόλαος. Παρών.
Ο κ. Λαγός Ιωάννης. Παρών.
Ο κ. Μπαρµπαρούσης Κωνσταντίνος. Παρών.
Ο κ. Παναγιώταρος Ηλίας. Παρών.
Ο κ. Παππάς Χρήστος. Παρών.
Ο κ. Σαχινίδης Ιωάννης. Παρών.
Ο κ. Χατζησάββας Χρήστος. Παρών.
Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από τον Κανονι-

σµό αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας.

Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10’) λεπτά,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. 

Θα διεξαχθεί ονοµαστική ψηφοφορία επί της αρχής και επί των
άρθρων 1, 2, 3, 4, 5, 6 και 7 του νοµοσχεδίου, καθώς και επί της
υπ’ αριθµόν 1276/113 υπουργικής τροπολογίας του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων

Δικαιωµάτων: «Νοµική αναγνώριση της ταυτότητας φύλου - Εθνι-
κός Μηχανισµός Εκπόνησης, Παρακολούθησης και Αξιολόγησης
των Σχεδίων Δράσης για τα Δικαιώµατα του Παιδιού και άλλες
διατάξεις».

Θέλετε να συµπτύξουµε τις δύο ψηφοφορίες σε µία;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το Σώµα συ-

νεφώνησε οµοφώνως. 
Οι αποδεχόµενοι το νοµοσχέδιο επί της αρχής, επί των άρ-

θρων και επί της τροπολογίας λέγουν «ΝΑΙ». 
Οι µη αποδεχόµενοι το νοµοσχέδιο επί της αρχής, επί των άρ-

θρων και επί της τροπολογίας λέγουν «ΟΧΙ».
Οι αρνούµενοι ψήφο λέγουν «ΠΑΡΩΝ». 
Καλούνται επί του καταλόγου η κ. Αναστασία Γκαρά από τον

ΣΥΡΙΖΑ και ο κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

Σας ενηµερώνω, επίσης, ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο τηλε-
οµοιοτυπίες (φαξ) συναδέλφων, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του
Κανονισµού της Βουλής, µε τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο
τους επί της αρχής, των άρθρων και της τροπολογίας του νοµο-
σχεδίου. Οι ψήφοι αυτές θα ανακοινωθούν και θα συνυπολογι-
στούν στην καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει. 

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Υπάρχει συνάδελ-

φος, ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς. 
Οι επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους

συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της
Βουλής, θα καταχωριστούν στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής: 



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ζ’ - 10 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2017 439



440 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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442 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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444 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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446 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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448 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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450 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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452 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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454 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο επι-
στολές των συναδέλφων κ.κ. Φωτεινής Γεννηµατά, Μιχαήλ
Τζελέπη, Ιωάννη Μανιάτη και Βασιλείου Κεγκέρογλου, οι οποίοι
µας γνωρίζουν ότι απουσιάζουν από την ψηφοφορία και ότι αν
ήταν παρόντες, θα ψήφιζαν σύµφωνα µε την πρόταση της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης. 

Ο κ. Γεώργιος Καρασµάνης απουσιάζει και µε επιστολή του
µας γνωρίζει ότι εάν ήταν παρών, επί της αρχής και επί των άρ-
θρων 1, 2, 3, 4, 5, 6 και 7 θα ψήφιζε «ΟΧΙ» και επί της υπ’ αριθµόν

1276/113 τροπολογίας, θα ψήφιζε «ΝΑΙ». 
Επίσης, ο κ. Αναστάσιος Κουράκης απουσιάζει και µε επιστολή

του µας γνωρίζει ότι εάν ήταν παρών, επί της αρχής, επί των άρ-
θρων 1, 2, 3, 4, 5, 6 και 7 και επί της υπ’ αριθµόν 1276/113 τρο-
πολογίας, θα ψήφιζε «ΝΑΙ». 

Οι επιστολές αυτές, οι οποίες εκφράζουν πρόθεση ψήφου, θα
καταχωρισθούν στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης, αλλά
δεν συνυπολογίζονται στην καταµέτρηση των ψήφων.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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456 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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458 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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460 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία και παρακαλώ
τους κυρίους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέτρηση των
ψήφων και την εξαγωγή του αποτελέσµατος. 

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέχρι να ολοκληρωθεί η κατα-

µέτρηση, προχωρούµε στην ψήφιση των υπολοίπων άρθρων και
των τροπολογιών.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1267 και ειδικό 107, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό; 

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1267 και ειδικό 107 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1268 και ειδικό 108 ως έχει; 

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1268 και ειδικό 108 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1271 και ειδικό 109 ως έχει; 

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1271 και ειδικό 109 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1272 και ειδικό 110 ως έχει; 

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1272 και ειδικό 110 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1274 και ειδικό 111 ως έχει; 

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1274 και ειδικό 111 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
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αριθµό 1275 και ειδικό 112, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό; 

ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1275 και ειδικό 112 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της
διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας. 

Ψήφισαν συνολικά 284 Βουλευτές.
Υπέρ της αρχής του νοµοσχεδίου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 171

Βουλευτές.
Κατά της αρχής του νοµοσχεδίου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 113

Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφά-

νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων: «Νοµική αναγνώριση της
ταυτότητας φύλου - Εθνικός Μηχανισµός Εκπόνησης, Παρακο-
λούθησης και Αξιολόγησης των Σχεδίων Δράσης για τα Δικαιώ-
µατα του Παιδιού και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής
κατά πλειοψηφία.

Επί του άρθρου 1: 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 165 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 118 Βουλευτές. 
Ψήφισε «ΠΑΡΩΝ» 1 Βουλευτής.
Συνεπώς το άρθρο 1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Επί του άρθρου 2: 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 165 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 118 Βουλευτές. 

Ψήφισε «ΠΑΡΩΝ» 1 Βουλευτής.
Συνεπώς το άρθρο 2 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Επί του άρθρου 3: 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 148 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 123 Βουλευτές. 
Ψήφισαν «ΠΑΡΩΝ» 13 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 3 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 
Επί του άρθρου 4:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 165 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 118 Βουλευτές. 
Ψήφισε «ΠΑΡΩΝ» 1 Βουλευτής.
Συνεπώς το άρθρο 4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Επί του άρθρου 5:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 165 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 118 Βουλευτές. 
Ψήφισε «ΠΑΡΩΝ» 1 Βουλευτής.
Συνεπώς το άρθρο 5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Επί του άρθρου 6:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 165 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 118 Βουλευτές. 
Ψήφισε «ΠΑΡΩΝ» 1 Βουλευτής.
Συνεπώς το άρθρο 6 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Επί του άρθρου 7:
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 165 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 118 Βουλευτές. 
Ψήφισε «ΠΑΡΩΝ» 1 Βουλευτής.
Συνεπώς το άρθρο 7 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 1276 και ειδικό 113:
Υπέρ της τροπολογίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 240 Βουλευ-

τές.
Κατά της τροπολογίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 44 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1276 και ειδικό 113

έγινε δεκτή ως έχει κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµο-
σχέδιο ως ίδιο άρθρο.

(Το πρωτόκολλο της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας
καταχωρίζεται στα Πρακτικά και έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΑΔΙΑ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφά-

νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων: «Νοµική αναγνώριση της ταυ-
τότητας φύλου - Εθνικός Μηχανισµός Εκπόνησης,
Παρακολούθησης και Αξιολόγησης των Σχεδίων Δράσης για τα
Δικαιώµατα του Παιδιού και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της
αρχής και επί των άρθρων. 

(Χειροκροτήµατα)
Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολο; 
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΑΔΙΑ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφά-

νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων: «Νοµική αναγνώριση της ταυ-
τότητας φύλου - Εθνικός Μηχανισµός Εκπόνησης,
Παρακολούθησης και Αξιολόγησης των Σχεδίων Δράσης για τα
Δικαιώµατα του Παιδιού και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά
πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου του και έχει ως εξής: 

«Νοµική αναγνώριση της ταυτότητας φύλου - Εθνικός Μηχα-
νισµός Εκπόνησης, Παρακολούθησης και Αξιολόγησης των Σχε-
δίων Δράσης για τα Δικαιώµατα του Παιδιού και άλλες διατάξεις

ΜΕΡΟΣ Α’

Άρθρο 1
Δικαιώµατα του προσώπου µε βάση 

την ταυτότητα και τα χαρακτηριστικά φύλου

1. Το πρόσωπο έχει δικαίωµα στην αναγνώριση της ταυτότητας
φύλου του ως στοιχείου της προσωπικότητάς του. 

2. Το πρόσωπο έχει δικαίωµα στο σεβασµό της προσωπικότη-
τάς του µε βάση τα χαρακτηριστικά φύλου του. 

Άρθρο 2
Ορισµοί

1. Ως ταυτότητα φύλου νοείται ο εσωτερικός και προσωπικός
τρόπος µε τον οποίο το ίδιο το πρόσωπο βιώνει το φύλο του, ανε-
ξάρτητα από το φύλο που καταχωρίστηκε κατά τη γέννησή του µε
βάση τα βιολογικά του χαρακτηριστικά. Η ταυτότητα φύλου περι-
λαµβάνει την προσωπική αίσθηση του σώµατος, καθώς και την κοι-
νωνική και εξωτερική έκφραση του φύλου, τα οποία αντιστοιχούν
στη βούληση του προσώπου. Η προσωπική αίσθηση του σώµατος
µπορεί να συνδέεται και µε αλλαγές που οφείλονται σε ιατρική
αγωγή ή άλλες ιατρικές επεµβάσεις που επιλέχθηκαν ελεύθερα. 

2. Ως χαρακτηριστικά φύλου νοούνται τα χρωµοσωµικά, γονι-
διακά και ανατοµικά χαρακτηριστικά του προσώπου, τα οποία
συµπεριλαµβάνουν πρωτογενή χαρακτηριστικά, όπως τα αναπα-
ραγωγικά όργανα, και δευτερογενή χαρακτηριστικά, όπως η µυϊκή
µάζα, η ανάπτυξη µαστών ή τριχοφυΐας.

Άρθρο 3
Διόρθωση του καταχωρισµένου φύλου – Προϋποθέσεις

1. Σε περίπτωση ασυµφωνίας µεταξύ ταυτότητας φύλου και κα-
ταχωρισµένου φύλου το πρόσωπο µπορεί να ζητήσει τη διόρθωση
του καταχωρισµένου φύλου του, ώστε αυτό να αντιστοιχεί στη
βούληση, στην προσωπική αίσθηση του σώµατος και στην εξωτε-
ρική του εικόνα. 

2. Για τη διόρθωση του καταχωρισµένου φύλου απαιτείται πλή-
ρης δικαιοπρακτική ικανότητα, µε εξαίρεση τους ανήλικους που
έχουν συµπληρώσει το δέκατο έβδοµο (17ο) έτος της ηλικίας
τους, εφόσον υπάρχει ρητή συναίνεση των ασκούντων τη γονική
τους µέριµνα και τους ανηλίκους που έχουν συµπληρώσει το δέ-
κατο πέµπτο (15ο) έτος της ηλικίας τους, εφόσον υπάρχει επι-
πλέον θετική γνωµάτευση διεπιστηµονικής Επιτροπής που
συστήνεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και Υγείας για δύο (2) έτη,
στην οποία µετέχουν: α) ένας παιδοψυχίατρος, β) ένας ψυχίατρος,
γ) ένας ενδοκρινολόγος, δ) ένας παιδοχειρούργος, ε) ένας ψυχο-
λόγος, στ) ένας κοινωνικός λειτουργός και ζ) ένας παιδίατρος, ως
Πρόεδρος, άπαντες µε εξειδίκευση στο συγκεκριµένο ζήτηµα.

3. Προϋπόθεση για τη διόρθωση του καταχωρισµένου φύλου
είναι το πρόσωπο που αιτείται τη διόρθωση να µην είναι έγγαµο.

4. Για τη διόρθωση του καταχωρισµένου φύλου δεν απαιτείται
να βεβαιώνεται ότι το πρόσωπο έχει υποβληθεί σε οποιαδήποτε
προηγούµενη ιατρική επέµβαση. Δεν απαιτείται επίσης η οποιαδή-
ποτε προηγούµενη εξέταση ή ιατρική αγωγή που σχετίζεται µε τη
σωµατική ή ψυχική του υγεία.

Άρθρο 4
Διαδικασία

1. Η διόρθωση του καταχωρισµένου φύλου γίνεται µε δικαστική
απόφαση σύµφωνα µε το άρθρο 782 ΚΠολΔ. Στην αίτηση δηλώ-
νονται το επιθυµητό φύλο, το κύριο όνοµα που επιλέγεται και το
προσαρµοσµένο σχετικά επώνυµο. Στην αίτηση επισυνάπτεται αν-
τίγραφο της ληξιαρχικής πράξης γέννησης του προσώπου.

2. Για τη διόρθωση του καταχωρισµένου φύλου απαιτείται αυ-
τοπρόσωπη δήλωση ενώπιον του δικαστηρίου. Η δήλωση γίνεται
σε ιδιαίτερο γραφείο χωρίς δηµοσιότητα. Η δικαστική απόφαση
καταχωρίζεται στο Ληξιαρχείο που είχε συντάξει τη ληξιαρχική
πράξη γέννησης του προσώπου. Η καταχώριση της δικαστικής
απόφασης περί διόρθωσης φύλου γίνεται µε τρόπο που διασφα-
λίζει τη µυστικότητα της µεταβολής και της αρχικής ληξιαρχικής
πράξης γέννησης έναντι όλων. 

3. Με βάση τη νέα ληξιαρχική πράξη, οι υπηρεσίες που είναι αρ-
µόδιες για την έκδοση άλλων εγγράφων στα οποία αναγράφεται
η ταυτότητα του προσώπου ή από τα οποία το πρόσωπο εξαρτά
δικαιώµατα, καθώς και για την καταχώριση σε µητρώα ή καταλό-
γους, όπως εκλογικούς, έχουν την υποχρέωση να εκδώσουν νέα
έγγραφα ή να προβούν σε νέες καταχωρίσεις µε διορθωµένο το
καταχωρισµένο φύλο, το κύριο όνοµα και το επώνυµο του προσώ-
που. Στη νέα ληξιαρχική πράξη γέννησης, στα νέα έγγραφα και
στις νέες καταχωρίσεις δεν επιτρέπεται η αναφορά ότι µεσολά-
βησε διόρθωση του καταχωρισµένου φύλου.

4. Η νέα ληξιαρχική πράξη µπορεί στο εξής να αλλάξει µία
φορά, µε την ίδια διαδικασία και τις ίδιες προϋποθέσεις.

Άρθρο 5
Συνέπειες της διόρθωσης του καταχωρισµένου φύλου

1. Από την καταχώρισή της στο Ληξιαρχείο η διόρθωση του
φύλου του προσώπου ισχύει έναντι όλων. Δικαιώµατα, υποχρεώ-
σεις και κάθε είδους ευθύνη του προσώπου, που δηµιουργήθηκαν
πριν από τη διόρθωση του φύλου, εξακολουθούν να υφίστανται.
Διατηρούνται επίσης οι αριθµοί φορολογικού µητρώου (ΑΦΜ) και
µητρώου κοινωνικής ασφάλισης (ΑΜΚΑ). Εντός τριών (3) ηµερών
από την καταχώριση της µεταβολής στο Ληξιαρχείο σύµφωνα µε
το άρθρο 14 του ν. 344/1976 (Α’ 143), ο Ληξίαρχος υποχρεούται
να ενηµερώσει την Εισαγγελία Πρωτοδικών του τόπου γέννησης
του προσώπου ή το Τµήµα Ποινικού Μητρώου και Απονοµής Χά-
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ριτος του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων, αν πρόκειται για πρόσωπο γεννηµένο στην αλλο-
δαπή, για τη µεταβολή των ταυτοποιητικών του στοιχείων, προκει-
µένου να προβούν σε ενηµέρωση τυχόν καταχώρισης στο Ποινικό
Μητρώο σύµφωνα µε το άρθρο 5 του π.δ. 35/2015 (Α’ 56). 

2. Αν το πρόσωπο που διόρθωσε το καταχωρισµένο φύλο του
έχει παιδιά, είτε γεννηµένα σε γάµο, είτε γεννηµένα σε σύµφωνο,
είτε γεννηµένα χωρίς γάµο των γονέων τους, είτε υιοθετηµένα, τα
δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις του από τη γονική µέριµνα δεν
επηρεάζονται. Στη ληξιαρχική πράξη γέννησης των παιδιών δεν
επέρχεται καµία µεταβολή λόγω της διόρθωσης του καταχωρισµέ-
νου φύλου του γονέα. 

Άρθρο 6
Μυστικότητα

1. Οι υπάλληλοι του Ληξιαρχείου, καθώς και όσοι άλλοι εµπλέ-
κονται επαγγελµατικά στη διόρθωση του καταχωρισµένου φύλου
ή έλαβαν γνώση της τέλεσής της µε την ευκαιρία της άσκησης
των καθηκόντων τους, έχουν καθήκον εχεµύθειας. Στη δικαστική
απόφαση της παραγράφου 1 του άρθρου 4, στην αρχική ληξιαρ-
χική πράξη γέννησης του προσώπου, καθώς και σε κάθε άλλο
στοιχείο ή έγγραφο το οποίο τηρείται στο οικείο ληξιαρχείο ή σε
οποιαδήποτε άλλη δηµόσια υπηρεσία, από το οποίο προκύπτει
η διόρθωση φύλου που µεσολάβησε, έχει πρόσβαση µόνο το ίδιο
το πρόσωπο, καθώς και όσοι έχουν ειδική έγγραφη εξουσιοδό-
τηση από αυτό. Πρόσβαση τρίτου στα στοιχεία αυτά επιτρέπεται
µόνο εφόσον αυτός αποδεικνύει ειδικό έννοµο συµφέρον µη δυ-
νάµενο να ικανοποιηθεί διαφορετικά και κατόπιν άδειας που χο-
ρηγείται σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 2472/1997 (Α’ 50) για
πρόσβαση σε ευαίσθητα προσωπικά δεδοµένα. 

2. Αν το πρόσωπο που προέβη σε διόρθωση φύλου καταστεί
δικαιοπρακτικά ανίκανο, πρόσβαση έχει ο δικαστικός συµπαρα-
στάτης του.

Άρθρο 7
Άλλες διατάξεις

1. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 14 του  ν.
344/1976 (Α’ 143)  διαγράφονται οι λέξεις «αλλαγής φύλου»  και
προστίθενται οι λέξεις «διόρθωσης φύλου». και µετά το πρώτο
εδάφιο προστίθεται εδάφιο ως εξής: «Ειδικά στην περίπτωση της
διόρθωσης φύλου η δικαστική απόφαση αρκεί να είναι τελεσί-
δικη». 

2. Στην παρ. 1 του άρθρου 1 και στην παρ. 1 του άρθρου 2 του
ν. 927/1979 (Α’ 139), µετά τις λέξεις «ταυτότητα φύλου» προστί-
θενται και οι λέξεις «χαρακτηριστικά φύλου».

ΜΕΡΟΣ Β’

Άρθρο 8
Ίδρυση Εθνικού Μηχανισµού Εκπόνησης, 

Παρακολούθησης και Αξιολόγησης Σχεδίων Δράσης για τα
Δικαιώµατα του Παιδιού

Συνιστάται συλλογικό όργανο µε την ονοµασία «Εθνικός Μη-
χανισµός Εκπόνησης, Παρακολούθησης και Αξιολόγησης Σχε-
δίων Δράσης για τα Δικαιώµατα του Παιδιού», το οποίο υπάγεται
στη Γενική Γραµµατεία Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, εφεξής «Εθνι-
κός Μηχανισµός». 

Άρθρο 9
Σύνθεση

1. Ο Εθνικός Μηχανισµός συγκροτείται µε απόφαση του
Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των και αποτελείται από τα εξής µέλη µε τους αναπληρωτές
τους:

α. Τον Γενικό Γραµµατέα Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων ως Πρό-
εδρο, 

β. έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσωτερικών,

γ. έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, Τη-
λεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης,

δ. έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων,

ε. έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,

στ. έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Εξωτερικών,
ζ. έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων,
η. έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Υγείας,
θ. έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού,
ι. έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής,
ια. έναν εκπρόσωπο του Ινστιτούτου Υγείας Παιδιού,
ιβ. έναν εκπρόσωπο της Εθνικής Επιτροπής για τα Δικαιώµατα

του Ανθρώπου,
ιγ. έναν εκπρόσωπο της Γενικής Γραµµατείας Συντονισµού του

Κυβερνητικού Έργου.
2. Τα τακτικά και αναπληρωµατικά µέλη υποδεικνύονται από

τους αρµόδιους Υπουργούς και φορείς µε γνώµονα την αρµο-
διότητά τους σε θέµατα που σχετίζονται µε τα δικαιώµατα των
παιδιών. 

3. Κατά περίπτωση και εφόσον τα υπό συζήτηση θέµατα εµπί-
πτουν στην καθ’ ύλην αρµοδιότητα άλλων φορέων της Διοίκησης
πέρα όσων εκπροσωπούνται στον Εθνικό Μηχανισµό, εκπρόσω-
πός τους µπορεί να καλείται και να µετέχει στις σχετικές συνε-
δριάσεις του.

4. Σε κάθε συνεδρίαση του Εθνικού Μηχανισµού προσκαλείται
και συµµετέχει, µε εκπρόσωπό του, χωρίς δικαίωµα ψήφου, ο Συ-
νήγορος του Πολίτη, ο οποίος δύναται οποτεδήποτε, µε αµετά-
κλητη δήλωσή του προς τον Πρόεδρο του Εθνικού Μηχανισµού,
να καταστεί εφεξής πλήρες µέλος αυτού µε δικαίωµα ψήφου.

Άρθρο 10
Αρµοδιότητες

1. Ο Εθνικός Μηχανισµός έχει τις εξής αρµοδιότητες:
α. Την εκπόνηση Εθνικών Σχεδίων Δράσης για τα Δικαιώµατα

του Παιδιού, συµπεριλαµβανοµένων των εκθέσεων βάσης αυτών.
Οι εµπλεκόµενοι φορείς κατά την καταγραφή των δράσεών τους
οφείλουν να λαµβάνουν υπόψη τους τις αποφάσεις και τις συ-
στάσεις εθνικών και διεθνών οργάνων προστασίας των δικαιω-
µάτων του ανθρώπου και του παιδιού. Κατά το στάδιο της
εκπόνησης των Σχεδίων Δράσης ορίζονται οι δείκτες υλοποίησης
της κάθε δράσης.

β. Τη διαβούλευση µε την κοινωνία των πολιτών κατά τη δια-
µόρφωση των Σχεδίων Δράσης. Ο Εθνικός Μηχανισµός µεριµνά
για τη συµµετοχή των παιδιών στη διαδικασία της διαβούλευσης. 

γ. Την προώθηση και προβολή των Σχεδίων Δράσης. 
δ. Την παρακολούθηση της υλοποίησης των Σχεδίων Δράσης.

Για το σκοπό αυτόν εκπονεί ενδιάµεσες εκθέσεις για την εφαρ-
µογή των Σχεδίων Δράσης, βάσει επικαιροποιηµένων στοιχείων
που αποστέλλουν οι φορείς υλοποίησης, εντός των προθεσµιών
που ορίζονται από τον Εθνικό Μηχανισµό. Οι ενδιάµεσες εκθέ-
σεις δηµοσιοποιούνται. 

ε. Την αξιολόγηση των Σχεδίων Δράσης. Ειδικότερα, αποτιµά-
ται ο βαθµός υλοποίησής τους, τα αποτελέσµατά τους µε βάση
τους δείκτες υλοποίησης, καθώς και η συνολική αποτελεσµατι-
κότητά τους. Οι εκθέσεις αξιολόγησης των Σχεδίων Δράσης υπο-
βάλλονται στον Συνήγορο του Πολίτη.

στ. Την προετοιµασία του εκάστοτε επόµενου Σχεδίου Δρά-
σης. 

2. Τα Εθνικά Σχέδια Δράσης για τα Δικαιώµατα του Παιδιού
υπογράφονται από όλους τους αρµόδιους Υπουργούς.

Άρθρο 11
Λειτουργία

1. Ο Εθνικός Μηχανισµός εδρεύει στο Υπουργείο Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και επικουρείται κατά
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τη λειτουργία του από το Τµήµα Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων της
Κεντρικής Υπηρεσίας του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων. 

2. Ο Γενικός Γραµµατέας Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων µεριµνά
για τη σύγκληση και λειτουργία του Εθνικού Μηχανισµού, καθώς
και για την εκπλήρωση των αρµοδιοτήτων του. 

3. Ο Εθνικός Μηχανισµός συνεδριάζει τακτικά κάθε δύο (2)
µήνες και έκτακτα ύστερα από πρόσκληση του Προέδρου του.

4. Ο Εθνικός Μηχανισµός λειτουργεί εντός του κανονικού ωρα-
ρίου εργασίας των οικείων Υπηρεσιών ή σε χρόνο που καλύπτε-
ται από υπερωριακή απασχόληση. Στα µέλη του δεν
καταβάλλεται καµία πρόσθετη αµοιβή ή αποζηµίωση.

5. Κατά τα λοιπά, ισχύουν οι διατάξεις του Κώδικα Διοικητικής
Διαδικασίας.

Άρθρο 12
Συνεργασία µε φορείς και κοινωνικός διάλογος

Κατά τις συνεδριάσεις του Εθνικού Μηχανισµού µπορεί να κα-
λούνται εµπειρογνώµονες µε συναφή εξειδίκευση, Μη Κυβερνη-
τικές Οργανώσεις ή φορείς για την παροχή πληροφοριών, τη
διαβούλευση ή τη συνεργασία, εφόσον αυτό θεωρείται αναγκαίο
κατά την κρίση αυτού.

Άρθρο 13

1. Οι οφειλές παρελθόντων ετών για την ύδρευση των κατα-
στηµάτων κράτησης, οι οποίες κατέστησαν ληξιπρόθεσµες λόγω
ανεπάρκειας των πιστώσεων του τακτικού προϋπολογισµού του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των, δύνανται να εξοφληθούν κατά παρέκκλιση των διατάξεων
του π.δ. 80/2016 (Α’ 145).

2. Οι διατάξεις της παρ. 4 του άρθρου 9 του π.δ. 80/2016
εφαρµόζονται και στις περιπτώσεις των αποζηµιώσεων δικηγό-
ρων για την παροχή νοµικής βοήθειας, σύµφωνα µε τις διατάξεις
του ν. 3226/2004 (Α’ 24). Όταν γνωστοποιείται στο ΤΑΧΔΙΚ το
ύψος των ως άνω αποζηµιώσεων µετά την 20ή Δεκεµβρίου εκά-
στου έτους, θεωρείται ότι η γνωστοποίηση αυτή λαµβάνει χώρα
την 1η Ιανουάριου του επόµενου έτους. Οι αποζηµιώσεις που
αναλήφθηκαν µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος, καθώς και
αυτές που θα αναληφθούν µετά από αυτή αλλά αφορούν παρελ-
θόντα του τρέχοντος έτη, θεωρούνται νόµιµες και βαρύνουν τον
προϋπολογισµό του ΤΑΧΔΙΚ.

Άρθρο 14
Τροποποιήσεις του Πτωχευτικού Κώδικα 

(ν. 3588/2007, Α’153)

1. Προστίθεται τρίτο εδάφιο στην παράγραφο 3 του άρθρου 4
του Πτωχευτικού Κώδικα ως εξής:

«Στη συζήτηση της αίτησης κλητεύεται ο οφειλέτης, εφόσον
αυτή υποβάλλεται από τα πρόσωπα της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 5, άλλως η συζήτηση είναι απαράδεκτη.»

2. Αντικαθίσταται το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 8 του Πτωχευτικού Κώδικα ως εξής:

«Οι αποφάσεις που κηρύσσουν ή ανακαλούν την πτώχευση ή
µεταβάλλουν το χρόνο παύσης των πληρωµών, επικυρώνουν τη
συµφωνία εξυγίανσης ή την ακυρώνουν, επικυρώνουν ή απορρί-
πτουν το σχέδιο αναδιοργάνωσης, ακυρώνουν τούτο ή διατάσ-
σουν την ατοµική ανατροπή του ή παύουν τις εργασίες της
πτωχεύσεως, καθώς και σε όσες άλλες περιπτώσεις ορίζεται
στον παρόντα κώδικα, καταχωρούνται στο Γενικό Εµπορικό Μη-
τρώο µε επιµέλεια του συνδίκου, του οφειλέτη ή οποιουδήποτε
έχει έννοµο συµφέρον και δηµοσιεύονται σε περίληψη στο Δελ-
τίο Δικαστικών Δηµοσιεύσεων του Ενιαίου Ταµείου Ανεξάρτητα
Απασχολουµένων - Τοµέας Ασφάλισης Νοµικών (ΕΤΑΑ - ΤΑΝ).»

3. Καταργούνται τα άρθρα 85, 86, 87 και 88 του Πτωχευτικού
Κώδικα.

4. Αντικαθίσταται το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 101 του Πτωχευτικού Κώδικα ως έξης:

«Όταν ο οφειλέτης βρίσκεται σε παύση πληρωµών, το πτωχευ-
τικό δικαστήριο µε την απόφασή του που επικυρώνει τη συµφω-

νία εξυγίανσης κατά το άρθρο 106β δύναται να διορίσει ειδικό
εντολοδόχο, κατά την παράγραφο 6 του άρθρου 106β, µε την
εξουσία να ασκήσει το δικαίωµα παράστασης και ψήφου εκείνων
των µετόχων ή εταίρων του οφειλέτη που δεν συµπράττουν στη
λήψη της απόφασης της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου,
και υπό τον όρο της µη σύµπραξής τους, εφόσον, επιπλέον των
οριζοµένων στο άρθρο 106β, πιθανολογεί ότι σε περίπτωση εκ-
καθάρισης του οφειλέτη κατά το Κεφάλαιο όγδοο, οι µέτοχοι ή
οι εταίροι δεν θα λάβουν µέρος στο προϊόν της εκκαθάρισης.»

5. Αντικαθίσταται το τρίτο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 105 του Πτωχευτικού Κώδικα ως εξής:

«Με επιµέλεια του αιτούντος ή των αιτούντων, περίληψη της
αίτησης δηµοσιεύεται εντός πέντε (5) εργάσιµων ηµερών στο
Δελτίο Δικαστικών Δηµοσιεύσεων του Ενιαίου Ταµείου Ανεξάρ-
τητα Απασχολούµενων - Τοµέας Ασφάλισης Νοµικών (ΕΤΑΑ -
ΤΑΝ) και στο Γ.Ε.ΜΗ..»

6. Αντικαθίσταται το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 6 του άρ-
θρου 106α του Πτωχευτικού Κώδικα ως εξής:

«Τα προληπτικά µέτρα του προηγούµενου άρθρου και της πα-
ραγράφου 1 του παρόντος άρθρου, δύνανται να διαταχθούν και
πριν από την κατάθεση αίτησης επικύρωσης συµφωνίας, άπαξ,
µετά από αίτηση του οφειλέτη ή πιστωτή, η οποία δηµοσιεύεται
σε περίληψη στο Δελτίο Δικαστικών Δηµοσιεύσεων του Ενιαίου
Ταµείου Ανεξάρτητα Απασχολούµενων - Τοµέας Ασφάλισης Νο-
µικών (ΕΤΑΑ - ΤΑΝ), εφόσον προσκοµίζεται από τον αιτούντα έγ-
γραφη δήλωση πιστωτών που εκπροσωπούν ποσοστό
τουλάχιστον είκοσι τοις εκατό (20%) του συνόλου των απαιτή-
σεων κατά του οφειλέτη ότι συµµετέχουν στις διαπραγµατεύσεις
για την επίτευξη συµφωνίας και συντρέχουν και οι προϋποθέσεις
της επείγουσας περίπτωσης ή του επικειµένου κινδύνου κατά τις
διατάξεις των άρθρων 682 επ. ΚΠολΔ.»

7. Αντικαθίσταται το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 106γ του Πτωχευτικού Κώδικα ως εξής:

«Από την επικύρωσή της, η συµφωνία εξυγίανσης δεσµεύει το
σύνολο των πιστωτών, οι απαιτήσεις των οποίων ρυθµίζονται από
αυτή, ακόµη και αν δεν είναι συµβαλλόµενοι στη συµφωνία εξυ-
γίανσης.»

8. Αντικαθίσταται το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης β’ της πα-
ραγράφου 3 του άρθρου 106γ του Πτωχευτικού Κώδικα ως εξής:

«Αναστέλλεται η ποινική δίωξη των πληµµεληµάτων της έκδο-
σης ακάλυπτης επιταγής και εκείνων που προβλέπονται στο
άρθρο 25 του ν. 1882/1990 (Α’43), καθώς και της καθυστέρησης
καταβολής οφειλών προς τα ασφαλιστικά ταµεία, εφόσον οι πα-
ραπάνω πράξεις έχουν τελεσθεί πριν από την υποβολή της αίτη-
σης κατά το άρθρο 104.»

9. Αντικαθίσταται το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 106ε του Πτωχευτικού Κώδικα ως εξής:

«Η κήρυξη πτώχευσης του οφειλέτη, µετά την επικύρωση της
συµφωνίας εξυγίανσης, επιφέρει τη µαταίωση υλοποίησης της
συµφωνίας, κατά το µέρος που η συµφωνία περιέχει τις προβλέ-
ψεις των περιπτώσεων α’ ή δ’ της παραγράφου 1 του άρθρου
103.»

10. Αντικαθίσταται η παράγραφος 4 του άρθρου 171 του Πτω-
χευτικού Κώδικα ως εξής:

«Οι πράξεις του παρόντος άρθρου είναι αξιόποινες µόνο σε
περίπτωση που κηρυχθεί η πτώχευση ή η αίτηση απορριφθεί για
το λόγο ότι προβλέπεται πως η περιουσία του οφειλέτη δεν θα
επαρκέσει για την κάλυψη των εξόδων της διαδικασίας σύµφωνα
µε την παράγραφο 4 του άρθρου 3.»

11. Οι διατάξεις των παραγράφων 1, 2 και 4 ως 10 εφαρµόζον-
ται επί διαδικασιών που αρχίζουν µετά την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος νόµου. Ως έναρξη διαδικασιών νοείται η κατάθεση της
αίτησης πτώχευσης ή αίτησης επικύρωσης συµφωνίας εξυγίαν-
σης. Η διάταξη της παραγράφου 3 του παρόντος άρθρου ισχύει
από τότε που ίσχυσε ο ν. 4446/2016 (Α’ 240), δηλαδή επί αιτή-
σεων πτώχευσης που υπεβλήθησαν από 22.12.2016 και εφεξής.

Άρθρο 15
Τροποποιήσεις του ν. 4446/2016 (Α’ 240)

1. Αντικαθίσταται η περίπτωση α’της παρ. 2 του άρθρου 13 του
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ν. 4446/2016 ως εξής:
«α. Η παράγραφος 5 του άρθρου 84 και τα άρθρα 148, 167,

168 και 169 του Πτωχευτικού Κώδικα, όπως αυτά τίθενται µε τον
παρόντα νόµο, εφαρµόζονται και επί εκκρεµών κατά τη θέση σε
ισχύ του παρόντος διαδικασιών. Στην περίπτωση της παραγρά-
φου 11 του άρθρου 106β και στην περίπτωση γ’ της παραγρά-
φου 3 του άρθρου 106γ υπάγονται και οι διαδικασίες στις οποίες
οι συµφωνίες εξυγίανσης έχουν ήδη επικυρωθεί κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου και δεν έχει ακόµη ολοκληρωθεί η
υλοποίησή τους.»

2. Αντικαθίσταται η περίπτωση γ’της παρ. 2 του άρθρου 13 του
ν. 4446/2016 ως εξής:

«γ. Η διάταξη του άρθρου 156 του Πτωχευτικού Κώδικα, όπως
αντικαθίσταται µε το παρόν, εφαρµόζεται και επί αιτήσεων που
έχουν κατατεθεί από 19 Αυγούστου 2015.»

Άρθρο 16
Απόδοση πόρων του κλάδου ΛΑΕΚ

1. Η παρ. 10 του άρθρου 1 του ν. 2434/1996 (Α’188), όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«10. Από τον κλάδο ΛΑΕΚ του ΕΛΕΚΠ αποδίδεται πόρος στο
Ελληνικό Ινστιτούτο Υγιεινής και Ασφάλειας της Εργασίας, στον
Εθνικό Οργανισµό Πιστοποίησης Προσόντων και Επαγγελµατι-
κού Προσανατολισµού (ΕΟΠΠΕΠ), καθώς και στα ινστιτούτα και
τα εκπαιδευτικά κέντρα, τα οποία έχουν ιδρυθεί ή θα ιδρυθούν
µε τη συµµετοχή της ΓΣΕΕ, του ΣΕΒ, της ΓΣΕΒΕΕ, της ΕΣΕΕ, του
ΣΕΤΕ. Για τους ανωτέρω φορείς, εκτός του ΕΟΠΠΕΠ, η απόδοση
του πόρου από τον κλάδο ΛΑΕΚ µπορεί να ανέρχεται µέχρι πο-
σοστού δεκαπέντε τοις εκατό (15%) επί του συνόλου των ετή-
σιων εισφορών που εισπράττονται από τον ΕΦΚΑ για λογαριασµό
του κλάδου ΛΑΕΚ, ανεξαρτήτως του βαθµού απόδοσης αυτών
στον ΟΑΕΔ. Για τον ΕΟΠΠΕΠ η απόδοση του πόρου ανέρχεται
στο οκτώ τοις εκατό (8%) επί του εισπραττόµενου από τους λοι-
πούς φορείς ποσοστού, κατά τα ανωτέρω. Με σκοπό την ολο-
σχερή εξόφληση εκτάκτων αποδόσεων που έλαβαν χώρα
κατόπιν υπουργικών αποφάσεων που εκδόθηκαν δυνάµει της
παρ. 2 του άρθρου 19 του ν. 2639/1998 (Α' 295), σε φορείς της
παρούσας παραγράφου, παρακρατείται κατ’ έτος ποσό ίσο µε
το δεκαπέντε τοις εκατό (15%) της συνολικής ετήσιας απόδοσης
πόρου που αυτοί λαµβάνουν κατά περίπτωση. Το υπόλοιπο δι-
καιούµενο ποσό της ετήσιας απόδοσης πόρου του έτους 2016
αφαιρείται από το συνολικό ποσό οφειλής του κάθε φορέα. Η ως
άνω απόδοση πόρου δεν συνιστά επιχορήγηση ή χρηµατοδό-
τηση, κατά το άρθρο 41 του ν. 4129/2013 (Α’52), το άρθρο 10Β
του ν. 3861/2010 (Α’112) και την παρ. 3 του άρθρου 12 του ν.
2731/1999 (Α’138), όπως ισχύουν.»

2. Η περίπτωση δ’ της παρ. 6 του άρθρου 34 του ν. 4144/2013
(Α’ 88) αντικαθίσταται ως εξής:

«δ. Οι δαπάνες των κλάδων «Λογαριασµός για την Απασχό-
ληση και την Επαγγελµατική Κατάρτιση» (ΛΑΕΚ) και «Λογαρια-
σµός Κοινωνικής Πολιτικής» βαρύνουν, για την κάλυψή τους,
τους διαχρονικά αποδιδόµενους πόρους στον ΟΑΕΔ και κατα-
βάλλονται από τα σχετικά ταµειακά διαθέσιµα, ανεξαρτήτως εάν
έχει µεταφερθεί από τον ΕΦΚΑ, κατά το έτος απόδοσης του
πόρου, το ποσό που αντιστοιχεί στις εν λόγω ενιαύσιες δαπάνες.
Οι ως άνω δαπάνες αποτελούν απόδοση πόρου και δεν συνι-
στούν επιχορήγηση ή χρηµατοδότηση, κατά το άρθρο 41 του ν.
4129/2013 (Α’52), το άρθρο 10Β του                    ν. 3861/2010
(Α’112) και την παρ. 3 του άρθρου 12 του     ν. 2731/1999 (Α’138),
όπως ισχύουν.»

3. Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από 1.1.2017.

Άρθρο 17
Τροποποίηση του άρθρου 17Α του ν. 2523/1997

1. Στο τελευταίο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παρ. 5 του άρ-
θρου 17Α του ν. 2523/1997 (Α’179), όπως ισχύει µετά την τροπο-
ποίησή του από την παρ.1 του άρθρου 103 του ν. 4485/2017
(Α’114), η φράση «έως τις 30.9.2017» αντικαθίσταται από τη
φράση «έως τις 31.10.2017».

2. Το τελευταίο εδάφιο της περίπτωσης β’της παρ. 5 του άρ-
θρου 17Α του ν. 2523/1997 όπως ισχύει µετά την αντικατάστασή
του από την παρ. 2 του άρθρου 103 του    ν. 4485/2017, αντικα-
θίσταται ως εξής:

«Οι διατάξεις της παρούσας παραγράφου ισχύουν από την 1η
Νοεµβρίου 2017.»

Άρθρο 18
Τροποποίηση του άρθρου 70 του ν. 4446/2016

Στην παρ. 1 του άρθρου 70 του ν. 4446/2016 (Α’240), µετά το
πρώτο εδάφιο αυτής προστίθεται δεύτερο εδάφιο, ως εξής:

«Τα χρηµατικά έπαθλα δεν κατάσχονται, δεν υπόκεινται σε κα-
νενός είδους παρακράτηση και δεν συµψηφίζονται µε τυχόν
οφειλές του δικαιούχου προς το Ελληνικό Δηµόσιο.»

Άρθρο 19
Αύξηση θέσεων επιστηµονικού προσωπικού 
του Ψυχιατρείου Κρατουµένων Κορυδαλλού 

και λοιπών καταστηµάτων κράτησης

Οι θέσεις προσωπικού των καταστηµάτων κράτησης, οι οποίες
προβλέπονται στο π.δ. 96/2017 (Α’136) και στο άρθρο 16 του ν.
4322/2015 (Α’42), αυξάνονται ως εξής:

1. Του κλάδου ΠΕ Ιατρών ειδικότητας Ψυχιάτρων κατά επτά
(7) και ΠΕ Ιατρών ειδικότητας Παθολόγων κατά δύο (2).

2. Του κλάδου ΠΕ Φαρµακοποιών κατά µία (1).
3. Του κλάδου ΠΕ Ψυχολόγων κατά δύο (2).
4. Του κλάδου ΠΕ Νοσηλευτικής κατά δύο (2).
5. Του κλάδου ΤΕ Υγείας Πρόνοιας ειδικότητας Νοσηλευτικής

κατά δέκα (10).
6. Του κλάδου ΤΕ Εργοθεραπείας κατά δύο (2).
7. Του κλάδου ΔΕ Βοηθών Νοσηλευτικής κατά οκτώ (8).
8. Του κλάδου ΥΕ Βοηθητικού Υγειονοµικού Προσωπικού κατά

έξι (6).
9. Του κλάδου ΠΕ Κοινωνιολόγων κατά επτά (7).
10. Του κλάδου ΠΕ Γεωπονίας κατά πέντε (5).
11. Του κλάδου ΤΕ Τεχνολογίας-Γεωπονίας κατά έξι (6).
12. Του κλάδου ΤΕ Βρεφονηπιοκόµων κατά µία (1).

Άρθρο 20

Το άρθρο 174 του ν. 4412/2016 αντικαθίσταται ως ακολούθως:
«1. Κατά των εκτελεστών πράξεων ή παραλείψεων της διευθύ-

νουσας υπηρεσίας, που προσβάλλουν για πρώτη φορά δικαίωµα
του αναδόχου, χωρεί ένσταση. Η ένσταση απευθύνεται στον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών ή στο κατά περίπτωση, σύµ-
φωνα µε τις κείµενες διατάξεις αρµόδιο αποφαινόµενο όργανο,
και ασκείται µε επίδοση σε αυτούς µε δικαστικό επιµελητή µέσα
σε ανατρεπτική προθεσµία δύο (2) µηνών από την κοινοποίηση
της πράξης ή τη συντέλεση της παράλειψης, εκτός αν σε ειδικές
περιπτώσεις ορίζεται διαφορετικά στον παρόντα τίτλο I, κοινο-
ποιείται δε εντός της ανωτέρω προθεσµίας και στην υπηρεσία
που έχει εκδώσει την προσβαλλόµενη πράξη. Η ανωτέρω κοινο-
ποίηση δύναται να διενεργηθεί και µε ταχυδροµική αποστολή επί
αποδείξει.

Ένσταση ασκείται επίσης και κατά αποφάσεων ή πράξεων της
προϊσταµένης αρχής ή του κυρίου του έργου, εφόσον µε τις απο-
φάσεις ή πράξεις αυτές προκαλείται διαφωνία για πρώτη φορά.
Στην τελευταία αυτή περίπτωση η προθεσµία για την άσκηση της
ένστασης αρχίζει από την κοινοποίηση της απόφασης ή της πρά-
ξης στον ανάδοχο. Η διευθύνουσα υπηρεσία ή η προϊσταµένη
αρχή οφείλουν, κατά την έκδοση των πράξεων ή αποφάσεών
τους, να µνηµονεύουν τη δυνατότητα άσκησης ένστασης, την
ανατρεπτική προθεσµία για την άσκησή της, το αποφαινόµενο
όργανο, καθώς και τις συνέπειες από τη µη άσκησή της, κατά τα
προβλεπόµενα στο εδάφιο α’ της παραγράφου 2 του άρθρου
175 του παρόντος.

2. Με την ένσταση εξετάζεται τόσο η νοµιµότητα της πράξης
ή παράλειψης όσο και η ουσία της υπόθεσης. Ο Υπουργός ή το
κατά περίπτωση, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις, αρµόδιο
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αποφαινόµενο όργανο υποχρεούται να εκδώσει και κοινοποιήσει
την απόφασή του µέσα σε τρεις (3) µήνες από την κατάθεση της
ένστασης, µετά από αιτιολογηµένη γνώµη του Τεχνικού Συµβου-
λίου.

3. Η ένσταση πρέπει να αναφέρει την πράξη ή την παράλειψη,
κατά της οποίας στρέφεται, σύντοµο ιστορικό της σύµβασης και
της διαφωνίας, τους λόγους, στους οποίους στηρίζει τις απόψεις
του αυτός που υποβάλλει την ένσταση και ορισµένα αιτήµατα.

4. Η ένσταση συνοδεύεται από αντίγραφο της προσβαλλόµε-
νης πράξης, εφόσον αυτή έχει κοινοποιηθεί.

5. Η διευθύνουσα υπηρεσία ή η προϊσταµένη αρχή, κατά περί-
πτωση, υποχρεούνται µέσα σε είκοσι (20) εργάσιµες ηµέρες από
την άσκηση της ένστασης να διαβιβάσουν στο Τεχνικό Συµβού-
λιο τις απόψεις τους επί αυτής και το φάκελο της υπόθεσης, ο
οποίος περιλαµβάνει τα συµβατικά τεύχη ή αντίγραφά τους. Η
παράλειψη αυτή αποτελεί πειθαρχική παράβαση και επιβάλλον-
ται οι πειθαρχικές ποινές που προβλέπονται στο άρθρο 141. Τα
συµβατικά τεύχη µπορεί να τα προσκοµίσει και αυτός που υπο-
βάλλει την ένσταση.

6. Ένσταση µπορεί να ασκήσει και ο κύριος του έργου, εφόσον
δεν είναι το Δηµόσιο και η προϊσταµένη αρχή δεν ανήκει στον
κύριο του έργου. Αν η αρµοδιότητα για την απόφαση επί ενστά-
σεων ασκείται από όργανο του κυρίου του έργου, επί ενστάσεων
του προηγούµενου εδαφίου αποφασίζει ο Υπουργός που επο-
πτεύει τον κύριο του έργου και αν δεν υφίσταται εποπτεία, ο
Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών.

7. Αν το Δηµόσιο δεν είναι ο κύριος του έργου, αντίγραφο της
ένστασης επιδίδεται στον αντισυµβαλλόµενο µέσα σε δέκα (10)
ηµέρες από την άσκησή της. Ο αντισυµβαλλόµενος µέσα σε ανα-
τρεπτική προθεσµία δεκαπέντε (15) ηµερών µπορεί να υποβάλει
στο αποφαινόµενο επί της ένστασης όργανο τις αντιρρήσεις του.
Η παράλειψη υποβολής αντιρρήσεων δεν δηµιουργεί τεκµήριο
αποδοχής των λόγων που προβάλλονται µε την ένσταση, τους
οποίους µπορεί ο ενδιαφερόµενος να αποκρούσει για πρώτη
φορά στο Δικαστήριο.

8. Στις περιπτώσεις της προηγούµενης παραγράφου, αυτός
που υπέβαλε την ένσταση υποχρεούται να υποβάλει στο αποφαι-
νόµενο επί της ένστασης όργανο επικυρωµένο αντίγραφο του
αποδεικτικού εµπρόθεσµης επίδοσης της ένστασής του στον αν-
τισυµβαλλόµενο. Η υποβολή του εν λόγω αντιγράφου γίνεται
µέσα σε προθεσµία δέκα (10) ηµερών από την επίδοση της έν-
στασης στον αντισυµβαλλόµενο. Οι ενστάσεις στην περίπτωση
αυτή δεν εισάγονται για συζήτηση στο αρµόδιο Τεχνικό Συµβού-
λιο πριν περάσει η προθεσµία της προηγούµενης παραγράφου
για υποβολή αντιρρήσεων. Οι αντιρρήσεις συζητούνται µαζί µε
την ένσταση, µε τις οποίες συζητούνται και εξετάζονται και οι
τυχόν αντίθετες για το ίδιο θέµα ενστάσεις. Αν υποβληθούν αν-
τίθετες ενστάσεις, όταν αρµόδιος να αποφασίσει επί ένστασης
του κυρίου του έργου είναι ο Υπουργός που εποπτεύει τον κύριο
του έργου και αν δεν υφίσταται εποπτεία ο Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών, σύµφωνα µε την παράγραφο 6, η αρµοδιότητα
του Υπουργού επεκτείνεται και στη συνεξεταζόµενη αντίθετη έν-
σταση του αναδόχου, έστω και αν αρµόδιο να αποφασίσει για
την τελευταία αυτή ένσταση είναι όργανο του κυρίου του έργου.

9. Προκειµένου να συζητηθεί η ένσταση στο Τεχνικό Συµβού-
λιο, η αρµόδια για την εισήγηση υπηρεσία, σε συνεννόηση µε τη
Γραµµατεία του Συµβουλίου καλεί µε έγγραφη πρόσκλησή της
τον ανάδοχο να παραστεί, σε ορισµένη ηµέρα και ώρα και πάν-
τως όχι νωρίτερα από δέκα (10) ηµέρες από την επίδοση της
πρόσκλησης, αυτοπροσώπως ή µε νόµιµα εξουσιοδοτηµένο αν-
τιπρόσωπο στη συνεδρίαση του Συµβουλίου, για να υποστηρίξει
τις απόψεις του και να δώσει κάθε σχετική πληροφορία ή διευ-
κρίνιση που θα ζητηθεί από τα µέλη του Συµβουλίου. Η πρό-
σκληση επιδίδεται µε απόδειξη στον ανάδοχο ή τον αντίκλητό
του, µε δηµόσιο όργανο ή µε τηλεοµοιοτυπία (FAX). Αντίγραφο
της ένστασης διαβιβάζεται και στα µέλη του Συµβουλίου έως
πέντε (5) ηµέρες πριν από τη συζήτησή της. Κατά τη συζήτηση
καλείται και ο κύριος του έργου που υποβάλλει ένσταση ή αντιρ-
ρήσεις κατ’ αυτής.

10. Αν ο ανάδοχος, µολονότι κλήθηκε, δεν παρέστη ο ίδιος ή
µε αντιπρόσωπό του, γίνεται σχετική µνεία στα πρακτικά του

Συµβουλίου και το Συµβούλιο προχωρεί στην εξέταση της ένστα-
σης και χωρίς την παρουσία του. Τα ίδια εφαρµόζονται και όταν
κληθεί και δεν παραστεί ο κύριος του έργου, ο οποίος άσκησε
ένσταση ή αντιρρήσεις.

11. Η εξέταση της ένστασης αρχίζει µε την προφορική ανά-
πτυξη της έγγραφης εισήγησης της αρµόδιας υπηρεσίας προς
το Συµβούλιο. Η εισήγηση ερευνά πρώτα το εµπρόθεσµο της έν-
στασης, της επίδοσης αυτής στον αντισυµβαλλόµενο, στις περι-
πτώσεις που απαιτείται τέτοια επίδοση, καθώς και των
αντιρρήσεων του αντισυµβαλλοµένου, αν έχουν υποβληθεί αν-
τιρρήσεις. Στη συνέχεια εξετάζει την ουσιαστική βασιµότητα της
ένστασης, ανάλογα µε τους περιεχόµενους σε αυτή λόγους και
τα προβαλλόµενα σχετικά αιτήµατα. Αν η ένσταση έχει οικονο-
µικό αντικείµενο, η εισήγηση περιλαµβάνει εκτίµηση αυτού. Την
προφορική ανάπτυξη της εισήγησης ακολουθεί συζήτηση για την
πλήρη ενηµέρωση των µελών του Συµβουλίου στην υπόθεση.
Στη συνέχεια καλείται να ακουσθεί αυτός που άσκησε την έν-
σταση και αυτός που τυχόν υπέβαλε αντιρρήσεις. Ο πρόεδρος
του Συµβουλίου ορίζει τη σειρά ακρόασης ή και την ενδεχόµενη
ταυτόχρονη ακρόαση. Όταν οι ενδιαφερόµενοι αποχωρήσουν,
συνεχίζεται η συζήτηση από το συµβούλιο, το οποίο µετά το
τέλος της συζήτησης γνωµοδοτεί αιτιολογηµένα, το αργότερο
εντός δέκα (10) ηµερών, για την υπόθεση.

12. Αν η ένσταση απορριφθεί εν όλω ή εν µέρει ή αν παρέλθει
άπρακτη η τρίµηνη προθεσµία της παραγράφου 2, αυτός που
υπέβαλε την ένσταση µπορεί να προσφύγει στο αρµόδιο δικα-
στήριο, σύµφωνα µε το άρθρο 175. Η έκδοση ή κοινοποίηση από-
φασης επί της ένστασης, µετά την πάροδο του τριµήνου, δεν
µεταθέτει την έναρξη της προθεσµίας για άσκηση προσφυγής.
Αν τα κατά περίπτωση αρµόδια υπηρεσιακά όργανα δεν προσκο-
µίσουν µέχρι το δεύτερο δεκαήµερο του τρίτου µήνα το σχέδιο
απόφασης επί της ένστασης στον Υπουργό ή το κατά περίπτωση
αποφαινόµενο όργανο, επιβάλλονται οι πειθαρχικές ποινές που
προβλέπονται στο άρθρο 141.

13. Αν η ένσταση είναι εµπρόθεσµη, ο Υπουργός ή το κατά πε-
ρίπτωση αποφαινόµενο όργανο µπορεί να εκδώσει και να κοινο-
ποιήσει την απόφασή του και µετά την πάροδο της προθεσµίας
της παραγράφου 2, αλλά οπωσδήποτε όχι πέραν του έτους από
τη λήξη αυτής, εφόσον δεν έχει λήξει η προθεσµία για την
άσκηση προσφυγής ή έχει ασκηθεί εµπρόθεσµα σχετική προ-
σφυγή και δεν έχει χωρήσει συζήτηση αυτής στο Δικαστήριο. Η
απόφαση του Υπουργού ή του κατά περίπτωση αποφαινοµένου
οργάνου που εκδίδεται σύµφωνα µε την παράγραφο αυτή δεν
υπόκειται σε κανένα ένδικο βοήθηµα και είναι εκτελεστή µόνο αν
την αποδέχεται αυτός που υπέβαλε την ένσταση και παραιτηθεί
από το δικαίωµα άσκησης προσφυγής και από τυχόν ασκηθείσα
προσφυγή του. Η αποδοχή µπορεί να γίνει σε ανατρεπτική προ-
θεσµία ενός (1) µηνός από την κοινοποίηση στον ανάδοχο της
σχετικής απόφασης. Σε κάθε περίπτωση κατισχύει η τυχόν εκδο-
θείσα απόφαση του Δικαστηρίου.

14. Όπου στο άρθρο αυτό αναφέρεται ο Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών, νοούνται και οι άλλες αρχές, οι οποίες αποφα-
σίζουν επί ενστάσεων, µε την επιφύλαξη του δεύτερου εδαφίου
της παραγράφου 6.

15. Οι προθεσµίες του παρόντος άρθρου, στις οποίες περιλαµ-
βάνονται και οι προθεσµίες που τάσσονται στα όργανα του ερ-
γοδότη και της διοίκησης, αναστέλλονται κατά το µήνα
Αύγουστο.»

Άρθρο 21

Το άρθρο 175 του ν. 4412/2016 αντικαθίσταται ως ακολούθως:
«1. Κάθε διαφορά µεταξύ των συµβαλλόµενων µερών που προ-

κύπτει από τη σύµβαση κατασκευής δηµόσιου έργου, ανεξάρ-
τητα από τον χαρακτήρα της σύµβασης ως διοικητικής ή ως
ιδιωτικού δικαίου, επιλύεται µε την άσκηση προσφυγής ή αγωγής
στο διοικητικό εφετείο της περιφέρειας, στην οποία εκτελείται
το έργο. Παρέκταση αρµοδιότητας δεν επιτρέπεται. Αν το έργο
εκτελείται στην περιφέρεια δύο ή περισσότερων διοικητικών εφε-
τείων, αρµόδιο καθίσταται αυτό που θα επιλέξει ο προσφεύγων
ή ο ενάγων.
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2. Πριν από την άσκηση της προσφυγής στο διοικητικό εφετείο
προηγείται υποχρεωτικά η ένσταση, σύµφωνα µε το άρθρο 174,
διαφορετικά η προσφυγή απορρίπτεται ως απαράδεκτη. Δεν απαι-
τείται η τήρηση ενδικοφανούς προδικασίας αν ασκείται από τον
ενδιαφερόµενο αγωγή, στο δικόγραφο της οποίας δεν σωρεύεται
αίτηµα ακύρωσης ή τροποποίησης διοικητικής πράξης ή παράλει-
ψης.

3. Η υπόθεση συζητείται σε δικάσιµο που ορίζεται όσο το δυνα-
τόν συντοµότερα. Ειδικά για δηµόσια έργα προϋπολογισµού άνω
των 500.000 ευρώ, η δικάσιµος για τη συζήτηση της υπόθεσης
προσδιορίζεται το αργότερο εντός έξι (6) µηνών. Οι διάδικοι υπο-
χρεούνται να προσκοµίσουν κατά την πρώτη συζήτηση όλα τα
αποδεικτικά µέσα. Το δικαστήριο λαµβάνει υπόψη και αποδεικτικά
µέσα που δεν πληρούν τους όρους του νόµου. Αν ο φάκελος της
υπόθεσης δεν αποσταλεί στο διοικητικό εφετείο από τη Διοίκηση,
η συζήτηση αναβάλλεται σε νέα δικάσιµο, κατά την οποία η υπό-
θεση συζητείται µε βάση τα στοιχεία που προσκοµίζει ο προσφεύ-
γων ή ο ενάγων, αν το ζητήσει ο ίδιος.

4. Η συζήτηση και η διεξαγωγή της απόδειξης ολοκληρώνονται
σε µια δικάσιµο. Ένορκες βεβαιώσεις ενώπιον ειρηνοδίκη ή συµ-
βολαιογράφου ή προξένου λαµβάνονται υπόψη µόνο αν έχουν
δοθεί ύστερα από κλήτευση του αντιδίκου τρεις (3) τουλάχιστον
εργάσιµες ηµέρες πριν από τη βεβαίωση και, αν πρόκειται να δο-
θούν στην αλλοδαπή, οκτώ (8) τουλάχιστον ηµέρες πριν από αυτή.
Η απόφαση εκδίδεται το ταχύτερο και αρκεί πιθανολόγηση. Οι
αποφάσεις του διοικητικού εφετείου είναι αµέσως εκτελεστές.

5. Η αίτηση αναίρεσης κατά των αποφάσεων του διοικητικού
εφετείου ενώπιον του Συµβουλίου της Επικρατείας επιτρέπεται
για τους προβλεπόµενους νόµιµους λόγους αναίρεσης. Αν από
την εκτέλεση της απόφασης πιθανολογείται κίνδυνος βλάβης δυ-
σχερώς επανορθώσιµης, µπορεί να διαταχθεί µε αίτηση κάποιου
από τους διαδίκους η ολική ή η εν µέρει αναστολή της εκτέλεσης
της προσβαλλόµενης απόφασης, µε τον όρο παροχής ανάλογης
εγγύησης ή και χωρίς εγγύηση ή να εξαρτηθεί η εκτέλεση της
απόφασης από την παροχή εγγύησης από τον διάδικο που έχει νι-
κήσει. Για την αίτηση αποφαίνεται, συνεδριάζοντας ως συµβούλιο,
χωρίς υποχρεωτική κλήτευση των διαδίκων, το αρµόδιο τµήµα του
Συµβουλίου της Επικρατείας, το οποίο συγκροτείται από τρία (3)
µέλη, στα οποία περιλαµβάνεται υποχρεωτικά ο εισηγητής της
υπόθεσης. Η απόφαση της αναστολής µπορεί κατά τον ίδιο τρόπο
να ανακληθεί, µε αίτηση κάποιου από τους διαδίκους έως και κατά
την πρώτη συζήτηση της αναίρεσης.

6. Αν ο κύριος του έργου ή ο φορέας κατασκευής ασκήσει αναί-
ρεση, µε αίτηση του αναδόχου, µπορεί µέχρι την εκδίκασή της να
γίνει συµβιβασµός. Για το συµβιβασµό εκδίδεται απόφαση του
Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών ή του αρµόδιου οργάνου
των φορέων που εκτελούν δηµόσια έργα, ύστερα από γνώµη του
αρµόδιου Τεχνικού Συµβουλίου. Μετά την αποδοχή αυτής από τον
ανάδοχο, ο κύριος του έργου ή ο φορέας κατασκευής παραιτείται
από την αναίρεση.

7. Αν ο ανάδοχος του έργου είναι κοινοπραξία, η προσφυγή
ασκείται είτε από την ίδια είτε από όλα τα µέλη της, που µεταξύ
τους στην περίπτωση αυτή υπάρχει αναγκαστική οµοδικία.»

Άρθρο 22

Το άρθρο 198 του ν. 4412/2016 αντικαθίσταται ως ακολούθως:
«1. Στις περιπτώσεις που ρητά ορίζεται στο νόµο αυτόν, καθώς

και σε κάθε άλλη περίπτωση εκτελεστής πράξης ή παράλειψης
της διευθύνουσας υπηρεσίας που βλάπτει για πρώτη φορά δι-
καίωµα του αναδόχου, ασκείται ένσταση. Εφόσον δεν υφίσταται
δέσµια αρµοδιότητα της υπηρεσίας για την έκδοση ρητής πράξης,
προϋπόθεση ώστε να θεωρηθεί επιτρεπτή η ένσταση κατά παρα-
λείψεως, είναι να έχει προηγηθεί η υποβολή εγγράφου αιτήµατος
του αναδόχου µε συγκεκριµένο περιεχόµενο και να παρέλθει ένας
(1) τουλάχιστον µήνας από την υποβολή του. Η προθεσµία της έν-
στασης στην περίπτωση αυτή διαρκεί µέχρι την έγκριση του στα-
δίου της µελέτης ή την παραλαβή της υπηρεσίας, εκτός αν
γνωστοποιηθεί εγγράφως από τη διευθύνουσα υπηρεσία στον
ανάδοχο ότι η Διοίκηση δεν πρόκειται να εκδώσει ρητή πράξη επί
του αιτήµατός του. Στην περίπτωση αυτή πρέπει να τον ενηµερώ-

νει σχετικώς. Ένσταση ασκείται και κατά των βλαπτικών εκτελε-
στών πράξεων ή παραλείψεων της προϊσταµένης αρχής ή του κυ-
ρίου του έργου, αν από αυτές προκαλείται διαφωνία για πρώτη
φορά. Η διευθύνουσα υπηρεσία κατά την έκδοση πράξης, η οποία
υπόκειται σε ένσταση ή η προϊσταµένη αρχή κατά την έκδοση των
πράξεων ή αποφάσεών της, οφείλουν να µνηµονεύουν στην πράξη
τη δυνατότητα άσκησης ένστασης, την ανατρεπτική προθεσµία
για την άσκησή της, το αποφαινόµενο όργανο, καθώς και τις συ-
νέπειες από τη µη άσκησή της, κατά τα προβλεπόµενα στο εδάφιο
α’ της παραγράφου 2 του άρθρου 175 του παρόντος.

2. Η ένσταση απευθύνεται στον Υπουργό Υποδοµών και Μετα-
φορών ή στο κατά περίπτωση, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις,
αρµόδιο αποφαινόµενο όργανο και ασκείται µε επίδοση σε αυτούς
και κατάθεση στη διευθύνουσα υπηρεσία, µέσα σε ανατρεπτική
προθεσµία δύο (2) µηνών, από την κοινοποίηση της πράξης ή τη
συντέλεση της παράλειψης. Η κατάθεση στη διευθύνουσα υπηρε-
σία δύναται να διενεργηθεί και µε ταχυδροµική αποστολή επί απο-
δείξει. Με την ένσταση εξετάζεται τόσο η νοµιµότητα της πράξης
ή παράλειψης όσο και η ουσία της υπόθεσης.

3. Ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών ή ο καθ’ ύλην αρµό-
διος Υπουργός ή το αρµόδιο, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις,
αποφαινόµενο όργανο αποφασίζει µέσα σε προθεσµία τριών (3)
µηνών από την άσκηση της ένστασης. Αν η ένσταση απορριφθεί
εν µέρει ή στο σύνολό της ή αν παρέλθει άπρακτη η τρίµηνη προ-
θεσµία, ο ανάδοχος µπορεί να ασκήσει προσφυγή στο αρµόδιο
κατά την παράγραφο 11 του παρόντος άρθρου δικαστήριο. Η έκ-
δοση ή κοινοποίηση της απόφασης επί της ένστασης, µετά την
πάροδο του τριµήνου, δεν µεταθέτει την έναρξη της προθεσµίας
για άσκηση προσφυγής.

4. Ένσταση µπορεί να ασκήσει και ο κύριος του έργου, αν δεν
είναι το Δηµόσιο. Αν αρµόδιος να αποφανθεί σε ενστάσεις του
αναδόχου είναι ο κύριος του έργου ή όργανό του, στις ενστάσεις
που ασκούνται από αυτόν, αποφασίζει ο Υπουργός που εποπτεύει
τον κύριο του έργου και αν δεν υφίσταται εποπτεία, ο Υπουργός
Υποδοµών και Μεταφορών.

5. Αν κύριος του έργου δεν είναι το Δηµόσιο, αντίγραφο της έν-
στασης υποβάλλεται, µέσα σε δέκα (10) ηµέρες, στον αντισυµ-
βαλλόµενο του ενισταµένου. Για την εξέταση της ένστασης
καλείται ο ενιστάµενος να προσκοµίσει το αποδεικτικό κατάθεσής
της στον αντισυµβαλλόµενό του, ο οποίος µπορεί να υποβάλει τις
αντιρρήσεις του, µέσα σε προθεσµία δεκαπέντε (15) ηµερών. Η
µη υποβολή αντιρρήσεων δεν θεωρείται ως αποδοχή των ισχυρι-
σµών του αιτούντος.

6. Η ένσταση προσδιορίζει την προσβαλλόµενη πράξη ή παρά-
λειψη, περιλαµβάνει σύντοµο ιστορικό της σύµβασης και της δια-
φωνίας, τους ουσιαστικούς λόγους στους οποίους στηρίζεται, τα
αιτήµατα του ενισταµένου και εφόσον είναι δυνατό, το οικονοµικό
αντικείµενο της διαφοράς. Η ένσταση συνοδεύεται από αντίγραφο
της πράξης που γέννησε τη διαφωνία. Η διευθύνουσα υπηρεσία
και η προϊσταµένη αρχή διαβιβάζουν στο αρµόδιο Τεχνικό Συµ-
βούλιο µέσα σε είκοσι (20) εργάσιµες ηµέρες από την άσκηση της
ένστασης τις απόψεις τους επί αυτής και το φάκελο της υπόθεσης
µε τα συµβατικά τεύχη του έργου, τα οποία δικαιούται να προσκο-
µίσει και ο ενιστάµενος.

7. Η απόφαση του αρµόδιου οργάνου εκδίδεται ύστερα από αι-
τιολογηµένη γνώµη του αρµόδιου Τεχνικού Συµβουλίου. Για τη συ-
ζήτηση στο Τεχνικό Συµβούλιο, καλείται από την υπηρεσία που
εισηγείται ή τη γραµµατεία του Συµβουλίου ο ανάδοχος εγγρά-
φως, σε καθορισµένη ηµέρα και ώρα που δεν απέχει λιγότερο από
δέκα (10) ηµέρες από την επίδοση της πρόσκλησης. Αντίγραφο
της ένστασης διαβιβάζεται και στα µέλη του Συµβουλίου έως
πέντε (5) ηµέρες πριν από τη συζήτησή της. Η πρόσκληση επιδί-
δεται µε απόδειξη στον ανάδοχο ή τον αντίκλητό του, µε δηµόσιο
όργανο ή µε τηλεοµοιοτυπία (FAX). Στη συζήτηση καλείται µε τον
ίδιο τρόπο ο κύριος του έργου που υπέβαλε την ένσταση ή αντιρ-
ρήσεις κατ’ αυτής. Στη συνεδρίαση ο ενιστάµενος παρίσταται είτε
αυτοπροσώπως είτε µε πληρεξούσιο.

8. Αν κύριος του έργου δεν είναι το Δηµόσιο και ασκηθούν αν-
τίθετες ενστάσεις από τον ανάδοχο και τον αντισυµβαλλόµενό
του / κύριο του έργου, εξετάζονται ταυτόχρονα από τον επο-
πτεύοντα Υπουργό ή, αν δεν υπάρχει, τον Υπουργό Υποδοµών
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και Μεταφορών, ακόµα και αν έχει την κατά νόµο αρµοδιότητα
για την εξέταση της ένστασης όργανο του κυρίου του έργου.

9. Η συζήτηση της ένστασης στο Τεχνικό Συµβούλιο αρχίζει
µε προφορική ανάπτυξη της έγγραφης εισήγησης της υπηρε-
σίας είτε µε παρουσία του ενισταµένου και του υποβάλλοντος
αντιρρήσεις είτε και χωρίς την παρουσία τους, αν δεν προσήλθαν
παρά τη νόµιµη κλήτευσή τους. Ελέγχεται κατ’ αρχήν το εµπρό-
θεσµο της ένστασης, η επίδοση της ένστασης στον αντισυµβαλ-
λόµενο όταν απαιτείται και οι αντιρρήσεις του
αντισυµβαλλοµένου, αν έχουν υποβληθεί και στη συνέχεια εξε-
τάζεται η νοµιµότητα και ουσιαστική βασιµότητα των λόγων που
προβάλλονται. Η εισήγηση περιλαµβάνει επίσης εκτίµηση περί
του οικονοµικού αντικειµένου της υπόθεσης, αν τούτο είναι εφι-
κτό. Ακολουθεί προφορική συζήτηση υπό τη διεύθυνση του προ-
έδρου του Τεχνικού Συµβουλίου για την πληρέστερη ενηµέρωση
των µελών. Η γνώµη του Συµβουλίου διαµορφώνεται µετά την
αποχώρηση των ενδιαφεροµένων, διατυπώνεται στο πρακτικό
και υποβάλλεται το αργότερο εντός δέκα (10) ηµερών στο αρ-
µόδιο για την απόφαση όργανο.

10. Οι προθεσµίες του παρόντος άρθρου, στις οποίες περιλαµ-
βάνονται και οι προθεσµίες που τάσσονται στα όργανα του ερ-
γοδότη και της διοίκησης, αναστέλλονται κατά το µήνα
Αύγουστο.

11. Για τη δικαστική επίλυση των διαφορών που προκύπτουν
µεταξύ των συµβαλλόµενων µερών, κατά την εκτέλεση των δη-
µόσιων συµβάσεων µελετών και παροχής τεχνικών και λοιπών
συναφών επιστηµονικών υπηρεσιών, εφαρµόζονται αναλόγως οι
διατάξεις του άρθρου 175. Αρµόδιο Δικαστήριο είναι το διοικη-
τικό εφετείο της περιφέρειας στην οποία έχει υπογράφει η σύµ-
βαση.

12. Αν η ένσταση είναι εµπρόθεσµη, ο Υπουργός ή το κατά πε-
ρίπτωση αποφαινόµενο όργανο µπορεί να εκδώσει και κοινοποι-
ήσει την απόφασή του και µετά την πάροδο της προθεσµίας της
παραγράφου 3, αλλά οπωσδήποτε όχι πέραν του έτους από τη
λήξη αυτής, εφόσον δεν έχει λήξει η προθεσµία για την άσκηση
προσφυγής ή έχει ασκηθεί εµπρόθεσµα σχετική προσφυγή και
δεν έχει χωρήσει συζήτηση αυτής στο Δικαστήριο. Η απόφαση
του Υπουργού ή του κατά περίπτωση αποφαινοµένου οργάνου
που εκδίδεται σύµφωνα µε την παράγραφο αυτή δεν υπόκειται
σε κανένα ένδικο βοήθηµα και είναι εκτελεστή µόνο αν την απο-
δέχεται αυτός που υπέβαλε την ένσταση και παραιτηθεί από το
δικαίωµα άσκησης προσφυγής και από τυχόν ασκηθείσα προ-
σφυγή του. Η αποδοχή µπορεί να γίνει σε ανατρεπτική προθε-
σµία ενός (1) µηνός από την κοινοποίηση στον ανάδοχο της
σχετικής απόφασης. Σε κάθε περίπτωση κατισχύει η τυχόν εκδο-
θείσα απόφαση του Δικαστηρίου.»

Άρθρο 23

Στο άρθρο 376 του ν. 4412/2016 προστίθενται παράγραφοι 14,
15 και 16, ως ακολούθως:

«14. Το άρθρο 175 του ν. 4412/2016 εφαρµόζεται και στις δια-
φορές που ανακύπτουν από συµβάσεις έργων και µελετών που
έχουν συναφθεί πριν από την έναρξη ισχύος του ν. 4412/2016.

15. Ενστάσεις και αιτήσεις θεραπείας που έχουν ασκηθεί έως
την 1.11.2017, καθώς και αυτές για τις οποίες η προθεσµία άσκη-
σής τους δεν έχει παρέλθει κατά την ανωτέρω ηµεροµηνία, διέ-
πονται από τις διατάξεις που ίσχυαν κατά την έκδοση της
προσβαλλόµενης πράξης.

16. Κανονιστικές πράξεις, καθώς και οι εξουσιοδοτικές αυτών
διατάξεις, µε τις οποίες συγκροτήθηκαν αποφαινόµενα ή γνωµο-
δοτικά όργανα επί αιτήσεων θεραπείας κατά την εκτέλεση δηµο-
σίων έργων ή µελετών, εξακολουθούν να ισχύουν και τα όργανα
αυτά επιλαµβάνονται εφεξής των προβλεποµένων, στα άρθρα
174 και 198, ενστάσεων.»

Άρθρο 24
Τροποποίηση του άρθρου 126Β 

του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας

1. Από τον τίτλο και την παράγραφο 1 του άρθρου 126Β του

Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας (ν. 2717/1999, A’97), οι λέξεις «δι-
οικητικές» και «διοικητικών» αντικαθίστανται µε τις λέξεις «δηµό-
σιες» και «δηµοσίων» αντιστοίχως.

2. Οι παράγραφοι 2 και 3 του ανωτέρω άρθρου αντικαθίσταν-
ται ως εξής:

«2. Ο πρόεδρος του συµβουλίου διεύθυνσης ή ο Δικαστής που
διευθύνει το Δικαστήριο ή ο οριζόµενος από αυτόν Δικαστής,
αµέσως µετά την κατάθεση του εισαγωγικού της δίκης δικογρά-
φου, ορίζει µε πράξη του επ’ αυτού το αρµόδιο τµήµα για την εν-
δοδικαστική επίλυση της διαφοράς. Ο πρόεδρος του οικείου
τµήµατος ορίζει εισηγητή Δικαστή µε πράξη του, η οποία κοινο-
ποιείται στους διαδίκους. Εντός δέκα (10) ηµερών από την κοι-
νοποίηση, οι διάδικοι δύνανται να προσκοµίσουν στη γραµµατεία
του Δικαστηρίου όλα τα αναγκαία στοιχεία για την επίλυση της
διαφοράς. Εάν µετά την παρέλευση της ανωτέρω προθεσµίας
δεν έχουν προσκοµιστεί τα προαναφερόµενα στοιχεία, η συµβι-
βαστική επίλυση της διαφοράς, κατόπιν σχετικής επισηµείωσης
από τον εισηγητή Δικαστή επί του φακέλου της δικογραφίας, µα-
ταιώνεται. Ο εισηγητής επιµελείται τη συγκέντρωση των ανα-
γκαίων στοιχείων από τους διαδίκους και µπορεί να ζητά, διά της
γραµµατείας και εφόσον το κρίνει αναγκαίο, την προσκόµιση
πρόσθετων στοιχείων και οργανώνει την επικοινωνία µε αυτούς
προς το σκοπό επίλυσης της διαφοράς. Προς τούτο καλούνται
σε κοινή συνάντηση από τον εισηγητή σε ηµεροµηνία που ορίζε-
ται από τον ίδιο. Κατά τη συνάντηση τηρούνται πρακτικά από τον
γραµµατέα, στα οποία αποτυπώνεται είτε το αποτέλεσµα του
συµβιβασµού είτε η µαταίωσή του. Τα πρακτικά υπογράφονται
από τους εκπροσώπους των διαδίκων, τον εισηγητή Δικαστή και
τον γραµµατέα. Εφόσον συνταχθεί πρακτικό συµβιβασµού, η
υπόθεση εισάγεται στο συµβούλιο, για την έκδοση απόφασης,
µε την οποία επιλύεται συµβιβαστικά η διαφορά. Σε αντίθετη πε-
ρίπτωση το πρακτικό µαταίωσης του συµβιβασµού παραµένει
στο φάκελο της υπόθεσης. Εάν κατά την κρίση του εισηγητή δι-
καστή η αγωγή είναι προδήλως απαράδεκτη ή αβάσιµη, η υπό-
θεση µπορεί να εισαχθεί στο συµβούλιο προκειµένου να
ακολουθηθεί η διαδικασία του άρθρου 126Α του παρόντος Κώ-
δικα.

3. Η απόφαση ενδοδικαστικής επίλυσης, η οποία περιέχει το
ύψος της απαίτησης χωρίς παράθεση του πραγµατικού, το
χρόνο έναρξης της τοκοφορίας και τον προσδιορισµό του επιτο-
κίου, έχει τα αποτελέσµατα αµετάκλητης δικαστικής απόφασης
και συνιστά εκτελεστό τίτλο κατά την έννοια του άρθρου 199
(παρ. 1) του παρόντος Κώδικα, χωρίς να απαιτείται προς τούτο
η καταβολή τέλους δικαστικού ενσήµου.»

Άρθρο 25

Από την 1.1.2018 οι οργανικές θέσεις των δικαστικών λειτουρ-
γών διοικητικής δικαιοσύνης αυξάνονται ως ακολούθως:

α) Των Προέδρων Εφετών κατά δύο (2), οριζοµένου του συνο-
λικού αριθµού αυτών σε εβδοµήντα πέντε (75).

β) Των Εφετών κατά οκτώ (8), οριζοµένου του συνολικού αριθ-
µού αυτών σε διακοσίους εξήντα έξι (266).

γ) Των Προέδρων Πρωτοδικών κατά δύο (2), οριζοµένου του
συνολικού αριθµού αυτών σε εκατόν δώδεκα (112).

δ) Των Παρέδρων - Πρωτοδικών κατά δέκα (10), οριζοµένου
του συνολικού αριθµού αυτών σε πεντακόσιους είκοσι (520).

Άρθρο 26

Το άρθρο 64 παράγραφος 4 του Εισαγωγικού Νόµου του Κώ-
δικα Πολιτικής Δικονοµίας καταργείται.

Άρθρο 27

Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 372 του ν.
4412/2016 αντικαθίσταται ως εξής:

«Η αίτηση αναστολής κατατίθεται στο αρµόδιο δικαστήριο
µέσα σε προθεσµία δέκα (10) ηµερών από την έκδοση της από-
φασης επί της προδικαστικής προσφυγής και συζητείται το αρ-
γότερο εντός τριάντα (30) ηµερών από την κατάθεσή της.»
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Άρθρο 28

Στο άρθρο 379 του ν. 4412/2016 προστίθεται παραγραφος 14
ως εξής:

«14. Προσφυγές ή αγωγές, που έχουν κατατεθεί µέχρι την
1.11.2017, δικάζονται από το Δικαστήριο, στο οποίο έχουν κατα-
τεθεί. Εξαιρετικά, όσες από αυτές εκκρεµούν στο πολιτικό Πεν-
ταµελές Εφετείο αλλά δεν είναι εγγεγραµµένες στο πινάκιο γιατί
έχει µαταιωθεί η συζήτησή τους, όταν επαναφερθούν για συζή-
τηση, θα εισαχθούν στο πολιτικό Τριµελές Εφετείο.»

Άρθρο 29

Στο τέλος της παραγράφου 1 του άρθρου 758 του Κώδικα Πο-
λιτικής Δικονοµίας προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Η αίτηση ανάκλησης ή µεταρρύθµισης του πρώτου εδαφίου
επιτρέπεται, επίσης, µετά την έκδοση οριστικής απόφασης του
Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώπου µε την
οποία κρίνεται ότι η δικαστική απόφαση που δέχθηκε ή απέρριψε
την αρχική αίτηση εκδόθηκε κατά παράβαση δικαιώµατος που
αφορά στον δίκαιο χαρακτήρα της διαδικασίας που τηρήθηκε ή
διάταξης ουσιαστικού δικαίου της Ευρωπαϊκής Σύµβασης Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου, µε την επιφύλαξη των όρων και πε-
ριορισµών που προβλέπονται στις επιµέρους διατάξεις της
Ευρωπαϊκής Σύµβασης Δικαιωµάτων του Ανθρώπου περί προ-
στασίας της εθνικής ασφάλειας, της δηµόσιας τάξης, της πρό-
ληψης του εγκλήµατος, της προστασίας της υγείας ή ηθικής και
της προστασίας των δικαιωµάτων και ελευθεριών των τρίτων.
Στην περίπτωση αυτή η αίτηση ασκείται µέσα σε προθεσµία ενε-
νήντα (90) ηµερών, η οποία αρχίζει από την ηµεροµηνία που κα-
θίσταται οριστική η απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου
Δικαιωµάτων του Ανθρώπου.»

Άρθρο 30
Μεταβατική διάταξη

Η διάταξη του προηγούµενου άρθρου καταλαµβάνει και τις
υποθέσεις για τις οποίες έχει εκδοθεί οριστική απόφαση του Ευ-
ρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώπου πριν από τη
δηµοσίευση του παρόντος, εφόσον δεν ορίζεται διαφορετικά και
σύµφωνα µε τους περιορισµούς της διάταξης της παραγράφου
2 του άρθρου 11 της Ευρωπαϊκής Σύµβασης των Δικαιωµάτων
του Ανθρώπου και τις λοιπές διατάξεις της Σύµβασης αυτής,
καθώς και τις διεθνείς συνθήκες. Στην περίπτωση αυτή η προθε-
σµία άσκησης της αίτησης ανάκλησης ή µεταρρύθµισης είναι ένα
(1) έτος από τη δηµοσίευση του παρόντος.

Άρθρο 31

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα,..............................2017

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 15.15’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Πέµπτη 12 Οκτωβρίου 2017 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο εργα-
σιών στου Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση
και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
«Διακίνηση και εµπορία νωπών και ευαλλοίωτων αγροτικών προ-
ϊόντων και άλλες διατάξεις».
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1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

3. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ,

ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ
ΚΑΙ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ

5. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

7. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ, 
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ ΚΑΙ
ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ 
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

9. ΥΓΕΙΑΣ

11. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

13. ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΤΙΚΗΣ 
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

15. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ 
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

17. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

6. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

8. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

10. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

12. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

14. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

16. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

18. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ 
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ». 

2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

O ΠΡΟΕΔΡΟΣ                   ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


